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I egenskap av ombud för Föreningen Seminarieparkens Vänner (”Föreningen”) in-

kommer jag härmed med klagan över domvilla rörande Mark- och miljööverdomsto-

lens dom den 2 september 2022 i mål nr P 7406-21, med framställande av nedanstå-

ende yrkande och grunder. 

1 YRKANDEN 

1.1 Föreningen yrkar att Mark- och miljööverdomstolens dom den 2 septem-

ber 2022 i mål nr P 7406–21 ska undanröjas.  

2 GRUNDER 

2.1 Genom att Mark- och miljööverdomstolen inte utövat tillräcklig process-

ledning i målet, har Mark- och miljööverdomstolen åsidosatt en för förfa-

randet normerande processföreskrift. Under alla förhållanden har den 

normerande processföreskriften blivit felaktigt tillämpad. Domvilla en-

ligt 59 kap. 1 § st 1 p. 4 rättegångsbalken föreligger därmed.  

3 OMSTÄNDIGHETER 

3.1 Bakgrund  

3.2 Seminariebyggnaden i Uppsala, det s.k. Seminariet, omges av Seminarie-

trädgården, idrottsplan och läplantering. Byggnaden uppfördes år 1914 

och var tidigare säte för Utbildningsvetenskapliga fakulteten vid Uppsala 

universitet. Seminariet och Seminarieträdgården bildar tillsammans kvar-

teret Seminariet, som utgör den enda kvarvarande, orörda seminariemil-

jön för utbildning av folkskollärare. Den aktuella miljön har därför höga 

kulturhistoriska värden och finns beskriven i en utredning utförd av Sve-

riges lantbruksuniversitet, SLU, på uppdrag av Länsstyrelsen i Uppsala; 

Hoff V. Åkerblom P SLU/SoL 2011 Folkskoleseminariet i Uppsala, 

kvarteret Seminariet kompletterande kunskapsunderlag, se bilaga 1. 

3.3 Det har länge funnits planer på att utveckla kvarteret Seminariet för bl.a. 

bostäder. Föreningen bildades år 2011, efter att ha verkat i 3 år. Syftet 

var redan vid bildandet att motverka ovarsam exploatering av kvarteret 

och att skydda dess kulturhistoriska värden.  

3.4 Uppsala kommun (”Kommunen”) beslutade den 23 april 2012 att anta 

ett första förslag till detaljplan för kvarteret Seminariet. Planområdet 
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omfattade Seminarieträdgården. Detaljplanen möjliggjorde omfattande 

bostadsbebyggelse i form av flerbostadshus, förskola och park.  

3.5 Beslutet om antagande överklagades av Föreningen och andra enskilda 

personer till Länsstyrelsen, mark- och miljödomstolen samt slutligen till 

Mark- och miljööverdomstolen (MÖD 2014:12). Mark- och miljööver-

domstolen, som delade mark- och miljödomstolens bedömning, kom 

bl.a. fram till att detaljplanen, mot bakgrund av kvarterets höga värden 

som helhetsmiljö, medgav åtgärder som påtagligt kunde skada riksin-

tresse för kulturmiljövården. Beslutet om antagande upphävdes därmed.  

3.6 Efter upphävandet av den första detaljplanen har Kommunen inlett ett 

nytt planförfarande år 2019. Föreningen inkom med samrådsyttrande i 

den processen den 6 maj 2019, se bilaga 2. Kommunen beslutade att 

anta den nya detaljplanen den 25 januari 2021.  

3.7 Den 22 februari 2021 överklagade Föreningen kommunens beslut om an-

tagande till mark- och miljödomstolen vid Nacka tingsrätt, se bilaga 3. 

Mark- och miljödomstolen avslog Föreningens överklagande (mål nr P 

1743-21), se bilaga 4.  

3.8 Föreningen överklagade mark- och miljödomstolens dom vidare till 

Mark- och miljööverdomstolen (mål nr P 7406-21), se överklagande 

jämte fem bilagor i bilaga 5.1-5.5. Mark- och miljööverdomstolen beslu-

tade den 18 november 2021 att meddela prövningstillstånd (mål nr P 

7406-21). Beslutet delgavs Föreningen genom Thomas Back den 18 no-

vember 2021, se bilaga 6.  

3.9 Föreningen förelades den 1 mars 2022 att inkomma med bemötande över 

motparternas yttranden i målet, se bilaga 7. I ett av yttrandena (ab 49), s. 

2, ifrågasätter en av motparterna Föreningens klagorätt på grunden att 

Föreningens ändamål är att driva en viss sakfråga, knutet till ett visst 

markområde, varför Föreningen inte kan anses uppfylla kraven i 16 kap. 

13 § miljöbalken.  

3.10 Föreningen inkom den 15 mars 2022 med ett bemötande av samtliga ytt-

randen som kommunicerats av domstolen, se bilaga 8.  

3.11 Mark- och miljööverdomstolen meddelade nu aktuell dom i målet den 2 

september 2022. Domstolen avvisade Föreningens överklagande och av-

slog övriga överklaganden, se bilaga 9.   
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3.12 Närmare om Föreningens verksamhet och överklagande i MÖD 

3.13 Av Mark- och miljööverdomstolens domskäl i mål nr P 7406–21 framgår 

att den antagna detaljplanen aktualiserar kulturmiljöfrågor av sådan art 

att en förening som företräder sådana intressen i och för sig skulle kunna 

ha klagorätt, eftersom den får anses berörd av beslutet utifrån de intres-

sen den har att bevaka. 

3.14 Avseende Föreningens klagorätt anges dock i domskälen att det av de 

gällande stadgarna för Föreningen framgår att Föreningen har till ända-

mål att bevara och utveckla kvarteret Seminariet till en offentlig stads-

delspark. Enligt domstolen företräder Föreningen således inget kultur-

miljöintresse, varför Föreningen inte har klagorätt i målet.  

3.15 Föreningen mottog den aktuella domen med stor förvåning och invänder 

mot Mark- och miljööverdomstolens slutsatser kring Föreningens ända-

mål. Såsom framgår av bakgrunden ovan bildades Föreningen i syftet att 

arbeta för utveckling och bevarande av Kvarteret Seminariet och dess 

kulturhistoriska värden. I detta arbete har Föreningen arbetat brett med 

kulturhistoriska frågor, men även mer renodlade miljömässiga och soci-

ala aspekter. Kärnan har dock alltid varit att värna och bevara kvarteret 

Seminariet inkluderat Seminarieträdgårdens stora värde som unik kultur-

miljö för Uppsala och landet i stort. Artikel 7 i Florensdeklarationen 

1982 (ICOMOS) understryker också det faktum att byggnader och om-

kringliggande mark bildar en enhet.  

3.16 Föreningen har en egen hemsida där den samlar artiklar, nyheter och 

andra dokument av intresse för den kulturhistoriska miljön i kvarteret Se-

minariet, https://www.seminarieparken.se/. Mängden artiklar av Före-

ningen och andra visar på samarbete med olika personer och föreningar 

som företräder kulturmiljöfrågor. Föreningen har uppmärksammats i me-

dia, av universitet, byggnadsvårdsföreningen i Uppsala samt föreningen 

Vårda Uppsala. I byggnadshistorisk tidskrift 82/2022 har Catharina No-

lin, professor i konsthistoria, framhållit vad Föreningen har betytt för ar-

betet med kulturmiljöfrågor samt för bevarande av den unika seminarie-

miljön.  

3.17 Omständigheten att Föreningens engagemang i huvudsak är knutet till en 

viss plats måste inte betyda att Föreningens arbete är helt avgränsat till 

en sakfråga på det vis som påstods av motparten i yttrande (ab 49) i mål 

https://www.seminarieparken.se/
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nr P 7406-21. Föreningen arbetar brett med de kulturhistoriska frågorna 

kopplat till kvarteret Seminariet. Arbetet har bedrivits bl.a. genom opin-

ionsbildning, publicering av artiklar med fokus på kulturhistoria, namn-

insamling för kvarteret Seminariets bevarande och deltagande som sakä-

gare i den aktuella detaljplaneprocessen. Målet har varit och är att skapa 

intresse för vår gemensamma kulturhistoria.   

3.18 Föreningen har också vidtagit åtgärder för att ett kulturreservat ska bildas 

för kvarteret Seminariet, inkluderat Seminarieträdgården, såsom det 

enda, i Sverige, kvarvarande och orörda exemplet på en komplett folk-

skoleseminariemiljö, se bilaga 10.  

3.19 Vidare initierade Föreningen ett eget arrangemang vid Seminariets 100-

årsjubileum år 2017. Vid detta tillfälle publicerade Föreningen en bro-

schyr, se bilaga 11.  

3.20 Sammantaget gör Föreningen gällande att dess verksamhet bedrivs på så 

vis att den kan anses representera allmänheten för att bevaka allmänna 

naturskydds- eller miljöintressen, i sin tur på ett sådant sätt att den upp-

fyller kraven i 16 kap. 13 § miljöbalken (jfr Högsta domstolens beslut 

den 9 juli 2020, mål nr Ö 6554-19).  

3.21 Domstolens processledning och frågan om domvilla  

3.22 Enligt 59 kap. 1 § p. 4 rättegångsbalken ska en dom som vunnit laga 

kraft på grund av domvilla undanröjas, om det i rättegången förekommit 

något annat grovt rättegångsfel som kan antas ha inverkat på målets ut-

gång. 

3.23 Grovt rättegångsfel i bestämmelsens mening föreligger när någon för för-

farandet normerande processföreskrift har blivit åsidosatt eller felaktigt 

tillämpad. Så är fallet bl.a. när reglerna om kommunicering inte har iakt-

tagits och när part inte har fått slutföra sin talan. Så kan också vara fallet 

när domstolen inte har utövat tillräcklig processledning (se NJA 2018 not 

21).  

3.24 Föreningen har varit trygg i dess föreställning att den har klagorätt i den 

aktuella detaljplaneprocessen. Föreningen har lämnat yttrande under 

planprocessen, överklagat beslutet om antagande till mark- och miljö-

domstolen och vidare till Mark- och miljööverdomstolen. Föreningen 
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delgavs även Mark- och miljööverdomstolens beslut om prövningstill-

stånd den 18 november 2021.  

3.25 Om domstolen ansett att Föreningen inte haft rätt att överklaga mark- 

och miljödomstolens dom, skulle Föreningen erinrats härom på ett tydli-

gare sätt. Föreningen uppfattade inte Mark- och miljööverdomstolens fö-

reläggande den 1 mars 2022 (ab 52, mål nr P 7406-21) på så vis att dom-

stolen övervägt att avvisa Föreningens talan. Omständigheten att motpar-

ten ifrågasatte Föreningens klagorätt kopplades således inte till att det 

fanns faktisk risk för avvisning av Föreningens överklagande.  

3.26 För det fall Föreningen fullt ut insett risken för avvisning, hade den in-

kommit med ett mer omfattande underlag till stöd för dess klagorätt.  

3.27 Föreningen har inte biträtts av juridiskt ombud under processen i Mark- 

och miljööverdomstolen. Så har dock varit fallet med motparten som be-

gärt avvisning av Föreningens talan.  

3.28 I domstolens ovannämnda föreläggande (ab 52) nämndes inte den ifråga-

satta klagorätten särskilt – Föreningen har enbart beretts tillfälle att in-

komma med yttrande över ett antal inlagor som inkommit från motpar-

terna i målet. Inlagorna innehöll diverse argumentation kring prövnings-

frågorna och endast en liten del berörde alltså Föreningens klagorätt. För 

att värna Föreningens rättssäkerhet skulle Mark- och miljööverdomsto-

len, genom processledning, ha uppmärksammat Föreningen på vikten av 

att utveckla grunderna för dess klagorätt, vid äventyr av avvisning. Före-

ningen anser att Mark- och miljööverdomstolens underlåtenhet att göra 

så utgör ett grovt rättegångsfel.  

3.29 För att rättegångsfelet ska medföra att ett domstolsavgörande ska undan-

röjas krävs vidare att felet kan antas ha inverkat på målets utgång. I de 

fall en från rättssäkerhetssynpunkt väsentlig regel har åsidosatts presu-

meras felet ha inverkat på utgången. För att denna presumtion ska brytas 

fordras att det föreligger positivt stöd för antagandet att utgången i det 

konkreta fallet skulle ha blivit densamma även om rättegångsfelet inte 

hade förekommit. (Se bl.a. NJA 2001 s. 731, NJA 2004 s. 561 och NJA 

2006 s. 605)  

3.30 I förhållande till övriga klagande har Föreningen varit ensamma om att 

anföra en del omständigheter till grund för dess överklagande i Mark- 

https://juno.nj.se/b/documents/abs/NJA_2001_S_0731
https://juno.nj.se/b/documents/abs/NJA_2004_S_0561
https://juno.nj.se/b/documents/abs/NJA_2006_S_0605
https://juno.nj.se/b/documents/abs/NJA_2006_S_0605
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och miljööverdomstolen. I aktuell del vill Föreningen hänvisa till dess 

överklagande samt yttrande och vad som anförts där (bilaga 5 och 8). 

3.31 I sammanhanget kan särskilt nämnas att Föreningen i dess överklagande 

av mark- och miljödomstolens dom, mål nr P 1743-21, påpekade bristfäl-

lig/avsaknad av miljökonsekvensbeskrivning (MKB) i detaljplanen samt 

bristfällig utredning av den påvisade förekomsten av 10 stycken skyd-

dade och rödlistade arter inom planområdet (13 stycken 2022). Före-

ningen har i nämnda delar argumenterat delvis utifrån mark- och miljö-

domstolen vid Nacka tingsrätts dom i mål nr P 432–19 avseende den s.k. 

Blodstensskogen i Uppsala (jfr även MÖD 2014:4), bilaga 12. I och med 

att Föreningens överklagan avvisades prövades därmed aldrig nämnda 

invändningar närmare.  

3.32 Föreningens anförda grunder till överklagandet i Mark- och miljööver-

domstolen kan sammanfattas enligt följande.   

• Den biologiska mångfalden har inte beaktats i hittillsvarande 

planprocess.  

• Frågor om artskydd måste behandlas inom ramen för planproces-

sen, vilket i sin tur innebär att tillräcklig utredning måste finnas 

tillgänglig. 

• Fridlysta arter ur samtliga fridlysningsaspekter har inte klargjorts 

i Uppsala kommuns miljökonsekvensbeskrivning (MKB). 

3.33 Sammantaget gör Föreningen gällande att det saknas positivt stöd för an-

tagandet att utgången i det konkreta fallet skulle ha blivit densamma 

även om rättegångsfelet inte hade förekommit.  

Som ovan 

 
 

Carolina Bergholtz   
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Inledning 
 
Den utbildning av lärare som introducerades i samband med Folkskolestadgan 1842 
var blygsam och undervisningen ägde inte sällan rum i förhyrda lägenheter (Kristens-
son 2005). Krav ställdes snart på att ett lärarseminarium borde vara en mönsteran-
läggning för att kunna skapa den rätta inställningen till läraryrket (Eneroth 1863). 
Kristenson (2005) visar att man i Tidsskrift för Byggnadskonst och Ingenjörsveten-
skap 1867 kan ta del av Normalritningar för Seminariebyggnader inom riket, vilket 
var två år efter Normalritningar till folkskolebyggnader (1865). Kritiken mot dessa nor-
malritningar hade bland annat varit att utemiljön och dess viktiga betydelse för un-
dervisning framför allt i ämnet trädgårdsskötsel, inte behandlades (Eneroth 1864).  

I Normalritningar för seminariebyggnader betonades dock värdet av en trädgårds-
anläggning och att trädgårdsskötsel som undervisningsämne borde ges ökat utrymme. 
Seminariebyggnaden borde även placeras på en fri och öppen plats präglad av ”trefv-
nad och prydlighet” (Kristenson 2005 s. 332). Kristenson menar att läroverks- och 
folkskolebyggnader ofta placerades nära torg och kyrka, men att dessa krav och öns-
kemål på seminariebyggnaderna ledde till att de placerades i utkanten av staden mo-
tiverat just av det uttalade kravet på en väl tilltagen trädgårds- och parkanläggning. 
Tre perioder kan urskiljas som karaktäriserar seminarieanläggningarnas utveckling. 
Seminariet i Uppsala är den första av de seminariebyggnader som uppfördes under 
den tredje perioden, som brukar hänföras till sent 1910-tal och 1920-tal – en period 
som i byggnadsmässigt avseende skiljer sig på många sätt från tidigare perioder inte 
minst genom sin påkostade arkitektur, trädgårdsarkitektur, byggnadsmaterial och 
gedigna hantverksskicklighet – jämför Pettersson (2008). 

Av grundläggande betydelse för folkskoleseminariernas tillkomst och planering var 
den 1907 tillsatta Folkundervisningskommittén och 1914 års seminariestadga. Det 
ställdes bland annat krav på att seminarierna skulle placeras på en tomt om minst fyra 
hektar för att rymma trädgård, lekplan och idrottsplats. Till dem som uppfördes ut-
ifrån de utarbetade riktlinjerna hör seminarierna i Göteborg, Falun, Uppsala, Karl-
stad, Lund, Umeå och Linköping (Nolin 2000b). 

Den nya tidens pedagoger betonade vikten av praktiskt lärande och ansåg att skol-
trädgården kunde tjäna som utgångspunkt för undervisning i praktiskt taget alla äm-
nen. Den nya läroplanen 1919 innehöll detaljerade instruktioner för undervisning i 
skolträdgården. Året därpå publicerades en samling typritningar som noggrant 
beskrev hur miljön kring skolor borde utformas, med bland annat köks- och bloms-
terodling, frukt- och bärodling, plantskola, skolpark och lekplan (Normalritningar till 
skolanläggningar för folkskolan 1920, se även Åkerblom 2007).  
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Exempel på typritning för mindre folkskola. Observera läplanter-
ingen som både fungerar som klimatskydd för kalla nordanvindar 
och som arkitektonisk inramning. Lägg märke till åtskillnaden 
mellan lärarens tjänsteträdgård och skolbarnens trädgård (här  
placerad intill tjänsteträdgården och till vänster om lekplanen).  
Ur Normalritningar till skolanläggningar för folkskolan (1923). 

  
Lärarens tjänsteträdgård var nu helt skild från skolbarnens trädgård, se bilder ovan. 
Förhoppningarna bakom dessa normalritningar var dock större än hur ambitionerna 
kom att förverkligas i byggandet av nya folkskolor (Lindholm 1995, Åkerblom 
2005a). Dock utvecklades ambitiösa och uttalade pedagogiska mål med skolträd-
gårdsundervisningen, vilket inte minst kommer till uttryck i Gottfried Sjöholms bok 
Skolträdgårdsundervisningen, ett försummat uppfostringsmedel (1923) – se även Åkerblom 
(2007).    
 

Uppdraget 
Kv. Seminariet har ett utpekat och dokumenterat högt kulturhistoriskt värde och har 
av Riksantikvarieämbetet föreslagits bli upptaget på förteckningen över kulturhisto-
riskt värdefulla byggnader enligt 12§ i förordningen om statliga byggnadsminnen 
från 1993 (RAÄ 1993). Det höga kulturhistoriska värdet tas också upp i Upplands-
museets kulturhistoriska utredning (Pettersson 2008). Länsstyrelsen saknar dock ett 
fullgott underlag vad gäller helhetsmiljön och en nationell kulturhistorisk jämförelse. 
Vi har av Länsstyrelsen i Uppsala län därför fått i uppdrag att ta fram ett komplette-
rande kunskapsunderlag med fokus på helhetsmiljön ur ett nationellt perspektiv. Re-
dogörelsen består av: 

1. En kortfattad historisk beskrivning av helhetsmiljön med park, trädgård och 
idrottsplan. 

2. En beskrivning av kv. Seminariets kulturhistoriska värde med fokus på hel-
hetsmiljön med park, trädgård och idrottsplan. 

3. En kulturhistorisk jämförelse där det framgår hur folkskoleseminariet i Upp-
sala står sig nationellt i förhållande till andra folkskoleseminarier.  

4. Motiv till kulturhistorisk värdering. 
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Utgångspunkter  
• Fastighetsägare är NCC AB som 2006 förvärvade fastigheten från Akademis-

ka Hus. Seminariebyggnaden har sedan dess fått en privat ägare, medan övri-
ga byggnader och seminarieträdgården fortfarande är i NCC’s ägo. 

• RAÄs beslut om att uppföra byggnaderna på förteckningen över kulturhisto-
riskt värdefulla, statliga byggnader (RAÄ 1993, Pettersson 2008) 

• Riksintressen i Uppsala stad. I länet finns sammanlagt 64 områden av riksin-
tresse för kulturmiljövården. Inom dessa kommer länets kulturmiljöprofil till 
uttryck: jord, järn och administrativa system. Med administrativa system me-
nas allt som har med statlig, kommunal och kyrklig förvaltning att göra som 
sockenkyrkor , skolor, sjukhus, regementen med mera. K 40 A motivering: 
Stadslandskap, sedan medeltiden präglat av kyrkans, centralmaktens och universitetets 
monumentala byggnader, med rutnätsplan och raka tillfartsvägar från 1600-talet. Ut-
tryck: Partier av småskalig trästadsbebyggelse, stora regementsområden och flera mo-
numentala miljöer med offentliga byggnader. Vetenskapshistoriskt unika trädgårdsan-
läggningar samt parker. 

• Bebyggelsens kulturhistoriska värden med utgångspunkt i Nolin (2000a, 
2000b) samt Upplandsmuseets utredning från (Pettersson 2008). 

• Seminariets utemiljö är oexploaterad (förutom en tillbyggnad på den sida 
som inte är vänd mot parken) och kvar huvudsakligen opåverkad av ingrepp 
jämfört med planritningar från 1917 och 1950. Ett flertal landskapsarkitekto-
niska spår efter verksamheten i seminarieträdgården vid Seminariet finns fort-
farande bevarade. 

 
 

Metod, arbetets upplägg och genomförande 
Utredningen genomfördes under perioden 1-9 november 2011 av universitetsad-
junkt Viveka Hoff och universitetslektor Petter Åkerblom, institutionen för stad och 
land vid Sveriges lantbruksuniversitet Uppsala. Källforskning och fältstudier har var-
vats under projektperioden. I fältarbetet har universitetslektor Tomas Lagerström 
deltagit och analyserat befintlig vegetation (artbestämning, översiktlig åldersbestäm-
ning, kulturhistoriskt värde). 

Värderingen av kvarteret Seminariets kulturhistoriska värden med fokus på hel-
hetsmiljön med park, trädgård och idrottsplan har utförts enligt den värderingsmo-
dell som Axel Unnerbäck utvecklat som heter Kulturhistorisk värdering av bebyggelse 
(2002). Denna modell har vidareutvecklats av Maria Flinck (personlig kommunika-
tion 2011) för att bättre kunna beskriva värden i park- och trädgårdsmiljö. Till ex-
empel ersätter hon byggnadshistoriskt värde med trädgårdshistoriskt värde och arkitek-
turhistoriskt värde med trädgårdsarkitekturhistoriskt värde. På samma sätt har byggnads-
teknikhistoriskt värde ersatts med anläggningsteknikhistoriskt värde och teknikhistoriskt 
värde med odlingshistoriskt värde. Flinck har utöver denna anpassning även komplet-
terat modellen med ett biologiskt/genetiskt värde för att kunna användas för att beskri-
va dessa värden i det levande växtmaterialet.  
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Historisk beskrivning  
 

Områdets äldre historia  
På Domkyrkoberget låg en tillfällig ugn under mer 
än hundra år i samband med att Domkyrkan bygg-
des. På kartor från 1635 fram till 1780 syns Dom-
kyrkans tegelbruk och lerhage som låg på den plats 
som i dag är kvarteret Seminariet, det vill säga där 
folkskoleseminariet uppfördes och sedermera in-
vigdes 1917.  

På häradskartan från 1858 (bild till höger) finns fastigheten markerad i mörkgrön 
färg som överensstämmer i formen med Domkyrkans fastighet på de historiska kar-
torna. Området hette nu Tegelbruksängen. På en odaterad karta, ungefär från sekel-
skiftet 1700 syns byggnaderna, det typiskt långsmala torkhuset längs med Prästgatan 
ner mot Fyrisån medan själva tegelbruket och ugnen stod på Seminariets plats. Ler-
täkten sträckte sig fram mot Fyrisån och längs med Fyrisån söderut en bra bit in i de 
före detta kolonilotterna. Det är möjligt att några av lertagens olika nivåer kan ur-
skiljas i kv. Seminariet än idag (Weber-Qvarfort 2011). 
 

Lärarseminariet tar form 
I Uppsala inrymdes 1843 de första seminarielokalerna i Prins Gustafs skola då 45 
elever antogs. 1865-1869 bedrevs lärarutbildningen i Haglundska gården, Svart-
bäcksgatan19. Åren 1869–1916 fanns lärarseminariet i Dekanhuset vid Odinslund 
(Nevéus m fl 1987). Under denna period utnyttjades en del av nuvarande Stadsträd-
gården för undervisning i trädgårdsskötsel. 

Runt 1913 upprättades ritningar till en ny seminariebyggnad jämte park och träd-
gård, men första världskriget kom emellan med dyrtid och materialbrist vilket förse-
nade byggandet avsevärt (Kristenson 2005). Först 1917 kunde seminariebyggnaden, 
efter ritningar av arkitekt Axel Lindegren i tidstypisk nationalromantisk stil, invigas.  
Till seminariet hörde en väl tilltagen seminarieträdgård på fyra hektar. I Uppsala 
hade tomtfrågan varit ”synnerligen svårlöst”, men tillslut hade man enats om ett om-
råde norr om staden tillhörande Domkyrkan där tegelbruket tidigare låg.  

Folkskoleseminariet under uppförande ca 1916 (fotograf okänd). Ovan ur samma ur vinkel den 8 november 2011 (foto: Petter Åkerblom). 
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Om seminarieträdgården 
Det är väl dokumenterat att seminarieträdgården användes för botanik- och biologi-
undervisning liksom i undervisningsämnet trädgårdsskötsel (Danell 1917, 1918, No-
lin 2000b, Broström m fl 1992/93). Barnen som gick i den så kallade övningsskolan 
undervisades också i trädgården. En del av seminarieträdgården kom med tiden att 
utvecklas till en mer eller mindre regelrätt handelsträdgård (Broström m fl 1992/93). 

Skolträdgården som pedagogisk resurs i folkskolan utvecklades redan under 1800-
talets andra hälft, och spår av denna verksamhet finns fortfarande kvar här och där i 
landet, till exempel Skå folkskola på Ekerö (Åkerblom 2005b). För att förbereda bli-
vande lärare för undervisning i ämnet trädgårdsskötsel var det även angeläget att an-
lägga undervisningsträdgårdar vid lärarseminarierna. I Uppsala anlades en för sin tid 
stor och påkostad mönsteranläggning. För att öka förståelsen för hur lärarna i Uppsa-
la använde sig av folkskoleseminariets park- och trädgårdsmiljö som plats och medel i 
undervisningen av blivande lärare, särskilt i undervisningsämnet trädgårdsskötsel, 
tecknas nedan en bild av detta med utgångspunkt i rektor Gideon Danells egen skid-
ring (1916, 1917). 

Läsåret 1916-1917 var det första verksamhetsåret i den nya seminariebyggnaden 
och seminarieträdgården. I sitt invigningstal av det nya folkskoleseminariet den 29 
mars 1917 citerar överdirektören Bergqvist en pedagog som anser att ”ett seminarium 
måste likna en av majregn vattnad trädgård, icke en tenngjutareverkstad, som endast levererar 
prydligt målade tennsoldater”. Till detta tillägger Bergqvist ”men man måste se till, att den 
trädgården icke blir ett busksnår med vilt växande grenar och skott. Det behövs där både såg 
och sax” (Danell 1917, s. 24). Dessa uttalanden kan ses som ett uttryck för hur be-
greppet odling fick stå som metaforer för en både kroppslig och själslig kultivering 
genom utbildning – och att folkskolläraren hade en viktig uppgift att förmedla detta 
vidare till kommande generationer genom att själva undervisa i ämnet trädgårdssköt-
sel.  

Seminariets rektor Gideon Danell ansåg att en av de främsta förtjänsterna med det 
nya seminariet var att den är belägen på en tomt stor nog att rymma både skolgård, 
uthusbyggnader, trädgård samt gymnastik- och slöjdlokaler (ibid, s. 42). Brist på till-
gång till en egen trädgård att kunna bedriva utbildning inom trädgårdsodling sågs 
alltså som en bidragande orsak till varför lärarseminariet behövde flytta till nya loka-
ler.  

Från 1907 fram till september 1912 då det nya köpebrevet skrevs under av ärke-
biskop J.A. Ekman pågick det tidskrävande arbetet att hitta och införskaffa en lämp-
lig ny tomt (ibid, s. 44). Under tiden fram till 1914 granskades ritningar och kontakt 
upphandlades för de inblandade entreprenörerna. Byggandsarbetena påbörjades un-
der sommaren 1914 och avslutades i stort under våren 1917 (något försenat beroen-
de på första världskriget).  

På anhållan från Kungl. Maj:t beviljade riksdagen ett belopp på 25 000 kr för drä-
nering, planering och plantering av tomten 1916, varav 5 000 kr användes till an-
läggning och plantering av trädgården  (ibid, s. 47). Detta att jämföra med de 75 900 
kr som seminariebyggnadens inredning, möblering samt utrustning med undervis-
ningsmateriel och böcker kostat (ibid, s. 45). Arbetena i trädgården påbörjades i juni 
och avslutades till väsentliga delar under hösten 1916.   
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  Uppsala folkskoleseminarium 1917. Planskiss ur Broström m fl (1992/93). 
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Uppsala folkskoleseminarium ca 1950 ur Pettersson (2008). Pettersson anger planen som odate-
rad, men i arkiv på SLU Ultuna återfanns en avritning av S. Broström från april 1993 rubricerad 
Plan över Folkskoleseminariet i Uppsala nov 1950. G. Almqvist (Broström m fl 1992/93, s. 18). 
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Bearbetad flygbild över kv Seminariet fotograferad 2008. Flera objekt och vegetations-
strukturer från planerna 1917 resp 1950 på föregående sidor finns kvar än idag.  
Källa: Uppsala kommuns hemsida: www.uppsala.se > Kartor > Flygbilder 2008. 
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Uppsala folkskole-
seminarium 1950 med 
massiv läplantering 
kombinerad med sor-
timentsplanteringar 
och intensivt skötta 
odlingar. En anlägg-
ning i nationalroman-
tisk anda. Flygfoto: 
Oscar Bladh 1950.

Till sin hjälp med trädgårdens planering hade Danell trädgårdsanläggaren  
A. Karlsson från Stockholm, länsträdgårdsmästaren i Uppsala K.J. Eriksson samt  
seminariets förre trädgårdsmästare Karl Kihlstedt, liksom även direktör Gustav 
Lind och seminariebyggnadens arkitekt Axel Lindegren. Våren 1917 stod träd-
gården i stort klar, efter det att den nya trädgårdsläraren Albin Andersson överta-
git ledningen av arbetet i trädgården (ibid, s. 48). Entreprenörer för trädgården 
var A.P. och K.J. Olsson, Älvsjö. 
 
Undervisning i praktisk trädgårdsskötsel 
Under läsåret 1916-1917 fick lärareleverna i klass 1 utföra anläggning av gräsmattor 
och vägar; plantering av parkträd och parkbuskar, häckar, fruktträd och bärbuskar. 
Klass 2 fick under hösten utbildning i praktisk trädgårdsskötsel genom övning i oku-
lering; förökning av bär- och parkbuskar; inhämtande av kännedom om i trädgården 
odlade kålslag och rotfrukter, blommor, bladväxter samt parkträd och buskar, med 
inlärande av deras svenska och latinska namn; upptagning och förvaring av rotfruk-
ter; höstgrävning.  

Under våren övade klass 2 på läggning och skötsel av drivbänkar: bindning av 
drivbänksmattor; anläggning av gräsmattor och vägar; plantering av parkträd och 
parkbuskar, häckar, fruktträd och bärbuskar; sådd av köksväxt- och blomsterfrö; ut-
plantering av plantor: förökning av park- och bärbuskar genom sticklingar (Danell, 
G. 1917, s. 118-119).  

Under våren i klass 3 fick lärareleverna öva sig i förökning av grundstammar; upp-
dragning och skötsel av fruktträd; bekämpande av skadedjur och svampar på frukt-
träd; de vanligaste fruktsorterna och hur de skulle skördas, sorteras, förpackas och 
förvaras; samt odling av bärbuskar (ibids.120).  
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Undervisning i teoretisk trädgårdsskötsel 
Den teoretiska undervisningen för klass 2 under läsåret 1916-1917 omfattade frågor-
na trädgårdens läge, jordmån, dränering, djupplöjning och djupgrävning samt jord-
förbättringsmedel, sammansättning och användning av naturlig gödsel och konstgöd-
sel; förökning av grundstammar samt uppdragning av fruktträd; odling av de vikti-
gaste köksväxterna; bekämpande av köksväxternas skadedjur; odling av köksväxtfrö.  
(Danell 1917, s.119). 

Elevernas huvudlitteratur under läsåret var Fruktodling på kalljord samt Köksväxtod-
ling, båda av Gustaf Lind. Lärare i såväl teoretisk och praktisk trädgårdsskötsel var 
trädgårdslärare Albin Andersson och slöjdlärare Karl Valfrid Lundström. Under hös-
ten undervisade Karl Kihlstedt i praktisk trädgårdsskötsel. Utöver lärararbetet arbeta-
de Albin Andersson även med vården av seminarieträdgården. Eleverna i klass 1 hade 
ingen trädgårdsskötsel under läsåret 1916-1917, läsåret 1920-1921 hade de ½ timmes 
trädgårdsskötsel i veckan. Klass 2 hade 1-1½ timme i veckan medan klass 3 inte hade 
trädgårdsskötsel 1916-1917 men 2 ½ timme i veckan under 1920-1921. Alla klasser 
undervisades i halvklass. Under läsåret 1920-1921, när utbildningen blivit fyrårig, 
hade inte heller klass 4 trädgårdsskötsel. 1920-1921 studerades Linds Skolträdgården 
och Köksväxtodling men även A. Pihls och J. Erikssons Svenska fruktsorter samt N. 
Sonnessons Handbok för trädgårdsodlare.  

Kunskapsmässigt var undervisningen i de teoretiska momenten i trädgårdsskötsel 
på en mycket hög nivå och sannolikt inte långt ifrån vad en elev på en trädgårdsmäs-
tarutbildning hade tillgång till. Men detta var samtidigt ett uttryck för hur viktig man 
ansåg att kunskaper och erfarenheter av trädgårdsodling var för gemene man under 
efterkrigstiden. 
 

Seminarieträdgårdens innehåll och rumsindelning 
Den ursprungliga seminarieträdgården innehöll bänkgård, fruktträdgård, plantskola, 
botanisk avdelning, läplantering inklusive sortimentsplantering (härdiga träd och 
buskar i regionen), handelsträdgård, barnens odling, praktträdgård med bland annat 
stor perennrabatt, trädgården kring rektorsbostaden, personalträdgårdar tillhörande 
var och en av vaktmästaren, trädgårdsbiträdet och maskinisten (som alla bodde i 
vaktmästarbostaden) (Broström m fl 1992/93). 

De olika trädgårdsrummen i den ursprungliga seminarieträdgården (1917) och hur 
den såg ut på 1940-50-talen har beskrivits ingående och levande av en grupp studen-
ter som studerade park- och trädgårdshistoria på SLU läsåret 1992/93. I följande av-
snitt återges delar av deras rapportering, som stämmer väl än idag. 
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Seminarieträdgården_______________________________________ 
 
Utdrag ur studentuppsats (Broström m fl 1992/93, s. 5‐8).  
 
Fruktträdgården 
I trädgården fanns det över 100 träd bestående av 
ett sortiment som hade ett odlingsvärde och var 
lämpliga för orten. Bland äpplena märks sorter som 
Sävstaholm, Transparente Blanche, Arvidsäpple, 
Hornsberg, Vitgylling, Åkerö, Cox Pomona, Wealthy 
och Melonäpple. De päronsorter som odlades var 
bland annat Hovsta, Gråpäron, Göteborgs diamant, 
och Esperens herre. Skuggmorell och sorten Osthe‐
imer var de körsbärsträd som trädgården hade. 
Vidare fanns det plommonsorterna Victoria, Gul‐
plommon, Sviskon och Mirabeller. Träden fanns i 
såväl stam‐ som dvärgform och de sorter som 
egentligen inte kunde odlas i denna växtzon odlades 
på spaljé vid dammen, exponerade mot söder. Fruk‐
ten besprutades bland annat mot skorv och höll hög 
klass. Frukten såldes lådvis till både lärare vid semi‐
nariet och allmänheten. Den frukt som inte såldes 
förvarades i granithuset vid vaktmästarbostaden för 
att sedan utnyttjas som ätfrukt under senare delen 
av hösten. 
 
Botaniska avdelningen 
Den botaniska avdelningen innehöll det som gick att 
odla i den här växtzonen och fungerade som en 
undervisningsträdgård. Odlingen skedde i fyrkantiga 
kvarter. Den botaniska avdelningen plöjdes upp på 
1970‐talets början och en del rariteter gick förlora‐
de. Exempel på växter som fanns innan upplöjning‐
en är följande: råg, vete, korn, havre, lin, hampa, 
humle, kålsorter, sockerbetor, Mose brinnande 
buske, spikklubba, bolmört, majs, jättebalsamin, 
sprutgurka (båda exempel på ovanlig fröspridning), 
solrosor, stockrosor, ricinoljeväxt, vaxbönor, bruna 
bönor, bondbönor och kryddväxterna isop, kyndel, 
körvel, dill, persilja, libbsticka m.m. I och med att de 
utbildade trädgårdslärarna slutade undervisa och 
sysslan övertogs av mer okunnig personal fick den 
botaniska avdelningen mer och mer karaktären av 
en handelsträdgård. 
 
Läplanteringen mot norr och öster 
För att skydda mot nordanvinden planterades en 
läplantering. Seminariet låg vid den här tiden direkt 
vid slätten och ingen bebyggelse fanns norr om 
seminariet som kunde hejda vindens framfart. 
Skyddsplanteringen består av ädelgran, gran, lärk, 
brödtall, björk, gråal, klibbal, try, hassel, lind, häst‐
kastanj, videkornell, pyramidek, oxel m.fl. 
Inom läplanteringen fanns alltså dels våra inhemska 
träd och dels vanliga parkträd. De blivande folkskol‐
lärarna skulle när de var färdiga inte bara veta vil‐

ken art det var utan också vilken sort det var i före‐
kommande fall. 
 
Plantskolan 
Plantskolan låg i den östra kanten av trädgården. I 
denna ympade de på äpple, päron och plommon‐
träd. De unga träden planterades antingen ut i den 
egna trädgården som ersättning för gamla träd eller 
såldes till allmänheten. 
 
Personalens trädgårdar 
I anslutning till rektorsbostaden anlades en trädgård 
för rektorns räkning. Denna var till största delen 
köksträdgård med grönsaksland och fruktträd som 
omgärdades av en ligusterhäck. Häcken strök till 
stor del med under de bistra krigsvintrarna. Träd‐
gården sköttes av seminarieträdgårdens personal. 
Vid lilla ingången växer det en av de två Ornäsbjör‐
karna i trädgården. Personalen som bodde i vakt‐
mästarbostaden, dvs trädgårdsbiträdet, vaktmästa‐
ren och maskinisten (under den tid som seminarie‐
byggnaden värmdes med koks ) hade egna odlings‐
områden inom seminariets område. Dessa odlings‐
områden var till största del en köksträdgård med 
fruktträd och grönsaker. 
 
Bänkgården 
Bänkgården låg bakom vaktmästarbostaden och 
bestod av sex till sju rader av drivbänkar med sex till 
sju stycken avdelningar i varje. I dessa odlades 
bland annat annueller, lejongap, astrar, rädisa, 
sallad, spenat. I andra omgången på året odlade 
man meloner, gurka och prydnadspumpa. Innan 18 
lades ner använde man spillning från regementets 
hästar som blandades upp med torv och bildade ett 
0,5 ‐1 m högt lager i bänken, genom värmen från 
gödseln kunde man skörda grönsakerna och blom‐
morna väldigt tidigt. Detta spreds senare på hösten 
i hela trädgården som gödsel. När regementet lades 
ner och hästspillningen uteblev installerade man 
värmerör i bänkarna. Blommorna som drogs upp 
planterades antingen ut i trädgården eller såldes. 
Grönsakerna såldes till största delen. Genom dessa 
drivbänkar och plantskolan blev trädgården efter 
ett tag så gott som självförsörjande när det gällde 
växtmaterial. 
 
Seminariebyggnadens område 
Byggnaden hade en mängd klängväxter på sina 
fasader bl.a Sveriges nordligaste murgröna, klängro‐
sor,kaprifol, pipranka, vildvin och kaukausisk rank‐
spenat. Vidare planterade Albin Hoström en vin‐
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stock vid stora ingången som fortfarande finns kvar, 
trots den ringa omvårdnad den får. Mot idrottsplat‐
sen växte en ligusterhäck. På gräsplanen framför 
huset fanns stamrosor och en rosenrabatt. Stamro‐
sorna liksom vinstocken var varje vinter tvungen att 
täckas över med papp. Den nuvarande bilparkering‐
en användes då som rastplats till eleverna på öv‐
ningsskolan. 
 
Handelsträdgården 
Seminariet hade också en ren handelsträdgård med 
blommor, röda vinbär,svarta vinbär, krusbär, hallon, 
jordgubbar, morötter, rödbetor, bönor, gurka och 
andra grönsaker. Varorna såldes senare på torget 
och förtjänsten som blev kunde vissa år täcka träd‐
gårdsbiträdets hela lön. Under somrarna fick de 
blivande folkskollärarna hjälpa till med handelsträd‐
gården. 
 
Praktträdgården 
I den sk praktträdgården fanns ett stort bestånd 
med rosor med rabatter i nyklassicistisk stil. I en 
halvcirkel runt flaggstången stod en lindberså och 
innanför denna berså växte en stor mängd gulsip‐
por. Denna del av trädgården var som namnet 
framgår mest en ögonfröjd och väldoftande del som 
inte fyllde någon praktisk funktion. 

Barnens odling 
Barnen som gick på övningsskolan hade ett eget 
land i trädgårdens östra del. I början av terminen 
fick de skriva kontrakt på att sköta sin del av landet. 
Detta innebar bl.a att rensa ogräs en gång i veckan. 
 
Perennrabatten 
Den perenna rabatten löpte på båda sidor om 
gången som gick utefter rektorns ena tomtgräns, 
förbi fruktträdgården vidare ner till dammen. Längs 
med rabatten fanns en klippt lavendelhäck. I rabat‐
ten odlades både annuella och perenna blommor. 
De annuella drogs upp i bänkgården så de var själv‐
försörjande på växtmaterial. Intill rabatten gick en 
sparrislist. 
 
Övrigt 
På området fanns det också fyra stycken bikupor, 
utplacerade vid idrottsplanen och vaktmästar‐
bostaden. Bina var till stor hjälp vid pollinationen av 
fruktträden. På 50‐ talet byggde den dåvarande 
trädgårdsmästaren Gunnar Almqvist ett växthus vid 
den dåvarande bänkgården. Mot tvättstugans vägg 
låg ett tomathus. Eftersom det låg i söderläge blev 
det mycket tomater som sedan såldes. 

___________________________________________________________________ 
 
Modell över seminarieträdgården som den såg ut runt 1950, utförd av landskapsarkitektstudenter vid 
SLU Ultuna 1992/93. Siffrorna under bilden hänvisar till uppställningen över bevarade trädgårds-
rum, växtstrukturer och växtmaterial på nästa sida. Foto: Agnetha Pettersson 2011. 
 

 1       2                                 3                                           4               5                 6             7       8 
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Nulägesbeskrivning 
 

Bevarade trädgårdsrum, växtstrukturer och  
växtmaterial 
 

1. Läplantering av gran utmed tre av idrottsplanens sidor men vissa enstaka 
granar växer även utmed tomtens södra sida samt i planteringarna söder och 
väster om vaktmästarbostaden. 

2. Plantering av inhemska lövbärande buskar och träd (sortiments-
plantering) innanför läplanteringens granar samt längs fastighetens sydvästra 
gräns och fortsätter på tomtens södra sida och i planteringarna söder och väs-
ter om vaktmästarbostaden. På en planritning med trolig datering kring 1950 
finns 106 olika arter upptagna (se s. 9). Vid en översiktlig inventering 2011-
11-08 återfanns nära femtio träd och buskar: douglasgran, blågran, colorado-
gran, cembratall, bergtall, sibirisk ädelgran, sibirisk lärk (i planen kallad ja-
pansk lärk), rönn, oxel, ek, asp, ask, balsampoppel, skogslönn, silverlönn, 
tysklönn, naverlönn, hästkastanj, bok, avenbok, parklind, alm, pyramidalm, 
glasbjörk, vårtbjörk, ornäsbjörk, hängbjörk, hägg, gullregn, korgpil, fontän-
pil, getapel, häggmispel, praktforsythia, snöbär, måbär, druvfläder, doft-
schersmin, murgröna, vildvin, rosentry, skogskornell, rysk kornell, syren, un-
gersk syren, thuja sp, rosor sp. Fler arter kan upptäckas vid en noggrannare 
inventering. De flesta av dessa växter är från seminarieträdgårdens anläggande 
runt 1917. Några arter är däremot senare kompletteringar utifrån den ur-
sprungliga idén om att spegla härdigt växtmaterial för regionen. 

3. Stora parklindar på två sidor av huvudbyggnadens entrésida och lekplan 
(nuvarande parkeringsyta). Ligusterhäcken under lindarna mellan byggnad 
och lekplan är med stor sannolikhet ursprunglig.   

4. Ytan för praktträdgården finns bevarad. Närmast flaggstången finns den 
halvcirkelrunda lindhäcken kvar och i andra änden finns en struktur som vid 
närmare undersökning mycket väl kan visa sig vara resterna av ett stenparti 
som kan ha funnits, oh som var vanligt i den tidens trädgårdsanläggningar. 

5. Hela äppelträdsallén mellan vaktmästarbostaden och rektorsbostaden, med 
12 åkeröträd är bevarad.  

6. Dvärgäppelträd i barnens odling.  

7. Fristående fruktträd samt fruktträd i kortare och längre rader i rektorns 
trädgård, fruktträdgården, trädgårdsbiträdets, maskinistens och vaktmästarens 
trädgårdar samt i kvarteren söder om den tidigare dammen påminner om den 
relativt omfattande fruktproduktion som fanns.  

8. Bärbuskarna (rödvinbärsbuske, 3 svarta vinbärsbuskar) i vaktmästarens träd-
gård samt en rödvinsbärsbuske i trädgårdsbiträdets trädgård är mycket gamla 
och kan vara från seminarieträdgårdens tillkomst. 
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Längs fastighetsgränserna i norr planterades en läplantering av gran. Innanför den planterades ett sortiment av 
härdiga lövträd och buskar. Flera av dessa planterade individer finns kvar än idag och speglar fortfarande den 
helhet som eftersträvades i den ursprungliga anläggningen både ur arkitektonisk och ur odlingsteknisk synvin-
kel. I läplanteringen längs den nordvästra fastighetsgränsen kan det finnas spår av det tegelbruk som tidigare 
fanns på platsen. Foto: Petter Åkerblom. 

 
 
  

Den mycket välbevarade äppelträdsallén av sorten Åkerö planterades med på den tiden rekommenderat avstånd. Samtliga 
av de tolv ursprungligen planterade träden finns kvar. Till vänster i fotografiet syns området för den tidigare praktträdgår-
den och till höger platsen för den tidigare botaniska avdelningen. Foto: Petter Åkerblom. 
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Den bevarade lindbersån vid flaggstången, tidigare norra änden av praktrabatten. Möjliga spår av stenparti finns i den 
före detta praktrabattens södra ände. Foto: Petter Åkerblom. 

Här anas den gamla vägen som gick mellan källaren (stenhuset till höger i bild) och barnens odling 
som fortfarande kantas av en rad troligen ursprungliga dvärgäppelträd. Foto: Petter Åkerblom. 
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Bevarade samband mellan bebyggelsen och  
resten av miljön 
Det övergripande sambandet som funnits mellan huvudbyggnaden, rektorsvillan, 
vaktmästarbostaden samt park och trädgård är till stora delar fortfarande intakt. Den 
ursprungliga arkitektoniska grundidén, nära knuten till nationalromantiken, lever 
kvar i stort sett opåverkad. Den integrerade rumsindelningen mellan byggnader, 
park- och trädgårdsrum är fortfarande tydlig, trots att tiden lett till en förändrad ve-
getationsstruktur. Man kan fortfarande se övergången från tydliga arkitektonisk 
formspråk och mer informella strukturer. Exempel på detta är byggnadernas strama 
arkitektur, lekplanen och idrottsplanen, äppelträdsallén, lindbersån vid flaggstången 
och fullvuxna lindar i rader – och övergången till miljöns i övrigt mera informellt 
formspråk i exempelvis läplantering och sortimentsplanteringar.  

Till de välbevarade nationalromantiska dragen hör även växtvalets förmåga att  
skapa starka kontraster mellan ljus och skugga, löv- och barrväxter, färg och form 
med bas i inhemskt och härdigt växtmaterial (jämför Nolin 2001). Detta är centralt 
för denna epok inom park- och trädgårdsarkitektur liksom för hur utemiljöer på den 
tiden gestaltades vid offentliga institutionsbyggnader. 

Spåren är många av det tidigare gångvägssystemet som knöt ihop hela anläggning-
en och dess olika funktioner. Dessa spår överensstämmer väl med planskisser från 
såväl 1917 som 1950.   

 
Större förändringar 

• Ingen odling av nyttoväxter på öppen jord finns kvar i trädgården. Att ytor 
som dessa i dagsläget inte är uppodlade är mycket vanligt. Under grästorven 
kan dock spår av gamla gångvägar och odlingsbäddar mycket väl finnas beva-
rade. I jorden kan även finnas en fröbank med frön som tidigare odlade väx-
ter lämnat efter sig.  

• Lekplanen framför huvudbyggnaden fungerar idag som parkeringsplats.  
• Den gamla dammen togs fram igen i ett samarbetsprojekt med SLU 1999, 

samtidigt som den förstärktes med granitgradänger. Ingen vattenspegel finns i 
dagsläget. 

• Större delen av prydnadsträdgården som en gång sträckte sig direkt väster om 
äppelträdsallén mellan rektorsbostaden och vaktmästarbostaden har försvunnit.  

• En ny gångväg mot nordost samt en infart i väster har tillkommit.   
• Den yttersta delen av trädgårdens sydöstra hörn har dragits in, troligtvis till 

följd av en breddning av Seminariegatan. Även sträckningen av Fyrisvallsga-
tan har rundat av tomtgränsen mot nordost. 
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Kulturhistorisk värdebeskrivning 
 
Trädgården är en nationalromantiskt inspirerad anläggning som förenar de för tidens 
seminarieträdgårdar föreskrivna planteringar och odlingsmöjligheter med ett övergri-
pande nationalromantiskt formspråk (jämför Nolin 2001). Detta märks tydligt genom 
den övergripande samplanering som finns mellan byggnader och trädgård samt den 
konsekvent genomförda rumsindelningen. Det syns i den storskaliga läplanteringen 
av inhemsk gran och den genomarbetade sortimentsplantering som tillsammans om-
sluter idrottsplanen och knyter samman seminariebyggnaden med både rektorsvillan 
och vaktmästarbostaden. Det syns också på den mer strikta utformningen av semina-
riebyggnadens entréplan med rader av lindar samt klippta häckar som bildar en för-
medlande länk mellan seminariebyggnadens mer formella arkitektur och trädgårds-
rummens mer informella planteringar. På motsvarande sätt fast i en mindre skala 
knyter äppelträdsallén med sin formella struktur samman rektorsvillan med vaktmäs-
tarbostaden. 

Det följande är en beskrivning av kvarteret Seminariets kulturhistoriska värden. 
Värdebeskrivningen har utförts enligt den av Maria Flinck bearbetade värderingsmo-
dell som från början utarbetats av Axel Unnerbäck i Kulturhistorisk värdering av bebyg-
gelse (2002). Unnerbäcks modell sammanfattas i Petterson (2008).  

Här värdebeskrivningen bygger på 
tre delar: Beskrivning av helhetsmiljöns 
värden i kv Seminariet och Objektinriktad 
kulturhistorisk värdebeskrivning, Jämförelse 
med andra seminarieträdgårdar samt Motiv 
till bevarande.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Det gamla äppelträdet planterades ursprungli-
gen i kanten av den före detta vaktmästarens 
trädgård. Ännu kan man ana dragningen av 
den igenlagda väg som ledde från tvättstugan 
rakt österut (här med bostadsområdet Fyris-
vallen i bakgrunden). Foto: Petter  
Åkerblom. 
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Beskrivning av helhetsmiljöns värden i kv Seminariet 
 

1. Övergripande kulturhistorisk värdebeskrivning 

Mycket högt värde:  
Helhetsmiljön med växter i trädgård och park, idrottsplan, byggnader samt inhägnad 
i kvarteret Seminariet har sammantaget ett mycket högt värde med hänsyn till såväl 
dokumentvärden, upplevelsevärden samt förstärkande värden. 

• Den visar på ett samhällshistoriskt värde genom att avspegla den status och be-
tydelse den högre utbildningen genom historien har haft i Uppsala. 

• Den har ett socialhistoriskt värde genom att den speglar villkoren för lärarut-
bildningen i Uppsala. 

• Den har ett trädgårdsarkitekturhistoriskt värde i och med att den fortfarande in-
nehåller flera element som visar på 1910-talets nationalromantiska ideal inom 
den trädgårdskonst som skapades vid institutionsbyggnader som denna: det 
nära sambandet mellan byggnader och omgivande miljö; den välintegrerade 
men samtidigt distinkta rumsindelningen; läplantering-
en/sortimentsplanteringen som länkar samman rektorsvillan med seminarie-
byggnaden och vaktmästarbostaden samtidigt som den ramar in miljön samt 
de formella planteringar i form av en allé och trädrader som knyter samman 
rektorsvillan och vaktmästarbostaden respektive poängterar seminariebyggna-
dens entré. 

• Den har ett miljöskapande värde genom de många bevarade elementen som 
tillsammans ger upplevelsen av en särpräglad och väl sammanhållen miljö.  

• Den har ett identitetsvärde bland stadsdelens och stadens invånare i stort ge-
nom att den är en känd plats.  

• Den har ett symbolvärde i lärdomsstaden Uppsala med den ambitiöst planerade 
och påkostade miljön. 

• Den visar i stora delar på en hög grad av äkthet då grundstrukturen i hela den 
ursprungliga anläggningen, förutom områdena för de två parkeringarna, om-
rådet närmast den igenlagda dammen samt ytan för seminariebyggnadens till-
byggnad, är fortfarande bevarad. 

• Det sammanhållna kvarteret med sin bevarade bebyggelse omgivet av äldre 
vegetation, läplanteringen med granar och det botaniska sortimentet av träd 
och buskar som knyter samman alla bebyggelsens delar, idrottsplanens läge 
intill seminariebyggnaden, äppelallén mellan rektorsvillan och vaktmästarbo-
staden samt bevarade äldre fruktträd återspeglar alla tydligt den pedagogiska 
verksamhet som bedrivits vid och i miljön. 

• Den är ett representativt exempel på den en tredje generationens folkskolesemi-
narieanläggningar som tillkom i landet sent 1910-tal – 1920-talet. 

• Den är sällsynt då den är en några enstaka bevarade miljöer av detta slag i lan-
det. I jämförelse med andra representativa objekt visar det sig att folkskole-
seminariet i Uppsala är unikt i sitt slag i landet. 
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2. Objektinriktad kulturhistorisk värdebeskrivning 

Mycket högt värde: 
Äppelallén mellan Vaktmästarbostaden och rektorsvillan har ett trädgårdsarkitekturhi-
storiskt värde och ett biologiskt/genetiskt värde 
 
Mycket högt värde: 
Läplanteringen med tillhörande sortimentsplantering i den norra änden av 
anläggningen har ett trädgårdsarkitekturhistoriskt värde genom sin starka uttalade form 
och funktion, sin roll som fond och inramning av hela anläggningen samt sin natio-
nalromantiska karaktär. 
 
Högt värde: 
Läplanteringen har ett odlingstekniskt värde i och med att det var vanligt under det 
sena 1800-talet och det tidiga 1900-talet att gran planterades för att förbättra lokal-
klimatet och för att skydda fruktodlingar (muntlig uppgift Maria Flinck 2011-11-08). 
Även en rad av dvärgträd av äpple har odlingstekniskt värde genom att den visar 
pedagogiskt hur man genom val av grundstam kan styra storleksutvecklingen hos 
fruktträd och därmed kunna underlätta växtskyddsåtgärder och plockning för att på 
ett mer ekonomiskt sätt kunna odla frukt. Att använda grundstammar med olika 
växtkraft för att styra trädens storleksutveckling var en ny företeelse från England 
som introducerades i Sverige under sent 1800-tal. Särskilt möjligheten att kraftigt 
reducera tillväxten och skapa dvärgträd var intressant. Att träd av denna typ fortfa-
rande finns kvar är anmärkningsvärt. När de är ympade/okulerade eller planterade är 
svårt att avgöra men träden är ett bevis på att en mer avancerad pedagogisk verksam-
het inom trädgårdsskötsel bedrevs i seminarieträdgården.  
 
Högt värde: 
Växterna i sortimentsplanteringen och de gamla fruktträdssorterna har ett 
biologiskt/genetiskt värde i och med att de överlevt flera kalla vintrar under 1900-talet 
och alltså är härdiga för regionen.  
 
Högt värde: 
Äppelsorterna i anläggningen har ett trädgårdshistoriskt värde i och med att de berät-
tar om vilka sorter som ansågs odlingsvärda i regionen i början av 1900-talet. Det är 
intressant att allt växtmaterial i anläggningen genom sitt europeiska och nordameri-
kanska ursprung bär prägel från det tidiga och sena 1800-tals anläggningar. Det är 
anmärkningsvärt att inga influenser från det rika sortiment av asiatiska växter som 
började introduceras runt förra sekelskiftet förekommer i anläggningen. 
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Jämförelse med andra seminarieträdgårdar  
 
Här görs en kulturhistorisk jämförelse som beskriver hur folkskoleseminariet i Upp-
sala står sig nationellt i förhållande till andra folkskoleseminarier. 

Målen för Folkundervisningskommittén och seminariestadgan från 1914 är centrala 
för att förstå utformning och innehåll i de folkskoleseminarier som tillkom vid denna 
tid. Folkskoleseminariet i Uppsala (uppfört 1916) hör enligt Hjördis Kristenson 
(2005) till samma tillkomstperiod som Falun (1914), Lund (1919), Karlstad (1923), 
Umeå (1925) och Linköping (1927). Uppsala bör därför i första hand jämföras med 
dessa folkskoleseminarier. Jämförelse har här främst gjort mellan Uppsala, Linköping 
och Umeå seminarier av framförallt två skäl: de två sistnämnda är båda byggnadsmin-
nen och alla tre har relativt väl bevarade park- och trädgårdsanläggningar.  

Enligt Catharina Nolin (2000b) ställdes krav på att tomt om minst 4 hektar skulle 
finnas för att inrymma trädgård, lekplan och idrottsplan.  

 

Bevarat och förändrat på folkskoleseminariet 
i Linköping  
Större delen av trädgården vid seminariet i Linköping ingår i byggnadsminnet, dock 
ingår inte trädgårdens norra del med idrottsplanen i byggnadsminnet och denna del 
av den ursprungliga seminarieträdgården är idag på väg att exploateras. I övrigt är 
miljön väl bevarad (Cecilia Lindqvist Länsstyrelsen i Östergötland i mejl 2011-10-11) 

Grundstrukturen finns kvar men är inte lika tydlig som den var i originalplanen på 
grund av förändringar och tillägg. Parkeringsytor har skurit av tidigare gångstråk. 
Nya infarter, buskplanteringar, räcken, skyltar med mera ger tillsammans ett splittrat 
intryck som löser upp grundstrukturen. Två tennisbanor bryter in i de före detta 
fruktträdgårdskvarter och skolträdgårdar. 

De häckinramade skolträdgårdarna för övningsklasserna, rosenrabatterna vid hu-
vudentren stenträdgårdens artrika planteringar är till stor del borta. Nya planteringar 
har tillkommit med växtmaterial som inte anknyter till originalanläggningen.  

En stor del av det ursprungliga växtmaterialet finns kvar men behöver föryngras. 
(Topia 2000). Ursprungligt växtmaterial – fruktträdgård, häckar, alléer och barrträd – 
är väl bevarat men en del växter är i dåligt skick och behöver bytas. Delar som för-
svunnit är även nyttoväxtodlingen och blomsterprakten (White 2010). 

 

Bevarat och förändrat på folkskoleseminariet i Umeå  
Park- och trädgårdsmiljön vid Umeå folkskoleseminarium är relativt intakt men för-
minskad jämfört med den ursprungliga anläggningen. Tomten styckade av i mitten 
av 1990-talet, och här uppfördes en byggnad för Tingsrätten (Nolin 2000b). Frukt- 
och köksträdgårdarna är inte bevarade, men däremot finns en del stora parkträd kvar 
på området (Nolin 2000b). Jämfört med den ursprungliga anläggningen har park- 
och trädgårdsmiljön utsatts för förändringar i olika steg ända sedan 1950-60-talet. 
Växterna har blivit färre men grundstrukturen på de återstående delarna är fortfaran-
de relativt väl bevarad. En stor förändring är att idrottsplanen ligger utanför bygg-
nadsminnet. 
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Jämförelser med Uppsala 
Seminarieträdgården i Uppsala omfattar fortfarande fyra hektar. Lekplanen, den tidi-
gare öppna grusytan utanför seminariebyggnadens entré, finns kvar – men används 
nu som parkering. Med undantag för mindre naggningar i kanten på grund av ändra-
de vägdragningar finns hela den ursprungliga park- och trädgårdsmiljön kvar i det 
fortfarande sammanhållna kvarteret (kv Seminariet). Anläggningens grundstruktur i 
form av vägar och rumsindelning är mycket väl bevarad. En stor del av den ur-
sprungliga vegetationen i form av träd- och buskplanteringar finns kvar, inklusive ett 
antal fruktträd. Ytorna för de tidigare odlingskvarteren är bevarade. Ingreppen i mil-
jön är mycket få.  

Utifrån målen för Folkbildningskommitténs arbete (1907) och 1914 års Seminarie-
stadga uppvisar Uppsala fortfarande en stor överensstämmelse med de ambitioner och 
målsättningar som uttrycktes i dessa källor. Folkskoleseminariet i Uppsala har en 
unikt välbevarad helhetsmiljö med park, trädgård och idrottsplan. Anläggningen är 
ett mycket representativt exempel på en seminarieträdgård från den tredje generatio-
nens seminarieträdgårdar (Kristenson 2005), därtill den första av de mest påkostade 
och ambitiösa seminarieanläggningarna i landet (Nolin 2000a).  

 
 

Motiv till bevarande 
 

Hög arkitektonisk kvalitet 
Utifrån Catharina Nolins beskrivningar, andra källor och egna studier av fotografier 
av seminarierna i Göteborg, Karlstad, Lund, Umeå och Linköping, menar vi att folk-
skoleseminariet i Uppsala har en mycket hög arkitektonisk klass vad avser anlägg-
ningens gestaltning utifrån givna ramar – som till exempel tomtstorlek, kvarterets 
form, specifika krav på bebyggelseytor, idrottsplan, odlingsmöjligheter och demon-
stration av olika slags trädgårdsrum. Särskilt hög klass har sättet på vilket dessa delar 
har integrerats med varandra. Den höga kvaliteten på den väl bevarade strukturen, 
inklusive det som troligtvis finns kvar under gräs och torv, gör folkskoleseminariet i 
Uppsala unikt i sitt slag i landet. 
 

Länk i kedja av pedagogiska trädgårdar 
I Uppsala finns flera bevarade och levande park- och trädgårdsmiljöer av yppersta 
kvalitet som vittnar om den vetenskapliga och pedagogiska verksamhet som är och 
alltid har varit en central del av såväl akademi som det övriga stadslivet ända sedan 
Olof Rudbecks och Carl von Linnés dagar – framför allt de historiska slottsträdgår-
darna, nuvarande Botaniska trädgården, nuvarande Linnéträdgården, Stadsträdgården, 
Skytteanska trädgården, Carolinaparken och Universitetsparken.  

Seminarieträdgården är en central länk i kedjan att via folkskollärarna och eleverna 
vid landets folkskolor sprida kunskaper om odlingens nytta och nöje till hela befolk-
ningen. För detta ansågs det nödvändigt med mönsterträdgårdar vid landets folksko-
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leseminarier, varav Uppsalas är den bäst bevarade helhetsmiljön för detta, om än i 
något förfallet skick. Seminarieträdgården symboliserar än idag den kunskapstradition 
och de undervisningsmetoder som utvecklades i akademin inte minst via Carl von 
Linné, och som därmed är en central och betydelsefull del av Uppsalas historia. Se-
minarieträdgården är representativ i jämförelse med de vetenskapliga och pedagogis-
ka trädgårdar som finns i Uppsala och med tanke på målgrupperna för verksamheten 
ett viktigt komplement till de övriga.  

 

Förståelse för lärarutbildningens villkor 
Seminarieträdgården är central för att förstå den pedagogiska verksamhet som be-
drevs i seminariet. Stor kraft och möda hade uppbådats för att inte bara få större och 
mer ändamålsenliga lokaler men också, och detta var centralt för de inblandade, för 
att få tillgång till en trädgård. Lärarstudenterna hade undervisning i teoretisk och 
praktisk trädgårdsodling regelbundet varje vecka. Trädgården och idrottsplanen var 
en del av undervisningsmiljön på samma sätt som lektionssalarna och gymnastiksalen. 
Om denna del av anläggningen skulle försvinna eller förändras på ett sätt som gör det 
svårt längre att förstå trädgårdens läge och övergripande struktur, skulle förståelsen 
för verksamheten som bedrevs i folkskoleseminariet omintetgöras, åtminstone mar-
kant försämras. 
 

Potential för återskapande 
Den välbevarade helhetsmiljön skapar också möjligheter att via relativt enkla grepp 
kunna återskapa hela eller delar av miljön för att levandegöra det kulturhistoriska 
arvet. Här finns en potential att utveckla och praktisera undervisning i botanik, bio-
logi och trädgårdsodling inom ramen för de kulturhistoriska förutsättningar som se-
minarieträdgården ger.  
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Samrådsyttrande	gällande	detaljplan	för	kvarteret	Seminariet	

Föreningen	Seminarieparkens	vänner	(Org.nr		802463-8283)	lämnar	härmed	följande	
samrådsyttrande	gällande	detaljplan	för	kvarteret	Seminariet	,	PBN	2017-2441.	

Kulturmiljö-	och	kulturhistoria	

Av	kulturmiljö-	och	kulturhistoriska	hänsyn	bör	Kvarteret	Seminariet	bevaras	och	
skyddas	i	sin	helhet.	Seminariebyggnaderna	med	tillhörande	trädgård,	park,	skyddande	
granhäck	och	fotbollsplan	har	som	en	helhet	ett	erkänt	dokumenterat	stort	kulturvärde	
av	riksintresse.	Går	helheten	förlorad	skadas	riksintresset.	Det	är	därför	angeläget	att	
den	norra	delen	av	kvarteret	Seminariet	behåller	sin	ursprungliga	gestaltning,	vilket	inte	
är	fallet	om	detaljplanen	genomförs.	

En	byggnad	eller	bebyggelsemiljö	kan	vara	särskilt	värdefull	om	den	tydliggör	
samhällsutvecklingen.	Folkskoleutbildningen	som	bedrevs	på	platsen	är	ett	utmärkt	
exempel	och	bevis	på	folkskolans	betydelse	för	det	svenska	välfärdssamhället	som	
utvecklades	under	1900-talet.	Av	de	folkskoleseminarier	som	byggdes	enligt	1914	års	
seminariestadga	är	seminariet	i	Uppsala	det	enda	som	finns	kvar	med	sin	ursprungliga	
yta	och	plan.	Seminariet	med	sina	trädgårds-	och	idrottsanläggningar	ger	en	bild	av	ett	
bildningsideal	och	en	undervisningsmiljö	som	den	såg	ut	för	hundra	år	sedan.	Det	
faktum	att	anläggningen	är	unik	i	landet	stärker	ytterligare	behovet	av	att	hela	miljön	
bevaras.		
Tidigare	domar	ger	stöd	för	denna	vår	uppfattning:	I	Mark-	och	miljööverdomstolens	
yttrande	angående	förra	detaljplaneförslaget	fastslogs	att	”det	ligger	i	hela	rikets	
intresse	att	bevara	och	utveckla	parken	i	sin	helhet”.	Mark-	och	miljödomstolen	ansåg	att	
ett	genomförande	av	den	förra	detaljplanen	skulle	innebära	”påtaglig	skada”	för	
riksintresset	Uppsala	stad.	Enligt	Mark-och	miljödomstolen	har	”samtliga	element”	
hörande	till	seminarieverksamheten	sammantaget	betydelse	för	riksintressets	värde.		
Att	notera	är	att	det	i	Länsstyrelsens	samrådsyttrande	daterat	2018-11-22	står	att	”En	
omvandling	av	Kv.	Seminariet	med	ny	bebyggelse	inom	fastighetens	norra	del	kan	
riskera	att	påtagligt	skada	kulturmiljövärdet	inom	riksintresseområdet”.		
Om	den	föreslagna	detaljplanen	antas	skulle	Uppsala	förlora	en	oersättlig	klenod!	
Plan-	och	bygglagen	samt	Florensdeklarationen	

Vi	anser	att	planförslaget	strider	mot	Förvanskningsförbudet	enligt	Plan-	och	bygglagen	
8	kap	13	§	som	säger	att	en	byggnad,	såväl	som	bebyggelseområden,	som	är	särskilt	
värdefull	från	historisk,	kulturhistorisk,	miljömässig	eller	konstnärlig	synpunkt	inte	får	
förvanskas.	
I	Plan-	och	bygglagen	kapitel	1	§	1	anges	att	lagen	syftar	till	att	planläggning	av	mark	och	
vatten	ska	ske	med	hänsyn	till	kommande	generationer.	Kvarteret	Seminariet	är	ett	
tydligt	exempel	på	när	denna	hänsyn	ska	visas.	I	en	stad	som	gärna	lyfter	fram	



kunskapens	och	bildningens	värden	borde	denna	historiska	berättelse	skyddas,	inte	
byggas	bort.	
Seminarieträdgården	har	även	skydd	av	den	internationella	Florensdeklarationen,	
ICOMOS	1982,	för	bevarande	och	restaurering	av	historiska	trädgårdsanläggningar.		
	

Folkhälsa	

Ur	folkhälsosynpunkt	utgör	parkanläggningar	och	träd	ett	viktigt	inslag	i	en	stad	för	att	
åstadkomma	en	god	luftkvalitet	såväl	som	en	behaglig	sommartemperatur	att	vistas	i.	
Träden	omvandlar	koldioxid	och	ger	även	en	skön	skugga	under	varma	sommardagar.	
Därvid	är	Seminarieparken	en	mycket	värdefull	tillgång	i	Uppsala	stad.	
I	Uppsala	är	det	brist	på	fullstora	gräsplaner	för	fotboll	vilket	utgör	ytterligare	ett	skäl,	
förutom	kulturhistoriska	skäl,	till	att	den	befintliga	fotbollsplanen	behålls	i	sin	
ursprungliga	storlek.	
Stadsdelarna	Luthagen,	Librobäck	och	Svartbäcken	genomgår	en	långtgående	förtätning,	
precis	som	i	princip	alla	andra	delar	av	Uppsala.	I	ljuset	av	detta	är	bevarandet	och	
utvecklingen	av	kvarteret	Seminariet	inte	bara	ett	riksintresse,	utan	också	ett	starkt	
lokalt	folkhälsointresse	som	borde	tas	på	stort	allvar.	
	

Mot	bakgrund	av	ovanstående	vill	vi	att	förslaget	till	ny	detaljplan	för	Kv	Seminariet	avslås	
	
Uppsala	den	6	maj	
För	Föreningen	Seminarieparkens	vänner	(www.seminarieparken.se)		
	
	
	
Gunnel	Lindh				 Rigmor	Stenmark	 Jacqueline	Altberg	
Ordförande	 	 Vice	ordförande	 Ledamot	 	

	

För	vidare	kontakter	i	ärendet:	

Gunnel	Lindh,	Dalgatan		24	A,	75218	Uppsala,	

Lindh.gunnel@gmail.com		
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Mark- och miljödomstolen vid Nacka tingsrätt 

Box 69 

131 07 Nacka 

 

Överklagan gällande antagandet av detaljplan för kvarteret Seminariet 

Föreningen Seminarieparkens vänner (Org.nr 802463-8283) lämnar härmed följande 

överklagan gällande antagandet av detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun, 

KSN-2019-0951, daterat 2021-01-25. 

Kulturmiljö- och kulturhistoria av riksintresse 

Av kulturmiljö- och kulturhistoriska hänsyn (2 kap 6 § i PBL) bör Kvarteret Seminariet bevaras 

och skyddas i sin helhet. Seminariebyggnaderna med tillhörande trädgård, park, skyddande 

trädplantering och fotbollsplan har som en helhet ett erkänt dokumenterat stort kulturvärde 

av riksintresse. Går helheten förlorad skadas riksintresset. Det är därför angeläget att den 

norra delen av kvarteret Seminariet samt Seminarieträdgården behåller sin ursprungliga 

gestaltning, vilket inte är fallet om detaljplanen genomförs. 

En byggnad eller bebyggelsemiljö kan vara särskilt värdefull om den tydliggör 

samhällsutvecklingen. Folkskoleutbildningen som bedrevs på platsen är ett utmärkt exempel 

och bevis på folkskolans betydelse för det svenska välfärdssamhället som utvecklades under 

1900-talet. Av de folkskoleseminarier som byggdes enligt 1914 års seminariestadga är 

seminariet i Uppsala det enda som finns kvar med sin ursprungliga yta och plan. Seminariet 

med sina trädgårds- och idrottsanläggningar ger en bild av ett bildningsideal och en 

undervisningsmiljö som den såg ut för hundra år sedan. Det faktum att anläggningen är unik 

i landet stärker ytterligare behovet av att hela miljön bevaras.  

 

Tidigare domar ger stöd för denna vår uppfattning: I Mark- och miljööverdomstolens 

yttrande angående förra detaljplaneförslaget fastslogs att ”det ligger i hela rikets intresse att 

bevara och utveckla parken i sin helhet”. Mark- och miljödomstolen ansåg att ett 

genomförande av den förra detaljplanen skulle innebära ”påtaglig skada” för riksintresset 

Uppsala stad. Enligt Mark-och miljödomstolen har ”samtliga element” hörande till 

seminarieverksamheten sammantaget betydelse för riksintressets värde.  

Att notera är att det i Länsstyrelsens samrådsyttrande daterat 2018-11-22 står att ”En 

omvandling av Kv. Seminariet med ny bebyggelse inom fastighetens norra del kan riskera att 

påtagligt skada kulturmiljövärdet inom riksintresseområdet”. Det arkitekturpolitiska målet 

att ta tillvara och utveckla kulturhistoriska värden borde ha beaktats av kommunen. I 

beslutet borde kommunen även ha sett till det nationella miljökvalitetsmålet, God bebyggd 

miljö, där det anges att ”det kulturella, historiska och arkitektoniska arvet i form av 



värdefulla byggnader och bebyggelsemiljöer samt platser och landskap bevaras, används och 

utvecklas.” 

 

Om den föreslagna detaljplanen vinner laga kraft skulle Uppsala, och Sverige, förlora en 

oersättlig klenod! 

 

Paragraf 1 samt Förvanskningsförbudet enligt Plan- och bygglagen 

I detaljplanebeskrivningen och i plankartan anges planläggning för 110 bostäder, privata 

tomter i trädgården med omgivande häckar för Rektorsbostaden och Vaktmästarbostaden 

(se exploateringsavtal KSN-2020-02464). Det vill säga en uppenbar privatisering av park och 

trädgård. Möjligen kan en del av parken öster om dessa byggnader upplevas som allmän och 

på sin höjd en kvarterspark på en fjärdedel av den ursprungliga ytan på 4 ha. Även planeras 

det för ca 50 P-platser. 

Detta påverkar viktiga element i seminarieanläggningen och dess omgivningar. Det anser vi 

förvanskar helheten i anläggningens kulturmiljö. 

Vi anser därför att planförslaget strider mot Förvanskningsförbudet enligt Plan- och 

bygglagen 8 kap 13 § som säger att en byggnad, såväl som bebyggelseområden, som är 

särskilt värdefull från historisk, kulturhistorisk, miljömässig eller konstnärlig synpunkt inte får 

förvanskas. 

I Plan- och bygglagen kapitel 1 § 1 anges att lagen syftar till att planläggning av mark och 

vatten ska ske med hänsyn till kommande generationer. Kvarteret Seminariet är ett tydligt 

exempel på när denna hänsyn ska visas. I en stad, och särskilt riksintresse Uppsala stad, som 

gärna lyfter fram kunskapens och bildningens värden borde denna historiska berättelse 

skyddas, inte byggas bort. 

 

Folkhälsa 

Ur folkhälsosynpunkt utgör parkanläggningar och träd ett viktigt inslag i en stad för att 

åstadkomma en god luftkvalitet såväl som en behaglig sommartemperatur att vistas i. 

Träden omvandlar koldioxid, renar luften från föroreningar och ger även en skön skugga under 

varma sommardagar. Därvid är Seminarieparken med många fullvuxna träd en mycket 

värdefull tillgång för allmänheten i Uppsala. Om den föreslagna detaljplanen vinner laga 

kraft försvinner hela träddungen vid fotbollsplanen samt även träd på andra platser, vilket 

innebär att över 100 träd i kvarteret Seminariet försvinner. Enligt 3 kap. 6 § miljöbalken ska 

mark- och vattenområden samt fysisk miljö i övrigt som har betydelse från allmän synpunkt 

på grund av deras naturvärden eller kulturvärden eller med hänsyn till friluftslivet så långt 

möjligt skyddas mot åtgärder som kan påtagligt skada natur- eller kulturmiljön. 

 



Mot bakgrund av ovanstående yrkar vi att den antagna detaljplanen för kvarteret 
Seminariet upphävs. 

 
Uppsala 2021-02-22 

För Föreningen Seminarieparkens vänner  

Gunnel Lindh    Karin Ericsson Inger Sjöberg 

Ordförande  Kassör  Ledamot  

För vidare kontakter i ärendet: Gunnel Lindh, Dalgatan 24 A, 75218 Uppsala, 

lindh.gunnel@gmail.com 

Föreningen Seminarieparkens vänner bildades 2011. För syfte, dokumentation mm: 

http://www.seminarieparken.se I föreningens Facebook-grupp ”Rädda Seminarieparken”, 

som i dagsläget har över 2 100 följare, går också att ta del av många engagerade aktiviteter. 

Föreningen anser att vi är behöriga att överklaga beslutet om antagandet av detaljplanen på 

följande grunder: 

- Har lämnat samrådsyttranden 

- Har bedrivit verksamhet i Sverige under minst tre år.  

- Har minst 100 medlemmar eller på annat sätt visa att verksamheten har 

allmänhetens stöd 

Se nedanstående flygbild över kvarteret från april 2012 (föreningen har publiceringsrätt). 

Bild: Pereric Öberg Svenska Aerobilder 

http://www.seminarieparken.se/
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PARTER 
 
Klagande 
1. Föreningen Seminarieparkens Vänner 
c/o Gunnel Lindh 
Dalgatan 24 A, 752 18 Uppsala 
 
2. HSB brf. 98 Fyrisvallen 
c/o Claes Leijon  
Ringgatan 2 E, 752 17 Uppsala 
 
3. Fyrisstrands Samfällighetsförening 
Fyrisvallsgatan 3, 752 20 Uppsala 
 
4. Brf Mellersta Fyrisstrand 
Fyrisvallsgatan 3 B, 752 20 Uppsala 
  
5. Brf Östra Fyrisstrand 
Fyrisvallsgatan 3 A, 752 20 Uppsala 
 
6. Samfälligheten Stefan-Rälsen 
Seminariegatan 4 F, 752 28 Uppsala 
 
7. Föreningen Vårda Uppsala 
sten.ake.bylund@gmail.com 
 
8. Solveig Ringh 
Seminariegatan 12, 752 28 Uppsala 
  
9. Torgny Ringh 
Adress som 8 
 
10. Eva Jansson 
Seminariegatan 6 C, 752 28 Uppsala 
 
11. Lennart Littorin 
Seminariegatan 6 D, 752 28 Uppsala 
 
12. Tina Jobs 
Seminariegatan 6 B, 752 28 Uppsala 
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13. Erik Mellgren 
Adress som 12 
 
14. Elenor Kaminsky 
elenor.kaminsky@gmail.com 
 
15. Johan Winder 
 
16. Alfie Kaminsky Winder 
 
17. Helga Winder 
 
18. Orvar Winder 
 
Ombud för 15-18: Elenor Kaminsky 
 
19. Maria Wold-Troell 
Övre Slottsgatan 30 B, 753 12 Uppsala 
 
20. Boel Larsen 
Kungsgatan 9 A, 753 32 Uppsala 
 
21. Gunnel Lindh 
Dalgatan 24 A, 752 18 Uppsala 
 
22. Inger Sjöberg 
Morkullevägen 49 B, 756 52 Uppsala 
 
23. Heidi Grossmann 
Tegnérgatan 27 C, 752 26 Uppsala 
 
24. Anna Mankert 
mankert@yahoo.com 
 
25. Siv Eriksson 
Geijersgatan 18 B, 752 26 Uppsala 
 
26. Dick Lundberg 
Vindhemsgatan 10 A, 752 24 Uppsala 
 
27. Roger Broman 
Geijersgatan 18 B, 752 26 Uppsala 
 
28. Dobe Duda Bergman 
duliberta2@yahoo.com 
 
29. Getis Willmer 
getiswillmer@gmail.com 

mailto:elenor.kaminsky@gmail.com
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30. Göran Hillblom 
Kungsgatan 9 A, 753 32 Uppsala 
 
31. Thomas Back 
Gamla Uppsalagatan 9 B, 753 34 Uppsala 
  
32. Camilla Åberg-Wickman 
Prästgatan 32 
752 28 Uppsala 
  
33. Leo Wickman 
Adress som 32 
  
Motpart 
Uppsala kommun 
753 75 Uppsala 
 
ÖVERKLAGAT BESLUT 
Uppsala kommuns beslut den 25 januari 2021 i ärende nr KSN-2019-0951,  
se bilaga 1 
 
SAKEN 
Detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun  
 
_____________ 
 
DOMSLUT 

 

1. Mark- och miljödomstolen avvisar överklagandena från Erik Mellgren, 

Anna Mankert, Siv Eriksson, Dick Lundberg, Roger Broman, Dobe Duda Bergman, 

Getis Willmer, Göran Hillbom, Thomas Back, Camilla Åberg-Wickman, 

Leo Wickman, Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, Inger Sjöberg och 

Heidi Grossman. 

 

2. Mark- och miljödomstolen avslår övriga överklaganden. 

 

_____________ 
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BAKGRUND 

 

I ett tidigare skede har Uppsala kommun (kommunen) den 23 april 2012 beslutat att 

anta detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun. Planen syftade då till att 

uppföra bostadsbebyggelse om ca 220 lägenheter. Förskola och en park skulle också 

finnas inom området. 

 

Kommunens beslut att anta den detaljplanen överklagades till Länsstyrelsen i 

Uppsala län (länsstyrelsen) som avslog överklagandena. Länsstyrelsens beslut 

överklagades till mark- och miljödomstolen som upphävde detaljplanen.(se 

domstolens avgörande den 9 september 2013 i mål nr P 1483-13). Domen 

överklagades därefter av kommunen till Mark- och miljööverdomstolen som delade 

mark- och miljödomstolens bedömning att detaljplanen, såsom plankartan och dess 

bestämmelser var utformade, mot bakgrund av kvarterets höga värden som helhets-

miljö medgav åtgärder som påtagligt kunde skada riksintresse för kulturmiljövården 

(se Mark- och miljööverdomstolens avgörande i rättsfallet MÖD 2014:12). 

 

Kommunen har därefter inlett ett nytt planförfarande och den 25 januari 2021 

beslutat att anta en ny detaljplan för kvarteret Seminariet. Syftet med denna 

detaljplan är att säkerställa en stor allmän park samt möjliggöra ca 110 lägenheter 

med lokaler i bottenvåningen. Syftet är också att värna områdets kulturmiljövärden 

genom att skydda befintliga byggnaders värden samt genom att ny bebyggelse får 

en anpassad gestaltning. 

 

Länsstyrelsen beslutade den 1 mars 2021 att inte överpröva den nya detaljplanen. 

 

Kommunens beslut att anta nu aktuell detaljplan har överklagats av följande 

föreningar: Föreningen Seminarieparkens Vänner, HSB brf. 98 Fyrisvallen, 

Fyrisstrands Samfällighetsförening, Brf Mellersta Fyrisstrand, Brf Östra 

Fyrisstrand, Samfälligheten Stefan-Rälsen och Föreningen Vårda Uppsala. 
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Kommunens beslut har vidare överklagats av följande privatpersoner: 

Solveig Ringh, Torgny Ringh, Eva Jansson, Lennart Littorin, Tina Jobs, 

Erik Mellgren, Elinor Kaminsky, Johan Winder, Alfie Kaminsky Winder, 

Helga Winder, Orvar Winder, Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, 

Inger Sjöberg, Heidi Grossmann, Anna Mankert, Siv Eriksson, Dick Lundberg, 

Roger Broman, Dobe Duda Bergman, Getis Willmer, Göran Hillbom, Thomas 

Back, Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman. 

 

YRKANDEN M.M. 

 

Föreningen Seminarieparkens Vänner har yrkat att detaljplanen ska upphävas 

och anfört sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Kvarteret Seminariet bör bevaras i sin nuvarande utformning av kulturmiljö- och 

kulturhistoriska hänsyn, eftersom området som helhet har ett stort kulturvärde av 

riksintresse. Om helheten går förlorad skadas riksintresset. Folkskoleutbildningen 

som bedrevs på platsen är ett utmärkt exempel på och bevis för folkskolans 

betydelse för det svenska välfärdssamhället som utvecklades under 1900-talet. Av 

de folkskoleseminarier som byggdes enligt 1914 års seminariestadga är seminariet i 

Uppsala det enda som finns kvar med sin ursprungliga yta och plan. Seminariet med 

sina trädgårds- och idrottsanläggningar ger en bild av ett bildningsideal och en 

undervisningsmiljö som den såg ut för hundra år sedan. Den tidigare föreslagna 

detaljplanen upphävdes av Mark- och miljööverdomstolen som ansåg att ”det ligger 

i hela rikets intresse att bevara och utveckla parken i sin helhet” samt att den skulle 

innebära ”påtaglig skada” för riksintresset Uppsala stad. Domstolen ansåg också att 

”samtliga element” hörande till seminarieverksamheten sammantaget har betydelse 

för riksintressets värde. Vidare skulle ett genomförande av detaljplanen medföra en 

uppenbar privatisering av park och trädgård. Detta påverkar viktiga element i 

seminarieanläggningen och dess omgivningar, vilket förvanskar helheten i anlägg-

ningens kulturmiljö. I en stad som Uppsala som gärna lyfter fram kunskapens och 

bildningens värden borde denna historiska berättelse skyddas, inte byggas bort. 
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Vidare utgör parkanläggningar och träd ett viktigt inslag i en stad ur folkhälso-

synpunkt för att åstadkomma såväl en god luftkvalitet som en behaglig sommar-

temperatur att vistas i genom skuggning. Om planen genomförs innebär det att 

hundra träd försvinner. 

 

HSB brf. 98 Fyrisvallen har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört 

sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Det är svårt att se hur uppförandet av tre stora byggnader med 110 lägenheter och 

affärslokaler i bottenvåningarna skulle bidra till att värna befintliga byggnaders 

värden. Tvärt om skulle en unik miljö oåterkalleligen förstöras. Parken kan och bör 

rustas upp utan ny bebyggelse. Behovet av parkmark är stort i området. Det är också 

svårt att förstå hur detaljplanen skulle kunna medföra större tillgänglig yta för de  

ca 500 grundskoleeleverna när det är just den mark där de vistas som ska bebyggas. 

Detta går emot kommunens egna ambitioner om att ge större fria ytor runt skolorna 

för dess elever. Placeringen av bebyggelsen och den kvarvarande delen av fotbolls-

planen kommer att innebära konflikter. Uppförandet av carportar mot järnvägen 

kommer att ianspråkta mark från de grönytor som finns där idag samtidigt som de 

knappast i någon högre grad kommer att lätta på den redan idag synnerligen 

ansträngda parkeringssituationen i området. Vald trafiklösning öppnar dessutom 

upp för konflikter mellan leverantörer till affärslokalerna och boende med risk för 

dubbelparkeringar. Vidare finns naturvärden i den befintliga granhäcken samt ett 

värde för skolbarn och allmänheten av områdets friytor. 

 

Fyrisstrands Samfällighetsförening, Brf Mellersta Fyrisstrand och Brf Öster 

Fyrisstrand har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört sammanfattningsvis 

följande till stöd för sin talan. 

 

Området är expansivt och har de senaste åren förändrats från ett industriområde till 

ett stort område med flerfamiljshus. Kvarteret är ett riksintresse som utbildnings-

staden Uppsala ska bevara och vårda istället för att bebygga och stycka det i mindre 
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ytor. Kvarteret är den enda kvarvarande seminariemiljön för utbildning av folkskol-

lärare i Sverige. Det ligger i riksintresset att hela kvarteret bevaras och utvecklas. 

Ny bebyggelse kommer att påtagligt skada kulturmiljön. Florensdeklarationen ger 

skydd till hela miljön. Kvarteret ligger vidare i ett tätbebyggt område med stor 

avsaknad av parkmark. Fotbollsplanen är angelägen att bevara med tanke på 

ungdomars behov av lek och idrott. Det är vidare viktigt att behålla träden inom 

området. Kvarteret skulle kunna förvandlas till ett fantastiskt besöksmål med 

sommarcafé, utställningslokaler, konst-, musik- och litteraturaktiviteter m.m. 

 

Samfälligheten Stefan-Rälsen har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit 

sig till vad Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med sammanfattningsvis 

följande tillägg. 

 

Även om bebyggelsen justerats sedan det förra förslaget kvarstår den omständig-

heten att den tar mark i kvarteret i anspråk. Vidare försvinner den värdefulla 

skogsdungen och fotbollsplanen förminskas. Föreningen motsätter sig den privata 

karaktär som planeras med häckar och dylikt kring de privata villorna. Parken har 

hittills fungerat som en grön oas för många. Behovet av en stadsdelspark är stort. 

Man har inte räknat med behovet av utrymme för friluftslivet och folkhälsan. I 

synnerhet nu under den rådande pandemin har parken nyttjats i hög grad. En ökad 

trafik kommer att innebära ökat buller, dålig luft och fullbelagda parkeringar. 

Skogsdungen utgör nu en skyddande barriär mot trafiken. Ett annat störande 

moment på Seminariegatan är trängseln bland bilarna, som kan bli närmast kaotisk, 

när föräldrar hämtar och lämnar skolbarnen. 

 

Föreningen Vårda Uppsala har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört 

sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Folkskoleseminarieanläggningen är en välbevarad helhet med högklassiga bygg-

nader och en historisk parkanläggning som är unik i Sverige. Den åskådliggör ett 

viktigt historiskt skede i vårt land. Den utgör också en anläggning i raden av veten-

skapligt och pedagogiskt intressanta trädgårdar i Uppsala och är en anläggning i 
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byggnadsminnesklass. Därför bör kvarteret bevaras och skyddas i dess helhet och 

inte förvanskas. För att åstadkomma detta begärde föreningen 2011 att byggnaderna 

och anläggningarna samt miljön som helhet i kvarteret skulle byggnadsminnes-

förklaras. Detta ärende ligger fortfarande hos länsstyrelsen. Detaljplanen innebär att 

huvuddelarna i anläggningen utplånas, vilket vållar irreversibla skador på helheten i 

riksintresset. En miljökonsekvensbeskrivning borde därför ha gjorts. Åtgärder som 

stärker värdet i en del kan inte rättfärdiga att irreversibel skada orsakas på värdet i 

en annan del, och därmed på helheten. Totalt 30 procent av anläggningens yta 

inklusive den nya bollplanen blir inte tillgänglig för allmänheten. Idrottsplanen med 

sin inramning av läplantering, på insidan i form av ett naturromantiskt nordiskt 

skogsbryn, är en av huvuddelarna i seminarieanläggningens komposition och skulle 

gå förlorad om planerad bostadsbebyggelse genomförs. Anläggningens största rum 

som visar seminariebyggnaden i sin hela längd ersätts med en främmande miljö 

med kompakt bebyggelse som förminskar det fria rummet. Om planen genomförs 

kommer en viktig del av de arkitektoniska och trädgårdsarkitektoniska värdena att 

gå förlorade. Planens genomförande kommer därmed att medföra en påtaglig skada 

på riksintresset för kulturmiljövården. Parken har även skydd av det internationella 

Florensdokumentet och bör också på denna grund bevaras. Vidare överensstämmer 

planen inte med översiktsplanens intentioner. – I sin överklagan har föreningen 

även hänvisat till och redogjort för skrivningar i ett antal skrifter samt närmare 

beskrivit byggnaderna och anläggningarna inom området. 

 

Solveig Ringh och Torgny Ringh har yrkat att detaljplanen ska upphävas och 

anfört sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Det föreligger nu ett förslag på exploatering som de som närboende inte ska behöva 

tillåta. De föreslagna bostadshusen lämpar sig inte i den kulturhistoriska miljön. 

Kvarteret är en unik helhetsmiljö med pedagogiska värden som visar hur 

Folklärarseminariet med sina trädgårds- och idrottsanläggningar såg ut; en unik bild 

av ett bildningsideal och en undervisningsmiljö som den såg ut för hundra år sedan. 

Att förstöra kvarteret med den exploatering som föreslås är inte förenligt med 

riksintresset. 
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Eva Jansson har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört sammanfattningsvis 

följande till stöd för sin talan. 

 

Kvarteret ska bevaras i sin helhet och bör inte bebyggas mot bakgrund av det 

kulturhistoriska värdet. Vidare är behovet av en park i området påfallande stort. 

Ärendet har engagerat en stor del av Uppsalas befolkning och en protestlista med 

över 6 000 namnunderskrifter har lämnats till kommunen. Bostadskomplexet 

kommer att påverka helheten av kvarteret. Vidare ska området, som redan idag är 

hårt belastat av trafik, enligt detaljplanen härbärgera en bra bit över hundra bilar till 

de nya hyresgästerna. Därtill kommer den del som utlovats som allmän park 

plötsligt att innehålla två privatägda villor med egna tomter, bilväg och parkerings-

platser. Vi befinner oss i en pågående pandemi och sannolikheten är stor att vi 

kommer att hamna i en liknande situation igen. Då måste människor kunna umgås 

utomhus. Därutöver har klimatkrisen blivit mer akut. Att då, i en del av Uppsala 

med enorm exploatering, ta bort över hundra träd för att ge plats åt ytterligare 

bostadshus, vägar och bilar är inte ansvarsfullt. Skogsområdet som ska tas bort är 

också hem för en mängd fåglar och insekter och har stora naturvärden. Att göra en 

helt ny park kommer att ta åtskilliga tiotals år. Fastighetsbolaget borde få annan 

mark att bebygga istället. 

 

Lennart Littorin har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Kvarteret är det enda av sitt slag som finns bevarat i Sverige. Domstolarna fastslog 

vid den tidigare prövningen att varje form av bebyggelse skulle skada detta 

kulturarv av riksintresse. En massiv folkopinion, liksom experter, har gått emot 

förslaget. Uppsala har på vissa platser den sämsta luften i Sverige. Att då ta bort 

drygt hundra träd är olämpligt. Likaså har Uppsala bland den lägsta andelen grönyta 

per invånare i landet, en andel som nu kommer att minska ytterligare. Under den 

pågående pandemin har ett stort antal människor sökt sig till Seminarieparken för 

rekreation, umgänge, motion och spontanidrott. Förslaget innebär också att den 
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enda återstående fullstora fotbollsplanen i stadsdelen försvinner, vilket är olämpligt 

med tanke på barns behov av lek och motion. Folkmängden i området har ökat 

sedan förra domslutet, vilket innebär att flera hundra lägenheter saknar tillgång till 

park och gröna ytor. Behovet av en stor sammanhållen park är därför ännu större nu 

än år 2014. 

 

Tina Jobs och Erik Mellgren har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört 

sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Detaljplanen tillgodoser inte det skydds- och bevarandevärde som den samman-

hållna kulturmiljön och riksintresset för Uppsala stad har. Vidare strider den mot 

kommunens egna ambitioner i fråga om grönytor och stadsdelsparker på nära håll. 

En stor del av det som idag betraktas som offentlig mark kommer, om planen 

genomförs, att upplevas som en förlängning av privata uteplatser och kommer 

därmed i stort sett vara omöjlig för allmänheten att utnyttja. Planen innebär en 

irreversibel förstörelse av kulturella, historiska och miljömässiga värden. Det är 

som sammanhållen miljö som området har sitt huvudsakliga värde. Av handlingarna 

framgår vidare inte tillräckligt tydligt hur liten den framtida föreslagna fotbolls-

plätten blir. Inte heller framgår att husen i området ska säljas och privatiseras. 

 

Elenor Kaminsky, Johan Winder, Alfie Kaminsky Winder, Helga Winder och 

Orvar Winder har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med sammanfattningsvis följande 

tillägg. 

 

Den pågående pandemin har visat människors behov av välplanerad och hög-

kvalitativ grön yta. Det myllrar av folk i Seminarieparken från morgon till kväll. 

Det har noterats en rad olika aktiviteter i parken. Den pågående pandemin är inte 

den sista. Vidare är incitamenten för att behålla och utveckla parken som helhet till 

en stadsdelspark i linje med forskning som visar stark korrelation mellan männi-

skors hälsa och hur nära människor har till grönområden från sin bostad. Det skulle 

sänka Uppsalas hälso- och sjukvårdskostnader och för all framtid bidra till ett ökat 
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välbefinnande för människor i Uppsalas norra stadsdelar. Att bygga i parken bidrar 

till ett prejudikat som visar hur makthavare kan manövrera processer för att bygga i 

fler av Sveriges stadsdelsparker. Befolkningens önskemål har svårt att få gehör 

gentemot ekonomiska motiv hos byggindustrin. Avstå istället all bebyggelse i 

Seminarieparkens fina skog.  

 

Maria Wold Troell har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

I detta fall vill kommunen för ekonomisk kortsiktig vinning förstöra landets enda 

intakta seminarieträdgård. Det är historielöst. Eftersom aktuell byggnation riktar sig 

mot höginkomsttagare som redan har mycket att välja på bortfaller argumentet om 

bostadsbrist. Den historiskt värdefulla trädgården behövs i en allt mer förtätad 

stadsdel. Fotbollsplanen är särskilt värdefull för spontanidrott. Fastighetsbolaget bör 

ges en annan mark att exploatera och området bör istället rustas upp till 

Uppsalabornas nytta och glädje. 

 

Gunnel Lindh har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Uppsalas klassiska seminariemiljö med sina trädgårds- och idrottsanläggningar är 

unik inte bara för Sverige utan även för Europa. Genomförandet av detaljplanen 

skulle innebära påtaglig skada på riksintresset. Det kulturmiljöhistoriska värdet 

sitter i parkens helhet. Vidare ska villorna inne i parken bli privata bostäder. 

Allmänhetens troliga respektavstånd till privata villkor gör att det inte blir så 

mycket allmän park över. Det är en stor brist att kommunen inte gjort någon 

miljökonsekvensbeskrivning. Planförslaget strider mot förvanskningsförbudet. 

Parken har även skydd av det internationella Florensdokumentet om historiska 

trädgårdar som 1982 antogs av ICOMOS, en kommitté knuten till Förenta 

nationerna. En uppvuxen rejäl grön lunga behövs i dag i ännu större utsträckning än 

vid förra detaljplaneförslaget. Forskning visar på stark koppling mellan mängd och 

kvalitet på urbana grönområden å ena sidan, och hälsa å den andra. 
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Världshälsoorganisationen uppmanar städer att erbjuda en boendemiljö som 

uppmuntrar, möjliggör och stödjer hälsa, rekreation och välbefinnande. 

Planförslaget strider mot kraven i 3 kap 6 § miljöbalken. Fastighetsbolaget bör 

erbjudas ett markbyte. 

 

Inger Sjöberg har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Av kulturmiljö- och kulturhistoriska hänsyn bör kvarteret bevaras och skyddas i sin 

helhet. Vidare kommer allmänheten troligen ha ett respektavstånd till de privata 

husen vilket innebär att enbart halva den allmänna parken kommer att kännas 

bekväm att vistas i. Att ta ner ca 110 träd är vidare förkastligt med tanke på att de 

tar upp mycket koldioxid. Att se träd minskar också risk för psykisk ohälsa. Till 

detta kommer att barn behöver stora ytor i städerna för att kunna springa. Vidare har 

parken sällsynta arter av både växter och djur som kanske kommer att försvinna om 

byggnationen godkänns. Detaljplanen bryter således mot Agenda 2030 samt 

gällande miljökvalitetsmål. Parken har varit full av människor under den rådande 

pandemin och eftersom nya pandemier är troliga hoppas många på att parken inte 

bebyggs. – Inger Sjöberg har i sitt överklagande också hänvisat till 

Granadakonventionen från 1985 om skydd för arkitekturarvet i Europa. 

 

Heidi Grossman har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med följande tillägg. 

 

Andelen allmän park minskar. Det blir för många entréer och parken kommer inte 

längre att kännas ombonad. Hela området har ett stort kulturhistoriskt värde. Med 

en växande befolkning och en parkbrist är parken värdefull för såväl folkhälsa som 

klimat. Naturen har ett stort egenvärde. Översvämningsrisken är stor. Det ligger så 

mycket historia i denna långbänk. Det råder brist på parkmark i den kraftigt 

expanderande stadsdelen Luthagen. Det finns vidare ett växande antal arter som 

påträffats i kommunen för första gången just här. Kommunen bör byta mark med 

nuvarande markägare. Hela fastigheten bör bli kulturreservat. 
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Boel Larsen, Anna Mankert, Dick Lundberg, Roger Broman och Göran 

Hillbom har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad Föreningen 

Seminarieparkens Vänner anfört. 

 

Siv Eriksson har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med följande tillägg. 

 

Parkens granhäck bör uppmärksammas. Det är en liten skog som är hundra år 

gammal där mängder av insekter och fåglar har etablerat sig. Denna biologiska 

mångfald och artrikedom förtjänar att bevaras för kommande generationer. 

 

Dobe Duda Bergman har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört att parken 

inte ska bebyggas utan kunna fortsätta att avnjutas av de boende i närområdet. 

 

Getis Willmer har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört att människor 

behöver plats som inte är så hårt tuktad i stan, varför alla grönytor i Uppsala måste 

bevaras. 

 

Thomas Back har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med följande tillägg. 

 

Kvarteret med sin skog har fått växa i över hundra år. Mängder av insekter och 

fåglar har under denna tid etablerat sig. Den biologiska mångfalden måste bevaras. 

Det rika djurlivet är skäl nog att bevara kvarteret i dess helhet, till glädje och nytta 

för kommande generationer. Klimatförändringarna kommer att ställa krav på stora 

grönytor, platser för odling av växter och grödor samt plantering av träd. För att 

trygga en framtida livsmedelsförsörjning kan vi behöva lära oss hur man odlar igen. 

Seminariet kan då utbilda nya generationer i trädgårdsskötsel och då är dess centrala 

läge en stor fördel. Kvarteret har ett mycket högt värde, både ett kontinuitetsvärde 

såväl som ett samhällshistoriskt och socialhistoriskt värde. – Till sin överklagan har 

Thomas Back bifogat ett antal fotografier på insekter och fåglar som han menar 
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visar att det finns en stor och unik artrikedom inom kvarteret. Han har även hänvisat 

till ett antal rapporter och utredningar. 

 

Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman har yrkat att detaljplanen ska 

upphävas och anfört sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Parken har stor betydelse för dem i form av plats för utflykt och samvaro. Parken 

används flitigt av motionärer i alla åldrar, men även barn. Det blir förödande att 

bygga stora bostadshus och parkeringsplatser på just denna plats. Det måste finnas 

annan mark till bostäder. Förutom sitt kulturhistoriska värde har parken en stor plats 

i mångas hjärtan. 

 

Under målets handläggning har fråga uppkommit om alla klagande ska anses ha 

klagorätt. Mark- och miljödomstolen har därför gett Erik Mellgren, Maria Wold-

Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, Inger Sjöberg, Heidi Grossman, Anna Mankert, 

Siv Eriksson, Dick Lundberg, Roger Broman, Dobe Duda Bergman, Getis Willmer, 

Thomas Back, Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman möjlighet att 

komplettera sin överklagan med en förklaring till varför de ska anses ha rätt att 

överklaga beslutet. 

 

Dick Lundberg har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Det är hans 

medborgerliga plikt att reagera på beslut som bortser från framtida generationers 

behov av grönområden i närheten av sitt boende som dessutom raderar en del av 

stadens bildningshistoria för all framtid. 

 

Thomas Back har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Han är aktiv medlem 

i Seminarieparkens Vänner. Detaljplanen berör inte enbart de närmaste grannarna 

eftersom kvarteret är av kulturhistoriskt riksintresse och således av allmänt intresse. 

Det är en unik anläggning vars bevarande borde engagera stora delar av Sveriges 

befolkning. 
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Heidi Grossman har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Kvarteret är av 

riksintresse med extremt högt kulturellt värde, varför fler än närboende och 

sakägare ska ha rätt att överklaga. Att stycka upp ett detaljplaneområde från 

”allmänt ändamål” till stor del bostäder känns inte heller som det enbart berör de 

närmaste. 

 

Siv Eriksson har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Hon är en aktiv 

medlem i Seminarieparkens Vänner. Detaljplanen berör de närmaste grannarna 

likväl som hela landet då kvarteret är av kulturhistoriskt intresse som berör hela 

landet. Hon använder parken nästan dagligen för rekreation. 

 

Gunnel Lindh har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Mot bakgrund av 

arten av den aktuella åtgärden borde kretsen taleberättigade vara mycket större än 

vid en vanlig bygglovsprövning. Det rör sig om bebyggelse i ett unikt kultur-

historiskt riksintresse av betydelse för kommande generationer. Det ligger i hela 

rikets intresse att bevara och utveckla parken. Frågan berör inte bara de närmaste 

grannarna utan alla Uppsalabor, svenska medborgare och även internationellt. Hon 

är en infödd Uppsalabo och har utbildat sig i Folkskoleseminariet samt undervisat 

blivande folkskollärare. Med hennes kompetens borde hon vara berättigad att 

överklaga även om hon inte tillhör sakägarna. 

 

Inger Sjöberg har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Målet rör skyddandet 

av park och byggnader som tillsammans har kvaliteten av och är anmäld att bli 

byggnadsminne och dessutom kulturarv. Seminariet behövs som en vacker 

kultursymbol, men också som en samlingsplats för allmänheten att röra sig i, 

promenera, gymnastisera, springa, spela boll och träffas i. Det är viktigt för äldre att 

kunna komma ut i grönområden i staden. De flesta som överklagat detaljplanen gör 

det inte för egen vinning utan för Uppsalas, Sveriges och framtida generationers 

skull. Detta är lika angeläget som om man skulle bo i närheten av planområdet. 

 

Erik Mellgren, Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Anna Mankert, Roger Broman, 

Getis Willmer, Camilla Åberg-Wickman, Leo Wickman och Dobe Duda Bergman 
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har inte avhörts i denna del. Dobe Duda Bergman har inte heller bekräftat att hon 

mottagit domstolens föreläggande. Då förelägganden jämte påminnelser tillställts 

henne vid sammanlagt fyra tillfällen på den e-postadress hon använt vid 

överklagandet får det dock anses utrett att hon tagit del av föreläggandet. 

 

DOMSKÄL 

 

Frågan om klagorätt 

 

Tillämpliga bestämmelser m.m. 

 

Ett beslut om att anta en detaljplan får enligt 13 kap. 8 § och 11 § plan- och 

bygglagen (2010:900), PBL, samt 42 § förvaltningslagen (2017:900) överklagas av 

den som beslutet angår om beslutet har gått denne emot, om denne också före 

utgången av granskningstiden skriftligen har framfört synpunkter som inte blivit 

tillgodosedda. 

 

Enligt praxis anses beslut om detaljplaner angå ägare till de fastigheter som ligger 

inom planområdet eller som gränsar direkt till detta, eller endast skiljs åt av en väg. 

Därutöver anses beslutet angå ägare till fastigheter i nära grannskap, om de är 

särskilt berörda med hänsyn till arten och omfattningen av den aktuella åtgärden, 

natur- och trafikförhållandena på platsen m.m. Avgörande för rätten att överklaga är 

den effekt som beslutet har för klaganden och bedömningen ska göras med viss 

restriktivitet (se t.ex. Högsta domstolens avgörande NJA 2017 s. 421). 

 

Mark- och miljödomstolens bedömning avseende frågan om klagorätt 

 

Av utredningen i målet framgår att Erik Mellgren, Anna Mankert, Siv Eriksson, 

Dick Lundberg, Roger Broman, Dobe Duda Bergman, Getis Willmer, Göran 

Hillbom, Thomas Back, Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman inte har yttrat 

sig före utgången av granskningstiden, vilket är ett absolut krav för att kunna ges 

klagorätt. Samtliga deras överklaganden ska därmed avvisas. 
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Av utredningen framgår vidare att Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, 

Inger Sjöberg och Heidi Grossman har yttrat sig under granskningstiden, men att de 

inte äger fastigheter eller med annan rätt innehar bostäder som ligger inom plan-

området eller som gränsar direkt till detta, eller endast skiljs åt från planområdet av 

en väg. Frågan är därmed om de kan anses vara särskilt berörda på ett sätt som 

medger klagorätt. Det har av utredningen inte framkommit något som tyder på att 

detaljplanen för dem kommer att medföra faktiska rättsverkningar som direkt 

påverkar deras personliga eller ekonomiska situation. Inte heller i övrigt kan vad 

Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, Inger Sjöberg och Heidi Grossman 

framfört anses medföra att de är särskilt berörda av antagandebeslutet på ett sätt 

som medför att de har klagorätt. Även deras överklaganden ska därmed avvisas. 

 

Upplysningsvis kan nämnas att domstolens bedömning av klagorätten i detta fall är 

av begränsad praktisk betydelse, eftersom domstolen kommer att pröva vad 

klagandena har anfört på talan av övriga parter som har klagorätt. 

 

Frågan om detaljplanen ska upphävas eller inte 

 

Utgångspunkter för mark- och miljödomstolens prövning 

 

Det är en kommunal angelägenhet att planlägga användningen av mark och vatten 

(se 1 kap. 2 § PBL). Det är alltså kommunen som, inom vida ramar, avgör hur 

bebyggelsemiljön ska utformas i kommunen.  

 

Den myndighet som prövar ett överklagande av ett beslut att anta, ändra eller 

upphäva en detaljplan ska endast pröva om det överklagade beslutet strider mot 

någon rättsregel på det sätt som klaganden har angett eller som framgår av 

omständigheterna (se 13 kap. 17 § PBL). Om myndigheten vid prövningen finner 

att beslutet strider mot en rättsregel ska beslutet upphävas i dess helhet. Annars ska 

beslutet fastställas i dess helhet. Delvis upphävande eller ändringar av beslutet får 

endast göras om kommunen har medgett det eller om det är fråga om ändringar av 



  Sid 18 
NACKA TINGSRÄTT DOM 

 
P 1743-21 

Mark- och miljödomstolen  
 
 
ringa betydelse. Något sådant medgivande har inte lämnats av kommunen i detta 

fall. 

 

Domstolens prövning stannar i många fall således normalt vid en bedömning av om 

beslutet att anta en detaljplan ligger inom ramen för det handlingsutrymme som 

reglerna i PBL ger kommunen. Hänsyn ska vid denna bedömning tas till både 

allmänna och enskilda intressen (se 2 kap. 1 § PBL). De avvägningar som 

kommunen har gjort mellan olika samhällsintressen blir, om kommunen har hållit 

sig inom sitt handlingsutrymme, normalt inte föremål för överprövning (se Mark- 

och miljööverdomstolens avgörande MÖD 2013:47, jfr MÖD 2014:12). Vid en 

avvägning mellan dessa intressen ska skälig hänsyn tas till bl.a. befintliga 

bebyggelse-, äganderätts- och fastighetsförhållanden som kan inverka på planens 

genomförande (se 4 kap. 36 § PBL). 

 

Tillämpliga bestämmelser m.m. 

 

Av handlingarna i målet framgår att kommunen efter det att den tidigare antagna 

detaljplanen upphävts har inlett ett nytt planförfarande. I aktuellt mål ska därför 

PBL tillämpas. 

 

Planläggning av markområden samt lokalisering, placering och utformning av 

byggnadsverk får inte ske så att den avsedda användningen eller byggnadsverket 

kan medföra en sådan påverkan på omgivningen som innebär fara för människors 

hälsa och säkerhet eller betydande olägenhet på annat sätt (se 2 kap. 9 § PBL). 

 

Vid planläggning ska bebyggelse och byggnadsverk utformas och placeras på den 

avsedda marken på ett sätt som är lämpligt med hänsyn till stads- och landskaps-

bilden, natur- och kulturvärdena på platsen och intresset av en god helhetsverkan  

(se 2 kap. 6 § PBL). I en detaljplan får kommunen i fråga om byggnadsverk 

bestämma de preciserade krav som behövs för att följa kraven på varsamhet enligt  

2 kap. 6 § tredje stycket PBL (se 4 kap. 16 § PBL). En byggnad eller ett 

bebyggelseområde som är särskilt värdefullt från kulturhistorisk, miljömässig eller 
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konstnärlig synpunkt får inte förvanskas (se 8 kap. 13 § första och andra styckena 

PBL). 

 

Mark- och vattenområden samt fysisk miljö i övrigt som har betydelse från allmän 

synpunkt på grund av deras naturvärden eller kulturvärden eller med hänsyn till 

friluftslivet, ska så långt möjligt skyddas mot åtgärder som kan påtagligt skada 

natur- eller kulturmiljön (se 3 kap. 6 § första stycket miljöbalken). Områden som är 

av riksintresse för naturvården, kulturmiljövården eller friluftslivet ska särskilt 

skyddas mot åtgärder som avses i första stycket (se 3 kap. 6 § andra stycket 

miljöbalken). 

 

Frågan om riksintressen för kulturmiljövården tillgodoses i en detaljplan bevakas i 

första hand av länsstyrelsen i egenskap av regional planmyndighet (se 11 kap. 10 § 

PBL). Att länsstyrelsen har bedömt att en detaljplan är godtagbar i en fråga som 

länsstyrelsen har att bevaka innebär i normalfallet att det inte finns skäl för mark- 

och miljödomstolen att frångå länsstyrelsens bedömning (se t.ex. Mark- och 

miljööverdomstolens dom den 11 juni 2018 i mål nr P 11037-17). Domstolen är 

dock inte bunden av länsstyrelsens bedömning. 

 

Vid bedömningen av om åtgärder enligt en detaljplan kan komma att påtagligt 

skada ett riksintresse kan viss ledning hämtas från Naturvårdsverkets allmänna råd 

till 3 kap. 6 § andra stycket miljöbalken (NFS 2005:17). Enligt dessa råd kan 

påtaglig skada på natur- eller kulturmiljön uppstå om en åtgärd kan mer än 

obetydligt skada något eller några av de natur-, kultur- och friluftsvärden som utgör 

grunden för riksintresset. Vidare anges att en negativ inverkan som är irreversibel 

med avseende på något värde som utgör grunden för riksintresset som regel bör 

anses utgöra påtaglig skada på natur- eller kulturmiljön (jfr Mark- och 

miljööverdomstolens avgörande MÖD 2014:12). 

 

Frågan om detaljplanen innebär en förvanskning utifrån de avvägningar som 

kommunen gjort mellan intresset av att inte påverka befintlig kulturmiljö och 

intresset av att bygga bostäder får normalt anses ligga inom kommunens 
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handlingsutrymme. Ett överklagande av enskilda som avser denna avvägning 

mellan olika allmänna intressen ska därför i regel inte föranleda att planen upphävs 

(se Mark- och miljödomstolens avgörande den 19 juni 2013 i mål nr P 11296-12). 

 

Mark- och miljödomstolens bedömning ifråga om detaljplanen 

 

Grundläggande förutsättningar för planens antagande 

 

Flera av klagandena har framfört att kommunen borde ha genomfört en särskild 

miljöbedömning/miljökonsekvensanalys i arbetet med detaljplanen. Mark- och 

miljödomstolen bedömer dock att kommunen har gjort vad som kan ankomma på 

dem i planarbetet. Domstolen har vid denna bedömning tagit hänsyn till att 

kommunen har inventerat och bedömt planförslagets inverkan på kulturvärdena i 

området, anpassat planens utformning efter länsstyrelsens synpunkter från samrådet 

samt genomfört en behovsbedömning, och därvid kommit fram till att ett 

genomförande av detaljplanen inte innebär någon betydande miljöpåverkan på det 

sätt som avses i 6 kap. miljöbalken. Mark- och miljödomstolen delar den 

bedömningen. Den utredning som ligger till grund för kommunens prövning får 

därför anses vara tillräckligt utförlig.  

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar i detta sammanhang också att länsstyrelsen 

inte funnit skäl att överpröva detaljplanen. Länsstyrelsen har således inte funnit att 

ett antagande av nu aktuell detaljplan står i strid med något av de allmänna intressen 

som länsstyrelsen har att bevaka. 

 

Den centrala frågan i detta mål är om detaljplanen ska upphävas på grund av att 

dess genomförande kommer att innebära påtaglig skada på riksintresse för kultur-

miljövården. Domstolen har vidare att pröva om planens genomförande kan komma 

att medföra att höga naturvärden går förlorade, fara för människors hälsa och 

säkerhet eller betydande olägenhet på annat sätt.  
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Frågan om påtaglig skada på område av riksintresse för kulturmiljövården 

 

Såväl av domarna avseende den tidigare detaljplanen (se domstolens avgörande den 

9 september 2013 i mål nr P 1483-13 och MÖD 2014:12) som av utredningen i 

detta mål framgår att Uppsala stad är ett område av riksintresse för kulturmiljö-

vården samt att kvarteret Seminariet ingår i detta område och är av särskilt intresse 

för kulturmiljövården. Mark- och miljödomstolen finner inte anledning att nu frångå 

den bedömningen. Kvarteret Seminariet ska därför särskilt skyddas mot åtgärder 

som kan påtagligt skada kulturmiljön i området (se 3 kap. 6 § miljöbalken).  

 

Aktuellt riksintresse, såsom dess uttryck är utformat, består av flera skyddsvärda 

miljöer med högt kulturmiljövärde, bl.a. den ursprungliga seminariebyggnaden och 

tillhörande parkanläggning. Nu aktuell detaljplan har dock utformats med syftet att 

bevara de skyddsvärda miljöerna och påverka kulturmiljön i området så lite som 

möjligt. Bland annat har den yta som tas i anspråk för bostäder och kommersiella 

lokaler kraftigt begränsats i förhållande till den tidigare planen och det forna 

trädgårdsområdet ska bevaras i dess helhet som allmän platsmark park. Vidare har 

ett flertal bestämmelser införts i planen i syfte att skydda de befintliga byggnaderna 

och anpassa de nya byggnaderna till området och den unika kulturmiljön. De nya 

byggnaderna har till placering och yta förlagts på ett sätt som syftar till att bevara 

helheten av kvarteret och dess siktlinjer, bl.a. med öppna ytor mellan husen och 

huskropparna. Det förhållandet att det äldre skogspartiet som idag ligger på platsen 

tas bort, eller att fotbollsplanens storlek minskas, kan i sig inte anses medföra någon 

påtaglig skada på kulturmiljön. 

 

Som framgår ovan är det kommunen som, inom vida ramar, avgör såväl hur 

bebyggelsemiljön ska utformas i kommunen som hur områden som är av riks-

intresse för kulturmiljövården ska skyddas från åtgärder som påtagligt kan skada 

kulturmiljön. Mark- och miljödomstolen bedömer mot bakgrund av de utredningar 

som ligger till grund för kommunens beslut, samt att varsamhets- och skydds-

bestämmelser är införda i detaljplanen till skydd för särskilda kulturvärden i 
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området, att kommunen har tagit tillräcklig hänsyn till kulturmiljövärdena utifrån 

vad som ligger inom kommunens handlingsutrymme enligt PBL. 

 

Även länsstyrelsen, som bl.a. har att bevaka allmänhetens intresse av att 

kulturmiljön inte förvanskas, har i förevarande fall bedömt detaljplanen som 

godtagbar. Vad klagandena har framfört om förvanskning och skador på 

kulturmiljövården samt att planen avviker från intentionerna i kommunens 

översiktsplan föranleder inte domstolen att göra någon annan bedömning. 

 

Mark- och miljödomstolen finner således sammanfattningsvis att kommunen, såsom 

plankartan och dess bestämmelser nu är utformade, får anses ha hållit sig inom det 

handlingsutrymme kommunen har enligt PBL. Det finns därför inte skäl att upphäva 

planen på den grunden att den kan påtagligt skada riksintresse för kulturmiljö-

vården. 

 

Risken för betydande olägenheter om planen genomförs, m.m. 

 

Klagandena har framfört att detaljplanen kommer att medföra olägenheter i form av 

luftföroreningar, buller, privatisering och minskad tillgång till ett viktigt 

rekreationsområde. De har vidare framfört att naturmiljön i området kommer att 

skadas och att de boende i området, samt Uppsalaborna i allmänhet, har behov av 

den gröna lunga som området utgör. Slutligen har det framförts att planen kommer 

att medföra ökad trafik och att valda trafiklösningarna kommer att skapa 

olägenheter, till exempel svårigheter för sopbilar att komma fram och ökad trängsel 

och dubbelparkering. 

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar att det av utredningen i målet framgår att 

miljökvalitetsnormerna inte kommer att överskridas vid ett genomförande av nu 

aktuell detaljplan. Såvitt framkommit i målet kommer ett genomförande av planen 

inte heller att medföra att några höga naturvärden går förlorade. Kommunen får 

således anses ha gjort en godtagbar bedömning av konsekvenserna av planens 

genomförande i förhållande till naturvärdena på platsen. 
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Mark- och miljödomstolen bedömer vidare att den nu föreslagna användningen av 

marken inte kan anses påtagligt försämra de närboendes möjligheter att nyttja 

parken som grönområde för rekreation, lek, motion och annan utevistelse eftersom 

stora ytor sparas som parkmark och för idrottsändamål. Hur kommunen vill 

disponera marken inom kommunen för idrottsutövande, t.ex. vilket behov som finns 

av fotbollsplaner av olika storlek och var de ska förläggas, är inte frågor som faller 

inom domstolens prövning i detta mål. 

 

Domstolen bedömer också att det genom detaljplanen finns tillräckliga ytor och 

möjligheter att utforma gator och uppställningsplatser på ett trafiksäkert sätt, 

eftersom gatumarken inom planområdet fortsatt kommer att vara allmän platsmark 

med kommunalt huvudmannaskap och det i övrigt inte görs några direkta 

förändringar av befintlig gatustruktur. Kommunen har också redovisat hur den 

avfallshantering som framkallas av planen ska kunna utföras inom planområdet, och 

därmed inte påverka förutsättningarna för avfallshanteringen i angränsande 

områden. Enligt domstolen kan inte ett genomförande av planen komma att medföra 

fara för människors hälsa och säkerhet. Inte heller i övrigt har något framkommit 

som visar att ett genomförande av planen kommer att medföra någon betydande 

olägenhet som utgör skäl att upphäva antagandebeslutet.  

 

Vad slutligen gäller hur kvartersmarken intill bostadshusen ska utformas är detta en 

fråga för en senare bygglovsprövning. 

 

Slutsatser och sammanfattning 

 

Mark- och miljödomstolen bedömer sammanfattningsvis att kommunen har 

handlagt aktuellt planärende på ett formellt riktigt sätt och hållit sig inom det 

handlingsutrymme som kommunen har vid detaljplaneläggning. Domstolen har 

därvid bedömt att kommunen vid framtagandet av detaljplanen har tagit tillräcklig 

hänsyn till de allmänna och enskilda intressen som föreligger och att ett 

genomförande av planen inte kan anses medföra sådana olägenheter för klagandena 
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att beslutet om detaljplanen ska upphävas. Vad klagandena har framfört ger inte 

anledning till någon annan bedömning. Överklagandena ska därför avslås. 

 

HUR MAN ÖVERKLAGAR, se bilaga 2 (MMD-02) 

Överklagande senast den 24 juni 2021. Prövningstillstånd krävs. 

 

 

 

Elisabet Wass Löfstedt   Jonas T Sandelius 

 

_____________ 

I domstolens avgörande har deltagit chefsrådmannen Elisabet Wass Löfstedt, 

ordförande, och tekniska rådet Jonas T Sandelius. Föredragande har varit 

beredningsjuristen Cornelia Ledin.  
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Hur man överklagar MMD-02 
 

Vill du att domen ska ändras i någon del kan du 
överklaga. Här får du veta hur det går till. 

Överklaga skriftligt inom 3 veckor 

Ditt överklagande ska ha kommit in till domstolen 
inom 3 veckor från domens datum. Sista datum 
för överklagande finns på sista sidan i domen. 

Så här gör du 

1. Skriv mark- och miljödomstolens namn och 
målnummer. 

2. Förklara varför du tycker att domen ska ändras. 
Tala om vilken ändring du vill ha och varför  
du tycker att Mark- och miljööverdomstolen 
ska ta upp ditt överklagande (läs mer om 
prövningstillstånd längre ner). 

3. Tala om vilka bevis du vill hänvisa till. Förklara 
vad du vill visa med varje bevis. Skicka med 
skriftliga bevis som inte redan finns i målet. 

4. Lämna namn samt aktuella och fullständiga 
uppgifter om var domstolen kan nå dig: 
postadresser, e-postadresser och telefon-
nummer. 

Om du har ett ombud, lämna också ombudets 
kontaktuppgifter. 

5. Skriv under överklagandet själv eller låt ditt 
ombud göra det. 

6. Skicka eller lämna in överklagandet till mark- 
och miljödomstolen. Du hittar adressen i 
domen. 

Vad händer sedan? 

Mark- och miljödomstolen kontrollerar att 
överklagandet kommit in i rätt tid. Har det 
kommit in för sent avvisar domstolen över-
klagandet. Det innebär att domen gäller. 

Om överklagandet kommit in i tid, skickar mark- 
och miljödomstolen överklagandet och alla hand-
lingar i målet vidare till Mark- och miljööver-
domstolen. 

Har du tidigare fått brev genom förenklad 
delgivning, kan även Mark- och miljö-
överdomstolen skicka brev på detta sätt. 

Prövningstillstånd i Mark- och miljö- 
överdomstolen 

När överklagandet kommer in till Mark- och 
miljööverdomstolen tar domstolen först ställning 
till om målet ska tas upp till prövning. 

Mark- och miljööverdomstolen ger prövnings-
tillstånd i fyra olika fall. 

 Domstolen bedömer att det finns anledning att 
tvivla på att mark- och miljödomstolen dömt 
rätt. 

 Domstolen anser att det inte går att bedöma 
om mark- och miljödomstolen har dömt rätt 
utan att ta upp målet. 

 Domstolen behöver ta upp målet för att ge 
andra domstolar vägledning i rätts-
tillämpningen. 

 Domstolen bedömer att det finns synnerliga 
skäl att ta upp målet av någon annan anledning. 

Om du inte får prövningstillstånd gäller den 
överklagade domen. Därför är det viktigt att i 
överklagandet ta med allt du vill föra fram. 

Vill du veta mer? 

Ta kontakt med mark- och miljödomstolen om du 
har frågor. Adress och telefonnummer finns på 
första sidan i domen. 

Mer information finns på www.domstol.se. 

Bilaga 2

http://www.domstol.se/
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Överklagande mål nr P 1743-21 
  

Till Mark- och miljööverdomstolen                                                 

 

mmd.nacka.avdelning4@dom.se    

Mark- och miljödomstolen  

Box 69 
151 07 Nacka 

 

 

Beslut som överklagas 

 

Föreningen Seminarieparken Vänner (SPV) överklagar mark- och miljödomstolens (MMD) dom 

2021-06-03 att avslå SPV:s överklagande av kommunfullmäktiges i Uppsala kommun beslut att 

anta förslag till detaljplan för kvarteret Seminariet, Uppsala kommun den 25 januari 2021, § 17, 

ärende nr.: KSN-2019-0951. 

Yrkanden 

 

SPV anhåller om prövningstillstånd i Mark- och miljööverdomstolen (MÖD). 

  
Föreningen Seminarieparkens vänner konstaterar att naturvärdena i kvarteret Seminariet inte har 
beaktats varken i länsstyrelsens eller i kommunens handlingar. I dessa handlingar läser vi att inga 
naturhänsyn i kvarteret Seminariet behöver tas vad gäller skogsdungen som utgör läplantering i 
kvarterets norra del, samt att genomförandet av planen inte medför att några höga naturvärden går 
förlorade. Detta anser vi inte stämmer med de data som finns i Artdataportalens redovisning för 
Seminarieparkens skogsdunge. I vår bilaga 5 ”Bristande beslutsgrunder” har vi sammanställt de 
argument som återfinns i myndigheternas handlingar som visar på att man inte har tagit någon 
hänsyn till dessa naturvärden. 
 

Föreningen yrkar att kommunfullmäktiges i Uppsala kommun beslut att anta förslag till detaljplan 

för Kv. Seminariet upphävs. Vi anför följande skäl till vårt yrkande: 

 

 att den biologiska mångfalden inte har beaktats i hittillsvarande planprocess  

 att frågor om artskydd måste behandlas vid framtagande och fastställande av detaljplaner, 
vilket i sin tur innebär att tillräcklig utredning måste finnas tillgänglig 

 att fridlysta arter ur samtliga fridlysningsaspekter inte har klargjorts i Uppsala kommuns 

miljökonsekvensbeskrivning (MKB)       

 att våra tidigare skäl till överklagande till MMD kvarstår. SPV har i denna överklagan valt att 

fokusera på de tre första punkterna.     

 

 

 
 
 
 

mailto:mmd.nacka.avdelning4@dom.se
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Redovisning av våra skäl för överklagan 

MMD erhöll 33 överklaganden vilka samtliga avslogs. Ett av överklaganden berörde bevarandet av 
den biologiska mångfalden, och föreningen är av samma uppfattning som den klagande. MMD 
sammanfattar: I denna har klagande yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört med följande 
tillägg. 
”Kvarteret med sin skog har fått växa i över hundra år. Mängder av insekter och fåglar har under 
denna tid etablerat sig. Den biologiska mångfalden måste bevaras. Det rika djurlivet är skäl nog att 
bevara kvarteret i dess helhet, till glädje och nytta för kommande generationer. Klimatförändringarna 
kommer att ställa krav på stora grönytor, platser för odling av växter och grödor samt plantering av 
träd. För att trygga en framtida livsmedelsförsörjning kan vi behöva lära oss hur man odlar igen. 
Seminariet kan då utbilda nya generationer i trädgårdsskötsel och då är dess centrala läge en stor 
fördel. Kvarteret har ett mycket högt värde, både ett kontinuitetsvärde såväl som ett 
samhällshistoriskt och socialhistoriskt värde.” Klagande visar med fotografier, rapporter och 
utredningar att det finns en stor och unik artrikedom inom kvarteret.  
 
 
Grunder för SPV:s yrkanden: 
 
1. Skogsdungen/ läplanteringen  i  kvarteret Seminariet är hundra år gammal. Under denna tid har 
mängder av småkryp och fåglar kunnat etablera sig där och finna en trygg hemvist. Den här 
biologiska mångfalden och artrikedomen förtjänar även den att få bli bevarad för kommande 
generationer. Djurlivet bidrar till att förstärka besökarnas naturupplevelser när de rör sig inom 
kvarteret i trädgården, parken och skogen.  
 
2. Den ovan nämnda klagandes förklarande texter berättar om den biologiska mångfalden. Den 
klagandes bilaga till MMD visar ett urval av mer sällsynta arter och ca 40 som har sitt habitat i 
Seminarieparkens park, trädgård och skog.  Alla dessa observationer har också rapporterats till 
Artportalen. I över 10 år har den biologiska faunan i Seminarieparken dokumenterats. Totalt har det 
inrapporterats närmare 1000 observationer av arter till Artportalen. Alla som velat har kunnat ta del 
av denna information, även ansvariga inom kommunen. 
 
3. Bilaga 1 ”Seminarieparken – småkryp m.m.” innehåller en förteckning  med  43 arter av småkryp, 
fåglar och växter som har observerats i Seminarieparken (varav två i Fyrisvall ca 100 m från 
Seminarieparken). Enligt ”Rödlistade arter 2020” fördelade sig dessa observationer i följande 
kategorier: 
 
NE ej bedömd (Not evaluated)   4 st.  varav 2 har endast observerats i Seminarieparken
  
NA ej tillämplig (Not Applicable)   2 st.  varav 1 har endast observerats i Seminariparken 
 
LC  livskraftig (Least Concern)       27 st.  varav 4 st. är helt nya i Seminarieparken och  
                        10 st. har endast observerats i Seminarieparken 
 
NT  nära hotad (Near Thretened)           7 st.   rödlistade varav två har observerats i Fyrisvall, 
               100 m från Seminarieparken samt 1 överflygande 
 
VU  sårbar (Vulnerable)                  2 st.   rödlistad  varav 1 överflygande 
 
CR  akut hotad (Critically Endangered)     1 st.    rödlistad 
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Förteckningen visar konkret på artrikedomen i Seminarieparken och innehåller 10 rödlistade arter 
samt 13 arter som inom Uppsala kommun enbart observerats i Seminarieparken och 4 arter är helt 
nya i parken. Alla uppgifter är tillgängliga via SLU:s Artfakta portal. En fyndkarta visas för varje 
redovisad observation med uppgifter om art, plats, datum och observatör. Se vidare för mer detaljer 
bilaga 1 ” Seminarieparken – småkryp m.m.” 
 
4. I bilaga 2  ”IUCN – rödlista kriterium” återfinns  en förteckningen  av de 10 rödlistade arter som har 
påträffats i kv. Seminariet. Förteckningen innehåller bl.a. uppgifter om rödlistekategori och 
rödlistekriterium.  För mer detaljer se bilaga 2. Bilagan 3 ”Rödlistade arter – bildgalleri” visar bilderna 
på samtliga 10 påträffade rödlistade arter.  
 
5. Bilaga 4  ”Seminarieparken – flygbild” visar områden markerade med gul linje som planeras för 
nybyggnation samt förslag på nybildade privata bostadsfastigheter i parken. Det är en komplettering 
till de skäl som vi tidigare framfört till MMD.  
 
 
Ytterligare skäl till SPV:s överklagan 

 

Den 10 juni 2021 publicerades SOU 2021-51, ”Skydd av arter – vårt gemensamma ansvar” 
Här finns det att läsa om Plan- och bygglagen (PBL) 6.4.8 
 

* att Företräde ska ges åt sådan användning som från allmän synpunkt medför en god hushållning. 
Enligt 2 kap. 6 § PBL ska bebyggelse och byggnadsverk, vid planläggning och i ärenden om bygglov, 
utformas och placeras på ett sätt som är lämpligt med hänsyn till bland annat naturvärdena på 
platsen. 
 

* att ett effektivt genomförande av livsmiljödirektivets bestämmelser om artskydd förutsätter att 
behovet av att ta hänsyn till fridlysta arter ur samtliga fridlysningsaspekter klargörs i så god tid att 
det kan beaktas i såväl planprocessen som i följande ärenden om bygglov i enlighet med planen. 

 
* att frågor om artskydd måste behandlas vid framtagande och fastställande av detaljplaner, vilket i 
sin tur innebär att tillräcklig utredning måste finnas tillgänglig. 
 
 

Mot bakgrund av ovanstående redovisning yrkar vi att den antagna 
detaljplanen för kvarteret Seminariet upphävs. 
 
 
Uppsala 2021-06-23 
 
För föreningen Seminarieparkens Vänner 

 

Thomas Back, ordförande    Karin Ericsson, kassör  Meta Troell, ledamot  

För vidare kontakt i ärendet Thomas Back, Gamla Uppsalagatan 9B, 753 34 Uppsala 
Mailadress: thomas-back@bredband.net 

 

mailto:thomas-back@bredband.net
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Föreningen Seminarieparkens vänner bildades 2011. För syfte, dokumentation m.m. klicka på  
länken: http://www.seminarieparken.se. I föreningens Facebook-grupp ”Rädda Seminarieparken”, 
som i dagsläge har över 2 100 följare, går också att ta del av många engagerade aktiviteter. 
 
Föreningen anser att vi är behöriga att överklaga beslutet som omfattas av detaljplanen på  
följande grunder: 
 

- har lämnat samrådsyttrande 
- har överklagat till mark- och miljödomstolen 
- har bedrivit verksamhet i Sverige under minst tre år 
- har minst 100 medlemmar eller på annat sätt visa att verksamheten har allmänhetens stöd 

 
Se nedanstående flygbild över kvarteret från april 2012 (föreningen har publiceringsrätt) 
 

 

 

Bifogar bilagorna: 

Bilaga 1 - Seminarieparken – småkryp m.m. 

Bilaga 2 - IUCN – rödlista kriterium 

Bilaga 3 - Rödlistade arter – bildgalleri 

Bilaga 4 - Seminarieparken – flygbild 

Bilaga 5 – Bristande beslutsgrunder 

 

http://www.seminarieparken.se/
https://www.seminarieparken.se/overklagandet-avslagits-av-mark-och-miljodomstolen/?fbclid=IwAR3R7Sj0l2W6LfqqFPpb4W6yiqkj6cMpr5Ch4VaTK7BzKyt551xcSG1Rx1o


Bilaga 1

Seminarieparken Art Röd Ant Ant

lista Se/upps i %

2 Empoasca vitis strit LC 4/6 67

2 Acericerus heydenii strit LC 1/23 4

2 Anthocoris nemoralis näbbstinkfly LC 3/8 38

4 Ectopsocus  briggisi småfläckig rektangelstövslända NE 3/4 75

5 Atomaria atricapilla fruktbagge LC 1/1 100

6 Ozyptila brevipes Mosspaddspindel LC 1/1 100

7 Zonocyba bifasciata strit LC 3/7 43

8 Europiella artemisiae skinnbagge LC 2/2 100

9 Pediopsis tiliae strit LC 1/1 100

10 Anomoia purumunda fluga LC 7/7 100

11 Cryptocephalus moraei Johannesörtsfallbagge LC 1/3 33

12 Platypalpus verralli puckeldansfluga NE 1/1 100

13 Neon reticulatus Förnahoppspindel LC 1/5 20

14 Stenochironomus gibbus fjädermygga NE 1/1 100

15 Anthopora retusa svartpälsbi NT 1/66 2

16 Campylosteira verna skinnbagge LC 1/1 100

17 Platybunus pinetorum Storögonlocke LC 1/1 100

18 Oxybelus uniglumis rovstekel LC 12/12 100

19 Philanthus triangulum Bivarg LC 15/63 24

20 Aleurochiton aceris växtlus NE 2/39 5

21 Pammene regiana Kungssolvecklare NA 8/8 100

22 Araniella opisthographa Ekgurkspindeln LC 5/5 100

23 Pocota Personata Jordhumlefluga NT 1/1 100

24 Pyrausta purpuralis Purpurljusmott LC 1/19 5

25 Stenurella melanura Ängsblombock LC 2/29 7

25 Anania funebris Vitfläckig ängsmott LC 0

25 Closterotomus biclavatus Skinnbaggenymfen LC 2/3 67

25 Pennisetia hylaeiformis Hallonglasvinge LC 5/11 45

25 Pyrrhosoma nymphula Röd flickslända LC 4/19 21

25 Graphosoma lineatum Skinnbaggen strimulus LC 14/234 6

25 Lomaspilis marginata Mindre fläckmätare LC 4/27 15

25 Leptura quadrifasciata Fyrbandad blombock LC 0

25 Satyrium w-album Almsnabbvinge NT 7/21 33

25 Vanessa crdui Tistelfjäril NA 0

Linnavuoriana decempunctata strit LC 1/1 100

Stemonyphantes lineatus Randmattvävare LC 1/5 20

Blitum bonus-henricus Lungrot VU 2/41

Acer campestre Naverlönn CR 2/55

Apus apus Tornseglare EN

Haliaeetus albicilla Havsörn NT

Dryobates minor Mindre hackspett NT

Cirrhia gilvago Ockragult gulvingefly NT 1/16



Cucujus cinnaberinus Cinnoberbaggen EN 2/191

Kolumn rubriker

A - avser bildnummer i bilaga till MMD överklagan 

E - antal observation Seminarieparken / Uppsala

F - antal observationer i %

G - datum för publicering på fb-gruppen Rädda Seminarieparken

Rödlista kategorier

NT - nära hotad

VU - hotad

EN - starkt hotad

CR - akut hotad

LC - livskraftig

NE - ej bedömd

NA - ej tillämplig

DE - kunskapsbrist



Datum

fb-gr

13/1 21

13/1 21

13/1 21

30/12 20

28/11 20

26/11 20

9/11 20

3/9 20

17/8 20

23/7  20

23/7 20

14/7 20

20/7 20

20/7 20

28/5 20

21/5 20

5/4 20

10/3 20

27/2 20

23/1 20

28/6 19

25/6 19

25/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

14/6 19

13/6 19

11/3 21

10/3 21

15/7 20

7/10 16

27/5 19

25/9 19

19/6 16

4/10 19



25/10 16

G - datum för publicering på fb-gruppen Rädda Seminarieparken



Text vid bildpresentation

Idag blev några småttingar i granarna. Striten Empoasca vitis, striten Acericerus heydenii och skinnbaggen (ett näbbstinkfly) Anthocoris nemoralis.

Jag vet inte om jag har delat med mej av denna lilla stövslända vilken inte anträffats så mycket. Däremot har jag hittad den den i Seminarieparken tre gånger och en gång i Broby. I övrigt är den inte anträffad så här långt norrut i Sverige. Namnet är Småfläckig rektangelstövslända. Det latinska namnet är  Ectopsocus briggsi.

Den 24 november hittade jag även en liten skalbagge som är mindre än 2 mm i strumplästen. Det är den lilla fuktbaggen Atomaria atricapilla. Jag har fått den som förslag och det är ingen som opponerat sig vare sig i på skalbaggesiten eller i Artportalen. Det är det tredje fyndet i kommunen. De två tidigare är från 1951 och 1985.

Tisdagen den 24 november hittade jag andra fyndet i kommunen och tredje fyndet i Uppland (enl Artportalen) i Seminarieparken. Det var en Mosspaddspindel Ozyptila brevipes.Den här lilla striten har jag glömt att redovisa för Seminarieparken. En liten strit som gillar Avenbok och den 

hittades just i Avenbokrundeln. Endast anträffad i Stadsskogen i Uppsala i kommunen. Nu alltså även i 

Den 31 augusti hittade jag en skinnbagge i parken, Europiella artemisiae. En skinnbagge som endast anträfats en gång tidigare i kommunen, 2004 enl artportalen.

Då var det dax igen för en ny art i kommunen och då i Seminarieparken. Det är den lilla striten Pediopsis tiliae. Hittades den 16 augusti.

Nu dansar den lilla flugan Anomoia purmunda (mycket liten) på blad i Seminarieparken. Anträffad på ytterligare två platser i kommunen.

En liten snygg skalbagge anträffades i parken den 21 juli. Den är bara anträffad tre gånger tidigare i kommunen. Namnet på baggen är Cryptocephalus moraei.

En ny art har observerat i Seminarieparken och inte nog med det. Det blev den en första observationen i kommunen och länet. En puckeldansfluga vid namnet Platypalpus verralli.

En ny art till Seminarieparken idag den 20 juni. En inte alltför vanlig hoppspindel i kommunen. Förnahoppspindel Neon reticulatus heter den.

Igår den 19 juni gick jag min runda i Seminarieparken och hittade en ny art i Uppsala kommun. Det var en hona fjädermygga Stenochironomus gibbus.

Nu har en rödlistad (NT Nära hotad) art dykt upp i Seminarieparken. Det är en hona Svartpälsbi (Anthophora retusa). Den gör ett boförsök genom att gräva i sanden där Bivargen fanns förra året.

Ett nytt småkryp för Uppsala kommun har anträffats i Seminarieparken. En liten skinnbagge på ca 1,8 mm. Namnet är Campylosteira verna. Lite svårfotoad pga litenheten och att den inte ville sitta still.

Ett nytt småkryp hittade jag den 3 april. Ny för kommunen och Seminarieparken. Enligt ARTPORTALEN är det det nordligaste fyndet i Sverige. Storögonlocke Platybunus pinetorum. Tyvärr var den lite stukad.

På samma lilla grusplätt som Bivargen finns på så finns det en liten rovstekel (6 mm) Oxybelus uniglumis. Den fångar småflugor som den drar ner i små hål i sanden. Flugorna blir till mat för dess larver. Det är den andra platsen i kommunen som den finns i enligt Artportalen. Den andra platsen är Asplunda Uppsala-Näs.

En stekel som jag upptäckte 2019 i parken på en liten sandyta är Bivargen. Den gräver hål i sanden och lägger ägg. 

Efter ett tips om en snygg puppa på nedfallna Lönnlöv av Skogslönn fann jag att även i parken dessa puppor när jag vände på löv Luciadagen 2019. Det är puppor till växtlöss vid namn Aleurochiton aceris. Puppan är drygt 1 mm

Förra året vid den här tiden anträffades en ny fjäril i Seminarieparken och ny för Uppsala län nämligen Kungssolvecklare (Pammene regiana). Det är en liten fjäril som har Tysklönn som värdväxt. En stor Tysklönn står i parkens norra del. Sedan finns småbuskar av Tysklönn lite här och där i parken. I år har Kungssolvecklaren iakttagits igen i en lite gulare version

En ny spindelart för hela kommunen anträffades igår den 24/6 i Seminarieparken. Det är den lilla gurkspindeln Ekgurkspindel

En ny rödlistad insekt är anträffad igår 24/6 i Seminarieparken. NT-klassad. Det är en större fluga vid namn Jordhumlefluga (Pocota personata).

Ej inlagd i artportalen

Ej inlagd i artportalen

Ej inlagd i artportalen

Idag i blåsten blev det ett nytt småkrypsfynd för Uppsala kommun och då i Seminarieparken. Det blev den lilla striten Linnavuoriana decempunctata

En ny art i Seminarieparken idag trots kylan. Stemonyphantes lineatus (Randmattvävare). Anträffad ett 15-tal gånger i kommunen, men ändå.

20200 EN Överflygande

Överflygande

Fyrisvall, 100 m från Seminarieprllken



2020 = EN Fyrisvall, 100 m från Seminarieprllken

Färgschema

10 - Rödlistade: 7 nära hotad (NT), 2 sårbar (VU), 1 akut hotad (CR)

12 - Finns  endast i seminarieparken

  4 - Ny art i seminarieparken



Idag blev några småttingar i granarna. Striten Empoasca vitis, striten Acericerus heydenii och skinnbaggen (ett näbbstinkfly) Anthocoris nemoralis.

Jag vet inte om jag har delat med mej av denna lilla stövslända vilken inte anträffats så mycket. Däremot har jag hittad den den i Seminarieparken tre gånger och en gång i Broby. I övrigt är den inte anträffad så här långt norrut i Sverige. Namnet är Småfläckig rektangelstövslända. Det latinska namnet är  Ectopsocus briggsi.

Den 24 november hittade jag även en liten skalbagge som är mindre än 2 mm i strumplästen. Det är den lilla fuktbaggen Atomaria atricapilla. Jag har fått den som förslag och det är ingen som opponerat sig vare sig i på skalbaggesiten eller i Artportalen. Det är det tredje fyndet i kommunen. De två tidigare är från 1951 och 1985.

Tisdagen den 24 november hittade jag andra fyndet i kommunen och tredje fyndet i Uppland (enl Artportalen) i Seminarieparken. Det var en Mosspaddspindel Ozyptila brevipes.

Den 31 augusti hittade jag en skinnbagge i parken, Europiella artemisiae. En skinnbagge som endast anträfats en gång tidigare i kommunen, 2004 enl artportalen.

Då var det dax igen för en ny art i kommunen och då i Seminarieparken. Det är den lilla striten Pediopsis tiliae. Hittades den 16 augusti.

Nu dansar den lilla flugan Anomoia purmunda (mycket liten) på blad i Seminarieparken. Anträffad på ytterligare två platser i kommunen.

En liten snygg skalbagge anträffades i parken den 21 juli. Den är bara anträffad tre gånger tidigare i kommunen. Namnet på baggen är Cryptocephalus moraei.

En ny art har observerat i Seminarieparken och inte nog med det. Det blev den en första observationen i kommunen och länet. En puckeldansfluga vid namnet Platypalpus verralli.

En ny art till Seminarieparken idag den 20 juni. En inte alltför vanlig hoppspindel i kommunen. Förnahoppspindel Neon reticulatus heter den.

Igår den 19 juni gick jag min runda i Seminarieparken och hittade en ny art i Uppsala kommun. Det var en hona fjädermygga Stenochironomus gibbus.

Nu har en rödlistad (NT Nära hotad) art dykt upp i Seminarieparken. Det är en hona Svartpälsbi (Anthophora retusa). Den gör ett boförsök genom att gräva i sanden där Bivargen fanns förra året.

Ett nytt småkryp för Uppsala kommun har anträffats i Seminarieparken. En liten skinnbagge på ca 1,8 mm. Namnet är Campylosteira verna. Lite svårfotoad pga litenheten och att den inte ville sitta still.

Ett nytt småkryp hittade jag den 3 april. Ny för kommunen och Seminarieparken. Enligt ARTPORTALEN är det det nordligaste fyndet i Sverige. Storögonlocke Platybunus pinetorum. Tyvärr var den lite stukad.

På samma lilla grusplätt som Bivargen finns på så finns det en liten rovstekel (6 mm) Oxybelus uniglumis. Den fångar småflugor som den drar ner i små hål i sanden. Flugorna blir till mat för dess larver. Det är den andra platsen i kommunen som den finns i enligt Artportalen. Den andra platsen är Asplunda Uppsala-Näs.

Efter ett tips om en snygg puppa på nedfallna Lönnlöv av Skogslönn fann jag att även i parken dessa puppor när jag vände på löv Luciadagen 2019. Det är puppor till växtlöss vid namn Aleurochiton aceris. Puppan är drygt 1 mm

Förra året vid den här tiden anträffades en ny fjäril i Seminarieparken och ny för Uppsala län nämligen Kungssolvecklare (Pammene regiana). Det är en liten fjäril som har Tysklönn som värdväxt. En stor Tysklönn står i parkens norra del. Sedan finns småbuskar av Tysklönn lite här och där i parken. I år har Kungssolvecklaren iakttagits igen i en lite gulare version

En ny spindelart för hela kommunen anträffades igår den 24/6 i Seminarieparken. Det är den lilla gurkspindeln Ekgurkspindel

En ny rödlistad insekt är anträffad igår 24/6 i Seminarieparken. NT-klassad. Det är en större fluga vid namn Jordhumlefluga (Pocota personata).

Idag i blåsten blev det ett nytt småkrypsfynd för Uppsala kommun och då i Seminarieparken. Det blev den lilla striten Linnavuoriana decempunctata

En ny art i Seminarieparken idag trots kylan. Stemonyphantes lineatus (Randmattvävare). Anträffad ett 15-tal gånger i kommunen, men ändå.





Jag vet inte om jag har delat med mej av denna lilla stövslända vilken inte anträffats så mycket. Däremot har jag hittad den den i Seminarieparken tre gånger och en gång i Broby. I övrigt är den inte anträffad så här långt norrut i Sverige. Namnet är Småfläckig rektangelstövslända. Det latinska namnet är  Ectopsocus briggsi.

Den 24 november hittade jag även en liten skalbagge som är mindre än 2 mm i strumplästen. Det är den lilla fuktbaggen Atomaria atricapilla. Jag har fått den som förslag och det är ingen som opponerat sig vare sig i på skalbaggesiten eller i Artportalen. Det är det tredje fyndet i kommunen. De två tidigare är från 1951 och 1985.

Ett nytt småkryp hittade jag den 3 april. Ny för kommunen och Seminarieparken. Enligt ARTPORTALEN är det det nordligaste fyndet i Sverige. Storögonlocke Platybunus pinetorum. Tyvärr var den lite stukad.

På samma lilla grusplätt som Bivargen finns på så finns det en liten rovstekel (6 mm) Oxybelus uniglumis. Den fångar småflugor som den drar ner i små hål i sanden. Flugorna blir till mat för dess larver. Det är den andra platsen i kommunen som den finns i enligt Artportalen. Den andra platsen är Asplunda Uppsala-Näs.

Efter ett tips om en snygg puppa på nedfallna Lönnlöv av Skogslönn fann jag att även i parken dessa puppor när jag vände på löv Luciadagen 2019. Det är puppor till växtlöss vid namn Aleurochiton aceris. Puppan är drygt 1 mm

Förra året vid den här tiden anträffades en ny fjäril i Seminarieparken och ny för Uppsala län nämligen Kungssolvecklare (Pammene regiana). Det är en liten fjäril som har Tysklönn som värdväxt. En stor Tysklönn står i parkens norra del. Sedan finns småbuskar av Tysklönn lite här och där i parken. I år har Kungssolvecklaren iakttagits igen i en lite gulare version





Jag vet inte om jag har delat med mej av denna lilla stövslända vilken inte anträffats så mycket. Däremot har jag hittad den den i Seminarieparken tre gånger och en gång i Broby. I övrigt är den inte anträffad så här långt norrut i Sverige. Namnet är Småfläckig rektangelstövslända. Det latinska namnet är  Ectopsocus briggsi.

Den 24 november hittade jag även en liten skalbagge som är mindre än 2 mm i strumplästen. Det är den lilla fuktbaggen Atomaria atricapilla. Jag har fått den som förslag och det är ingen som opponerat sig vare sig i på skalbaggesiten eller i Artportalen. Det är det tredje fyndet i kommunen. De två tidigare är från 1951 och 1985.

På samma lilla grusplätt som Bivargen finns på så finns det en liten rovstekel (6 mm) Oxybelus uniglumis. Den fångar småflugor som den drar ner i små hål i sanden. Flugorna blir till mat för dess larver. Det är den andra platsen i kommunen som den finns i enligt Artportalen. Den andra platsen är Asplunda Uppsala-Näs.

Förra året vid den här tiden anträffades en ny fjäril i Seminarieparken och ny för Uppsala län nämligen Kungssolvecklare (Pammene regiana). Det är en liten fjäril som har Tysklönn som värdväxt. En stor Tysklönn står i parkens norra del. Sedan finns småbuskar av Tysklönn lite här och där i parken. I år har Kungssolvecklaren iakttagits igen i en lite gulare version



Bilaga 2

Taxon id Svenskt namn Vetenskapligt namn OrganismgruppKategori Observationer

102690 svartpälsbi Anthophora retusa stekel Art 1360

101605 jordhumlefluga Pocota personata tvåvinge Art 101

201122 almsnabbvinge Satyrium w-album fjäril Art 2844

100067 havsörn Haliaeetus albicilla fågel Art 631885

100048 mindre hackspett Dryobates minor fågel Art 205499

216044 ockragult gulvingsfly Cirrhia gilvago fjäril Art 411

220711 lungrot Blitum bonus-henricus kärlväxt Art 5412

100763 cinnoberbagge Cucujus cinnaberinus skalbagge Art 476

102976 tornseglare Apus apus fågel Art 274727

5 naverlönn Acer campestre kärlväxt Art 1700

Källa: Artfakta, Rödlistade arter, sök

Avancerat filter: CR, EN, VU NT, 

Taxongrupp: Art

Organismgrupp: Fjäril, Fågel, Halvvinge, Insekt, Kärlväxt, Nätvinge, Skalbagge, Stekel, Tvåvinge

Län. Uppsala

Kommun Uppsala

Filtrera

Skapa csv-fil, antal träffar 898

Rödlistade_arter Uppsala



Landskapstyp

Urban miljö (U) - Stor betydelse, Jordbrukslandskap (J) - Har betydelse

Jordbrukslandskap (J) - Stor betydelse, Skog (S) - Stor betydelse, Urban miljö (U) - Har betydelse

Jordbrukslandskap (J) - Stor betydelse, Skog (S) - Stor betydelse

Brackvatten (B) - Stor betydelse, Havsstrand (H) - Stor betydelse, Skog (S) - Stor betydelse, Sötvatten (L) - Stor betydelse, Våtmark (V) - Stor betydelse, Marin miljö (M) - Har betydelse

Skog (S) - Stor betydelse, Jordbrukslandskap (J) - Har betydelse, Urban miljö (U) - Har betydelse

Jordbrukslandskap (J) - Stor betydelse, Skog (S) - Stor betydelse

Jordbrukslandskap (J) - Stor betydelse, Urban miljö (U) - Har betydelse

Skog (S) - Stor betydelse

Urban miljö (U) - Stor betydelse, Våtmark (V) - Stor betydelse, Jordbrukslandskap (J) - Har betydelse, Skog (S) - Har betydelse

Jordbrukslandskap (J) - Stor betydelse, Skog (S) - Har betydelse



Rödlistekategori Rödlistekriterium

NT B2ab(ii,iii,iv,v)

NT B2ab(iii)

NT A3ce

NT D1

NT A2bc

NT B2b(ii,iii,iv,v)c(iv)

VU A2bc

EN B2ab(iii)

EN A2bc

CR D
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Bilaga 5 
 
Valen av citat från MMD visar att domen grundar sig på bedömningen att Uppsala kommun har 
beaktat kulturvärdena på ett tillfredställande sätt i detaljplanen och att den uppfyller villkoren i PBL 
och att en korrekt miljökonsekvensbeskrivning är gjord. 
MMD baserar då domen på att detaljplaneprocessen är rätt utförd. Vad vi har valt citera är ju dessa 
beslutsgrunder. 

 
Resumé av MMD:s anförda skäl för godkännande av detaljplanen för kvarteret Seminarieparken. 
 
”Domstolen har vid denna bedömning tagit hänsyn till att kommunen har inventerat och bedömt 
planförslagets inverkan på kulturvärdena i området, anpassat planens utformning efter 
länsstyrelsens synpunkter från samrådet samt genomfört en behovsbedömning, och därvid 
kommit fram till att ett genomförande av detaljplanen inte innebär någon betydande 
miljöpåverkan på det 
sätt som avses i 6 kap. miljöbalken. Mark- och miljödomstolen delar den bedömningen. Den 
utredning som ligger till grund för kommunens prövning får därför anses vara tillräckligt 
utförlig.” 
 
I domen står också: ”Mark- och miljödomstolen konstaterar i detta sammanhang också att 
länsstyrelsen inte funnit skäl att överpröva detaljplanen. Länsstyrelsen har således inte funnit att 
ett antagande av nu aktuell detaljplan står i strid med något av de allmänna intressen som 
länsstyrelsen har att bevaka.” 
 
”Det förhållandet att det äldre skogspartiet som idag ligger på platsen tas bort, eller att 
fotbollsplanens storlek minskas, kan i sig inte anses medföra någon påtaglig skada på 
kulturmiljön.” 
 
Vidare skriver MMD i sin dom ”Mark- och miljödomstolen bedömer mot bakgrund av de 
utredningar som ligger till grund för kommunens beslut, samt att varsamhets- och 
skyddsbestämmelser är införda i detaljplanen till skydd för särskilda kulturvärden i området, att 
kommunen har tagit tillräcklig hänsyn till kulturmiljövärdena utifrån vad som ligger inom 
kommunens handlingsutrymme enligt PBL.” 
 
”Även länsstyrelsen, som bl.a. har att bevaka allmänhetens intresse av att kulturmiljön inte 
förvanskas, har i förevarande fall bedömt detaljplanen som godtagbar. Vad klagandena har 
framfört om förvanskning och skador på kulturmiljövården samt att planen avviker från 
intentionerna i kommunens översiktsplan föranleder inte domstolen att göra någon annan 
bedömning.” 
 
”Mark- och miljödomstolen konstaterar att det av utredningen i målet framgår att 
miljökvalitetsnormerna inte kommer att överskridas vid ett genomförande av nu aktuell 
detaljplan. Såvitt framkommit i målet kommer ett genomförande av planen inte heller att 
medföra att några höga naturvärden går förlorade. Kommunen får således anses ha gjort en 
godtagbar bedömning av konsekvenserna av planens genomförande i förhållande till 
naturvärdena på platsen.” 
 
”Mark- och miljödomstolen bedömer sammanfattningsvis att kommunen har handlagt aktuellt 
planärende på ett formellt riktigt sätt och hållit sig inom det handlingsutrymme som kommunen har 
vid detaljplaneläggning. Domstolen har därvid bedömt att kommunen vid framtagandet av 
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detaljplanen har tagit tillräcklig hänsyn till de allmänna och enskilda intressen som föreligger och att 
ett genomförande av planen inte kan anses medföra sådana olägenheter för klagandena 
att beslutet om detaljplanen ska upphävas. Vad klagandena har framfört ger inte anledning till någon 
annan bedömning. Överklagandena ska därför avslås.” 
 

Våra citat från detaljplanebesluten visar hur man på ett systematiskt sätt har nedvärderat skogen för 
att så kunna bestämma att den saknar ett bevarandevärde. Vi har valt att citera just dessa 
påståenden. 
  

”Samlad bedömning av betydande miljöpåverkan 
En behovsbedömning, daterad 2018-09-26, har upprättats. Sammantaget visar bedömningen att 
planförslaget inte medför någon betydande miljöpåverkan och att exploateringen inte ska innebära 
någon påtaglig skada på riksintresset för kulturmiljövården under förutsättning att ny bebyggelse får 
en god och anpassad gestaltning.” s.5. 
 

”Motiverat ställningstagande 
Med utgångspunkt i behovsbedömningen och de senare framtagna illustrationerna och 
utredningarna är kommunens samlade bedömning att ett genomförande av Detaljplan för kv. 
Seminariet inte medför betydande miljöpåverkan enligt plan- och bygglagen 4:34 och att en 
miljöbedömning enligt miljöbalken 6:12–6:13 (MKB) inte krävs.” s.6. 
 
”Länsstyrelsens ställningstagande i ett samrådsyttrande daterat 2018-11-22 är att detaljplanen kan 
antas medföra betydande miljöpåverkan med anledning av riksintresset för kulturmiljövården. 
Länsstyrelsen angav dock att det var svårt att göra bedömningen vid behovsbedömningen eftersom 
det då fanns mycket begränsat underlagsmaterial. Länsstyrelsen ges möjlighet att yttra sig igen om 
behovet av miljöbedömning (MKB) under samrådet.” s.6. 
 
”Ny bebyggelse placeras och utformas med hänsyn till områdets kulturmiljövärden 
Den nya bebyggelsen placeras i den norra delen av kvarteret där det idag finns 
trädridåer/läplantering med i huvudsak granar. Granarna kommer att försvinna i samband med 
exploateringen men den historiska strukturen, med ett kvarter som är slutet för att ge skydd och lä, 
bibehålls. Den allmänna funktionen hos läplanteringen har minskat eftersom ny bebyggelse har 
tillförts norr om kvarteret.”  s.16. 
 

”Inga utpekade naturvärden finns inom kvarteret som har särskilt skyddsvärde utifrån ett 
ekologiskt perspektiv.” s.17. 
 
”Trädridåerna med i huvudsak granar som finns i norra delen av kvarteret, och som berörs av 
planläggningen, har vissa sociala funktioner men dessa är begränsade.” s.28 
 
”Ett antal träd, i huvudsak granar, behöver tas ner för att möjliggöra den nya byggnationen. Nya träd 
kommer dock att planteras inom parken och i anslutning till fotbollsplanen vilket innebär att 
nedtagna träd i viss mån kompenseras. Sammantaget ger denna planläggning ett starkare skydd av 
träd och grönska än tidigare eftersom stora grönytor skyddas som park.” s.40 
 
”Kulturmiljö 
Bedömningen i det expertutlåtande som gjorts kring planens påverkan på kulturmiljön (Wikström, 
Björckebaum m fl, 2019) är att bebyggelseförslaget, borttagandet av läplanteringarna samt 
minskningen av idrottsplanen innebär en irreversibel påverkan på kulturmiljön. Den föreslagna 
detaljplanen bedöms dock ge ett bättre skydd för befintliga kulturmiljövärden än tidigare 
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planläggning och planläggningen ger också förutsättningar för förslag som stärker och förädlar 
områdets kulturmiljövärden. Sammantaget bedöms åtgärderna ligga i linje med riksintressets 
intentioner om att dels utnyttja värdenas potential för en hållbar samhällsplanering och dels att 
skydda miljöns kulturhistoriska värden inför framtiden.” s.46. 
 
”Naturmiljö 
Inga utpekade naturvärden finns som påverkas av detaljplanen. De träd som tas ner ersätts inom det 

planlagda parkområdet. Planläggningen säkrar att det grönområde som finns i kvarteret skyddas som 

park vilket är värdefullt både ur naturmiljösynpunkt och kulturmiljösynpunkt.” s.46.   

Alla hänvisningar till sidorna i texten ovan är hämtade från Uppsala kommuns planbeskrivning 

PBN 2017-2441.  

 
”Natur, park  
Området som föreslås för bebyggelse har idag en trädplantering med granar och diverse lövträd. 
Träden bedöms inte ha något större naturvärde.” s.9 
 
”Bedömning och riktlinjer för fortsatt arbete 
Förslaget är i enlighet med översiktsplanen och programmet för Librobäck-Börjetull- Fyrishov. 
Bostadsbebyggelsen är begränsad och förläggs till den del av kvarteret som är minst intressant att 
bevara.” s.9  
 
Alla hänvisningar till sidorna i texten ovan är hämtade från Uppsala kommuns planbesked  PBN 
2017-2441. 
 

SPV:s sammanfattning 

Vi stöder oss på fakta som vi kan peka på i våra yrkanden och våra bilagor. Vi visar då att 
miljökonsekvensaspekten och den biologiska mångfalden inte har beaktats vare sig i domen eller i 
detaljplaneprocessen. Det är det som våra citat lyfter fram. 
 



VB: Brev från Svea hovrätt i P 7406-21 

Från: Thomas Back <thomas-back@bredband.net> 

Datum: 11/18/2021 13:07 

Till: Karin Ericsson <bjornmamman@gmail.com>, Meta Troell 

<metatroell@hotmail.com>, "Inger Sjöberg" <sjoberginger@telia.com>, Inga-

Lillcom Eriksson SPV <ingalilleriksson3@gmail.com>, Altberg Jacqueline 

<jacqueline.altberg@gmail.com>, Yvonne Tillman <yrm.tillman@gmail.com>, Lars 

Eriksson <larso.eriksson@icloud.com>, Thomas Back <thomas-back@bredband.net> 

 
Hej alla, 

 

Jag bifogar brevet från Svea hovrätt - Mark- och miljööverdomstolen. 

 

SVEA HOVRÄTT HAR BEVILJAT PRÖVNINGSTILLSTÅND 

 

Hälsningar Thomas 

 

---- Ursprungligt meddelande ---- 

Ämne: Brev från Svea hovrätt i P 7406-21 

Skickat: 18 nov. 2021 11:20 fm 

Från: Svea hovrätt - avdelning 6  <svea.avdelning6@dom.se> 

Till: Föreningen Seminarieparkens Vänner  <thomas-back@bredband.net> 

Kopia: 

 

> Bifogat detta e-postmeddelande finns dokument med viktig information från en 

domstol eller en nämnd inom Sveriges Domstolar. 

> 

>  Vad behöver jag göra? 

> 

> Läs bifogade dokument så snart som möjligt. Där står vad du ska göra och om du 

ska göra det senast ett visst datum. 

> 

>  I vissa dokument kan du bli uppmanad att bekräfta att du tagit emot dem. I så fall 

finns det också anvisningar för hur du kan göra detta. Det är viktigt att snarast 

kontrollera ifall du ska bekräfta mottagandet. 

> 

>  Personuppgifter 

> 

> Du kan läsa om vår behandling av personuppgifter och om dina rättigheter 

p�� www.domstol.se/personuppgifter. 

> 

>  Har du fr��gor? 

> 

tel:7406-21
mailto:svea.avdelning6@dom.se
mailto:thomas-back@bredband.net
http://www.domstol.se/personuppgifter


> Kontakta aktuell domstol eller nämnd - kontaktuppgifter finns 

på www.svea.se och i bifogade dokument. Du kan också svara på detta e-

postmeddelande. Ange alltid målnummer vid kontakt. 

> 

>  M��lnummer: P 7406-21 

> 

> Dokument: BESLUT, 2021-11-18 

> 

>  Vänliga hälsningar 

> 

> Sveriges Domstolar 

> 

> www.domstol.se 

> 

>    Attached to this e-mail, you will find one or more documents containing 

important information from a court or board that forms part of the Swedish Court 

System. 

> 

>  What do I need to do? 

> 

> Please read these documents as soon as possible. Within the documents you will 

find instructions regarding what actions you are required to take and by what date. 

In certain cases, you are required to actively confirm that you have received the 

documents. If confirmation is required, please follow the instructions given. It is 

important that you check as soon as possible whether a confirmation is required. 

> 

>  Your personal data 

> 

> For more information regarding the processing of your personal data please visit 

our website www.domstol.se/personuppgifter. 

> 

>  Do you have any questions or need more information? 

> 

> Please feel free to contact the court or the board directly. Contact information 

may be found at www.svea.se, or within the documents attached to this e-mail. It is 

also possible to reply to this e-mail. 

> 

>  When contacting the court or board, please state the case number. 

> 

>  Case number: P 7406-21 

> 

> Document: BESLUT, 2021-11-18 

> 

>  Kind regards 

> 

http://www.svea.se/
tel:7406-21
tel:2021-11-18
http://www.domstol.se/
http://www.domstol.se/personuppgifter
http://www.svea.se/
tel:7406-21
tel:2021-11-18


> The Swedish Court System 

> 

> www.domstol.se 
Hej alla, 

 

Jag bifogar brevet från Svea hovrätt - Mark- och miljööverdomstolen. 

 

SVEA HOVRÄTT HAR BEVILJAT PRÖVNINGSTILLSTÅND 

 

Hälsningar Thomas 

 

---- Ursprungligt meddelande ---- 

Ämne: Brev från Svea hovrätt i P 7406-21 

Skickat: 18 nov. 2021 11:20 fm 

Från: Svea hovrätt - avdelning 6  <svea.avdelning6@dom.se> 

Till: Föreningen Seminarieparkens Vänner    <thomas-back@bredband.net> 

Kopia:  

 

> Bifogat detta e-postmeddelande finns dokument med viktig information från 

en domstol eller en nämnd inom Sveriges Domstolar.  

>  

>  Vad behöver jag göra? 

>  

> Läs bifogade dokument så snart som möjligt. Där står vad du ska göra och 

om du ska göra det senast ett visst datum. 

>  

>  I vissa dokument kan du bli uppmanad att bekräfta att du tagit emot dem. 

I så fall finns det också anvisningar för hur du kan göra detta. Det är 

viktigt att snarast kontrollera ifall du ska bekräfta mottagandet. 

>  

>  Personuppgifter 

>  

> Du kan läsa om vår behandling av personuppgifter och om dina rättigheter 

p�� www.domstol.se/personuppgifter. 
>  

>  Har du fr��gor? 
>  

> Kontakta aktuell domstol eller nämnd - kontaktuppgifter finns på 

www.svea.se och i bifogade dokument. Du kan också svara på detta e-

postmeddelande. Ange alltid målnummer vid kontakt. 

>  

>  M��lnummer: P 7406-21 
>  

> Dokument: BESLUT, 2021-11-18 

>  

>  Vänliga hälsningar 

>  

> Sveriges Domstolar 

>  

> www.domstol.se 

>  

>    Attached to this e-mail, you will find one or more documents 

containing important information from a court or board that forms part of 

the Swedish Court System. 

>  

>  What do I need to do? 

>  

> Please read these documents as soon as possible. Within the documents you 

will find instructions regarding what actions you are required to take and 

by what date. In certain cases, you are required to actively confirm that 

http://www.domstol.se/
mailto:svea.avdelning6@dom.se
mailto:thomas-back@bredband.net
http://www.domstol.se/personuppgifter.
http://www.svea.se/
http://www.domstol.se/


you have received the documents. If confirmation is required, please follow 

the instructions given. It is important that you check as soon as possible 

whether a confirmation is required. 

>  

>  Your personal data 

>  

> For more information regarding the processing of your personal data 

please visit our website www.domstol.se/personuppgifter. 

>  

>  Do you have any questions or need more information? 

>  

> Please feel free to contact the court or the board directly. Contact 

information may be found at www.svea.se, or within the documents attached 

to this e-mail. It is also possible to reply to this e-mail. 

>  

>  When contacting the court or board, please state the case number. 

>  

>  Case number: P 7406-21 

>  

> Document: BESLUT, 2021-11-18 

>  

>  Kind regards 

>  

> The Swedish Court System 

>  

> www.domstol.se 

 

http://www.domstol.se/personuppgifter.
http://www.svea.se/
http://www.domstol.se/
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  Sida 1 (av 1) 

Om domstolens behandling av personuppgifter, se www.domstol.se/personuppgifter. Kontakta oss för information på annat sätt. 

Besöksadress Öppettider Postadress E-post 

Birger Jarls Torg 16 måndag–fredag Box 2290 svea.hovratt@dom.se 

Telefon 09:00–16:30 103 17 Stockholm Webbplats 

08-561 670 00 

08-561 675 50 

www.svea.se 

 

 Föreningen Seminarieparkens 
Vänner 
c/o Gunnel Lindh 
Dalgatan 24 A 
752 18 Uppsala 
 

 
 

 
Parter: Föreningen Vårda Uppsala m.fl. ./. Uppsala kommun 
Målet gäller: detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun 
 

Yttrande i målet 

Ni ska lämna ett yttrande över de bifogade handlingarna, aktbilaga 41-42, 49-51. 

Skicka in yttrandet 

Yttrandet ska vara skriftligt och ska ha kommit in till Mark- och miljööverdomstolen 
 senast den 16 mars 2022. 

Uppge ert namn och målnummer P 7406-21 i yttrandet. Ange också e-postadress och 
mobilnummer om ni i fortsättningen vill ta emot handlingar via e-post. 

Har ni frågor? 

Allmän information finns på Mark- och miljööverdomstolens webbplats.  
Kontakta oss vid frågor. 
 
 
 
Monica Stenberg 
kansli 08-561 675 50 
 
Bifogade handlingar: aktbilaga 41-42, 49-51 
 
 
 

http://www.domstol.se/personuppgifter


SVEA HOVRÄTT 
060308 
 
INKOM: 2022-01-20 
MÅLNR: P 7406-21 
AKTBIL: 41













Från: linda.a.pettersson@trafikverket.se
Till: avdelning6 svea - HSV
Ärende: Målnummer P 7406-21
Datum: den 26 januari 2022 08:40:05

Mark- och miljööverdomstolens målnr: P7406-21
Trafikverkets dnr: TRV 2022/6814
 
Trafikverkets yttrande för Överklagan av detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala
kommun till Mark- och miljööverdomstolen
 
Detaljplanen för kvarteret Seminariet har överklagats till Mark- och miljööverdomstolen.
Trafikverket har getts möjlighet att lämna synpunkter i ärendet innan målet avgörs.
 
Trafikverkets verksamhet och intressen påverkas inte av huruvida detaljplanen upphävs eller ej.
 
 
Med vänlig hälsning
 
Linda Pettersson
Samhällsplanerare
Planering, Region Öst
 
Linda.a.pettersson@trafikverket.se
Direkt: 010-123 04 30
 
Trafikverket
Box 1140
631 80 Eskilstuna
Besöksadress: Tullgatan 8
Telefon: 0771-921 921
www.trafikverket.se
 
 
 

SVEA HOVRÄTT 
060308 
 
INKOM: 2022-01-26 
MÅLNR: P 7406-21 
AKTBIL: 42

mailto:linda.a.pettersson@trafikverket.se
mailto:svea.avd6@dom.se
http://www.trafikverket.se/


 

Information om behandling av personuppgifter samt allmänna uppdragsvillkor, se landahl.se 

LANDAHL ADVOKATBYRÅ KB 

Box 19143 • 104 32 Stockholm info@landahl.se Org nr 969793-1302 

Rådmansgatan 40 • Tel 08-66 66 700 www.landahl.se  

 

Till 
Mark- och miljööverdomstolen 
 
Endast via e-post 
svea.hovratt@dom.se 
 

Stockholm den 11 februari 2022 

Till mål nr P 7406-21, Föreningen Vårda Uppsala m.fl. ./. Uppsala kommun 
angående detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun 

I egenskap av ombud för Bonava Projektutveckling i Uppsala AB (Bonava) får vi härmed lämna 

nedanstående yttrande i rubricerat mål. 

 

Inledning 

Bonava är lagfaren ägare till fastigheten Luthagen 13:1 som är belägen inom planområdet. 

Detaljplanens genomförande innebär att det tillskapas byggrätter för cirka 110 lägenheter med 

lokaler i bottenvåningen på fastigheten. Detaljplanen innebär också att stora delar av Luthagen 13:1 

planläggs som allmän plats med kommunalt huvudmannaskap, vilket generar betydande positiva 

effekter för Bonava både vad gäller ansvarsförhållanden och förvaltningskostnader avseende berörda 

markområden. Utöver detta har ett exploateringsavtal gällande detaljplanen träffats mellan Bonava 

och Uppsala kommun. Avtalet reglerar marköverlåtelser och kostnader för detaljplanens 

genomförande. 

 

Både byggrätterna som planen tillskapar samt planläggningen av delar av Bonavas fastighet som 

allmän plats representerar ett betydande värde för Bonava. Utgången i målet har även en direkt 

påverkan på Bonavas förpliktelser enligt exploateringsavtalet. Detaljplanens genomförande är 

därmed av påtagligt intresse för bolaget. 

 

Bonava motsätter sig således att detaljplanen upphävs. Skälen för detta utvecklas nedan. 

 

  

SVEA HOVRÄTT 
060308 
 
INKOM: 2022-02-11 
MÅLNR: P 7406-21 
AKTBIL: 49

mailto:svea.hovratt@dom.se
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Klagorätt 

Föreningen Seminarieparkens Vänner har enligt § 1 i föreningens stadgar, bilaga 1, som syfte att 

arbeta för att bevara och utveckla kvarteret Seminariet till en offentlig stadsdelspark. Eftersom 

föreningens ändamål således är att driva en viss sakfråga som är anknuten till ett specifikt 

markområde är det inte fråga om en verksamhet som bedrivs på ett sådant sätt att den kan anses 

representera allmänheten för att bevaka allmänna naturskydds- eller miljöintressen på ett sådant 

sätt att den uppfyller kraven i 16 kap. 13 § miljöbalken (MB), se Mark- och miljööverdomstolens 

avgöranden den 5 juni 2020 i mål nr P 7835-19, P 7838-19, P 7841-19, P 8051-19 och P 8218-19). 

Föreningens överklagande ska därmed avvisas. 

 

Skyddet för områden av riksintresse för kulturmiljövården gäller så långt möjligt 

Områden av riksintresse enligt 3 kap. 6 § MB ska så långt möjligt skyddas mot åtgärder som kan 

innebära en påtaglig skada på kulturmiljön. Av lagmotiven framgår att begreppet ”så långt möjligt” 

avser att ge utrymme i det enskilda fallet för samhällsekonomiska hänsynstaganden.  

 

I motiven exemplifieras sådana hänsynstaganden med regionalpolitiska och sysselsättningspolitiska 

intressen. Även konsekvenserna för berörda enskilda intressen ska vägas in. Vidare anges att enbart 

ekonomiska hänsynstaganden inte får äventyra de värden som bestämmelsen avser att skydda, 

annat än om en samlad bedömning med 3 kap. 1 § MB visar att detta främjar en från allmän 

synpunkt god hushållning. Utgångspunkten för bedömningen bör vara det övergripande målet att 

främja en hållbar utveckling, 1 kap. 1 § första stycket MB. (Se prop. 1985/86:3 s. 155 och 164 samt 

prop. 1997/98:45 II s. 29 f.) Den sistnämnda bestämmelsen har sin motsvarighet i 1 kap. 1 § plan- och 

bygglagen (PBL) vad avser detaljplaneprocesserna. 

 

I allmänmotiveringen utvecklar departementschefen hur den närmare bedömningen ska göras vid en 

konkurrenssituation mellan ett intresse som getts försteg framför en annat genom någon av de 

allmänna hushållningsbestämmelserna. Situationen exemplifieras genom att det prioriterade 

intresset vattenbruk ställs mot andra, icke prioriterande intressen som konkurrerar om samma resurs 

(t.ex. bortledning av yt- och grundvatten för jordbruksbevattning). Departementschefen uttalar att 

de verksamheter som tas upp i dåvarande 2 kap. naturresurslagen därvid har getts försteg framför 

andra verksamheter och intressen i avvägningssituationer och kan ses som ett slags förhandsbesked 

om hur avvägningar enligt den allmänna avvägningsregeln kommer att utfalla. 
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Vidare uttalas dock att i den mån rimliga alternativ inte föreligger och det från allmän synpunkt är 

angeläget att en verksamhet kommer till stånd, finns det möjlighet att även tillåta verksamheter som 

är oförenliga med det motstående ”priviligierade” intresset. I en situation där det inte finns utrymme 

för att tillgodose båda verksamheternas behov på ett tillfredställande sätt, torde det oftast vara 

rimligt såväl från allmän som enskild synpunkt att ge företräde åt det mest lönsamma utnyttjandet av 

den resurs som näringarna konkurrerar om. (Se prop. 1985/86:3 s. 60 f.) Uttalandena ska läsas 

tillsammans med den grundläggande avvägningsregeln i 3 kap. 1 § MB om att en avvägning ska ta 

hänsyn till föreliggande behov. 

 

Departementschefens uttalanden innebär att det kan göras en avvägning mellan prioriterade och 

icke-prioriterade intressen vid tillämpningen av 3 kap. 6 § MB inom ramen för begreppet ”så långt 

möjligt” samt i relation till den grundläggande avvägningsregeln i 3 kap. 1 § MB. Detta bör utgöra 

utgångspunkt för prövningen av frågor som berör 3 kap. 6 § MB, snarare än frågan om en åtgärd 

innebär en påtaglig skada. 

 

Kommunens ambition enligt översiktsplanen är att de allra flesta av de nya bostäderna i kommunen 

som byggts fram till år 2050 har byggts i Uppsala stad. De nya bostäderna och arbetsplatserna är 

främst koncentrerade till platser dit det är lätt att ta sig med gång, cykel och kollektivtrafik. Det vill 

säga inom fyra kilometer från Resecentrum och i stadsnoder, stadsdelsnoder och stadsstråk.  

 

Planområdet är beläget i anslutning till ett område som i översiktsplanen pekas ut som ett stadsstråk 

(Fyrisvallsgatan). I översiktsplanen definieras stadsstråk som 

 

[…] strategiska gatustråk som binder samman innerstaden, stadsnoder och stadsdelsnoder. De är 

utpekade huvudstråk för kollektivtrafiken. Stråken och hållplatslägena längs dessa ska - 

tillsammans med innerstaden, stadsnoderna och stadsdelsnoderna - bidra till att många får hög 

tillgänglighet och närhet till kollektivtrafik och olika viktiga funktioner i staden. […] 

 

I översiktsplanen uttalas en tydlig målbild för stadsstråkens funktion samt koncentration av 

bebyggelse och funktioner 

 

[…] stadsstråken ska utvecklas till attraktiva rörelsestråk med koncentrationer av bebyggelse, 

platsbildningar och andra funktioner som bidrar till livfulla gaturum som länkar samman stadens 

olika delar. Det ska vara lätt och attraktivt att röra sig i stadsstråken och de ska bidra till att öka 

tillgängligheten och minskade restider med kollektivtrafik inom staden och kommunen. 

Stadsstråken ska också bidra till en successiv utökning av innerstaden längs stråken. […] 
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[…] Stadsstråken ska ha en hög koncentration av bostäder och en kontinuitet av 

stadslivskvaliteter med återkommande inslag av lokaler, verksamheter och vardagsservice. 

Hållplatslägen och andra strategiska platser ska ha en strukturerande roll för lokalisering av 

verksamheter, platsbildningar och bebyggelsekoncentrationer. […] 

 

Vad gäller förändring och utveckling av stadsstråken framgår följande 

 

[…] Möjligheten till större och mindre kompletteringar av befintliga stadsmiljöer som stödjer 

stadsstråkens roll som sammanlänkande attraktiva rörelsestråk ska tas tillvara. Förändringar 

ska bidra till en ökad koncentration av bostäder (där så är lämpligt) samt kontinuitet av 

stadslivskvaliteter med återkommande inslag av lokaler och verksamheter. I vissa fall kan 

mindre kompletteringar prövas separat. I andra fall behöver kompletteringar behandlas i ett 

större perspektiv och större omvandlingar övervägas. Möjligheten till större omvandlingar ska 

särskilt beaktas vid hållplatser i stomlinjenätet. [..] 
 
Vid Svartbäcksgatan/Gamla Uppsalagatan, cirka 400 meter från planområdet, kommer en knutpunkt 

för kollektivtrafik att utvecklas. En knutpunkt är en strategisk plats för byten mellan region, närorts- 

och stadstrafik. Planområdet ingår dessutom i strukturprogram för Librobäck-Börjetull-Fyrishov som 

anger att planområdet ska användas för bostäder, förskola och kvarterspark. I aktualitetsförklaringen 

av översiktsplanen anges vidare att kommunen arbetar aktivt med att minska negativ påverkan på 

miljön, bland annat genom att förtäta i stadsnoder och längs stadsstråk i enlighet med 

översiktsplanen. 

 

Genom den politiska viljeinriktningen som manifesteras i översiktsplanen är det tydligt att den 

fortsatta bebyggelse- och samhällsutvecklingen i Uppsala stad ska ske genom förtätning av befintliga 

miljöer. Genom förtätningen skapas förutsättningar för en ekonomiskt, miljömässigt och socialt 

hållbar samhällsutveckling. Denna ambition, tillsammans med avvägningen som gjorts i 

översiktsplanen kring olika praktiskt och ekonomiskt genomförbara utvecklingsalternativ, liksom 

Bonavas enskilda intresse av att utveckla Luthagen 13:1 ska beaktas vid bedömningen av ”så långt 

möjligt” i 3 kap. 6 § MB (prop. 1985/86:3 s. 161). 

 

Till skillnad från i departementschefens exempel är, vad gäller kvarteret Seminariet, inte fråga om att 

ett visst intresse gör att ett annat helt måste stå tillbaka. Som framgår av översiktsplanen och 

detaljplanehandlingarna har området bedömts lämpligt för komplettering av bebyggelsen i Uppsala 

stad genom en mindre förtätning utifrån en praktisk och ekonomisk bedömning gentemot 

alternativet att låta staden växa genom ianspråktagande av orörd mark. Det sagda kan sammanfattas 

som att intresset av en långsiktigt hållbar utveckling främjas genom förtätning och förädling av 
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befintliga stadsmiljöer. Detaljplanens utformning gör att intresset av att skydda kulturmiljön ges 

förutsättningar att samexistera med intresset av en långsiktigt hållbar utveckling. 

 

Detaljplanen innebär inte en påtaglig skada på riksintresset för kulturmiljövården 

Genom omfattande skyddsbestämmelser för befintliga byggnader och detaljerade 

utformningsbestämmelser för tillkommande byggnader säkerställs de kulturhistoriska värdena inom 

området. Användningsbestämmelserna är utformade på ett sätt som möjliggör en fortsättning av 

kvarteret Seminariets historiska användningssätt i linje med de värdebärande element som lyfts fram 

i värdebeskrivningen för riksintresset. Detaljplanens utformning innebär vidare ett skydd av 

kulturmiljön inom kvarteret Seminariet som en helhetsmiljö genom att planområdet omfattar hela 

kvarteret. 

 

Genom att de tillkommande byggnaderna placeras där det tidigare funnits en läplantering av gran, 

och som idag enbart utgör en gles samling av gran och lövträd, återskapas upplevelsen av kvarteret i 

denna del som en sluten kvartersstruktur. Denna struktur beskrivs i de utredningar som gjorts inom 

ramen för planarbetet som kännetecknande för den ursprungliga upplevelsen av områdets miljö som 

en helhet. I övrigt konstateras att stora delar av läplanteringen har försvunnit under årens lopp. De 

tillkommande byggnaderna i planområdets norra delar innebär härvid en förstärkning av platsens 

kulturhistoriska värde som helhet – inte en skada. 

 

I sammanhanget ska också nämnas att Kooperativet Arboris nyligen inventerat träden i planområdets 

norra del och funnit att 10–15 granar är angripna av granbarkborre. Träden kommer därmed inom 

kort att behöva tas ner och stammarna bortforslas från området. Efter den nödvändiga avverkningen 

kommer återstående plantering att vara än mer utglesad och därmed än mindre avläsbar som en del 

av den ursprungliga miljön. 

 

Även om idrottsplanens faktiska yta kommer att minska vid ett genomförande av detaljplanen 

innebär detta inte att dess funktion för upplevelsen av kvarterets kulturmiljövärden som helhet 

kommer att förtas, se nedan illustration. Idrottsplanens fortsatta funktion som värdebärare säkras 

genom detaljplanens användningsbestämmmelser. 
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Den sammantagna bedömning som ska göras enligt lagmotiven ger vid handen att kommunens och 

Bonavas intressen kan tillgodoses samtidigt som den befintliga miljön skyddas så långt möjligt.  

 

Det centrala begreppet i beskrivningen av riksintresset Uppsala stad är miljön i sin helhet, vilket inte 

kan tolkas på annat sätt att det avser helheten inom hela riksintresseområdet, alltså Uppsala stad. 

Det är här av intresse att kvarteret Seminariet, Lärarseminarium eller Folkskoleseminarium, till 

skillnad från domkyrkan, slottet och Carolina Rediviva, inte tas upp särskilt i värdebeskrivningen. 

 

Plankartans och planbestämmelsernas utformning medger därmed inte åtgärder som står i strid med 

3 kap. 6 § MB. Av samma anledning faller också de överväganden som har gjorts i detaljplanen inom 

ramen för kommunens handlingsutrymme. Länsstyrelsen har heller inte haft några invändningar mot 

planens slutliga utformning. 

 
Övrigt 

För Bonavas fastighet gäller Stadsplan för del av Seminarieområdet, fastställd 1958, vilken gäller som 

en detaljplan enligt punkten 5 i övergångsbestämmelserna till plan- och bygglagen (2010:900). 

Bonava konstaterar att planen innebär få begränsningar vad gäller möjligheterna att förändra 

planområdet, annat än i fråga om användning (allmänt ändamål) och byggnadshöjd. Eftersom planen 

är antagen före ikraftträdandet av den äldre plan- och bygglagen (1987:10) utgör bestämmelserna i 9 

kap. 32 § PBL inget hinder för beviljande av lov enligt punkten 8 i övergångsbestämmelserna till plan- 

och bygglagen (2010:900). Varken byggnader, parkanläggningar etc. inom planområdet omfattas 

heller av något mer beständigt skydd mot förändringar, rivning etc. som den nu aktuella detaljplanen 

föreskriver. 
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Bonava har sedan köpet av Luthagen 13:1 år 2007 varit engagerat i att förvalta och utveckla kvarteret 

Seminariet samt att restaurera parkmiljöerna. Den övergripande ambitionen har varit att områdets 

kulturvärden ska tas tillvara samtidigt som det skapas förutsättningar för att utveckla detsamma.  

Dessa ambitioner har konkretiserats genom nu aktuell detaljplan. Mot denna bakgrund vore det 

ytterst olyckligt om antagandebeslutet upphävs och det fortsatta utvecklingsarbetet därmed får ta 

sin utgångspunkt i den gällande detaljplanen. 

 

 
 
Som ovan 

 

 

 

 

Emma Eriksson 

Advokat 

Johan Larsson 

Jurist 

 

 

 

Bilagor 

Bilaga 1 Stadgar för Föreningen Seminarieparkens vänner 

(http://www.seminarieparken.se/hem/vara-stadgar/, hämtad 2022-02-07) 

http://www.seminarieparken.se/hem/vara-stadgar/


Reviderade vid årsmöte 2020 

Stadgar 

För föreningen Seminarieparkens vänner bildad 2011-12-29 

Allmänna bestämmelser 

§ 1  Ändamål 
Föreningen skall arbeta för att bevara och utveckla Kvarteret Seminariet till en offentlig 
stadsdelspark. 
 
§ 2 Sammansättning 
Föreningen är fristående, partipolitiskt och religiöst obunden och består av de fysiska personer som 
har upptagits i föreningen som medlemmar. 
 
§ 3 Beslutande organ 

Föreningens beslutande organ är årsmötet, extra årsmöte och styrelsen. Föreningens säte är 
Uppsala. 
 
§ 4 Firmateckning 

Föreningens firma tecknas av två ordinarie styrelseledamöter i förening. 
 
§ 5  Verksamhets- och räkenskapsår 
Föreningens verksamhetsår och räkenskapsår omfattar tiden från 1 januari till och med sista 
december. 
 
§ 6 Stadgeändring 
För ändring av dessa stadgar krävs beslut av årsmöte eller extra årsmöte med minst 2/3 av angivna 
röster. Frågan om ändring av stadgan, liksom ändringsförslagen, måste framgå av kallelsen till 
beslutande möte.  
Förslag om ändring av stadgan får skriftligen anges av såväl medlem som styrelse. 
 
§ 7 Upplösning av föreningen 
För upplösning av föreningen krävs beslut av årsmöte eller extra årsmöte med minst 2/3 av antalet 
avgivna röster. I beslut om upplösning av föreningen skall anges dels att föreningens tillgångar skall 
användas till bestämt föreningsfrämjande ändamål, dels var den upplösta föreningens handlingar 
mm skall arkiveras.  
I kallelsen till möte skall frågan om upplösning av föreningen anges. Likaså skall förslag ges i kallelsen 
på hur eventuella tillgångar skall användas och var föreningens material skall arkiveras. 
 

Föreningens medlemmar 
 
§ 8  Medlemskap 
Föreningen är öppen för alla som stödjer föreningens ändamål, accepterar föreningens stadgar samt 
betalar medlemsavgiften. Avgiften fastställs av årsmötet. När medlemsavgiften är erlagd är personen 
medlem och förs in i medlemsförteckningen. Styrelsen har rätt att utse person till hedersmedlem. 
 
§ 9 Utträde 
Medlem som vill utträda ur föreningen, skall skriftligen anmäla detta till styrelsen och anses därmed 
omedelbart ha lämnat föreningen. Medlem som inte har betalat medlemsavgift för två på varandra 
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följande verksamhetsår får anses ha begärt sitt utträde ut föreningen. Medlemskapet upphör i 
sådant fall genom att personen avförs från medlemsförteckningen. 
 
 
§ 10 Uteslutning 
Medlem som motarbetar föreningens ändamål eller på annat sätt handlar på ett sätt som strider mot 
föreningens ändamål kan uteslutas. Beslut om uteslutning tas av styrelsen med ¾ majoritet. 
 
§ 11  Medlems rättigheter och skyldigheter 
Medlem  

 har rösträtt på årsmöte och extra årsmöte. 

 har rätt till information om föreningens angelägenheter. 

 skall följa föreningens stadgar och beslut som fattats av föreningsorgan. 

 har inte rätt till del av föreningens behållning eller egendom vid upplösning av föreningen. 
 
 

Årsmötet och extra årsmötet 
 
§ 12 Tidpunkt, kallelse 
Föreningens högsta beslutande organ är årsmötet. Information om årsmötesdatum och möjlighet till 
att lämna motion skall meddelas medlemmarna senast första veckan i mars. Årsmötet skall hållas 
innan april månads utgång och kallelse skall skickas ut, med post eller e-post, senast 30 dagar innan 
årsmötet. Medlemmar kan närsomhelst, dock senast 30 dagar innan årsmötet lämna motion som 
skall behandlas på årsmötet. Dagordning ska tillsammans med beslutsunderlag skickas ut minst 2 
veckor innan årsmötet. 
 
§ 13 Rösträtt samt yttrande- och förslagsrätt på årsmötet 
Medlem, som betalt årsavgiften har rösträtt, förslags- och yttranderätt. 
Rösträtten är personlig men kan överlåtas till ombud, som är medlem i föreningen, där det framgår 
av fullmakt hur ombudet skall rösta. En medlem kan ha högst en fullmakt. 
 
§ 14  Beslutsförhet 
Årsmötet är beslutsmässigt om det är stadgeenligt utlyst. 
 
§ 15  Beslut och omröstning 
Beslut fattas med enkel majoritet om ej annat stadgats. Vid lika röstetal har årsmötesordföranden 
utslagsröst. 
 
§ 16 Valbarhet 
Valbar till styrelsen och valberedningen är röstberättigad medlem av föreningen. 
 
§ 17 Ärenden vid årsmötet 
Vid årsmötet skall följande behandlas och protokollföras: 

1. Val av mötesordförande och mötessekreterare 
2. Val av justeringspersoner tillika rösträknare 
3. Fastställande av dagordning 
4. Fastställande av röstlängd 
5. Årsmötets behöriga utlysande 
6. Verksamhetsberättelse                                                    
7. Revisionsberättelse och fastställande av resultat- och balansräkning 
8. Fråga om ansvarsfrihet för den avgående styrelsen 



9. Behandling av inkomna motioner och styrelsens förslag till beslut 
10. Beslut om antal ledamöter i styrelsen 
11. Val av ordförande 
12. Val av övriga ledamöter 
13. Val av suppleanter 
14. Val av valberedning 
15. Att diskutera vid mötet väckta frågor 
16. Mötet avslutas 

 
§ 18 Extra årsmöte 
Extra årsmöte skall sammankallas om revisorerna, styrelsen eller minst 1/3 av föreningens 
medlemmar så kräver. Kallelse till extra årsmöte ska utsändas skriftligen med post eller e-post. Till 
varje medlem minst två veckor före mötesdatum. Dagordningsförslag och beslutsunderlag ska skickas 
ut samtidigt som kallelsen. Extra årsmöte kan endast behandla de frågor som föranleder 
sammankallandet. 
   

Styrelsen 
 
§ 19 Sammansättning 
Styrelsen består av ordförande samt 5 - -9 övriga ledamöter. Styrelsen utser inom sig vice 
ordförande, sekreterare, kassör och de övriga befattningshavare som behövs. Avgår ledamot före 
mandattidens utgång inträder suppleant i dennes ställe. Styrelsen får utse person, som är medlem, 
till adjungerad ledamot. Sådan ledamot har inte rösträtt men kan efter beslut av styrelsen ges 
yttrande – och förslagsrätt. Adjungerad får utses till befattning inom styrelsen. 
Styrelseledamöter ska väljas för en period av två år. Hälften ska väljas varje år. 
 
§ 20 Styrelsens åligganden 
När årsmöte inte är samlat är styrelsen föreningens beslutande organ och ansvarar för föreningens 
angelägenheter. Styrelsen skall – inom ramen för dessa stadgar – svara för föreningens verksamhet 
enligt fastställda planer samt tillvarata medlemmarnas intressen. Det åligger styrelsen särskilt att:  

 tillse att för föreningen gällande lagar och bindande regler iakttas 

 verkställa av årsmötet fattade beslut 

 planera, leda och fördela arbetet inom föreningen 

 ansvara för och förvalta föreningens medel 

 tillställa revisorerna räkenskaper och 

 förbereda årsmöte 
 
§ 21 Kallelse, beslutsmässighet och omröstning 
Styrelsen sammanträder efter kallelse av ordföranden, eller då minst halva antalet ledamöter har 
begärt det. Styrelsen är beslutsmässig när samtliga ledamöter kallats och då minst halva antalet 
ledamöter är närvarande. För alla beslut krävs att minst hälften av styrelsens ledamöter är ense om 
beslutet. Vid lika röstetal har mötesordföranden utslagsröst.  
Röstning får inte ske genom ombud. 
I brådskande fall får ordföranden besluta att ärende skall avgöras genom skriftlig omröstning eller vid 
telefonsammanträde. Om särskilt protokoll inte upprättas skall sådant beslut anmälas vid det 
närmast därefter följande sammanträdet. 
Vid sammanträde skall protokoll föras. Protokoll skall justeras av mötesordföranden och av en 
särskilt utsedd protokollsjusterare. Avvikande mening skall vid begäran antecknas till protokollet. 
 
  



§ 22 Överlåtelse av beslutanderätten 
Styrelsen får överlåta sin beslutanderätt i enskilda ärenden eller i vissa grupper av ärenden till 
sektion, kommitté eller annat organ eller till enskild medlem eller anställd. 
Den som fattat beslut med stöd av bemyndigande enligt föregående stycke skall fortlöpande 
underrätta styrelsen härom. 
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Överklagad detaljplan Kv. Seminariet, Uppsala  

Ärendet  
Mark- och miljööverdomstolen har begärt att Riksantikvarieämbetet ska yttra sig 

över ovan rubricerade detaljplan gällande om detaljplanens genomförande skulle 

innebära påtaglig skada på riksintresset.  

 

Utöver de handlingar som domstolen har tillhandahållit har Riksantikvarieämbetet 

från Uppsala kommuns hemsida inhämtat ytterligare handlingar kopplade till 

planläggningen.1 Besök på platsen gjordes den 7 februari 2022.  

Riksantikvarieämbetets ställningstagande 
Riksantikvarieämbetet bedömer att planförslaget inte innebär påtaglig skada på 

riksintresset. Den tillkommande bebyggelsen som planen möjliggör kommer att 

innebära ett intrång i den helhetsmiljö som seminariet utgör men inga av de mest 

centrala värdena i miljön, som utgör grunden för riksintresset, försvinner. 

Möjligheten att förstå Seminariets ursprungliga funktion och utformning kommer 

att minska endast i begränsad omfattning.  

Bakgrund  
Seminarieanläggningen med seminarium, rektors- och vaktmästarbostad gavs en 

monumental nationalromantisk stil av arkitekten Axel Lindegren och omgavs av en 

trädgård med köksodlingar, trädgårdsväxter, olika trädslag mm. Även trädgården 

är tidstypiskt utformad och följer riktlinjerna för folkskoleseminarier under 1910-

talet. Trädgårdsanläggningen utgörs idag främst av större gräsytor med buskar, 

fruktträd, sortimentplanteringar, en allé samt en på 1990-talet rekonstruerad 

dammanläggning. Anläggningens planteringsytor är inte längre visuellt avläsbara. 

 

                                                           
1 De handlingar som hämtats är Översiktsplan 2016 för Uppsala kommun med Riksintressebilaga 
https://uppsalakommun.maps.arcgis.com/apps/MapSeries/index.html?appid=0eac8a7c238e4017bc335dd
ac3252daf. 
Planbeskrivning Detaljplan för kvarteret Seminariet, PBN 2017-2441, Antagande, godkänd av PBN 15 
oktober 2020, Antagen i KF 25 januari  2021. 
Plankarta, Detaljplan för kvarter seminariet, Antagande, upprättad 2020-09-28.  
Samrådsredogörelse, Detaljplan för kvarteret Seminariet, PBN 2017-002441, 2020-03-19.  
Kulturhistorisk analys av kvarteret Seminariet, Uppsala stad och kommun, Upplandsmuseet Per 
Lundgren, 2016-09-09. 
Kv. Seminarier, Uppsala, Expertutlåtande angående bedömning av konsekvenser för kulturmiljön kring 
nytt detaljplaneförslag, 2019, Time & Place AB, KMVforum & Living  cities AB. 
  

Yttrande 

Datum 22-02-24 

Klassificering 1.5.2      
Dnr RAÄ-2022-517  
 
Ert 2022-01-28 
Er Mål P 7406-21 
 
Avdelning Kulturmiljöavdelningen 
Enhet Enheten för 
kulturmiljöintegrering 

Svea hovrätt  

Rotel 0603 

Mark- och miljööverdomstolen 

 

Riksantikvarieämbetet 
Box 1114 
621 22 Visby 
Tel 08-5191 8000 
E-post registrator@raa.se 
www.raa.se 
Org.nr 202100-1090 
Bankgiro 5052-3620 
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Detaljplaneförslaget innebär att tre nya huskroppar placeras i områdets nordvästra 

hörn. Byggnadshöjden har anpassats för att inte överstiga seminariebyggnaden 

men utgörs av huskroppar på mellan 3 och 4 våningar med inredd vind. Även 

gestaltningen har anpassats efter den befintliga bebyggelsen i kvarteret. Ett 

genomfört planförslag innebär att den läplantering av gran samt delar av den 

sortimentplantering som idag finns på denna plats försvinner. Därtill kommer den 

idrottsplan som idag finns att minska i storlek.  

 

Kvarteret ingår i riksintresseområde för kulturmiljövården Uppsala stad (C 40). Det 

har i handlingarna förekommit skrivningar om att seminariet är eget riksintresse. 

Detta stämmer inte utan seminariet ingår som en del i riksintresset Uppsala stad 

och omfattas av de uttryck för den riksintressanta berättelsen som anges i 

riksintressetexten. Riksintressetexten lyder:  

 
Motivering 
Stad starkt präglad av centralmakt, kyrka och lärdomsinstitutioner från medeltid till 
idag.  
 
Uttryck för riksintresset 
Centralmaktens, domkyrko- och lärdomsstadens bebyggelse och miljöer från 
medeltiden fram till idag. Kronogodsen med ängsmarker utmed Fyrisån. Miljöer och 
offentliga byggnader som hör samman med funktionen som residens-, förvaltnings- 
och regementsstad från 1600-talet till 1900- talet. Gatumönster med medeltida drag 
och rester av oregelbundna tomter från tiden före 1643 års reglering, gatunät enligt 
rutnätsplan med hönslutet [sic!] torg och långa raka tillfartsvägar från 1600-talet. 
Vetenskapshistoriskt intressanta trädgårdsanläggningar och parker från 1600-talet till 
1900-talet. Bebyggelse-, kommunikations- och stadsplanestruktur som visar på 
stadens uppkomst och utveckling från medeltid till 1900-talet. Bebyggelsens 
utformning, placering och inbördes rumsliga samband. Den monumentala 
bebyggelsens dominans i stadsbilden genom siktlinjer och vyer längs gator, från 
torgrum och från Fyrisån. Stadens siluett från infarterna och vägar som passerar 
staden med domkyrkan, slottet och Carolina Rediviva som viktiga landmärken. Gatu- 
och platsnamn som anknyter till stadens kulturhistoriska utveckling. 

 

Riksantikvarieämbetet anser att de uttryck som är relevanta i detta sammanhang 

är: 
Centralmaktens, domkyrko- och lärdomsstadens bebyggelse och miljöer från medeltiden 
fram till idag. 
Vetenskapshistoriskt intressanta trädgårdsanläggningar och parker från 1600-talet till 1900-
talet. 
Bebyggelsens utformning, placering och inbördes rumsliga samband.  
Den monumentala bebyggelsens dominans i stadsbilden genom siktlinjer och vyer längs 
gator, från torgrum och från Fyrisån.  
 
Till den översiktsplan som antags 2016 och aktualitetsförklarade 2020 hör en 

riksintressebilaga som anger att kulturhistoriskt värdefulla bebyggelsemiljöer, med 
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tillhörande parker eller enstaka byggnader inte ska förvanskas. Vidare att 

parkernas och torgens kulturhistoriska värde ska respekteras.  

Bedömning av påverkan på riksintresset 
Riksantikvarieämbetet samlade bedömning är att läsbarheten av seminariet och 

den verksamhet som bedrivits där genom ett förverkligat detaljplaneförslag inte 

påverkas i sådan omfattning att påtaglig skada uppstår. Även om nya byggnader 

tillkommer i miljön tar de inte bort väsentliga delar av det som bygger upp 

områdets historia. Relationen mellan de befintliga byggnaderna – seminariet, 

rektors- och vaktmästarbostaden samt trädgården – kvarstår och miljön och dess 

funktion kommer alltjämt vara möjlig att förstå och uppleva.  

 

Kv. Seminariet är idag en synnerligen välbevarad seminariemiljö som innehåller 

flera komponenter som är av stor betydelse för förståelsen av utbildnings-

institutionen och den verksamhet som bedrevs där. På 1990-talet gjordes en 

större tillbyggnad på den ursprungliga seminariebyggnaden. De tidigare 

planteringarna och odlingarna är idag till största delen borta och det som återstår 

är främst träd och buskar. Trots detta är området i hög grad läsbart som 

sammanhållen seminariemiljö från 1900-talets början. Det är en helhetsmiljö 

bestående av välbevarad bebyggelse, seminariebyggnaden samt vaktmästar- och 

rektorsbostaden, omgivna av parkanläggningen och idrottsplanen. Den del av 

parken som nu är aktuell att bebyggas utgörs av en idrottsplan, läplantering av 

gran och så kallad sortimentplantering. Det senare finns även i sydvästra delen av 

tomten, längs tomtens södra sida och i planteringarna söder och väster om 

vaktmästarbostaden. Tillsammans berättar dessa komponenter om seminariets 

verksamhet och hur undervisningen bedrevs. 

 

Riksantikvarieämbetet bedömer att den bebyggelse som planen medger kommer 

att försvaga riksintressets uttryck Centralmaktens, domkyrko- och lärdomsstadens 

bebyggelse och miljöer från medeltiden fram till idag. Förståelsen för uttrycket i 

form av seminariets helhetsmiljö och den verksamhet som bedrivits där påverkas 

dock endast i begränsad omfattning. De allra flesta av de element som bygger upp 

seminariemiljön kommer att finnas kvar. Den tillkommande bebyggelsen förläggs 

till en del av områdets ytterkant och bebyggelsen har i höjd och utformning 

anpassats för att seminariets ursprungliga byggnader alltjämt ska prägla området.  

 

Den östra delen av kvarteret med bebyggelsen, bevarade strukturer och 

vegetation berättar om betydelsen som odling hade i utbildningen. Där kommer 
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endast smärre förändringar att ske och enligt planbeskrivningen ska planteringar 

återskapas, vilket dock inte säkras med bestämmelser i plankartan. I den del av 

anläggningen som förändras genom detaljplanen får idrottsplanen en mindre 

utbredning men finns kvar på ursprunglig plats. Den information som går förlorad 

är seminariets läge invid jordbruksmark i den dåvarande stadens utkant då den 

granhäck som planterades för att skydda området mot vind liksom delar av 

områdets sortimentplantering försvinner. I dagsläget är granhäcken och 

sortimentplanteringen utglesad och bevuxen med sly vilket gör att läsbarheten är 

begränsad. Sortimentplanteringar finns även  på andra delar av området och 

funktionen kommer alltjämt att finnas kvar. Uttrycket Vetenskapshistoriskt 

intressanta trädgårdsanläggningar och parker från 1600-talet till 1900-talet 

kommer således att försvagas men fortfarande vara läsbart. 

   

Av betydelse för uttrycket Bebyggelsens utformning, placering och inbördes 

rumsliga samband är att det rumsliga sambandet kommer att förändras genom 

tillkomsten av nya. Inte heller här är det inte något av det uttrycket nämner som 

försvinner och inte längre går att förstå. De äldre byggnaderna inom området 

säkras också i och med att de förses med skyddsbestämmelser och 

rivningsförbud. 

 

Seminariebyggnaden är en imposant byggnad men den har inte en dominerande 

plats i stadsbilden och siktlinjerna bland annat som en följd av granhäcken är 

företrädesvis korta. Idag omges Seminariet också på flera sidor av storskalig 

bebyggelse. Uttrycket Den monumentala bebyggelsens dominans i stadsbilden 

genom siktlinjer och vyer längs gator, från torgrum och från Fyrisån.” har således 

endast begränsad relevans i detta sammanhang. I vyn från Gamla Uppsalagatan 

kommer den tillkommande bebyggelsen i vissa vinklar att vara påtaglig men 

Seminariet kommer även fortsättningsvis att vara synligt. Motsvarande gäller även  

vyn från Ringgatan-Seminariegatan.  

 

 

Detta beslut har fattats av avdelningschefen Marja-Leena Pilvesmaa efter 

föredragning av utredaren Eva Dahlström Rittsél. Även t.f. enhetschefen Christian 

Runeby samt utredaren Hanna Gelotte Fernandez har varit med om den slutliga 

handläggningen. 

 

Yttrandet signeras digitalt och saknar därför underskrift. 
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Föreläggande mål nr P 7406-21 
 

Svea Hovrätt  

Rotel 0603 

Mark- och miljööverdomstolen                                                 
 

 
Inledning 
 

Byggnaden som tidigare nämnts som Folkskoleseminariet och sedan slutet av 60-talet Institutionen 
för lärarutbildning ligger inom ett tydligt område av riksintresse för kulturmiljövården som ska enligt 
miljöbalken skyddas mot åtgärder som påtagligt kan skada kulturmiljön. Seminariebyggnaden med 
trädgård, park och fotbollsplan är en tidstypisk representant för det tidiga 1900-talets 
institutionsbyggande och utformningen är sprungen ur tidens ideal och rådande samhällsstruktur. 
Beslutet att utbilda folkskollärare som i sin tur skulle utbilda alla Sveriges barn, från norr till syd, har 
varit av stor vikt för hela vårt lands lyft ur okunskap och fattigdom. Seminariet i Uppsala med 
trädgård, park och fotbollsplan är det enda  i sitt slag som är kvar och någorlunda intakt även om mer 
än tio års försummelser är mycket märkbara.  

 
Både Mark- och miljödomstolen och Mark- och miljööverdomstolen har i vårt tidigare överklagande 
fastslagit att ”det ligger i hela rikets intresse att bevara och utveckla parken i sin helhet”. Det har 
aldrig varit tänkt att området ska användas till byggnation av bostäder. Gällande detaljplan anger att 
det ska vara för allmänt bruk. Föreningen Seminarieparkens vänner vill att helheten skall bevaras. 
 
Uppsala är inte bara en lärdomsstad på grund av sitt universitet. En lärdomsstad bör även bevara och 
vårda andra historiska byggnader och miljöer som visar sig ha eller har haft betydelse för samhället 
och där ska inräknas folkskoleseminariet en symbol för kunskap och bildning för alla. Byggnaderna 
med trädgård och park har så stort kulturellt värde att Kv. Seminariet borde ha byggminnesförklarats 
för länge sedan. Vi åberopar förvanskningsförbudet enligt Plan- och bygglagen 8 kap. 13§ som säger 
”En byggnad eller bebyggelsemiljö som är särskilt värdefull från historisk, kulturhistorisk, miljömässig 
och konstnärlig synpunkt får inte förvanskas.” Och enligt den internationella Florensdeklarationen 
ska historiska trädgårdar bevaras och skötas. 
 

 
Svar på Uppsala kommuns yttrande i mål P 7406-21 
 
Föreningen Seminarieparkens vänner får härmed lämna följande svar på Uppsala kommuns yttrande 
i ärendet P 7406-21, daterat 2022-01-20. 
 
Kommunen hävdar i sitt svar att deras utredning gällande Miljökonsekvensbeskrivningen (MKB) för 
detaljplanen är tillräcklig. 
Vi motsätter oss följande i kommunens yttrande:        
 

- I kommunens svar förminskas läplanteringen till en granhäck när det ursprungligen var en 
läplantering bestående av granhäck i tre sidor inklusive lövträdplantering mot norr. 
Lövträdsplanteringens syfte var att få en fin övergång mellan granhäcken och idrottsytan 
med fotbollsplanen. Granhäcken har av ålder minskat, medan lövträdsdungen kvarstår och 
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rymmer många arter och som utökats efter 100 år. Trädplanteringen har som syfte att få 
innehålla en vild natur, vilken i dag uppskattas av barnen i skola och förskolan. Denna 
beskrivning har inte gjorts av kommunen. Kommunen har som argument angett att 
granhäcken decimerats och inte längre är avläsbar, men då tar man inte hänsyn till att 
läplanteringen bestod av granhäck och lövträdsplantering. Läplanteringen är fortfarande 
tydligt avläsbar (se vår bifogade flygbild i vår överklagan). 

 
- I kommunens svar anförs flera argument mot föreningens redovisning av rödlistade arter, 

men kommunen tycks ändock ha kännedom om dessa arter och dessa är inte redovisade i 
kommunens MKB. 

 
- Kommunen anser att Kv. Seminariet bevaras i sin helhet fastän två nya fastigheter bildas 

kring rektorsvillan och vaktmästarbostaden. Dessa två fastigheter beskrivs med omgärdande 
nya häckar i fastighetsgränserna. Detta inkräktar betydligt på upplevelsen av den 
ursprungliga parken, och borde beskrivas i kommunens MKB. I kommunens svar anges att 
enbart en mindre del av marken och fotbollsplanen minskas i omfattning, vilket inte stämmer 
enligt ovan. 
 

- Kommunen skriver ”Många fåglar och insekter trivs i det granbestånd som kommer att tas 
bort när detaljplanen genomförs. En stor del av trädgården kommer dock att skyddas 
långsiktigt genom att det planläggs som park. I denna finns det goda förutsättningar för 
insekter och fåglar att trivas”. Föreningen motsätter sig kommunens påstående om att de 
arter som identifierats i läplanteringen skulle trivas i den bevarade delen av parken. Arter 
förflyttar sig inte om inte rätta förutsättningar finns. 
 

I kommunens planbeskrivningen står följande text: ”Med utgångspunkt i behovsbedömningen och 
planhandlingarna är kommunens samlade bedömning att ett genomförande av Detaljplan för 
kvarteret Seminariet inte medför betydande miljöpåverkan enligt plan- och bygglagen 4:34 och att en 
miljöbedömning enligt miljöbalken 6:12-6:13 (MKB) inte krävs”. Enligt våra argument ovan skulle 
kommunens bedömning lett till att en MKB gjorts. Därför har kommunen inte följt Plan- och 
bygglagen (PBL). 
 

Mot bakgrund av ovanstående redovisning yrkar vi att den antagna detaljplanen för 
kvarteret Seminariet upphävs. 
 
 
Svar på Bonavas gm Landahls yttrande i mål P 7406-21 
 
 
Läplanteringen/skogspartiet tillhör kulturreservatet och är en betydelsefull del av helheten. Det att 
den också innehåller en biologisk mångfald och är en viktig biotop förstärker ytterligare dess 
betydelse. Det är denna omständighet som vi har framhållit i vår överklagan. 
 
Skogar brinner och förstörs men de växer upp så småningom. Hus i stället för skog är en irreparabel 
skada då den utplånar förutsättningarna för denna biotops överlevnad. 
 
Vår överklagan är i överenstämmelse med våra åtaganden enligt §1 i våra stadgar. Enligt §20 åligger 
det styrelsen att på bästa sätt förvalta föreningens ändamål. Förövrigt så konstaterar vi att Bonava 
gm Landahl har fel om föreningens yttrandemöjligheter eftersom vi har lämnat in vårt 
samrådsyttrande i tid, 2020-05-06. 
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Vårt överklagande gäller att miljöbalkens bestämmelser inte har beaktats. Eftersom Uppsala 
Kommun i sin detaljplan anför att området saknar ett sådant värde som skulle motivera dess 
bevarande så har vi påvisat att området uppvisar en betydande biologisk mångfald. 
 
Detta förhållande har inte redovisats i Uppsala Kommuns förslag till detaljplan för Kv. Seminariet.  
Det är också av detta skäl som föreningen har ansökt om prövningstillstånd för vår överklagan av 
MMD:s dom. 
 
Den nedgångna parken, läskyddet/skogspartiet kan med lätthet återskapas. Nedgångenheten är 
inget skäl till att bevilja bebyggelse där. Trots allt detta har den biologiska mångfalden frodats och 
utvecklats där. 
 
Denna biotop skall inte användas för stadsförtätning med hus. Städer behöver också parker och 
Kv. Seminariet har varit som en utbildningsträdgård/grön lunga i över 100 år. Också detta är ett skäl 
till dess bevarande som föreningen har eftersträvat att uppnå med sin verksamhet. 
 
 
Svar på Riksantikvarieämbetets yttrande i mål P 7406-21 
 
 
Riksantikvarieämbetet är i sitt yttrande helt fokuserad på de gamla byggnaderna och deras 
bevarande och man är därför villig att offra stora delar av grönytorna. 
 
Man tillstår att bebyggelsen kommer att innebära ett intrång i den helhetsmiljö som Seminariet utgör 
men inga av de mest centrala värden i miljön, dvs. byggnaderna kommer att påverkas negativt. 
 
Man tillstår att trädgården är tidstypiskt utformad och följer riktlinjerna för folkskoleseminarier 
under 1910-talet och att anläggningens planteringsytor inte längre är visuellt avläsbara. Att  
Kv. Seminariet är idag en synnerligen välbevarad seminariemiljö och innehåller flera komponenter 
som är av stor betydelse för förståelsen av utbildningsinstitutionen och av den verksamhets som 
bedrevs där. 
 
Man skriver att kulturhistoriskt värdefulla bebyggelsemiljöer, med tillhörande parker eller enstaka 
byggnader inte ska förvanskas. Vidare att parkernas och torgens kulturhistoriska värde ska 
respekteras. Men anser att detta inte här behöver tillämpas på Kv. Seminariet! 
 
Riksantikvarieämbetet bedömer att den bebyggelse som planen medger kommer att försvaga 
riksintressets uttryck ”Centralmaktens, domkyrko- och lärdomstadens bebyggelse och miljöer från 
medeltiden fram till idag”.  
 
Man hänvisar till ”Den monumentala bebyggelsens dominans i stadsbilden genom siktlinjer och vyer 
längs gator och torgrum och från Fyrisån” men det har endast en begränsad relevans i detta 
sammanhang. Man bortser från det att Seminariet byggdes som en Seminarieskola där grönytorna 
utgjorde en fundamental del av det dåtida utbildningskonceptet! 
 
Som ett försvar för ny bebyggelse anser Riksantikvarieämbetet att när läplanteringen av vuxna träd 
och sortimentsplanteringen i dagsläget är utglesad och bevuxen med sly, som gör att läsbarheten är 
begränsad, att det också är ett skäl för att ersätta det med bebyggelse.   
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Vi ställer en retorisk fråga till Riksantikvarieämbetet:  
Vad vore Sverige idag, denna kunskapsnation, utan satsningen på dessa 6 Folkskoleseminarier på 
nittonhundratalet?  Lägg märke till att Seminariet i Uppsala är det enda av dessa 6 seminarier som är 
sparad i sin helhet och därmed historiskt lika viktigt som Slottet, Domkyrkan och Universitetet. 
 
Det vore historielöst att inte spara och vårda detta monument i sin helhet och visa upp det för 
kommande generationer! Vad vore Uppsala Universitet idag utan denna grundläggande utbildning till 
alla barn?  
 
Dessa seminarier byggdes i landet från norr till söder och där utbildades folkskollärare som sedan 
skickades ut till städer, byar och små samhällen i hela Sverige för att utbilda den unga generationen 
(allra först pojkar och så småningom flickor). 
 
I kommunens översiksplan antagen 2016 och aktualitetförklarad 2020 anges följande om 
Kulturhistoriska värden: 
Uppsala stads ställning som riksintresseområde för kulturmiljövården motiveras av de 
kulturhistoriska värden som staden representerar. De kulturhistoriska värdena presenteras i fyra 
teman: centralmakten, domkyrkostaden, lärdomstaden och stadens struktur. Var och en för sig 
speglar de en rad olika perspektiv som markanvändning, bebyggelse, historiska händelser, 
samhällsutveckling, sociala aspekter samt tro och tradition. De kulturhistoriska värdena är uttryck för 
stadens riksintressanta betydelse. 
 
Kvarteret Seminariet fyller med råge stadens kulturhistoriska värden och är därför också av ett 
riksintresse och bör därför bevaras i sin helhet. 
  

 
Uppsala 2022-03-15 

 
För föreningen Seminarieparkens Vänner 
 
Thomas Back, ordförande    Karin Ericsson, kassör  Meta Troell, ledamot  
För vidare kontakt i ärendet Thomas Back, Gamla Uppsalagatan 9B, 753 34 Uppsala 
Mailadress: thomas-back@bredband.net 

 
 

mailto:thomas-back@bredband.net
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ÖVERKLAGAT AVGÖRANDE 
Nacka tingsrätts, mark- och miljödomstolen, dom 2021-06-03 i mål nr P 1743-21,  
se bilaga A 
 
PARTER 
 
Klagande 
1. Bostadsrättsföreningen Mellersta Fyrisstrand 
c/o Ewa Jerlinder Nord 
Fyrisvallsgatan 3 B 
752 20 Uppsala 
  
2. Bostadsrättsföreningen Östra Fyrisstrand 
c/o Sten Lindgren 
Fyrisvallsgatan 3 A 
752 20 Uppsala 
  
3. Fyrisstrands Samfällighetsförening 
c/o Gunnar Jäll 
Fyrisvallsgatan 3 A 
752 20 Uppsala 
  
4. Föreningen Seminarieparkens Vänner 
c/o Thomas Back  
Gamla Uppsalagatan 9 B 
753 34 Uppsala 
  
5. Föreningen Vårda Uppsala 
c/o Sten Åke Bylund 
Sävja Vråkväg 8 
757 56 Uppsala 
  
6. HSB Bostadsrättsförening 98 Fyrisvallen i Uppsala 
c/o Bedo Kapland 
Ringgatan 2 G  
752 17 Uppsala 
 
7. Stefan-Rälsen Samfällighetsförening 
c/o Marianne Svanström 
Seminariegatan 4 F 
752 28 Uppsala 
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8. Eva Jansson 
Seminariegatan 6 C 
752 28 Uppsala 
 
9. Tina Jobs 
Seminariegatan 6 B 
752 28 Uppsala 
 
10. Erik Mellgren 
Samma adress som 9 
 
11. Elenor Kaminsky 
Seminariegatan 6 A 
752 28 Uppsala 
  
12. Alfie Kaminsky Winder 
Samma adress som 11 
  
13. Helga Winder 
Samma adress som 11 
 
14. Johan Winder 
Samma adress som 11 
  
15. Orvar Winder 
Samma adress som 11 
 
16. Lennart Littorin 
Seminariegatan 6 D 
752 28 Uppsala 
  
17. Solveig Ringh 
Seminariegatan 12 
752 28 Uppsala 
  
18. Torgny Ringh 
Samma adress som 17 
   
Motparter 
1. Uppsala kommun 
753 75 Uppsala 
 
2. Bonava Projektutveckling i Uppsala AB 
c/o Bonava Sverige AB 
Box 12064 
102 22 Stockholm 
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SAKEN 
Detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun 
 
  
 

MARK- OCH MILJÖÖVERDOMSTOLENS DOMSLUT 

1. Mark- och miljööverdomstolen avvisar överklagandet från Föreningen 

Seminarieparkens Vänner.  

2. Mark- och miljööverdomstolen avslår övriga överklaganden.  

 

_____________ 
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YRKANDEN I MARK- OCH MILJÖÖVERDOMSTOLEN 

 

Bostadsrättsföreningen Mellersta Fyrisstrand, Bostadsrättsföreningen Östra 

Fyrisstrand, Fyrisstrands samfällighetsförening, Föreningen Seminarieparkens 

Vänner, Föreningen Vårda Uppsala, HSB Bostadsrättsförening 98 Fyrisvallen i 

Uppsala, Stefan-Rälsen Samfällighetsförening, Eva Jansson, Tina Jobs, Erik 

Mellgren, Elenor Kaminsky, Alfie Kaminsky Winder, Helga Winder, Johan 

Winder, Orvar Winder, Lennart Littorin, Solveig Ringh och Torgny Ringh 

(klagandena) har yrkat att Mark- och miljööverdomstolen ska upphäva kommunens 

antagandebeslut. Föreningen Vårda Uppsala har även yrkat att Mark- och 

miljööverdomstolen ska remittera målet till Riksantikvarieämbetet.  

 

Uppsala kommun och Bonava Projektutveckling i Uppsala AB (Bonava) har 

motsatt sig ändring av mark- och miljödomstolens dom. Bonava har vidare yrkat att 

Föreningen Seminarieparkens Vänners överklagande ska avvisas. 

 

UTVECKLING AV TALAN I MARK- OCH MILJÖÖVERDOMSTOLEN 

 

Klagandena har i allt väsentligt anfört detsamma som i mark-och miljödomstolen, 

vilket kan sammanfattas i huvudsak enligt följande. Detaljplanen innebär en påtaglig 

skada på riksintresset för kulturmiljövården och en miljökonsekvensbeskrivning borde 

ha gjorts. Skogsdungen med 100 träd som ska tas bort besitter stora naturvärden och är 

hem för en mängd fåglar och insekter. Detaljplanen medför även en privatisering av 

området. Det finns ett stort behov av parkmark i området och det är vidare angeläget 

att bevara fotbollsplanen i dess nuvarande storlek. Detaljplanen kommer att innebära 

ökad trafik i området med buller, dålig luft och parkeringsproblem som följd.  

 

Bostadsrättsföreningen Östra Fyrisstrand, Bostadsrättsföreningen Mellersta 

Fyrisstrand, Fyrisstrands samfällighetsförening, Elenor Kaminsky, Alfie 

Kaminsky Winder, Helga Winder, Johan Winder och Orvar Winder har tillagt 

följande. I mars 2020 stod det klart att världen drabbats av en pandemi och enligt 

Folkhälsomyndighetens rekommendationer skulle riskgrupper undvika alla kontakter 
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med andra personer. Flera offentliga institutioner kom även att stängas, inte bara för 

riskgrupper. Flera äldre personer saknar datorvana. Pandemin innebar att det inte gick 

att studera den utställda detaljplanen på offentlig plats och många förmådde heller inte 

att ta del av den digitalt. I det läget valde kommunen att gå fram med ett 

detaljplaneförslag som varit under diskussion i decennier. Det framstår som 

odemokratiskt och kan inte vara förenligt med plan- och bygglagens väldefinierade 

planprocess. Vidare utvisar en inventering att såväl rödlistade som utrotningshotade 

arter har dokumenterats i kvarteret.  

 

Föreningen Seminarieparkens Vänner har i frågan om klagorätt anfört följande. 

Föreningen har lämnat samrådsyttrande samt har överklagat antagandebeslutet till 

mark- och miljödomstolen. Föreningen har vidare bedrivit verksamhet sedan 2011 och 

har över 2 100 följare, dvs. har minst 100 medlemmar eller har på annat sätt visat att 

verksamheten har allmänhetens stöd. Enligt stadgarna verkar föreningen för att bevara 

och utveckla kvarteret Seminariet till en offentlig stadsdelspark i ett viktigt kulturarv.  

 

Kommunen har anfört i huvudsak följande. En miljökonsekvensbeskrivning ska tas 

fram när det finns risk för betydande miljöpåverkan. För att avgöra den frågan ska 

kommunen i ett inledande skede göra en miljöbedömning. Kommunen har i september 

2018 tagit fram en miljöbedömning, en behovsbedömning, och slutsatsen av 

bedömningen var att det inte finns risk för betydande miljöpåverkan. Uppfattningen 

delades inte av länsstyrelsen som framförde att det finns risk för påtaglig skada på 

kulturmiljövärden inom riksintresset. Eftersom risken för betydande miljöpåverkan 

främst avser kulturmiljövärden har kommunen inriktat sig på att ta fram sikt- och 

volymstudier och utifrån dem anpassa planförslaget så att det inte medför skada på 

riksintresset. I granskningsyttrande har länsstyrelsen inte längre framhållit risken för 

någon betydande miljöpåverkan.  

 

Kommunen är väl medveten om att anläggningen inom planområdet har mycket höga 

kulturmiljövärden som är av riksintresse. Detaljplanen innebär att den befintliga 

bebyggelsen skyddas och bevaras genom planbestämmelser samt att trädgården och 

idrottsplanen övergår till kommunen som en allmän park respektive kvartersmark för 
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idrott. De väsentliga delarna av seminarieanläggningen kommer att skyddas och 

bevaras genom detaljplanen. Det kan finnas anledning att påpeka att anläggningen inte 

är helt oförändrad sedan den anlades för 100 år sedan. Seminariebyggnaden har byggts 

till och trädgården har med tiden förändrats på ett sätt som gör att dess kulturhistoriska 

värden inte längre är så tydliga. Detaljplanen innebär att läplanteringen bestående av 

granar ersätts av bebyggelse samt att fotbollsplanen minskas, men i övrigt kommer 

anläggningen att bevaras i sin helhet. Det kulturhistoriska värdet kommer till viss del 

att förstärkas genom att kommunen tar över ansvaret för trädgården och i hög grad 

återställer den ursprungliga utformningen.  

 

Kommunen bestrider att några höga naturvärden skulle gå förlorade vid 

genomförandet av planen. Ifrågavarande skydd har tillgodosetts i tillräcklig 

utsträckning i planen. Avseende frågan om brist på parker i stadsdelen samt minskning 

av fotbollsplanen kommer aktuell mark att planläggas som allmän plats, park. En 

mindre del av marken där fotbollsplanen är belägen kommer att planläggas som 

kvartersmark för skola samt idrottsanläggning och övergå i kommunens ägo. Marken 

är idag i privat ägo och genom planen säkerställs allmänhetens tillgång till den.  

 

Även om ett 100-tal träd ska avverkas kommer en viss återplantering att ske inom 

planområdet. I fråga om trafikpåverkan kommer en del av parkeringen för de nya 

bostäderna att anordnas vid Seminariegatan, men eftersom det är ett centralt läge 

bedöms bilanvändningen vara låg med få rörelser per dag. Det finns redan körväg till 

Vaktmästarbostaden och Rektorsvillan. Övrig trafik kan styras bort genom 

trafikföreskrifter. 

 

Bonava har anfört i huvudsak följande. Bolaget äger fastigheten Luthagen 13:1 som är 

belägen inom planområdet. Detaljplanens genomförande innebär att det tillskapas 

byggrätter för ca 110 lägenheter med lokaler på bolagets fastighet. Såväl detta som 

planläggningen av delar av fastigheten som allmän plats representerar ett betydande 

värde för bolaget. Detaljplanen innebär inte en påtaglig skada på riksintresset för 

kulturmiljövården.  
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Avseende klagorätt för Föreningen Seminarieparkens Vänner framgår det av 

föreningens stadgar att föreningen har till syfte att arbeta för att bevara och utveckla 

kvarteret Seminariet till en offentlig stadsdelspark. Föreningen uppfyller därför inte 

kraven i 16 kap. 13 § miljöbalken. 

 

REMISSYTTRANDE I MARK- OCH MILJÖÖVERDOMSTOLEN 

 

Mark- och miljööverdomstolen har inhämtat ett yttrande från Riksantikvarieämbetet 

som sammanfattningsvis har anfört följande.  

 

Riksantikvarieämbetet bedömer att planförslaget inte innebär påtaglig skada på 

riksintresset. Den tillkommande bebyggelsen som planen möjliggör kommer att 

innebära ett intrång i den helhetsmiljö som seminariet utgör men inga av de mest 

centrala värdena i miljön, som utgör grunden för riksintresset, försvinner. Möjligheten 

att förstå Seminariets ursprungliga funktion och utformning kommer att minska endast 

i begränsad omfattning.  

 

MARK- OCH MILJÖÖVERDOMSTOLENS DOMSKÄL 

 

Erik Mellgrens överklagande 

Mark- och miljödomstolen avvisade Erik Mellgrens överklagande eftersom han inte 

hade yttrat sig före utgången av granskningstiden. Erik Mellgren har överklagat mark- 

och miljödomstolens dom och därvid anfört grunder och omständigheter som rör målet 

i sak, men inte beslutet om avvisning. Hans överklagande kan dock inte förstås på 

annat sätt än att han överklagar avvisningsbeslutet, eftersom han på grund av det är 

förhindrad att föra någon annan talan. Vad avser frågan om hans klagorätt i mark- och 

miljödomstolen gör Mark- och miljööverdomstolen ingen annan bedömning än 

underinstansen. Det var alltså korrekt av mark- och miljödomstolen att avvisa Erik 

Mellgren och hans överklagande till Mark- och miljööverdomstolen ska därför avslås.  
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Föreningen Seminarieparkens Vänners överklagande  

Ett beslut att anta en detaljplan får överklagas av den som beslutet angår, om denne 

före utgången av granskningstiden har framfört synpunkter som inte har blivit 

tillgodosedda, se 13 kap. 8 och 11 §§ plan- och bygglagen (2010:900), PBL, samt 42 § 

förvaltningslagen (2017:900). Enligt 13 kap. 12 § PBL får vidare en sådan ideell 

förening eller annan juridisk person som avses i 16 kap. 13 § miljöbalken överklaga ett 

beslut att anta en detaljplan som kan antas medföra en betydande miljöpåverkan på 

grund av att planområdet får tas i anspråk för verksamheter eller åtgärder som anges i 

4 kap. 34 § andra stycket PBL. Detta lagrum tydliggör att miljöorganisationer har 

klagorätt i vissa fall och bör ses som ett komplement till klagorättsbestämmelserna i 

13 kap. 8 och 11 §§ PBL samt 42 § förvaltningslagen.  

 

Bonava har invänt att föreningen inte har klagorätt eftersom den inte uppfyller 

kriterierna i 16 kap. 13 § miljöbalken.  

 

Mark- och miljööverdomstolen konstaterar inledningsvis att kommunen har bedömt att 

detaljplanen inte medför en betydande miljöpåverkan enligt 4 kap. 34 § PBL. 

Klagorätten enligt 13 kap. 12 § PBL beror emellertid på vilken miljöpåverkan som 

genomförandet av detaljplanen kan antas medföra i praktiken. Det handlar alltså inte 

om vilket planförfarande som har tillämpats eller vilken bedömning av planens 

miljöpåverkan som kommunen har gjort under planprocessen, se prop. 2020/21:174 s. 

144. En överprövande domstol är således inte bunden av kommunens ställnings-

tagande i frågan om betydande miljöpåverkan. I förevarande fall delar dock Mark- och 

miljööverdomstolen den bedömning som kommunen har gjort och finner därför att 

detaljplanen inte medför betydande miljöpåverkan. Eftersom beslutet om antagande av 

detaljplanen inte är ett sådant beslut som avses i 13 kap. 12 § PBL föreligger ingen 

klagorätt för föreningen utifrån den angivna bestämmelsen.  

 

Vad som följer av 13 kap. 12 § PBL kan dock inte uttömmande anses reglera frågan 

om ideella föreningars klagorätt över detaljplaner. En miljöorganisation kan 

fortfarande ha klagorätt utifrån den allmänna bestämmelsen i 42 § förvaltningslagen, 

vilken ska förstås i ljuset av Sveriges åtaganden enligt Konventionen om tillgång till 
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information, allmänhetens deltagande i beslutsprocesser och tillgång till rättslig 

prövning i miljöfrågor (Århuskonventionen). Begreppet ”miljö” kan även avse 

kulturmiljö.  

 

Högsta domstolen har i rättsfallet NJA 2020 s. 641 uttalat att 42 § förvaltningslagen 

bör ges en tolkning som innebär att miljöorganisationer med uppgift att tillvarata 

kulturmiljöintressen, och som uppfyller kriterierna i 16 kap. 13 § miljöbalken, har 

klagorätt i fråga om beslut att anta, ändra eller upphäva en detaljplan, om beslutet 

aktualiserar hänsynstaganden som mer tydligt är relaterade till kulturmiljön.  

 

Den antagna detaljplanen aktualiserar kulturmiljöfrågor av sådan art att en förening 

som företräder sådana intressen i och för sig skulle kunna ha klagorätt, eftersom den 

får anses berörd av beslutet utifrån de intressen den har att bevaka.  

 

I 16 kap. 13 § miljöbalken uppställs vissa krav som ska vara uppfyllda för att ideella 

föreningar ska tillerkännas klagorätt enligt miljöbalken, bl.a. gällande ändamål, 

verksamhetstid och antal medlemmar. 

 

Av de gällande stadgarna för Föreningen Seminarieparkens Vänner framgår att 

föreningen har till ändamål att bevara och utveckla kvarteret Seminariet till en 

offentlig stadsdelspark. Föreningen företräder således inget kulturmiljöintresse. Mark- 

och miljööverdomstolen finner därför att Föreningen Seminarieparkens Vänner inte 

har klagorätt i målet. Att föreningen huvudsakligen har argumenterat utifrån 

kulturhistoriska hänsyn förändrar inte den bedömningen. Föreningens överklagande 

ska därför avvisas.  

 

Frågan om formella fel under planprocessen 

Det har gjorts gällande att kommunen har agerat i strid med PBL:s regelverk när den 

har bedrivit planarbetet under en pågående pandemi, eftersom många människor varit 

förhindrade att ta sig till offentliga platser på grund av rådande restriktioner samt även 

saknat erforderlig vana vid datorer.  
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I 5 kap. 21 PBL anges bl.a. att kommunen under granskningstiden ska hålla 

planförslaget tillgängligt för alla som vill granska det. Planförslaget bör under 

granskningstiden hållas tillgängligt i lokaler som har ett sådant läge och som är öppna 

under sådana tider att sakägarna och övriga intressenter lätt kan ta del av det. Det finns 

även en uttrycklig skyldighet för kommunen att hålla informationen tillgänglig på 

kommunens webbplats. Mark- och miljööverdomstolen bedömer att kommunen, såväl 

utifrån tillämpligt regelverk som utifrån den då rådande situationen i samhället, har 

gjort vad som kan ankomma på den i frågan om att tillgängliggöra handlingarna för 

allmänheten. Något formellt fel har därför inte begåtts och det saknas skäl att upphäva 

antagandebeslutet på den grunden.   

 

Prövning av påverkan på riksintresset m.m. 

Som mark- och miljödomstolen har redovisat är det en kommunal angelägenhet att 

planlägga användningen av mark- och vatten. Prövningen stannar därför i många fall 

vid en bedömning av om beslutet att anta en detaljplan ligger inom ramen för det 

handlingsutrymme som de materiella reglerna ger kommunen. Om kommunens beslut 

ryms inom detta handlingsutrymme kommer de avvägningar som kommunen gjort 

mellan olika intressen inte att bli föremål för överprövning.  

 

I detta mål aktualiseras framför allt frågan om åtgärder enligt detaljplanen kan 

påtagligt skada ett riksintresse för kulturmiljövården (Uppsala stad C 40). Enligt 3 kap. 

6 § miljöbalken ska områden som är av riksintresse för kulturmiljövården skyddas mot 

åtgärder som påtagligt kan skada kulturmiljön. När bestämmelsen är tillämplig kan 

kommunens handlingsutrymme i detaljplanefrågor sägas vara mindre än annars, 

särskilt om riksintresset är preciserat (se rättsfallet MÖD 2014:12 samt Mark- och 

miljööverdomstolens dom den 9 maj 2022 i mål nr P 266-21). Det är i första hand 

länsstyrelsen som bevakar allmänna intressen och som ska bedöma om en detaljplan 

tillgodoser riksintresset enligt 3 och 4 kap. miljöbalken. Länsstyrelsen förväntas ha 

tillgång till den särskilda sakkunskap som behövs för bedömning av frågor om bland 

annat kulturmiljö och det saknas därför i många fall skäl för överprövande 

myndigheter att frångå länsstyrelsens bedömning. Något formellt hinder för en 
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domstol att frångå länsstyrelsens bedömning finns dock inte (se ovan angivna 

avgöranden).  

 

I detta fall ingår planområdet i ett område som är av riksintresse för kulturmiljövården. 

Av planhandlingarna framgår att tillkommande bebyggelse vad avser höjd och 

utformning i övrigt ska anpassas till seminariebyggnaden och att trädgården ska rustas 

upp utifrån kulturhistoriska aspekter och säkerställas som en offentlig park för 

Uppsalaborna. Länsstyrelsen har inte funnit skäl att överpröva planen. Av det yttrande 

som begärts in från Riksantikvarieämbetet framgår att myndigheten har bedömt att 

planförslaget inte utgör en påtaglig skada på riksintresset och att den kulturhistoriska 

miljön med seminariebyggnaden och dess omgärdande trädgård och gröna ytor 

fortfarande kommer att vara läsbar. Mark- och miljööverdomstolen finner mot 

bakgrund av utredningen i målet att detaljplanen inte kommer att innebära en påtaglig 

skada på riksintresset. Det saknas därför skäl att upphäva antagandebeslutet på den 

grunden.  

 

Det har även gjorts gällande att höga naturvärden går förlorade om den skyddande 

grandungen huggs ner samt att det förekommer rödlistade arter på platsen. Mark- och 

miljööverdomstolen konstaterar att det av befintliga utredningar och andra underlag 

inte har framkommit att planområdet hyser höga naturvärden eller att rödlistade arter 

förekommer på ett sätt som skulle utgöra hinder för planens genomförande.  

 

Vad avser de övriga grunder för antagandebeslutets upphävande som de klagande har 

framfört gör Mark- och miljööverdomstolen ingen annan bedömning än mark- och 

miljödomstolen. Kommunen har således hållit sig inom det handlingsutrymme som 

PBL medger. Överklagandena ska därför avslås. 
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Domen får enligt 5 kap. 5 § lagen (2010:921) om mark- och miljödomstolar inte 

överklagas. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

I avgörandet har deltagit hovrättsråden Lars Borg och Ingrid Åhman, tekniska rådet 

Mats Kager samt tf. hovrättsassessorn Henriette Fornas Minerskjöld, referent. 

 

Föredragande har varit Liselotte Haraldsson. 
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PARTER 
 
Klagande 
1. Föreningen Seminarieparkens Vänner 
c/o Gunnel Lindh 
Dalgatan 24 A, 752 18 Uppsala 
 
2. HSB brf. 98 Fyrisvallen 
c/o Claes Leijon  
Ringgatan 2 E, 752 17 Uppsala 
 
3. Fyrisstrands Samfällighetsförening 
Fyrisvallsgatan 3, 752 20 Uppsala 
 
4. Brf Mellersta Fyrisstrand 
Fyrisvallsgatan 3 B, 752 20 Uppsala 
  
5. Brf Östra Fyrisstrand 
Fyrisvallsgatan 3 A, 752 20 Uppsala 
 
6. Samfälligheten Stefan-Rälsen 
Seminariegatan 4 F, 752 28 Uppsala 
 
7. Föreningen Vårda Uppsala 
sten.ake.bylund@gmail.com 
 
8. Solveig Ringh 
Seminariegatan 12, 752 28 Uppsala 
  
9. Torgny Ringh 
Adress som 8 
 
10. Eva Jansson 
Seminariegatan 6 C, 752 28 Uppsala 
 
11. Lennart Littorin 
Seminariegatan 6 D, 752 28 Uppsala 
 
12. Tina Jobs 
Seminariegatan 6 B, 752 28 Uppsala 
 

Bilaga A
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13. Erik Mellgren 
Adress som 12 
 
14. Elenor Kaminsky 
elenor.kaminsky@gmail.com 
 
15. Johan Winder 
 
16. Alfie Kaminsky Winder 
 
17. Helga Winder 
 
18. Orvar Winder 
 
Ombud för 15-18: Elenor Kaminsky 
 
19. Maria Wold-Troell 
Övre Slottsgatan 30 B, 753 12 Uppsala 
 
20. Boel Larsen 
Kungsgatan 9 A, 753 32 Uppsala 
 
21. Gunnel Lindh 
Dalgatan 24 A, 752 18 Uppsala 
 
22. Inger Sjöberg 
Morkullevägen 49 B, 756 52 Uppsala 
 
23. Heidi Grossmann 
Tegnérgatan 27 C, 752 26 Uppsala 
 
24. Anna Mankert 
mankert@yahoo.com 
 
25. Siv Eriksson 
Geijersgatan 18 B, 752 26 Uppsala 
 
26. Dick Lundberg 
Vindhemsgatan 10 A, 752 24 Uppsala 
 
27. Roger Broman 
Geijersgatan 18 B, 752 26 Uppsala 
 
28. Dobe Duda Bergman 
duliberta2@yahoo.com 
 
29. Getis Willmer 
getiswillmer@gmail.com 

mailto:elenor.kaminsky@gmail.com
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30. Göran Hillblom 
Kungsgatan 9 A, 753 32 Uppsala 
 
31. Thomas Back 
Gamla Uppsalagatan 9 B, 753 34 Uppsala 
  
32. Camilla Åberg-Wickman 
Prästgatan 32 
752 28 Uppsala 
  
33. Leo Wickman 
Adress som 32 
  
Motpart 
Uppsala kommun 
753 75 Uppsala 
 
ÖVERKLAGAT BESLUT 
Uppsala kommuns beslut den 25 januari 2021 i ärende nr KSN-2019-0951,  
se bilaga 1 
 
SAKEN 
Detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun  
 
_____________ 
 
DOMSLUT 

 

1. Mark- och miljödomstolen avvisar överklagandena från Erik Mellgren, 

Anna Mankert, Siv Eriksson, Dick Lundberg, Roger Broman, Dobe Duda Bergman, 

Getis Willmer, Göran Hillbom, Thomas Back, Camilla Åberg-Wickman, 

Leo Wickman, Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, Inger Sjöberg och 

Heidi Grossman. 

 

2. Mark- och miljödomstolen avslår övriga överklaganden. 

 

_____________ 
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BAKGRUND 

 

I ett tidigare skede har Uppsala kommun (kommunen) den 23 april 2012 beslutat att 

anta detaljplan för kvarteret Seminariet i Uppsala kommun. Planen syftade då till att 

uppföra bostadsbebyggelse om ca 220 lägenheter. Förskola och en park skulle också 

finnas inom området. 

 

Kommunens beslut att anta den detaljplanen överklagades till Länsstyrelsen i 

Uppsala län (länsstyrelsen) som avslog överklagandena. Länsstyrelsens beslut 

överklagades till mark- och miljödomstolen som upphävde detaljplanen.(se 

domstolens avgörande den 9 september 2013 i mål nr P 1483-13). Domen 

överklagades därefter av kommunen till Mark- och miljööverdomstolen som delade 

mark- och miljödomstolens bedömning att detaljplanen, såsom plankartan och dess 

bestämmelser var utformade, mot bakgrund av kvarterets höga värden som helhets-

miljö medgav åtgärder som påtagligt kunde skada riksintresse för kulturmiljövården 

(se Mark- och miljööverdomstolens avgörande i rättsfallet MÖD 2014:12). 

 

Kommunen har därefter inlett ett nytt planförfarande och den 25 januari 2021 

beslutat att anta en ny detaljplan för kvarteret Seminariet. Syftet med denna 

detaljplan är att säkerställa en stor allmän park samt möjliggöra ca 110 lägenheter 

med lokaler i bottenvåningen. Syftet är också att värna områdets kulturmiljövärden 

genom att skydda befintliga byggnaders värden samt genom att ny bebyggelse får 

en anpassad gestaltning. 

 

Länsstyrelsen beslutade den 1 mars 2021 att inte överpröva den nya detaljplanen. 

 

Kommunens beslut att anta nu aktuell detaljplan har överklagats av följande 

föreningar: Föreningen Seminarieparkens Vänner, HSB brf. 98 Fyrisvallen, 

Fyrisstrands Samfällighetsförening, Brf Mellersta Fyrisstrand, Brf Östra 

Fyrisstrand, Samfälligheten Stefan-Rälsen och Föreningen Vårda Uppsala. 
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Kommunens beslut har vidare överklagats av följande privatpersoner: 

Solveig Ringh, Torgny Ringh, Eva Jansson, Lennart Littorin, Tina Jobs, 

Erik Mellgren, Elinor Kaminsky, Johan Winder, Alfie Kaminsky Winder, 

Helga Winder, Orvar Winder, Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, 

Inger Sjöberg, Heidi Grossmann, Anna Mankert, Siv Eriksson, Dick Lundberg, 

Roger Broman, Dobe Duda Bergman, Getis Willmer, Göran Hillbom, Thomas 

Back, Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman. 

 

YRKANDEN M.M. 

 

Föreningen Seminarieparkens Vänner har yrkat att detaljplanen ska upphävas 

och anfört sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Kvarteret Seminariet bör bevaras i sin nuvarande utformning av kulturmiljö- och 

kulturhistoriska hänsyn, eftersom området som helhet har ett stort kulturvärde av 

riksintresse. Om helheten går förlorad skadas riksintresset. Folkskoleutbildningen 

som bedrevs på platsen är ett utmärkt exempel på och bevis för folkskolans 

betydelse för det svenska välfärdssamhället som utvecklades under 1900-talet. Av 

de folkskoleseminarier som byggdes enligt 1914 års seminariestadga är seminariet i 

Uppsala det enda som finns kvar med sin ursprungliga yta och plan. Seminariet med 

sina trädgårds- och idrottsanläggningar ger en bild av ett bildningsideal och en 

undervisningsmiljö som den såg ut för hundra år sedan. Den tidigare föreslagna 

detaljplanen upphävdes av Mark- och miljööverdomstolen som ansåg att ”det ligger 

i hela rikets intresse att bevara och utveckla parken i sin helhet” samt att den skulle 

innebära ”påtaglig skada” för riksintresset Uppsala stad. Domstolen ansåg också att 

”samtliga element” hörande till seminarieverksamheten sammantaget har betydelse 

för riksintressets värde. Vidare skulle ett genomförande av detaljplanen medföra en 

uppenbar privatisering av park och trädgård. Detta påverkar viktiga element i 

seminarieanläggningen och dess omgivningar, vilket förvanskar helheten i anlägg-

ningens kulturmiljö. I en stad som Uppsala som gärna lyfter fram kunskapens och 

bildningens värden borde denna historiska berättelse skyddas, inte byggas bort. 
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Vidare utgör parkanläggningar och träd ett viktigt inslag i en stad ur folkhälso-

synpunkt för att åstadkomma såväl en god luftkvalitet som en behaglig sommar-

temperatur att vistas i genom skuggning. Om planen genomförs innebär det att 

hundra träd försvinner. 

 

HSB brf. 98 Fyrisvallen har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört 

sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Det är svårt att se hur uppförandet av tre stora byggnader med 110 lägenheter och 

affärslokaler i bottenvåningarna skulle bidra till att värna befintliga byggnaders 

värden. Tvärt om skulle en unik miljö oåterkalleligen förstöras. Parken kan och bör 

rustas upp utan ny bebyggelse. Behovet av parkmark är stort i området. Det är också 

svårt att förstå hur detaljplanen skulle kunna medföra större tillgänglig yta för de  

ca 500 grundskoleeleverna när det är just den mark där de vistas som ska bebyggas. 

Detta går emot kommunens egna ambitioner om att ge större fria ytor runt skolorna 

för dess elever. Placeringen av bebyggelsen och den kvarvarande delen av fotbolls-

planen kommer att innebära konflikter. Uppförandet av carportar mot järnvägen 

kommer att ianspråkta mark från de grönytor som finns där idag samtidigt som de 

knappast i någon högre grad kommer att lätta på den redan idag synnerligen 

ansträngda parkeringssituationen i området. Vald trafiklösning öppnar dessutom 

upp för konflikter mellan leverantörer till affärslokalerna och boende med risk för 

dubbelparkeringar. Vidare finns naturvärden i den befintliga granhäcken samt ett 

värde för skolbarn och allmänheten av områdets friytor. 

 

Fyrisstrands Samfällighetsförening, Brf Mellersta Fyrisstrand och Brf Öster 

Fyrisstrand har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört sammanfattningsvis 

följande till stöd för sin talan. 

 

Området är expansivt och har de senaste åren förändrats från ett industriområde till 

ett stort område med flerfamiljshus. Kvarteret är ett riksintresse som utbildnings-

staden Uppsala ska bevara och vårda istället för att bebygga och stycka det i mindre 
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ytor. Kvarteret är den enda kvarvarande seminariemiljön för utbildning av folkskol-

lärare i Sverige. Det ligger i riksintresset att hela kvarteret bevaras och utvecklas. 

Ny bebyggelse kommer att påtagligt skada kulturmiljön. Florensdeklarationen ger 

skydd till hela miljön. Kvarteret ligger vidare i ett tätbebyggt område med stor 

avsaknad av parkmark. Fotbollsplanen är angelägen att bevara med tanke på 

ungdomars behov av lek och idrott. Det är vidare viktigt att behålla träden inom 

området. Kvarteret skulle kunna förvandlas till ett fantastiskt besöksmål med 

sommarcafé, utställningslokaler, konst-, musik- och litteraturaktiviteter m.m. 

 

Samfälligheten Stefan-Rälsen har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit 

sig till vad Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med sammanfattningsvis 

följande tillägg. 

 

Även om bebyggelsen justerats sedan det förra förslaget kvarstår den omständig-

heten att den tar mark i kvarteret i anspråk. Vidare försvinner den värdefulla 

skogsdungen och fotbollsplanen förminskas. Föreningen motsätter sig den privata 

karaktär som planeras med häckar och dylikt kring de privata villorna. Parken har 

hittills fungerat som en grön oas för många. Behovet av en stadsdelspark är stort. 

Man har inte räknat med behovet av utrymme för friluftslivet och folkhälsan. I 

synnerhet nu under den rådande pandemin har parken nyttjats i hög grad. En ökad 

trafik kommer att innebära ökat buller, dålig luft och fullbelagda parkeringar. 

Skogsdungen utgör nu en skyddande barriär mot trafiken. Ett annat störande 

moment på Seminariegatan är trängseln bland bilarna, som kan bli närmast kaotisk, 

när föräldrar hämtar och lämnar skolbarnen. 

 

Föreningen Vårda Uppsala har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört 

sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Folkskoleseminarieanläggningen är en välbevarad helhet med högklassiga bygg-

nader och en historisk parkanläggning som är unik i Sverige. Den åskådliggör ett 

viktigt historiskt skede i vårt land. Den utgör också en anläggning i raden av veten-

skapligt och pedagogiskt intressanta trädgårdar i Uppsala och är en anläggning i 
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byggnadsminnesklass. Därför bör kvarteret bevaras och skyddas i dess helhet och 

inte förvanskas. För att åstadkomma detta begärde föreningen 2011 att byggnaderna 

och anläggningarna samt miljön som helhet i kvarteret skulle byggnadsminnes-

förklaras. Detta ärende ligger fortfarande hos länsstyrelsen. Detaljplanen innebär att 

huvuddelarna i anläggningen utplånas, vilket vållar irreversibla skador på helheten i 

riksintresset. En miljökonsekvensbeskrivning borde därför ha gjorts. Åtgärder som 

stärker värdet i en del kan inte rättfärdiga att irreversibel skada orsakas på värdet i 

en annan del, och därmed på helheten. Totalt 30 procent av anläggningens yta 

inklusive den nya bollplanen blir inte tillgänglig för allmänheten. Idrottsplanen med 

sin inramning av läplantering, på insidan i form av ett naturromantiskt nordiskt 

skogsbryn, är en av huvuddelarna i seminarieanläggningens komposition och skulle 

gå förlorad om planerad bostadsbebyggelse genomförs. Anläggningens största rum 

som visar seminariebyggnaden i sin hela längd ersätts med en främmande miljö 

med kompakt bebyggelse som förminskar det fria rummet. Om planen genomförs 

kommer en viktig del av de arkitektoniska och trädgårdsarkitektoniska värdena att 

gå förlorade. Planens genomförande kommer därmed att medföra en påtaglig skada 

på riksintresset för kulturmiljövården. Parken har även skydd av det internationella 

Florensdokumentet och bör också på denna grund bevaras. Vidare överensstämmer 

planen inte med översiktsplanens intentioner. – I sin överklagan har föreningen 

även hänvisat till och redogjort för skrivningar i ett antal skrifter samt närmare 

beskrivit byggnaderna och anläggningarna inom området. 

 

Solveig Ringh och Torgny Ringh har yrkat att detaljplanen ska upphävas och 

anfört sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Det föreligger nu ett förslag på exploatering som de som närboende inte ska behöva 

tillåta. De föreslagna bostadshusen lämpar sig inte i den kulturhistoriska miljön. 

Kvarteret är en unik helhetsmiljö med pedagogiska värden som visar hur 

Folklärarseminariet med sina trädgårds- och idrottsanläggningar såg ut; en unik bild 

av ett bildningsideal och en undervisningsmiljö som den såg ut för hundra år sedan. 

Att förstöra kvarteret med den exploatering som föreslås är inte förenligt med 

riksintresset. 
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Eva Jansson har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört sammanfattningsvis 

följande till stöd för sin talan. 

 

Kvarteret ska bevaras i sin helhet och bör inte bebyggas mot bakgrund av det 

kulturhistoriska värdet. Vidare är behovet av en park i området påfallande stort. 

Ärendet har engagerat en stor del av Uppsalas befolkning och en protestlista med 

över 6 000 namnunderskrifter har lämnats till kommunen. Bostadskomplexet 

kommer att påverka helheten av kvarteret. Vidare ska området, som redan idag är 

hårt belastat av trafik, enligt detaljplanen härbärgera en bra bit över hundra bilar till 

de nya hyresgästerna. Därtill kommer den del som utlovats som allmän park 

plötsligt att innehålla två privatägda villor med egna tomter, bilväg och parkerings-

platser. Vi befinner oss i en pågående pandemi och sannolikheten är stor att vi 

kommer att hamna i en liknande situation igen. Då måste människor kunna umgås 

utomhus. Därutöver har klimatkrisen blivit mer akut. Att då, i en del av Uppsala 

med enorm exploatering, ta bort över hundra träd för att ge plats åt ytterligare 

bostadshus, vägar och bilar är inte ansvarsfullt. Skogsområdet som ska tas bort är 

också hem för en mängd fåglar och insekter och har stora naturvärden. Att göra en 

helt ny park kommer att ta åtskilliga tiotals år. Fastighetsbolaget borde få annan 

mark att bebygga istället. 

 

Lennart Littorin har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Kvarteret är det enda av sitt slag som finns bevarat i Sverige. Domstolarna fastslog 

vid den tidigare prövningen att varje form av bebyggelse skulle skada detta 

kulturarv av riksintresse. En massiv folkopinion, liksom experter, har gått emot 

förslaget. Uppsala har på vissa platser den sämsta luften i Sverige. Att då ta bort 

drygt hundra träd är olämpligt. Likaså har Uppsala bland den lägsta andelen grönyta 

per invånare i landet, en andel som nu kommer att minska ytterligare. Under den 

pågående pandemin har ett stort antal människor sökt sig till Seminarieparken för 

rekreation, umgänge, motion och spontanidrott. Förslaget innebär också att den 
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enda återstående fullstora fotbollsplanen i stadsdelen försvinner, vilket är olämpligt 

med tanke på barns behov av lek och motion. Folkmängden i området har ökat 

sedan förra domslutet, vilket innebär att flera hundra lägenheter saknar tillgång till 

park och gröna ytor. Behovet av en stor sammanhållen park är därför ännu större nu 

än år 2014. 

 

Tina Jobs och Erik Mellgren har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört 

sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Detaljplanen tillgodoser inte det skydds- och bevarandevärde som den samman-

hållna kulturmiljön och riksintresset för Uppsala stad har. Vidare strider den mot 

kommunens egna ambitioner i fråga om grönytor och stadsdelsparker på nära håll. 

En stor del av det som idag betraktas som offentlig mark kommer, om planen 

genomförs, att upplevas som en förlängning av privata uteplatser och kommer 

därmed i stort sett vara omöjlig för allmänheten att utnyttja. Planen innebär en 

irreversibel förstörelse av kulturella, historiska och miljömässiga värden. Det är 

som sammanhållen miljö som området har sitt huvudsakliga värde. Av handlingarna 

framgår vidare inte tillräckligt tydligt hur liten den framtida föreslagna fotbolls-

plätten blir. Inte heller framgår att husen i området ska säljas och privatiseras. 

 

Elenor Kaminsky, Johan Winder, Alfie Kaminsky Winder, Helga Winder och 

Orvar Winder har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med sammanfattningsvis följande 

tillägg. 

 

Den pågående pandemin har visat människors behov av välplanerad och hög-

kvalitativ grön yta. Det myllrar av folk i Seminarieparken från morgon till kväll. 

Det har noterats en rad olika aktiviteter i parken. Den pågående pandemin är inte 

den sista. Vidare är incitamenten för att behålla och utveckla parken som helhet till 

en stadsdelspark i linje med forskning som visar stark korrelation mellan männi-

skors hälsa och hur nära människor har till grönområden från sin bostad. Det skulle 

sänka Uppsalas hälso- och sjukvårdskostnader och för all framtid bidra till ett ökat 
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välbefinnande för människor i Uppsalas norra stadsdelar. Att bygga i parken bidrar 

till ett prejudikat som visar hur makthavare kan manövrera processer för att bygga i 

fler av Sveriges stadsdelsparker. Befolkningens önskemål har svårt att få gehör 

gentemot ekonomiska motiv hos byggindustrin. Avstå istället all bebyggelse i 

Seminarieparkens fina skog.  

 

Maria Wold Troell har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

I detta fall vill kommunen för ekonomisk kortsiktig vinning förstöra landets enda 

intakta seminarieträdgård. Det är historielöst. Eftersom aktuell byggnation riktar sig 

mot höginkomsttagare som redan har mycket att välja på bortfaller argumentet om 

bostadsbrist. Den historiskt värdefulla trädgården behövs i en allt mer förtätad 

stadsdel. Fotbollsplanen är särskilt värdefull för spontanidrott. Fastighetsbolaget bör 

ges en annan mark att exploatera och området bör istället rustas upp till 

Uppsalabornas nytta och glädje. 

 

Gunnel Lindh har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Uppsalas klassiska seminariemiljö med sina trädgårds- och idrottsanläggningar är 

unik inte bara för Sverige utan även för Europa. Genomförandet av detaljplanen 

skulle innebära påtaglig skada på riksintresset. Det kulturmiljöhistoriska värdet 

sitter i parkens helhet. Vidare ska villorna inne i parken bli privata bostäder. 

Allmänhetens troliga respektavstånd till privata villkor gör att det inte blir så 

mycket allmän park över. Det är en stor brist att kommunen inte gjort någon 

miljökonsekvensbeskrivning. Planförslaget strider mot förvanskningsförbudet. 

Parken har även skydd av det internationella Florensdokumentet om historiska 

trädgårdar som 1982 antogs av ICOMOS, en kommitté knuten till Förenta 

nationerna. En uppvuxen rejäl grön lunga behövs i dag i ännu större utsträckning än 

vid förra detaljplaneförslaget. Forskning visar på stark koppling mellan mängd och 

kvalitet på urbana grönområden å ena sidan, och hälsa å den andra. 
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Världshälsoorganisationen uppmanar städer att erbjuda en boendemiljö som 

uppmuntrar, möjliggör och stödjer hälsa, rekreation och välbefinnande. 

Planförslaget strider mot kraven i 3 kap 6 § miljöbalken. Fastighetsbolaget bör 

erbjudas ett markbyte. 

 

Inger Sjöberg har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört samman-

fattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Av kulturmiljö- och kulturhistoriska hänsyn bör kvarteret bevaras och skyddas i sin 

helhet. Vidare kommer allmänheten troligen ha ett respektavstånd till de privata 

husen vilket innebär att enbart halva den allmänna parken kommer att kännas 

bekväm att vistas i. Att ta ner ca 110 träd är vidare förkastligt med tanke på att de 

tar upp mycket koldioxid. Att se träd minskar också risk för psykisk ohälsa. Till 

detta kommer att barn behöver stora ytor i städerna för att kunna springa. Vidare har 

parken sällsynta arter av både växter och djur som kanske kommer att försvinna om 

byggnationen godkänns. Detaljplanen bryter således mot Agenda 2030 samt 

gällande miljökvalitetsmål. Parken har varit full av människor under den rådande 

pandemin och eftersom nya pandemier är troliga hoppas många på att parken inte 

bebyggs. – Inger Sjöberg har i sitt överklagande också hänvisat till 

Granadakonventionen från 1985 om skydd för arkitekturarvet i Europa. 

 

Heidi Grossman har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med följande tillägg. 

 

Andelen allmän park minskar. Det blir för många entréer och parken kommer inte 

längre att kännas ombonad. Hela området har ett stort kulturhistoriskt värde. Med 

en växande befolkning och en parkbrist är parken värdefull för såväl folkhälsa som 

klimat. Naturen har ett stort egenvärde. Översvämningsrisken är stor. Det ligger så 

mycket historia i denna långbänk. Det råder brist på parkmark i den kraftigt 

expanderande stadsdelen Luthagen. Det finns vidare ett växande antal arter som 

påträffats i kommunen för första gången just här. Kommunen bör byta mark med 

nuvarande markägare. Hela fastigheten bör bli kulturreservat. 
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Boel Larsen, Anna Mankert, Dick Lundberg, Roger Broman och Göran 

Hillbom har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad Föreningen 

Seminarieparkens Vänner anfört. 

 

Siv Eriksson har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med följande tillägg. 

 

Parkens granhäck bör uppmärksammas. Det är en liten skog som är hundra år 

gammal där mängder av insekter och fåglar har etablerat sig. Denna biologiska 

mångfald och artrikedom förtjänar att bevaras för kommande generationer. 

 

Dobe Duda Bergman har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört att parken 

inte ska bebyggas utan kunna fortsätta att avnjutas av de boende i närområdet. 

 

Getis Willmer har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anfört att människor 

behöver plats som inte är så hårt tuktad i stan, varför alla grönytor i Uppsala måste 

bevaras. 

 

Thomas Back har yrkat att detaljplanen ska upphävas och anslutit sig till vad 

Föreningen Seminarieparkens Vänner anfört med följande tillägg. 

 

Kvarteret med sin skog har fått växa i över hundra år. Mängder av insekter och 

fåglar har under denna tid etablerat sig. Den biologiska mångfalden måste bevaras. 

Det rika djurlivet är skäl nog att bevara kvarteret i dess helhet, till glädje och nytta 

för kommande generationer. Klimatförändringarna kommer att ställa krav på stora 

grönytor, platser för odling av växter och grödor samt plantering av träd. För att 

trygga en framtida livsmedelsförsörjning kan vi behöva lära oss hur man odlar igen. 

Seminariet kan då utbilda nya generationer i trädgårdsskötsel och då är dess centrala 

läge en stor fördel. Kvarteret har ett mycket högt värde, både ett kontinuitetsvärde 

såväl som ett samhällshistoriskt och socialhistoriskt värde. – Till sin överklagan har 

Thomas Back bifogat ett antal fotografier på insekter och fåglar som han menar 
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visar att det finns en stor och unik artrikedom inom kvarteret. Han har även hänvisat 

till ett antal rapporter och utredningar. 

 

Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman har yrkat att detaljplanen ska 

upphävas och anfört sammanfattningsvis följande till stöd för sin talan. 

 

Parken har stor betydelse för dem i form av plats för utflykt och samvaro. Parken 

används flitigt av motionärer i alla åldrar, men även barn. Det blir förödande att 

bygga stora bostadshus och parkeringsplatser på just denna plats. Det måste finnas 

annan mark till bostäder. Förutom sitt kulturhistoriska värde har parken en stor plats 

i mångas hjärtan. 

 

Under målets handläggning har fråga uppkommit om alla klagande ska anses ha 

klagorätt. Mark- och miljödomstolen har därför gett Erik Mellgren, Maria Wold-

Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, Inger Sjöberg, Heidi Grossman, Anna Mankert, 

Siv Eriksson, Dick Lundberg, Roger Broman, Dobe Duda Bergman, Getis Willmer, 

Thomas Back, Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman möjlighet att 

komplettera sin överklagan med en förklaring till varför de ska anses ha rätt att 

överklaga beslutet. 

 

Dick Lundberg har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Det är hans 

medborgerliga plikt att reagera på beslut som bortser från framtida generationers 

behov av grönområden i närheten av sitt boende som dessutom raderar en del av 

stadens bildningshistoria för all framtid. 

 

Thomas Back har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Han är aktiv medlem 

i Seminarieparkens Vänner. Detaljplanen berör inte enbart de närmaste grannarna 

eftersom kvarteret är av kulturhistoriskt riksintresse och således av allmänt intresse. 

Det är en unik anläggning vars bevarande borde engagera stora delar av Sveriges 

befolkning. 
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Heidi Grossman har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Kvarteret är av 

riksintresse med extremt högt kulturellt värde, varför fler än närboende och 

sakägare ska ha rätt att överklaga. Att stycka upp ett detaljplaneområde från 

”allmänt ändamål” till stor del bostäder känns inte heller som det enbart berör de 

närmaste. 

 

Siv Eriksson har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Hon är en aktiv 

medlem i Seminarieparkens Vänner. Detaljplanen berör de närmaste grannarna 

likväl som hela landet då kvarteret är av kulturhistoriskt intresse som berör hela 

landet. Hon använder parken nästan dagligen för rekreation. 

 

Gunnel Lindh har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Mot bakgrund av 

arten av den aktuella åtgärden borde kretsen taleberättigade vara mycket större än 

vid en vanlig bygglovsprövning. Det rör sig om bebyggelse i ett unikt kultur-

historiskt riksintresse av betydelse för kommande generationer. Det ligger i hela 

rikets intresse att bevara och utveckla parken. Frågan berör inte bara de närmaste 

grannarna utan alla Uppsalabor, svenska medborgare och även internationellt. Hon 

är en infödd Uppsalabo och har utbildat sig i Folkskoleseminariet samt undervisat 

blivande folkskollärare. Med hennes kompetens borde hon vara berättigad att 

överklaga även om hon inte tillhör sakägarna. 

 

Inger Sjöberg har härvid anfört sammanfattningsvis följande. Målet rör skyddandet 

av park och byggnader som tillsammans har kvaliteten av och är anmäld att bli 

byggnadsminne och dessutom kulturarv. Seminariet behövs som en vacker 

kultursymbol, men också som en samlingsplats för allmänheten att röra sig i, 

promenera, gymnastisera, springa, spela boll och träffas i. Det är viktigt för äldre att 

kunna komma ut i grönområden i staden. De flesta som överklagat detaljplanen gör 

det inte för egen vinning utan för Uppsalas, Sveriges och framtida generationers 

skull. Detta är lika angeläget som om man skulle bo i närheten av planområdet. 

 

Erik Mellgren, Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Anna Mankert, Roger Broman, 

Getis Willmer, Camilla Åberg-Wickman, Leo Wickman och Dobe Duda Bergman 
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har inte avhörts i denna del. Dobe Duda Bergman har inte heller bekräftat att hon 

mottagit domstolens föreläggande. Då förelägganden jämte påminnelser tillställts 

henne vid sammanlagt fyra tillfällen på den e-postadress hon använt vid 

överklagandet får det dock anses utrett att hon tagit del av föreläggandet. 

 

DOMSKÄL 

 

Frågan om klagorätt 

 

Tillämpliga bestämmelser m.m. 

 

Ett beslut om att anta en detaljplan får enligt 13 kap. 8 § och 11 § plan- och 

bygglagen (2010:900), PBL, samt 42 § förvaltningslagen (2017:900) överklagas av 

den som beslutet angår om beslutet har gått denne emot, om denne också före 

utgången av granskningstiden skriftligen har framfört synpunkter som inte blivit 

tillgodosedda. 

 

Enligt praxis anses beslut om detaljplaner angå ägare till de fastigheter som ligger 

inom planområdet eller som gränsar direkt till detta, eller endast skiljs åt av en väg. 

Därutöver anses beslutet angå ägare till fastigheter i nära grannskap, om de är 

särskilt berörda med hänsyn till arten och omfattningen av den aktuella åtgärden, 

natur- och trafikförhållandena på platsen m.m. Avgörande för rätten att överklaga är 

den effekt som beslutet har för klaganden och bedömningen ska göras med viss 

restriktivitet (se t.ex. Högsta domstolens avgörande NJA 2017 s. 421). 

 

Mark- och miljödomstolens bedömning avseende frågan om klagorätt 

 

Av utredningen i målet framgår att Erik Mellgren, Anna Mankert, Siv Eriksson, 

Dick Lundberg, Roger Broman, Dobe Duda Bergman, Getis Willmer, Göran 

Hillbom, Thomas Back, Camilla Åberg-Wickman och Leo Wickman inte har yttrat 

sig före utgången av granskningstiden, vilket är ett absolut krav för att kunna ges 

klagorätt. Samtliga deras överklaganden ska därmed avvisas. 
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Av utredningen framgår vidare att Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, 

Inger Sjöberg och Heidi Grossman har yttrat sig under granskningstiden, men att de 

inte äger fastigheter eller med annan rätt innehar bostäder som ligger inom plan-

området eller som gränsar direkt till detta, eller endast skiljs åt från planområdet av 

en väg. Frågan är därmed om de kan anses vara särskilt berörda på ett sätt som 

medger klagorätt. Det har av utredningen inte framkommit något som tyder på att 

detaljplanen för dem kommer att medföra faktiska rättsverkningar som direkt 

påverkar deras personliga eller ekonomiska situation. Inte heller i övrigt kan vad 

Maria Wold-Troell, Boel Larsen, Gunnel Lindh, Inger Sjöberg och Heidi Grossman 

framfört anses medföra att de är särskilt berörda av antagandebeslutet på ett sätt 

som medför att de har klagorätt. Även deras överklaganden ska därmed avvisas. 

 

Upplysningsvis kan nämnas att domstolens bedömning av klagorätten i detta fall är 

av begränsad praktisk betydelse, eftersom domstolen kommer att pröva vad 

klagandena har anfört på talan av övriga parter som har klagorätt. 

 

Frågan om detaljplanen ska upphävas eller inte 

 

Utgångspunkter för mark- och miljödomstolens prövning 

 

Det är en kommunal angelägenhet att planlägga användningen av mark och vatten 

(se 1 kap. 2 § PBL). Det är alltså kommunen som, inom vida ramar, avgör hur 

bebyggelsemiljön ska utformas i kommunen.  

 

Den myndighet som prövar ett överklagande av ett beslut att anta, ändra eller 

upphäva en detaljplan ska endast pröva om det överklagade beslutet strider mot 

någon rättsregel på det sätt som klaganden har angett eller som framgår av 

omständigheterna (se 13 kap. 17 § PBL). Om myndigheten vid prövningen finner 

att beslutet strider mot en rättsregel ska beslutet upphävas i dess helhet. Annars ska 

beslutet fastställas i dess helhet. Delvis upphävande eller ändringar av beslutet får 

endast göras om kommunen har medgett det eller om det är fråga om ändringar av 
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ringa betydelse. Något sådant medgivande har inte lämnats av kommunen i detta 

fall. 

 

Domstolens prövning stannar i många fall således normalt vid en bedömning av om 

beslutet att anta en detaljplan ligger inom ramen för det handlingsutrymme som 

reglerna i PBL ger kommunen. Hänsyn ska vid denna bedömning tas till både 

allmänna och enskilda intressen (se 2 kap. 1 § PBL). De avvägningar som 

kommunen har gjort mellan olika samhällsintressen blir, om kommunen har hållit 

sig inom sitt handlingsutrymme, normalt inte föremål för överprövning (se Mark- 

och miljööverdomstolens avgörande MÖD 2013:47, jfr MÖD 2014:12). Vid en 

avvägning mellan dessa intressen ska skälig hänsyn tas till bl.a. befintliga 

bebyggelse-, äganderätts- och fastighetsförhållanden som kan inverka på planens 

genomförande (se 4 kap. 36 § PBL). 

 

Tillämpliga bestämmelser m.m. 

 

Av handlingarna i målet framgår att kommunen efter det att den tidigare antagna 

detaljplanen upphävts har inlett ett nytt planförfarande. I aktuellt mål ska därför 

PBL tillämpas. 

 

Planläggning av markområden samt lokalisering, placering och utformning av 

byggnadsverk får inte ske så att den avsedda användningen eller byggnadsverket 

kan medföra en sådan påverkan på omgivningen som innebär fara för människors 

hälsa och säkerhet eller betydande olägenhet på annat sätt (se 2 kap. 9 § PBL). 

 

Vid planläggning ska bebyggelse och byggnadsverk utformas och placeras på den 

avsedda marken på ett sätt som är lämpligt med hänsyn till stads- och landskaps-

bilden, natur- och kulturvärdena på platsen och intresset av en god helhetsverkan  

(se 2 kap. 6 § PBL). I en detaljplan får kommunen i fråga om byggnadsverk 

bestämma de preciserade krav som behövs för att följa kraven på varsamhet enligt  

2 kap. 6 § tredje stycket PBL (se 4 kap. 16 § PBL). En byggnad eller ett 

bebyggelseområde som är särskilt värdefullt från kulturhistorisk, miljömässig eller 
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konstnärlig synpunkt får inte förvanskas (se 8 kap. 13 § första och andra styckena 

PBL). 

 

Mark- och vattenområden samt fysisk miljö i övrigt som har betydelse från allmän 

synpunkt på grund av deras naturvärden eller kulturvärden eller med hänsyn till 

friluftslivet, ska så långt möjligt skyddas mot åtgärder som kan påtagligt skada 

natur- eller kulturmiljön (se 3 kap. 6 § första stycket miljöbalken). Områden som är 

av riksintresse för naturvården, kulturmiljövården eller friluftslivet ska särskilt 

skyddas mot åtgärder som avses i första stycket (se 3 kap. 6 § andra stycket 

miljöbalken). 

 

Frågan om riksintressen för kulturmiljövården tillgodoses i en detaljplan bevakas i 

första hand av länsstyrelsen i egenskap av regional planmyndighet (se 11 kap. 10 § 

PBL). Att länsstyrelsen har bedömt att en detaljplan är godtagbar i en fråga som 

länsstyrelsen har att bevaka innebär i normalfallet att det inte finns skäl för mark- 

och miljödomstolen att frångå länsstyrelsens bedömning (se t.ex. Mark- och 

miljööverdomstolens dom den 11 juni 2018 i mål nr P 11037-17). Domstolen är 

dock inte bunden av länsstyrelsens bedömning. 

 

Vid bedömningen av om åtgärder enligt en detaljplan kan komma att påtagligt 

skada ett riksintresse kan viss ledning hämtas från Naturvårdsverkets allmänna råd 

till 3 kap. 6 § andra stycket miljöbalken (NFS 2005:17). Enligt dessa råd kan 

påtaglig skada på natur- eller kulturmiljön uppstå om en åtgärd kan mer än 

obetydligt skada något eller några av de natur-, kultur- och friluftsvärden som utgör 

grunden för riksintresset. Vidare anges att en negativ inverkan som är irreversibel 

med avseende på något värde som utgör grunden för riksintresset som regel bör 

anses utgöra påtaglig skada på natur- eller kulturmiljön (jfr Mark- och 

miljööverdomstolens avgörande MÖD 2014:12). 

 

Frågan om detaljplanen innebär en förvanskning utifrån de avvägningar som 

kommunen gjort mellan intresset av att inte påverka befintlig kulturmiljö och 

intresset av att bygga bostäder får normalt anses ligga inom kommunens 
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handlingsutrymme. Ett överklagande av enskilda som avser denna avvägning 

mellan olika allmänna intressen ska därför i regel inte föranleda att planen upphävs 

(se Mark- och miljödomstolens avgörande den 19 juni 2013 i mål nr P 11296-12). 

 

Mark- och miljödomstolens bedömning ifråga om detaljplanen 

 

Grundläggande förutsättningar för planens antagande 

 

Flera av klagandena har framfört att kommunen borde ha genomfört en särskild 

miljöbedömning/miljökonsekvensanalys i arbetet med detaljplanen. Mark- och 

miljödomstolen bedömer dock att kommunen har gjort vad som kan ankomma på 

dem i planarbetet. Domstolen har vid denna bedömning tagit hänsyn till att 

kommunen har inventerat och bedömt planförslagets inverkan på kulturvärdena i 

området, anpassat planens utformning efter länsstyrelsens synpunkter från samrådet 

samt genomfört en behovsbedömning, och därvid kommit fram till att ett 

genomförande av detaljplanen inte innebär någon betydande miljöpåverkan på det 

sätt som avses i 6 kap. miljöbalken. Mark- och miljödomstolen delar den 

bedömningen. Den utredning som ligger till grund för kommunens prövning får 

därför anses vara tillräckligt utförlig.  

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar i detta sammanhang också att länsstyrelsen 

inte funnit skäl att överpröva detaljplanen. Länsstyrelsen har således inte funnit att 

ett antagande av nu aktuell detaljplan står i strid med något av de allmänna intressen 

som länsstyrelsen har att bevaka. 

 

Den centrala frågan i detta mål är om detaljplanen ska upphävas på grund av att 

dess genomförande kommer att innebära påtaglig skada på riksintresse för kultur-

miljövården. Domstolen har vidare att pröva om planens genomförande kan komma 

att medföra att höga naturvärden går förlorade, fara för människors hälsa och 

säkerhet eller betydande olägenhet på annat sätt.  
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Frågan om påtaglig skada på område av riksintresse för kulturmiljövården 

 

Såväl av domarna avseende den tidigare detaljplanen (se domstolens avgörande den 

9 september 2013 i mål nr P 1483-13 och MÖD 2014:12) som av utredningen i 

detta mål framgår att Uppsala stad är ett område av riksintresse för kulturmiljö-

vården samt att kvarteret Seminariet ingår i detta område och är av särskilt intresse 

för kulturmiljövården. Mark- och miljödomstolen finner inte anledning att nu frångå 

den bedömningen. Kvarteret Seminariet ska därför särskilt skyddas mot åtgärder 

som kan påtagligt skada kulturmiljön i området (se 3 kap. 6 § miljöbalken).  

 

Aktuellt riksintresse, såsom dess uttryck är utformat, består av flera skyddsvärda 

miljöer med högt kulturmiljövärde, bl.a. den ursprungliga seminariebyggnaden och 

tillhörande parkanläggning. Nu aktuell detaljplan har dock utformats med syftet att 

bevara de skyddsvärda miljöerna och påverka kulturmiljön i området så lite som 

möjligt. Bland annat har den yta som tas i anspråk för bostäder och kommersiella 

lokaler kraftigt begränsats i förhållande till den tidigare planen och det forna 

trädgårdsområdet ska bevaras i dess helhet som allmän platsmark park. Vidare har 

ett flertal bestämmelser införts i planen i syfte att skydda de befintliga byggnaderna 

och anpassa de nya byggnaderna till området och den unika kulturmiljön. De nya 

byggnaderna har till placering och yta förlagts på ett sätt som syftar till att bevara 

helheten av kvarteret och dess siktlinjer, bl.a. med öppna ytor mellan husen och 

huskropparna. Det förhållandet att det äldre skogspartiet som idag ligger på platsen 

tas bort, eller att fotbollsplanens storlek minskas, kan i sig inte anses medföra någon 

påtaglig skada på kulturmiljön. 

 

Som framgår ovan är det kommunen som, inom vida ramar, avgör såväl hur 

bebyggelsemiljön ska utformas i kommunen som hur områden som är av riks-

intresse för kulturmiljövården ska skyddas från åtgärder som påtagligt kan skada 

kulturmiljön. Mark- och miljödomstolen bedömer mot bakgrund av de utredningar 

som ligger till grund för kommunens beslut, samt att varsamhets- och skydds-

bestämmelser är införda i detaljplanen till skydd för särskilda kulturvärden i 



  Sid 22 
NACKA TINGSRÄTT DOM 

 
P 1743-21 

Mark- och miljödomstolen  
 
 
området, att kommunen har tagit tillräcklig hänsyn till kulturmiljövärdena utifrån 

vad som ligger inom kommunens handlingsutrymme enligt PBL. 

 

Även länsstyrelsen, som bl.a. har att bevaka allmänhetens intresse av att 

kulturmiljön inte förvanskas, har i förevarande fall bedömt detaljplanen som 

godtagbar. Vad klagandena har framfört om förvanskning och skador på 

kulturmiljövården samt att planen avviker från intentionerna i kommunens 

översiktsplan föranleder inte domstolen att göra någon annan bedömning. 

 

Mark- och miljödomstolen finner således sammanfattningsvis att kommunen, såsom 

plankartan och dess bestämmelser nu är utformade, får anses ha hållit sig inom det 

handlingsutrymme kommunen har enligt PBL. Det finns därför inte skäl att upphäva 

planen på den grunden att den kan påtagligt skada riksintresse för kulturmiljö-

vården. 

 

Risken för betydande olägenheter om planen genomförs, m.m. 

 

Klagandena har framfört att detaljplanen kommer att medföra olägenheter i form av 

luftföroreningar, buller, privatisering och minskad tillgång till ett viktigt 

rekreationsområde. De har vidare framfört att naturmiljön i området kommer att 

skadas och att de boende i området, samt Uppsalaborna i allmänhet, har behov av 

den gröna lunga som området utgör. Slutligen har det framförts att planen kommer 

att medföra ökad trafik och att valda trafiklösningarna kommer att skapa 

olägenheter, till exempel svårigheter för sopbilar att komma fram och ökad trängsel 

och dubbelparkering. 

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar att det av utredningen i målet framgår att 

miljökvalitetsnormerna inte kommer att överskridas vid ett genomförande av nu 

aktuell detaljplan. Såvitt framkommit i målet kommer ett genomförande av planen 

inte heller att medföra att några höga naturvärden går förlorade. Kommunen får 

således anses ha gjort en godtagbar bedömning av konsekvenserna av planens 

genomförande i förhållande till naturvärdena på platsen. 
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Mark- och miljödomstolen bedömer vidare att den nu föreslagna användningen av 

marken inte kan anses påtagligt försämra de närboendes möjligheter att nyttja 

parken som grönområde för rekreation, lek, motion och annan utevistelse eftersom 

stora ytor sparas som parkmark och för idrottsändamål. Hur kommunen vill 

disponera marken inom kommunen för idrottsutövande, t.ex. vilket behov som finns 

av fotbollsplaner av olika storlek och var de ska förläggas, är inte frågor som faller 

inom domstolens prövning i detta mål. 

 

Domstolen bedömer också att det genom detaljplanen finns tillräckliga ytor och 

möjligheter att utforma gator och uppställningsplatser på ett trafiksäkert sätt, 

eftersom gatumarken inom planområdet fortsatt kommer att vara allmän platsmark 

med kommunalt huvudmannaskap och det i övrigt inte görs några direkta 

förändringar av befintlig gatustruktur. Kommunen har också redovisat hur den 

avfallshantering som framkallas av planen ska kunna utföras inom planområdet, och 

därmed inte påverka förutsättningarna för avfallshanteringen i angränsande 

områden. Enligt domstolen kan inte ett genomförande av planen komma att medföra 

fara för människors hälsa och säkerhet. Inte heller i övrigt har något framkommit 

som visar att ett genomförande av planen kommer att medföra någon betydande 

olägenhet som utgör skäl att upphäva antagandebeslutet.  

 

Vad slutligen gäller hur kvartersmarken intill bostadshusen ska utformas är detta en 

fråga för en senare bygglovsprövning. 

 

Slutsatser och sammanfattning 

 

Mark- och miljödomstolen bedömer sammanfattningsvis att kommunen har 

handlagt aktuellt planärende på ett formellt riktigt sätt och hållit sig inom det 

handlingsutrymme som kommunen har vid detaljplaneläggning. Domstolen har 

därvid bedömt att kommunen vid framtagandet av detaljplanen har tagit tillräcklig 

hänsyn till de allmänna och enskilda intressen som föreligger och att ett 

genomförande av planen inte kan anses medföra sådana olägenheter för klagandena 
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att beslutet om detaljplanen ska upphävas. Vad klagandena har framfört ger inte 

anledning till någon annan bedömning. Överklagandena ska därför avslås. 

 

HUR MAN ÖVERKLAGAR, se bilaga 2 (MMD-02) 

Överklagande senast den 24 juni 2021. Prövningstillstånd krävs. 

 

 

 

Elisabet Wass Löfstedt   Jonas T Sandelius 

 

_____________ 

I domstolens avgörande har deltagit chefsrådmannen Elisabet Wass Löfstedt, 

ordförande, och tekniska rådet Jonas T Sandelius. Föredragande har varit 

beredningsjuristen Cornelia Ledin.  
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Hur man överklagar MMD-02 
 

Vill du att domen ska ändras i någon del kan du 
överklaga. Här får du veta hur det går till. 

Överklaga skriftligt inom 3 veckor 

Ditt överklagande ska ha kommit in till domstolen 
inom 3 veckor från domens datum. Sista datum 
för överklagande finns på sista sidan i domen. 

Så här gör du 

1. Skriv mark- och miljödomstolens namn och 
målnummer. 

2. Förklara varför du tycker att domen ska ändras. 
Tala om vilken ändring du vill ha och varför  
du tycker att Mark- och miljööverdomstolen 
ska ta upp ditt överklagande (läs mer om 
prövningstillstånd längre ner). 

3. Tala om vilka bevis du vill hänvisa till. Förklara 
vad du vill visa med varje bevis. Skicka med 
skriftliga bevis som inte redan finns i målet. 

4. Lämna namn samt aktuella och fullständiga 
uppgifter om var domstolen kan nå dig: 
postadresser, e-postadresser och telefon-
nummer. 

Om du har ett ombud, lämna också ombudets 
kontaktuppgifter. 

5. Skriv under överklagandet själv eller låt ditt 
ombud göra det. 

6. Skicka eller lämna in överklagandet till mark- 
och miljödomstolen. Du hittar adressen i 
domen. 

Vad händer sedan? 

Mark- och miljödomstolen kontrollerar att 
överklagandet kommit in i rätt tid. Har det 
kommit in för sent avvisar domstolen över-
klagandet. Det innebär att domen gäller. 

Om överklagandet kommit in i tid, skickar mark- 
och miljödomstolen överklagandet och alla hand-
lingar i målet vidare till Mark- och miljööver-
domstolen. 

Har du tidigare fått brev genom förenklad 
delgivning, kan även Mark- och miljö-
överdomstolen skicka brev på detta sätt. 

Prövningstillstånd i Mark- och miljö- 
överdomstolen 

När överklagandet kommer in till Mark- och 
miljööverdomstolen tar domstolen först ställning 
till om målet ska tas upp till prövning. 

Mark- och miljööverdomstolen ger prövnings-
tillstånd i fyra olika fall. 

 Domstolen bedömer att det finns anledning att 
tvivla på att mark- och miljödomstolen dömt 
rätt. 

 Domstolen anser att det inte går att bedöma 
om mark- och miljödomstolen har dömt rätt 
utan att ta upp målet. 

 Domstolen behöver ta upp målet för att ge 
andra domstolar vägledning i rätts-
tillämpningen. 

 Domstolen bedömer att det finns synnerliga 
skäl att ta upp målet av någon annan anledning. 

Om du inte får prövningstillstånd gäller den 
överklagade domen. Därför är det viktigt att i 
överklagandet ta med allt du vill föra fram. 

Vill du veta mer? 

Ta kontakt med mark- och miljödomstolen om du 
har frågor. Adress och telefonnummer finns på 
första sidan i domen. 

Mer information finns på www.domstol.se. 

Bilaga 2

http://www.domstol.se/


Särskilt yttrande gällande ärende nr 17, motion om bildande av kulturreservat (KSN-2020-00481) 
 
Främsta skälet att bilda ett kulturreservat är att kvarteret Seminariet är en kulturhistorisk miljö av 
RIKSINTRESSE. Det är även en anläggning som dessutom är den enda bevarade i sin helhet i Sverige, 
vilket förstärker riksintresset. 
Jag, och flera med mig har åberopat PBL’s förvanskningsförbud i 8 kap § 13, för att skydda 
anläggningen. Det är viktigare än någonsin med ett skydd av det här slaget när man ser hur många 
politiker i kommunen som inte har kunskap och känsla för Uppsalas kulturhistoriska miljöer. 
Många har heller inte insett värdet av den betydelse som folkskolan har haft för Sveriges välstånd. 
 
Det hot som kvarteret Seminariet utsätts för i och med förslag på ny bebyggelse och andra ingrepp i 
området gör att skadan är irreversibel. En del ser området som ett skräpigt inslag i stadsmiljön men 
det går att åtgärda eftersom de grundläggande dragen i den nationalromantiska anläggningen finns 
kvar. Det är bara dålig skötsel och eftersatt underhåll som gör att området ger ett skräpigt intryck. 
Om det skötts hade det setts som den tillgång det verkligen är. 
I nuvarande läge skyddas de ursprungliga byggnaderna i anläggningen, men andra delar av parken 
och trädgården är lika betydelsefulla för anläggningens kulturhistoriska värde och bör skyddas. 
Läplanteringen med granar mot norr och lövträd innanför är anlagda utifrån tanken att få ett intryck 
av ett skogsbryn. Åkerö-allén och andra träd, växtbäddar och fruktträd, utformningen av 
trädgårdsgångar, fotbollsplanen med läplanteringen – allt detta ingår i den nationalromantiska 
utformningen. Dessa är alltså också viktiga för helheten av den nationalromantiska anläggningen och 
bör skyddas. Exempelvis så kan inte en byggnad ersätta läplanteringen utan att helheten förvanskas. 
IRREVERSIBEL SKADA!! 
 
För att bedöma en kulturmiljös värde behövs utöver yrkeskompetens även kunskap och 
medvetenhet om stadsmiljön som man får som boende i Uppsala och som man får när man har 
förfäder som vuxit upp i Uppsala. Så byggs en kunskap upp om det unika och värdefulla som 
uppskattats i generationer. 
 
Det andra skälet till skydd, utöver själva anläggningen, är att kvarteret Seminariet är en symbol för 
den viktiga folkskolereformen och borde skyddas, och även lyftas fram som ett riksintresse. 
Folkskolan lyfte många barns kunskaper genom att ALLA barn fick tillfälle till skolgång. Folkskolor 
byggdes över hela landet och folkskollärarna med en gedigen utbildning spreds ut på alla orter. Dessa 
skolor utgör grunden för vårt nuvarande betydelsefulla skolsystem. 
Jag har själv vuxit upp i en bygd med en mycket aktiv och betydelsefull folkskollärare. Han tog även 
ett samhällsansvar utöver uppgiften som lärare. Han byggde upp ett bibliotek, drev bygget av en 
bygdegård, anläggandet av fotbollsplan, såg till att bygga upp ett brandförsvar med frivilliga mm. Han 
var en förebild för många. 
De ideal som folksskollärarutbildningen innehöll var bland annat att odla för eget bruk/lokal odling 
och även vikten av fysisk aktivitet för hälsans skull. Dessa ideal framhålls i dagens samhälle och 
särskilt under den pågående pandemin. 
 
Min motion kommer tyvärr lite olägligt eftersom nuvarande planer är att bebygga kvarteret 
Seminariet. Eventuellt får jag återkomma om inlämnade överklaganden vinner gehör i 
domstolsbedömningarna. 
Än är inte sista ordet sagt när det gäller kvarteret Seminariet. 
 
Uppsala 2021-03-01 
Karin Ericsson (-) 



Seminarieparkens vänner

Seminariet 100 år 1917–2017

Seminarieparkens vänner arbetar för att bevara 
och utveckla den kulturhistoriskt värdefulla miljön 
i Kvarteret Seminariet 
Uppsalas klassiska seminariemiljö med trädgårds- och idrottsanläggningar är unik 
för Sverige. Av de folkskoleseminarier som byggdes enligt 1914 års seminariestad-
ga  finns  bara Uppsalas kvar med sin ursprungliga yta och plan. Planen innebar en 
tomt om minst fyra hektar för att rymma park, trädgård, lekplan och idrottsplan. 
Den visar oss ett hundraårigt bildningsideal och undervisningsmiljö. Ett symbo-
liskt projekt i en stad som ofta kallas lärdomsstaden. Här borde det, tycker vi, 
finnas intresse att bevara denna storslagna symbol för bildning åt alla.

Upplandsmuséets arkivbild



Seminarieparkens vänner 

Bevara och utveckla för framtiden
Seminarieträdgården är ett exempel på fruktodlingens betydelse för folk-
skollärarutbildningen. När folkskollärarutbildningen flyttade från De-
kanhuset till Seminariet 1917 ingick trädgårdsanläggande och odling i 
lärarutbildningen. Trädgården anlades efter en storstilad plan kring det 
nyuppförda ståtliga huset. Alla svenska arter av träd och många äppelträd 
skulle finnas representerade. Här anlades en allé med 12 Åkerö som finns 
kvar. Trädgården innehöll också en damm och växthus. 
De blivande folkskollärarna kom från hela Sverige och skulle spridas ut 
igen. Seminarieträdgården anlades för att lärarkandidaterna skulle lära sig 
anlägga skolträdgårdar ute i Sverige vid den skola som de kom att arbeta 
vid. Odlandet hade betydelse för folkhälsan, barnen skulle genom skolan 
lära sig äta frukt och få i sig C-vitaminer, dessutom odla växter och lära sig 
lite botanik. 
Seminarieträdgården kan bli en enastående vacker och nyttig stadsdelspark. 
Det är fullt möjligt att rusta upp trädgården så att den passar i en modern 
stad utan att förlora sin historiska karaktär. Vi måste med kraft försvara 
denna trägård mot exploatering! Efterkommande generationer kommer att 
tacka oss.  



Seminarieparkens vänner
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Seminarieparkens vänner 

Fotbollsplanen behövs i en tid då det saknas 
utryme för spontan lek och idrott. Hur ska  
våra barn kunna röra på sig när allt i  
närheten är expolaterat? 

Vi vill
• bevara och utveckla Seminarieparken till en attraktiv allmännyttig stadsdelspark
• att Seminarieparken blir en grön oas i ett framtida förtätat nordvästra Uppsala
• vårda och bruka det lokala kulturarvet och göra det synligt
• spara den enda gräsfotbollsplanen i hela denna bostadsstadsdel

Du som också tycker så bör ansluta dig till Seminarieparkens vänner!  
Betala medlemsavgiften 100 kr till plusgiro 63 07 56-5 eller bankgiro 292-8562 
och se till att ditt namn kommer med vid inbetalningen.

Du behövs!

Besök vår hemsida www.seminarieparken.se
och facebook.com/groups/128331757116/

Den uppvuxna trägården med sina historis-
ka byggnader är en underbar oas där du kan 
ha picnic i trädens skugga eller ligga och sola. 
Lövverken dämpar trafikbullret utifrån. Gran-
häcken fångar upp nordanvinden. 
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PARTER 
Klagande 
Se bilaga 1 
  
Ombud för klagandena 1–19, 21–71, 73–82 i bilaga 1:  
Jonas Christensen 
Ekolagen Miljöjuridik AB 
Östra Ågatan 53, 5tr 
753 22 Uppsala 
  
Motpart 
1. Uppsala kommun 
753 75 Uppsala 
 
2. Besqab Projektutveckling AB, 556347-6927 
  
Ombud: Daniela Sundqvist 
Box 5 
182 11 Danderyd 
 
ÖVERKLAGAT BESLUT 
Uppsala kommuns beslut den 19 december 2018 i ärende nr PLA 2012-020122, se 
bilaga 2 
 
SAKEN 
Detaljplan för Södra Kalkstenen del av Norby 31:74 
_____________ 
 
DOMSLUT 

1. Mark- och miljödomstolen avvisar överklagandena från Blodstenens 

hyresgästförening, Uppsala Pensionärers Samarbetsråd och Täljstenens 

plangrupp, liksom överklagandena från de klagande som anges i bilaga 3. 

2. Mark- och miljödomstolen upphäver plan- och byggnämnden i Uppsala 

kommuns beslut den 19 december 2018 i ärende nr PLA 2012-020122 att anta 

detaljplanen för kvarteret Södra kalkstenen, del av Norby 31:74 inom Eriksberg 

i Uppsala kommun 

_____________ 
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BAKGRUND 

Plan- och byggnämnden i Uppsala kommun beslutade den 19 december 2018, med 

delegation från kommunfullmäktige i Uppsala kommun, att anta detaljplanen för 

kvarteret Södra kalkstenen, del av Norby 31:74 inom Eriksberg. I beslutet angavs 

att ett genomförande av detaljplanen inte medföra betydande miljöpåverkan. 

 

Av antagandebeslutet framgår bland annat att detaljplanen syftar till att möjliggöra 

tre punkthus i maximalt åtta våningar samt ett lamellhus i maximalt fem våningar 

med uppskattningsvis ca 110 lägenheter. Hänsyn ska enligt beslutet tas till den 

befintliga naturmiljön och det innebär att utpekade träd och berghällar ska bevaras. 

I byggnaden mot Norbyvägen möjliggörs lokaler i bottenvåningen och i punkthusen 

får enstaka centrumverksamhet finnas i bottenvåningarna. Den förslagna 

detaljplanen överensstämmer enligt beslutet med intentionerna i översiktsplanen. 

Det aktuella området förutsätts ha en hög koncentration av bostäder och en 

kontinuitet av stadslivskvaliteter med återkommande inslag av lokaler, verk-

samheter och vardagsservice. Av antagandebeslutet framgår vidare att detaljplanen 

har varit utställd för samråd under våren 2012 och att granskning har skett i tre 

omgångar. 

 

Länsstyrelsen i Uppsala län (länsstyrelsen) beslutade den 18 januari 2019 att inte 

pröva kommunens beslut att anta detaljplanen. 

 

Kommunens beslut att anta detaljplanen har överklagats till mark- och 

miljödomstolen. 

 

YRKANDEN 

De klaganden som företräds av Jonas Christensen (Sandra Hellstrand m.fl.) har 

yrkat att beslutet att anta detaljplanen ska upphävas.  

 

Föreningen Våra Uppsala (Vårda Uppsala) har yrkat att beslutet att anta detalj-

planen ska upphävas.  

 

Täljstenens plangrupp har, som det får förstås, yrkat att beslutet att anta 

detaljplanen ska upphävas.  
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Uppsala kommun (kommunen), har vidhållit sitt beslut att anta detaljplanen och 

motsatt sig att det överklagade beslutet ändras eller upphävs. 

 

Besqab Projektutveckling AB (Besqab) har yrkat att samtliga överklaganden ska 

avslås och att mark- och miljödomstolen ska fastställa kommunens beslut att anta 

detaljplanen.  

 

UTVECKLING AV TALAN AVSEENDE KLAGORÄTT 

Bland de klaganden som företräds av Jonas Christensen har Inger Hallqvist 

Lindvall, Shefali Molander, Uppsala Fältbiologer, Sara Fälting, Birgitta Markne, 

Birgitte Bång, Michael Andersson, Anders Lindvall, Nils af Geijerstam, Annika 

Nolin, Margareta Westerstrand, Sofia Näslund, Michel Rowinski, Maria Svenaeus, 

Sarolta Winkler, Kjell Lundgren, Jenni Pekkanen, Måna Lundberg, Eva af 

Geijestam, Else-Marie Andersson, Göran Blomberg, Maria Sjögren, Tuuli 

Lundbäck-Larva, Anna Blomqvist, Morten Norholm, Malin Pennlöv, Helén Palm, 

Michael Freeman, Charlotte Björnström, Joanna Kjällgren, Jennifer Ast, Eva 

Jonsson, Anders Lindholm, Magdalena Hydman, Eva Odeheim, Jan Jutila, Marja 

Eriksson, Daniel Lundin, Monika Lundin, Johannes Holmberg, Annika Strondl, 

Christian Strondl, Bengt Owe Bergström, Marie Holm, Johan Pettersson, Emma 

Dufbäck, Martin Olsson, Eva Adler, Kamran Eghtedari, Henrik Wretling, Sara 

Suleman, Kristina Ochaya, Anna Källgren, Eric Källgren, AnnSofie Morén, 

Josefine Husell, Solomon Wollel, Jonas Holmberg Skäremo, Eva Sandelin, Luvia 

Herrera, Andreas Zeitler, Linda Hickson, Mario Sousa, Blodstenens 

hyresgästförening, Uppsala Pensionärers Samarbetsråd, Martin Westerberg, Adam 

Söderberg och Joseph D. Scott förelagts av domstolen att klargöra varför de ska 

anses ha rätt att klaga på beslutet att anta detaljplanen. De har till stöd för härför 

inkommit med tre kartutskrifter som visar var i förhållande till planområdet de bor. 

För Uppsala fältbiologer har även information om firmateckning, årsmötesprotokoll 

och stadgar samt intyg med antalet medlemmar i föreningen inlämnats.  

 

Av inkommet yttrande framgår vidare att Inger Hallqvist Lindvall, Birgitta Markne, 

Anders Lindvall, Nils af Geijerstam, Maria Svenaeus, Sarolta Winkler, Kjell 

Lundgren, Eva af Geijestam, Maria Sjögren, Morten Norholm, Malin Pennlöv, 
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Helén Palm, Michael Freeman, Eva Jonsson, Anders Lindholm, Magdalena 

Hydman, Marja Eriksson, Daniel Lundin, Johannes Holmberg, Annika Strondl, 

Christian Strondl, Bengt Owe Bergström, Henrik Wretling, Ann-Sofie Morén, 

Andreas Zeitler, Linda Hickson, Mario Sousa, Martin Westerberg, Adam Söderberg 

och Joseph D. Scott tillstår att de bor för långt bort från planområdet för de ska 

anses ha rätt att klaga. 

 

Eric Knutson och Ulla Näslund-Knutson har anfört att de har rätt att klaga på 

beslutet att anta detaljplan och har till stöd härför huvudsakligen framfört att de är 

svenska medborgare, boende i Uppsala i anslutning till stadsskogen som 

tillsammans med Blodsstensskogen utgör naturreservat. Det är angeläget att de, som 

boende i direkt anslutning till stadsskogen, ges rätt att överklaga. De menar att all 

skogsavverkning inom staden ska förbjudas eftersom det medför olägenheter för 

klimatet. Att avverka skogsparti i ena stadsdelen påverkar de boende i andra delar. 

 

Täljstenens plangrupp anser att de har rätt att klaga på beslutet att anta detaljplan 

och har till stöd härför huvudsakligen framfört att Täljstenens plangrupp är en 

arbetsgrupp som stöds av den lokala hyresgästföreningen. De representerar det 

bostadsområde som ligger i direkt angränsande till detaljplaneområdet. Endast 

Norbyvägen skiljer områdena från varandra. Täljstenens plangrupp har sedan ett 

antal år arbetat med att bevara kvarteret Täljstenen i ursprungligt skick samt bevara 

Eriksberg i dess nuvarande utformning. Täljstenens plangrupp anser att kriteriet 

”gränsar direkt mot prövningsfastigheten” är relevant. På deras sida om Norby-

vägen finns även ett smalt skogsparti som de också anser är en del av den viktiga 

spridningskorridoren mellan Stadsskogen och Hågadalen. Vad avser kriteriet ”på 

annat sätt särskilt berörd” anförs en betydligt intensivare trafiksituation på Norby-

vägen med allt vad det innebär av föroreningar, högre bullernivåer samt olycks-

risker. Det naturliga vandringsstråket för människor och spridningskorridoren för 

djur från deras område och stadsskogen, ner mot Hågadalen, blir drastiskt för-

minskat. Den planerade bebyggelsen innebär förutom ett rent fysiskt hinder även ett 

incitament för att bygga liknande hus på täljstenssidan, vilket enligt planprogram-

met är planerat. Dessa planer är Täljstenens plangrupp motståndare till.  
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UTVECKLING AV TALAN I SAK 

Sandra Hellstrand m.fl. har utvecklat sin talan i sak enligt följande. 

 

Beslutet borde ha fattats av kommunfullmäktige 

Detaljplanen har beslutats av nämnden trots att det rör sig om en detaljplan av såväl 

större vikt som av principiell beskaffenhet och den borde därför ha beslutats av 

Kommunfullmäktige. Planen är av större vikt dels på grund av de höga naturvärden 

som finns i området samt en mångfald av ekosystemtjänster och dels på grund av 

dess höga sociala värden som är av stor betydelse för människors hälsa. Det är 

dessutom ett mycket kontroversiellt beslut som mött stort motstånd från 

befolkningen.  

 

Detaljplanen har inte föregåtts av ett planprogram 

Av planbeskrivningen i nu aktuell plan framgår att Uppsala kommun har vänt på 

ordningen och först tagit fram ett förslag till en detaljplan och först när man kommit 

mycket långt med den processen inleddes arbete med planprogrammet. I detta fall 

är det alltså planprogrammet som fått anpassas till detaljplanen. Detta strider både 

mot syftet i äldre plan- och bygglagen (1987:10), ÄPBL, och mot dess lydelse. 

Eftersom planbeslutet inte är grundat på ett planprogram och det inte föreligger 

någon miljökonsekvensbeskrivning varken i planärendet eller i programärendet, 

samt att planprogrammet inte har varit föremål för plansamråd eller granskning så 

har detaljplanen inte tillkommit i laga ordning. 

 

Fråga om miljökonsekvensbeskrivning 

Utgångspunkter för lämplighetsbedömningen 

Stadsdelen Eriksberg, särskilt dess mest centrala delar, har redan en relativt hög 

befolkningstäthet och en låg andel gröna ytor, även exploateringstalet är i många 

kvarter i Eriksberg redan högt. Utan skogen minskar de gröna ytorna ytterligare. 

Den mark som genom detaljplanen ska tas i anspråk för bebyggelse är i dagsläget 

naturskog med högt naturvärde. Området har högt socialt värde för de närboende 

och även stor betydelse för folkhälsan i stadsdelen. I närliggande naturreservat finns 

liknande skogsmiljöer och Blodstensskogen utgör en del av förbindelsen mellan 

dessa skogar. Uppsala kommun har valt att inte undersöka naturvärdet närmare efter 

2015 års naturvärdesinventering, trots att det finns utpekade luckor i underlaget. 
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Kommunen har valt att inte ta hänsyn till naturvärdesinventeringen, vilket är tydligt 

utifrån att båda de områden i Eriksberg som enligt 2015 års naturvärdesinventering 

har högt naturvärde planlades i sin helhet som lämplig mark för bebyggelse i plan-

programmet. 

 

Viktig spridningslänk 

Området som berörs av detaljplanen har funktion som spridningslänk mellan två 

naturreservat, med särskild betydelse i habitatnätverket för äldre tall respektive 

groddjur. Efter exploateringen kommer spridningskorridorerna från stadsskogen att 

minskas kraftigt.  

 

Ekosystemtjänster 

Skogens läge innebär att den erbjuder många ekosystemtjänster kopplade till 

stadsdelens motståndskraft mot extremväder av olika slag.  

 

Klimatanpassning 

Skogsområdet har stor potential för klimatanpassning. Kommunen har i denna del 

inte beaktat sina egna riktlinjer för klimatanpassning enligt översiktsplanen.  

 

Artskydd 

Arter som förekommer i Blodstensskogen kan delas upp i kategorierna skyddade 

arter respektive signalarter. De skyddade arterna är i sin tur indelade i betydelsefulla 

och mindre betydelsefulla arter beroende på om Blodstensskogen har bedömts vara 

en viktig livsmiljö for dem eller inte. De skyddade arterna har ett direkt juridiskt 

skydd i artskyddsförordningen. Sammantaget menar Sandra Hellstrand m.fl. att 

förekomsten eller den eventuella förekomsten av dessa borde varit anledning nog att 

ta fram en miljökonsekvensbeskrivning.  

 

Betydelsefulla skyddade arter 

Fladdermöss 

Av de fladdermöss som påträffats i området bedöms fransfladdermus och mustasch-

fladdermus/tajgafladdermus vara de mest betydelsefulla. Det är förbjudet att av-

siktligt störa fladdermöss särskilt under djurens parnings-, uppfödnings-, över-

vintrings- och flyttningsperioder. Det är även förbjudet att skada eller förstöra 
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fladdermössens fortplantningsområden eller viloplatser oavsett om det sker 

avsiktligt eller oavsiktligt.  

 

Fransfladdermusen är rödlistad som sårbar. Den hittades inte i Blodstensskogen av 

Calluna vid deras inventering, men den hittades senare av Ecocom. Mustasch-

fladdermus och tajgafladdermus är båda upptagna i bilaga 4 till EU:s art- och 

habitatdirektiv och EUROBATS-avtal, och skyddade enligt 4 § artskyddsförord-

ningen. Arterna är mindre vanliga, men inte rödlistade. De är knutna till skog och 

har hittats i Blodstensskogen.  

 

Brunlångöra 

Brunlångöra är upptagen i bilaga 4 till EU:s art- och habitatdirektiv och EU:s 

EUROBATS-avtal, och är skyddad enligt 4 § artskyddsförordningen. Arten är 

mindre vanlig, men inte rödlistad. Den är knuten till skog och har hittats i 

Blodstensskogen.  

 

Vanlig groda 

Vanlig groda har påträffats i Blodstensskogen. Arten är upptagen i bilaga 5 till EU:s 

art- och habitatdirektiv och skyddad enligt 6 § artskyddsförordningen. Det innebär 

att det är förbjudet att döda, skada, fånga eller på annat sätt samla in exemplar, och 

ta bort eller skada rom eller yngel.  

 

Vanlig padda 

Vanlig padda är skyddad enligt 6 § artskyddsförordningen. Den har hittats i 

Blodstensskogen. Samma sak gäller för vanlig padda som för vanlig groda. 

 

Duvhök 

Duvhöken är rödlistad som nära hotad och skyddad enligt 4 § artskyddsförord-

ningen. Fågeln är starkt knuten till skog och gynnas av att skogen är gammal. 

Gynnas även av ett mosaikartat landskap med både skog och öppen mark, vilket gör 

Eriksberg-Ekebydalen-Hågadalen till ett passande område.  
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Spillkråka 

Spillkråkan är rödlistad som nära hotad, upptagen i bilaga 1 till EU:s fågeldirektiv, 

och skyddad enligt 4 § artskyddsförordningen. Blodstensskogen bedöms vara ett 

högkvalitativt område för spillkråka. Ett sannolikt bohål av spillkråka observerades 

av Calluna 2015, vilket betyder att Blodstensskogen sannolikt räknas som 

”fortplantningsområde” enligt 4 § 4 punkten artskyddsförordningen. 

 

Signalarter 

Förekomsten eller den eventuella förekomsten av följande signalarter borde varit 

anledning nog att ta fram en miljökonsekvensbeskrivning. De aktuella signalarterna 

är blodticka, blomkålssvamp, blåmossa, blåsippa, granbarkgnagare, grovticka, 

kantarellmussling, kragjordstjärna, myskbock, prakttagging, reliktbock, skogsduva, 

svartöra, tallticka, tofsmes och vintertagging.  

 

Det saknas en miljökonsekvensbeskrivning för detaljplanen 

Med hänsyn till den påverkan detaljplanen kommer få både för själva planområdet 

och för omgivande marken samt till planområdets stora betydelse som en samman-

hållande grön länk mellan Hågadalen-Nåstens naturreservat å ena sidan och Stads-

skogens naturreservat å andra sidan så måste planen anses medföra en betydande 

miljöpåverkan.  

 

Områdets ekosystemtjänster torde vara påtagliga men de har inte undersökts syste-

matiskt trots att kommunen har riktlinjer för detta kopplade till både översikts-

planen från år 2016 och till framtagande av detaljplaner. Den behovsbedömning 

som har gjorts i ärendet utfördes redan år 2011, dvs. sju år före det att 

detaljplaneringen beslutades. Man kom då fram till att någon konsekvensanalys inte 

behövde tas fram då ingreppet inte förmodades ha några betydande konsekvenser. 

Sandra Hellstrand m.fl. menar emellertid att det inte kan uteslutas att en så gammal 

behovsbedömning redan har förlorat i aktualitet, inte minst med hänsyn till hur 

naturen i området har hunnit utvecklas.  

 

De effekter som kan inträffa till följd av detaljplanens genomförande, inte minst att 

en av de viktiga länkarna mellan det två naturreservaten kommer att försvagas, 

måste anses innebära en betydande miljöpåverkan. Med hänsyn till de omfattande 
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naturvärden som kommer att beröras av planen eller riskerar att beröras av planen är 

frånvaron av en miljökonsekvensbeskrivning en så allvarlig brist att detaljplanen på 

denna grund ska upphävas. 

 

Det saknas en miljökonsekvensbeskrivning för planprogrammet 

Sandra Hellstrand m.fl. menar att det planprogram som beslutades år 2017, men 

som egentligen borde ha föregått den aktuella detaljplaneläggningen, också skulle 

ha grundats på en miljökonsekvensbeskrivning. Även om mark- och miljödom-

stolen menar att kravet på planprogram har uppfyllts, trots att den inte inkluderades 

i plansamrådet eller utställningen av planen och inte heller kom att ligga till grund 

för detaljplanen, så menar Sandra Hellstrand m.fl. att planprogrammet inte kan 

läggas till grund för detaljplaneläggningen eftersom det saknades en miljökonse-

kvensbeskrivning där de kumulerade effekterna av alla kommande detaljplaner i 

området har analyserats 

 

Vad borde ha varit föremål för en miljökonsekvensbeskrivning? 

Sandra Hellstrand m.fl. kan konstatera att det är många tänkbara konsekvenser, 

både av den nu aktuella detaljplaneläggningen men också av de samlade detalj-

planerna som planprogrammet medger, som borde varit föremål för en analys i en 

miljökonsekvensbeskrivning och som då även borde varit föremål för det 

samrådsförfarande som en MKB-process föreskriver.  

 

I Naturvärdesinventeringen från år 2011 görs bedömningen “att tillgången på̊ 

områden med gamla tallar i Uppsala förefaller vara god och möjligheterna till att 

områdena fungerar som en helhet verkar vara stora. Två̊ faror finns dock i 

framtiden, det ena är att återväxten av grova tallar inte är så god och den andra är att 

naturtypen generellt minskar i staden som en följd av framtida exploateringar och 

förtätningar.” 

 

I Blodstensskogen pågår i nuläget en föryngring av tallbeståndet. I och med att 

Blodstensskogen i nuläget utgör en spridningskorridor mellan Stadsskogen och 

Hågadalen-Nåsten för sällsynta arter kopplade till gamla tallar så borde den 

pågående föryngringen beaktas i större utsträckning. Det framhålls också angående 
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Kronparken att ”Vid ny bebyggelse bör man försöka bevara ett så stort samman-

hängande tallområde, och så breda korridorer som mögligt, i stället för att sprida ut 

bebyggelsen. Att spara tallar inne bland bebyggelse är givetvis positivt men det är 

bättre att spara sammanhängande större tallområden och bygga förhållandevis tätt i 

de delar som bebyggs. Tallar nära bebyggelse kommer att utgöra riskträd som förr 

eller senare kommer tas ned. Möjligheten att låta träden åldras och bilda död ved är 

begränsad inne bland bebyggelse”. Detsamma bör gälla Eriksberg.  

 

I detaljplanen visas ingen medvetenhet om den pågående föryngringen av tallar i 

skogen och de enda bestämmelser som rör bevarande av tallar går aktivt emot 

insatser för föryngring, i och med att endast träd som har en diameter på mer än 

30 cm vid en meters höjd skyddas av bestämmelserna.  

 

Sammantaget kommer detaljplanen innebära att många gamla tallar försvinner, 

tallföryngring motverkas och en stor del av de äldre tallar som blir kvar kommer att 

skuggas av bebyggelsen. Påverkan på tallnätverket, och följdeffekter av att 

tallnätverket kommer att förstöras genom exploateringen kommer innebära en 

betydande miljöpåverkan och borde varit föremål för en beskrivning och analys i en 

miljökonsekvensbeskrivning. Eftersom en sådan saknas ska detaljplanen upphävas. 

 

Blodstensskogen, som berörs av detaljplanen, är en viktig spridningskorridor för 

groddjur och möjligtvis även en hemvist för vissa groddjur. Med anledning av 

förekomsten av groddjur borde en miljökonsekvensbeskrivning ha upprättats. 

Avsaknaden av en sådan är skäl för att detaljplanen ska upphävas. 

 

Av inventeringarna och länsstyrelsen yttrande framgår att det saknas en ordentlig 

analys av hur förutsättningarna för ett fortsatt fladdermusbestånd inom planområdet 

kan komma att påverkas, både av utbyggnaden av hela planprogramområdet men 

också av den nu aktuella planen. I vart fall när det gäller förekomsten av fladder-

möss och av deras livsförutsättningar efter en exploatering av Blodstensskogen, 

menar Sandra Hellstrand m.fl. att dessa frågor skulle ha utretts och analyserats inom 

ramen för en formell miljökonsekvensbeskrivning.  
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Sandra Hellstrand m.fl. hänvisar till Mark- och miljööverdomstolens avgörande i 

sitt mål P 11166-16. I målet, som avsåg ett detaljplanerärende, ställdes frågan om 

den befintliga miljökonsekvensbeskrivningen innebar att tillräckligt beslutsunderlag 

fanns. I målet var kritiken att den befintliga miljökonsekvensbeskrivningen inte 

tillräckligt djupt hade analyserat förutsättningarna för fladdermöss.  

 

I det nu aktuella målet finns ingen miljökonsekvensbeskrivning alls, och 

länsstyrelsen har i sitt yttrande efterlyst en analys av vad som på sikt kan bli följden 

för fladdermössen i ett större sammanhang, i hela programområdet, om samtliga 

detaljplaner genomförs. Någon sådan samlad analys beträffande riskerna för 

fladdermusbeståndet har inte genomförts. Med hänsyn till de omfattande natur-

värden som kommer att beröras eller riskerar att beröras av de framtida detalj-

planeläggningarna i programområdet, är frånvaron av en miljökonsekvensbeskriv-

ning i planprogrammet en så allvarlig brist att planprogrammet inte kan anses 

uppfylla kraven på ett planprogram. Detaljplanen har därför inte tillkommit i laga 

ordning och ska på denna grund upphävas. 

 

Brister i inventeringarna 

Även om det har utförts inventeringar anser Sandra Hellstrand m.fl. att dessa i flera 

fall inte håller måtten, varför det måste vidtas kompletterade utredningar och 

inventeringar. Ingen inmätning av tallar och eftersökning av vedlevande insekter 

har skett. I naturvärdesinventeringen från år 2015 påpekas att det finns ett behov av 

fördjupade inventeringar när exploatering hotar områden där det finns spår av 

reliktbock och där exploateringen hotar gamla tallar: I inventeringen anges att 

“Calluna rekommenderar vid fortsatt detaljplaneläggning att inmätning och 

ekologisk bedömning görs av gamla tallar. Även inmätning av hagar och vissa 

dungar/bryn med buskar behövs så att hänsyn kan tas till dessa s.k. värdeelement. 

Om det befaras att placering av hus kan påverka reliktbock bör en fördjupad 

artinventering av reliktbock göras, där arten ytterligare eftersöks och mer kunskap 

insamlas om huruvida en aktiv population finns i inventeringsområdet. Man bör 

också̊ identifiera träd med stor potential att koloniseras av reliktbock. I samband 

med reliktbocksundersökning är det lämpligt att också̊ göra riktade eftersök av 

andra vedlevande insekter”. Detta har inte gjorts, trots att detaljplanen täcker ett 
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område där det finns hål efter reliktbock och många gamla och delvis solbelysta 

tallar. 

 

Ingen häckfågelinventering har gjorts. Kungsfågel och spillkråka finns i 

Blodstensskogen och även för skogsduva finns flera observationer i skogen, där 

detaljplanen nu föreslår bebyggelse. Kommunen avfärdar behovet av särskild 

hänsyn genom att hävda att det inte finns några indikationer på häckningsplatser 

från de senaste åren, samtidigt har kommunen inte gjort något för att undersöka 

vilka fåglar som häckar i skogen i fråga eller i resten av Eriksberg. Observationer av 

spillkråka rapporteras också in varje år från olika delar av Eriksberg till Artportalen, 

däribland planområdet.  

 

Det har också påpekats i yttranden under den tredje granskningen att det finns ett 

behov av att inventera skogarna under häckningstider, vilket kommunen inte 

hörsammat. Spillkråkan är starkt knuten till barrskog och barrblandskog, och 

gynnas av att det finns gott om gamla träd och död ved. Den hackar ut bohål i asp 

eller tall och är en stationär fågel som har stora revir. Blodstensskogen bedöms vara 

ett högkvalitativt område för spillkråka. Ett sannolikt bohål av spillkråka obser-

verades av Calluna, vilket betyder att Blodstensskogen sannolikt räknas som 

”fortplantningsområde” enligt 4 § 4 punkten art skyddsförordningen. Området är 

enligt ett viktigt stråk för grodor.  

 

Vissa aspekter av naturvärdet verkar också ha ökat under den tiden som detaljplane-

arbetet pågått, den första naturvärdesinventeringen fann inte särskilt mycket död 

ved, nästa naturvärdesinventering i samband med arbetet med Planprogrammet 

Eriksberg fann mer död ved och fladdermusinventeringen från år 2016 beskriver det 

som att ”en hel del död ved finns”. I och med att det var tre år sedan den sista 

naturvärdesinventeringen och två år sedan fladdermusinventeringen borde en ny 

naturvärdesinventering göras, givet att naturvärdet tycks utvecklas åt att bli högre 

och högre. Redan innan aktiva naturvårdsinsatser satts in håller området på att 

förverkliga allt mer den potential för ännu högre naturvärde som både naturvärdes-

inventeringen från år 2011 och fladdermusinventeringen från år 2016 beskriver. Det 

här borde föranleda dels en ny naturvärdesinventering och dels en annan 

behovsbedömning gällande miljökonsekvensbeskrivning. 
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Sannolikt har naturvärdet i Blodstensskogen ökat under de åren som gått sedan 

planprocessen inleddes, särskilt på grund ökad mängd död både från träd som fallit 

naturligt och från de aktiva naturvårdsinsatserna som pågår i skogen, där bland 

annat höga stubbar av asp och tall lämnats stående i solbelysta lägen och där träd 

som fällts lämnats i skogen. Sedan denna bedömning gjordes råder andra 

förutsättningar.  

 

Blodstensskogen är i nuläget tillräckligt stor för att stora delar av skogen ska vara 

en lugn och tyst plats, endast delen närmast Norbyvägen störs av trafikljud. Skogen 

nyttjas flitigt också av barn och äldre. Stor potential för kulturella aktiviteter. 

Omtyckt social mötesplats. Detta är aspekter som, liksom klimatanpassning och 

biologisk mångfald ingår i en ekosystemtjänstanalys.  

 

Långvarig exponering för buller orsakar förhöjt blodtryck, ökad muskelspänning, 

stress, trötthet och sömnsvårigheter mm. Det är därför viktigt att bullerutredningar 

baseras på aktuella bullermätningar och inte på trafikflödesmätningar. Båda de 

bullerutredningar som utförts tar sikte på bullersituationen inom planområdet och 

för de hus som avses uppföras, men i inget fall berör man frågan om hur befintliga 

bostäder kommer påverkas av att den täta skogen som för närvarande kan antas ha 

en bullerdämpande effekt på främst trafikbuller från Norbyvägen, tas bort. Detta 

gäller fastigheter belägna på Marmorvägen, omedelbart norr om Blodstensskogen, 

Blodstensvägen väster och söder om skogen, samt Silikatets förskola. 

Sandra Hellstrand m.fl. menar att bullerutredningarna är gamla och de dessutom 

borde ha genomförts som faktiska långtidsmätningar av bullret och att de därför inte 

kan läggas till grund för planarbetet. Kommunen har inte heller kunnat visa att 

prövningen av markens lämplighet har skett med utgångspunkt i dess läge nära 

befintlig bebyggelse. Eftersom denna del av lämplighetsprövningen, dvs markens 

lämplighet i förhållande till sin omgivning saknas så ska planen upphävas. 

 

Sammantaget måste alla de brister i kommunens inventeringar och utredningar inför 

beslutet om detaljplan, men också inför beslutet om planprogram, anses vara så 

allvarliga att det saknats förutsättningar för att på ett sakligt sett bedöma markens 

lämplighet för bebyggelse. Beslutet ska därför upphävas. 
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Ekosystemtjänstanalys i enlighet med kommunens riktlinjer har ej utförts 

Någon ekosystemtjänstanalys har inte gjorts, varken för den nu överklagade 

detaljplanen eller för planprogrammet.  

 

Dagvattenhantering och miljökvalitetsnormer 

Kommunen är skyldig att i planhandlingarna visa hur dagvattenfrågan ska lösas, 

dvs. både med hänsyn till miljökvalitetsnormer och till risken för översvämning. 

Uppfylls inte dessa förutsättningar få planen inte antas. I sitt samrådsyttrande pekar 

länsstyrelsen på att det av den första dagvattenutredningen går att utläsa att 

befintligt dagvattennät redan för närvarande är utnyttjat till sin maxkapacitet, och att 

en förtätning av området kräver ytterligare fördröjande åtgärder för att ökade 

dagvattenmängder ska kunna tas omhand. Länsstyrelsen menar vidare att det är ett 

mycket bra förslag att lägga om ledningsnätet för dagvatten så att allt vatten från 

planområdet leds till dammarna i Ekebydalen och att inget dagvatten rinner direkt 

till Hågaån.  

 

Sandra Hellstrand m.fl. kan konstatera att dagvattenutredningen för den aktuella 

detaljplanen är mycket summarisk. Efter det att behovet av beräkningar påtalats har 

en handskriven PM med skissartade beräkningar tagits fram, där exploatören inte 

ser några svårigheter och i övrigt hänvisar till senare beräkningar. Uppgifterna är 

från år 2011 och år 2016 anger en dagvattenutredning för hela stadsdelen att 

kapacitetstaket för ledningsnätet i stadsdelen är nått. Recipienten för övrigt 

dagvatten är Hågaån via ett dike i norra delen av stadsdelen invid gränsen mot 

Ekebydalen.  

 

Mark- och miljööverdomstolen har i ett flertal avgöranden konstaterat att 

kommunen är skyldig att i de planhandlingarna redogöra för hur vatten- och 

avloppsfrågan ska lösas, exempelvis Mark- och miljööverdomstolens avgöranden i 

MÖD 2013:14 och MÖD 2013:20 och mål nr. P 8052-17, samt Boverkets 

vägledning om dagvatten i detaljplan.  

 

Kommunen har uppgivit att dagvattensfrågan delvis ska lösas genom att ett område 

inom detaljplanen inte får hårsgöras. Så länge som det saknas tydliga utredningar 
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utgående från beräknad nederbördsmängd, återkomsttid av vissa kraftiga regn, 

markens genomsläpplighet eller vilken avledningsförmåga som finns i befintligt 

dagvattensystem så kan man inte veta hur mycket mark som måste undantas från att 

hårdgöras. Eftersom dagvattennätet enligt länsstyrelsen redan utnyttjats maximalt 

finns det med andra ord uppenbara risker för framtida översvämningar.  

 

Sammantaget kan kommunen inte anses ha visat hur dagvattnet ska tas omhand. Det 

PM som WSP tagit fram kan inte heller anses uppfylla de krav som länsstyrelsen 

ställd i samrådsyttrande 2017. Markinfiltration skulle även vara ett sätt att rena 

dagvattnet från föroreningar, i syfte att klara miljökvalitetsnormerna i Hågaån.  

Sandra Hellstrand m.fl. menar således att planen ska upphävas eftersom kommunen 

inte har visat hur dagvattenfrågan kan lösas. Detta gäller såväl ur ett 

översvämningsperspektiv som ur perspektivet att kommunen ska kunna visa att 

miljökvalitetsnormerna inte kommer överskridas till följd av den nya detaljplanen.  

 

Sandra Hellstrand m.fl. har kompletterat sitt överklagande och har då framfört 

bland annat följande. 

 

Dagvatten 

Vad avser dagvattenhanteringen så förekommer felaktigt information i 

planbeskrivningen. I planbeskrivningen för detaljplanen står det att dagvattnet från 

Södra Kalkstenen kommer att ledas i befintliga ledningar fram till ett dike i 

Ekebydalen. Diket i sin tur mynnar efter 150 meter i Hågaån. Recipienten uppnår 

vare sig miljökvalitetsnormer eller god ekologisk eller god kemisk status. 

Kommunen menar att detaljplanens genomförande inte kommer att förvärra läget 

när det gäller miljökvalitetsnormerna för ytvatten. 

 

I enskild kommunikation till en av de klagande har dock planarkitekten vid Uppsala 

kommun, rättat påståendet i planbeskrivningen och säger ”jag skrev att dagvattnet 

går i ett dike sista biten innan utlopp i Hågaån men det är som du skriver en ledning, 

vilket Uppsala vatten bekräftar. Oavsett så leds i dagsläget Eriksbergs dagvatten till 

Hågaån via ledningsnätet, och sista biten via denna ledning.” 
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Innebörden av de nya uppgifterna är att den extra rening som dagvattnet skulle 

genomgå i det öppna diket, nu helt kan borträknas eftersom det inte föreligger något 

öppet dike. All transport av dagvatten ut till Hågaån sker i en sluten ledning. 

Eftersom detta inte är förutsättningar som legat till grund för bedömningen att 

avvattningen från planområdet inte kommer leda till att miljökvalitetsnormen för 

vatten inte kommer att överskridas, så kan inte planen antas. 

 

Avsaknad av miljökonsekvensbeskrivning och otillräckliga artinventering 

Sandra Hellstrand m.fl. menar att de fynd av cinnoberbagge som gjorts ytterligare 

visar att kommunens konsekvensutredningar i planärendet är otillräckliga. 

Cinnoberbaggen är fridlyst i Sverige, och enligt 4 § artskyddsförordningen är det 

förbjudet att avsiktligt döda eller störa cinnoberbaggar i alla levnadsstadier. Det är 

också förbjudet att skada eller förstöra cinnoberbaggens fortplantningsområden.  

 

Cinnoberbaggen har inte gynnsam bevarandestatus i Sverige, utan är rödlistad som 

starkt hotad. Globalt är arten rödlistad som sårbar och uppnår alltså inte heller 

gynnsam bevarandestatus sett till hela dess utbredningsområde, vilket borde göra 

dispens uteslutet. I Åtgärdsprogram för skalbaggar på gammal asp 2013–2017 

konstateras att ”i rapporteringen om bevarandestatus enligt artikel 17 i art- och 

habitatdirektivet som genomfördes år 2007 bedömdes cinnoberbaggens bevarande-

status som dålig och under försämring.” Även lokalt i Uppland har arten försvunnit 

från flera tidigare lokaler. Cinnoberbagge har enligt art- och habitatdirektivet ett 

sådant unionsintresse att särskilda bevarandeområden behöver utses. Arten finns 

upptagen i bilaga 2 till art och habitatdirektivet och kräver noggrant skydd enligt 

art- och habitatdirektivet. Arten finns upptagen i bilaga 4 till art- och habitat-

direktivet. 

 

Fynd av cinnoberbagge 

I augusti 2019 gjordes fynd av den rödlistade och fridlysta skalbaggen 

cinnoberbagge i skogen som berörs av detaljplanen. Fynden gjordes på flera 

högstubbar av asp som i yttranden till kommunen påpekats vara lämpligt 

Kommunen valde trots det att inte göra den eftersökning av vedlevande insekter 

som rekommenderats i 2015 års naturvärdesinventering. 
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Om cinnoberbaggen och dess krav på habitat 

Cinnoberbaggen är starkt knuten till äldre naturskog eller rester av sådan med god 

kontinuitet av gammal asp och död aspved, vilket kan kräva återkommande 

störningar, eftersom asp är ett successionsträd som försvinner ur skogsbeståndet om 

skogen åldras ostört. Artens spridningsförmåga anses vara kraftigt begränsad. 

Bevarandestatus bedömdes år 2007 som dålig och under försämring. I en väg-

ledning till bedömning från Naturvårdsverket år 2011 bedömdes läget som fortsatt 

problematiskt och rekommendationen var att gängse åtgärder skulle vidtas så att 

ingen försämring för arten sker, inklusive att dess intressen respekteras i fysisk 

planering. I ett åtgärdsprogram för skalbaggar på äldre asp, lyfter Naturvårdsverket 

fram, att cinnoberbagge även är en god signalart för naturskog med god kontinuitet 

av asp. Samtliga kända lokaler för arterna har även andra höga naturvärden. Där 

föreslås inventering för att öka kännedomen om arternas utbredning och status 

liksom kunskap om cinnoberbaggens förmåga till spridning. Bevarandearbetet 

föreslogs inriktas på värdetrakter med flera lokaler. För kända lokaler föreslås att 

särskilda åtgärdsplaner tas fram. I många fall kommer det att krävas ytterligare 

områdesskydd. 

 

Cinnoberbaggen är ansvarsart och landskapsinsekt för Uppsala län 

I Uppsala län finns landets flesta och största lokaler för cinnoberbagge. Den är 

ansvarsart för länet, dvs. länet har ett särskilt ansvar att bevara och ge förut-

sättningar för spridning så att cinnoberbagge ska kunna uppnå en god bevarande-

status. För närvarande är den framtida populationsutvecklingen oviss och kritisk för 

cinnoberbaggen som minskat under lång tid och även försvunnit från flera lokaler 

inom utbredningsområdet. Enligt Naturvårdsverkets program 2013–2017 måste 

möjligheterna att skydda rika aspsuccessioner genom reservatsbildning, i synnerhet 

i Uppland, genom naturvårdsavtal eller frivilligt skydd tas tillvara.  

 

Uppsala län har inte levt upp till Naturvårdsverkets mål trots att länet har cinno-

berbaggen som ansvarsart. I det aktuella fallet gäller detta hela stadsdelen 

Eriksberg, som har rester av asprik naturskog med aspar olika ålder, från mycket 

gamla träd till yngre träd. Det är sannolikt att Eriksbergs nuvarande stadsplanering 

gynnar aspar och därmed cinnoberbaggen. De insprängda, stadsintegrerade 

skogarna innebär att det finns många skogsbryn där asp trivs. I och med 
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planprogrammet hotas nu flertalet av dessa skogar. Flera av skogar som planlagts 

för bebyggelse har inslag av påtagligt gamla aspar inklusive skogen som berörs av 

detta överklagande och Hammarparken. Uppsala kommun har valt att inte göra 

någon eftersökning av vedlevande insekter i samband med planprogrammet eller 

detaljplanerna, trots att yttranden påtalat att det finns lämpliga habitat för 

cinnoberbagge i området. 

 

Fynd av cinnoberbagge har gjorts i flera andra områden i södra staden där 

exploatering är pågående eller planerad såsom Rosendal, Ulleråker och Gottsunda. I 

planprocessen för Rosendal begränsades inventeringen av insekter i just de områden 

som var planlagda för bebyggelse. Angående Ulleråkersområdet har länsstyrelsen 

skrivit att ”Cinnoberbaggen är fridlyst och klassad som starkt hotad enligt rödlistan 

och är en ansvarsart för länet. Den finns bland annat inom Natura 2000-området i 

Bäcklösa, i Kronparkens nordöstra del samt i Hågadalen-Nåsten. Cinnoberbaggen 

finns främst på asp men även tall, vilket gör att tallarnas värde i området ökar. En 

analys bör tas fram över hur ekologiskt funktionella spridningsvägar ska utformas 

inom Ulleråker samt ge konkreta riktlinjer för kommande planering för parker och 

grönområden. Länsstyrelsen menar att en samlad bedömning bör göras för påverkan 

på Natura 2000-områden som helhet inom södra staden Hågadalen-Nåsten så att 

spridningsvägar och livsmiljöer säkras på långsikt och i tillräcklig omfattning.” 

Någon sådan analys har inte genomförts och kommunen fortsätter att planlägga 

exploatering i områden som är lämpliga habitat eller spridningsvägar för 

cinnoberbaggen.  

 

Eriksberg har tidigare ansetts kunna ha betydelse i habitatnätverket för arter knutna 

till äldre asp. Framför allt har sydöstra Eriksberg ansett kunna utgöra ett område dit 

cinnoberbaggen skulle kunna sprida sig. I habitatnätverksanalysen märks detta på 

att delar av Eriksberg, inklusive planområdet markerats i spridningsanalysen. 

 

I yttrandet från Sandra Hellstrand m.fl. finns även flera kartor bifogade vilka visar; 

habitatsnärverk för äldre asp, fynd av cinnoberbagge i södra Uppsala fram till år 

2014 som rapporterats i artportalen samt fynd av cinnoberbagge i södra Uppsala 

fram till och med juli 2019 som rapporterats i artportalen. 
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Vårda Uppsala har huvudsakligen utvecklat sin talan enligt följande.  

 

Vårda Uppsala framhåller att planen innebär en exploatering av ett område som 

kännetecknas av höga naturvärden och närhet till viktiga kulturhistoriska värden. 

Det saknas utredning om dessa värden och Vårda Uppsala menar att en fullständig 

miljöbedömning borde ha gjorts. Särskilt ska nämnas de gamla tallar och det habitat 

för ett antal rödlistade arter som finns, men även den naturupplevelse som de 

mäktiga träden skänker. En miljökonsekvensbeskrivning borde även ha innefattat de 

vilja djurens vandringsstigar mellan Stadsskogen och Hågadalen-Nåsten. Avsak-

naden av en fullvärdig miljöbedömning framstår som en allvarlig brist. Även kultur-

miljön bör nämnas och effekterna för ett område med runristningar samt äldre 

bebyggelse. Eriksbergsområdet är även ett för framtiden värdefullt exempel på 

1960-talets första höghus- och miljonprogramsområden i Uppsala.  

 

En fördjupad översiktsplan för stadsdelen Eriksbergs borde ha tagits fram innan 

eventuellt detaljplanebeslut, inte minst med hänsyn till närheten till två natur-

reservat. Området är inte heller det enda inom stadsdelen som inom kort kan 

komma att tas i anspråk för ytterligare bebyggelse. Eftersom planförslaget är det 

första i en rad borde även den aktuella detaljplanen ha lyfts till kommunfullmäktige.  

 

Vårda Uppsala anser att området borde tillföras något av de intilliggande 

naturreservaten och dagens tidstypiska bebyggelse värnas för framtiden.  

 

Kommunen har huvudsakligen utvecklat sin talan i sak enligt följande.  

 

Antagande av detaljplan 

5 kap. 27 § första stycket plan- och bygglagen (2010:900), PBL, innebär att antalet 

planer som kan antas av kommunstyrelsen eller byggnadsnämnden kan öka. I för-

arbetena sades att någon särskild övergångsbestämmelse inte behövdes och att 

möjligheterna till ökad delegation ska kunna tillämpas i redan pågående ärenden. 

Undantagsvis kan dock även en detaljplan som omfattas av kriterierna för det 

utökade förfarandet vara av sådan karaktär att planen inte är av principiell be-

skaffenhet eller annars av större vikt. Så kan vara fallet om detaljplanen har ett 

tydligt stöd i ett detaljplaneprogram som kommunfullmäktige har antagit.  
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Den detaljplan som är aktuell i målet har visserligen handlagts enligt ett normalt 

planförfarande. Planförslaget har dock bedömts ha ett tydligt stöd i ett detalj-

planeprogram och vara förenligt med kommunens översiktsplan. Stadsstråken 

förutsätts ha en hög koncentration av bostäder och en kontinuitet av stadslivs-

kvaliteter med återkommande inslag av lokaler, verksamheter och vardagsservice. 

Syftet med stadsstråken är att skapa och förbättra närhet mellan innerstad, stadsnod 

och stadsdelsnod. Sidorna av stråken ska i de flesta fall utvecklas till bebyggda 

kvarter där bottenvåningarna bidrar till kontinuitet, variation och stadslivskvalitet 

längs stråken. Stadsstråken är huvudstråk för kollektivtrafiken. Stadsbygden ska ha 

en hög koncentration av bostäder med inslag av lokaler och verksamheter.  

 

Detaljplanen har inte heller ansetts medföra en betydande miljöpåverkan. 

Planområdet används för närrekreation av närboende. Naturreservaten i anslutning 

till Eriksberg säkerställer den tätortsnära naturen. Eftersom detaljplanen inte har 

bedömts vara av sådan karaktär att den är av principiell beskaffenhet eller annars av 

större vikt, har anledning saknats för kommunfullmäktige att anta planen. 

Kommunfullmäktige har således haft rätt att delegera frågan om antagande av 

detaljplan till plan- och byggnadsnämnden. Det förhållandet att nämnden har antagit 

ifrågavarande detaljplan utgör därför inte skäl för att upphäva planen. 

 

Planprogrammet 

Ett planprogram kan enligt förarbetena anses onödigt huvudsakligen i de fall där 

detaljplanen är av sådan beskaffenhet att den skulle kunna behandlas enligt reglerna 

för enkelt planförfarande. Det bör i vissa fall vara möjligt att undvara program även 

om detaljplanen är sådan att det krävs ett normalt förfarande.   

 

Eftersom detaljplanen bedömdes överensstämma med översiktsplanens intentioner 

bedömdes planen inte behöva föregås av ett planprogram. Arbetet med ett plan-

program för Eriksberg och Ekebydalen påbörjades dock genom beslut den 28 jan-

uari 2015 när behov hade uppstått av utveckling och förtätning av bland annat 

Eriksberg.  
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Kommunen vill framhålla att trots att det saknades ett planprogram när planarbetet 

påbörjades år 2010, har avsaknaden av ett planprogram, under alla förhållanden 

läkts under planhandläggningens gång. Om mark- och miljödomstolen ändå skulle 

se avsaknaden av ett ursprungligt planprogram som en brist är den åtminstone inte 

av det slaget att den behöver leda till att detaljplanen upphävs. 

 

Avsaknad av en miljökonsekvensbeskrivning 

Kommunen har vid en behovsbedömning bedömt att ett genomförande av detalj-

planen inte kan antas medföra någon betydande miljöpåverkan enligt 6 kap. 11 § 

MB. Någon miljöbedömning behövde därmed inte genomföras. Länsstyrelsen har 

därefter bedömt att den aktuella detaljplanen inte kan antas medföra sådan 

betydande miljöpåverkan som avses i 6 kap. 11 § MB. Länsstyrelsen har därefter 

vidare i ett antal yttranden under samråd den 18 juni 2012 och granskning den 27 

maj 2014, 9 maj 2018 och 23 november 2018 samt i beslut den 18 januari 2019 om 

att inte överpröva ifrågavarande antagen detaljplan inte funnit anledning att ändra 

ståndpunkt i detta avseende. Kommunen vidhåller sitt beslut och menar att 

kommunens ställningstagande inte strider mot 5 kap. 18 § andra stycket ÄPBL. 

 

Kommunen har vid en behovsbedömning den 3 oktober 2016 bedömt att ett 

genomförande av Planprogrammet Eriksberg och Ekebydalen inte medför risk för 

betydande miljöpåverkan enligt 6 kap. 11 § MB. Intentionerna i planprogrammet 

bedömdes överensstämma med översiktsplanens intentioner och bedömdes bidra till 

en positiv utveckling av stadsdelen. Programområdet var omfattande, och olika 

delar berördes och påverkades i olika grad av de förändringar som utreddes och 

föreslogs inom ramen för planprogrammet. Frågan om risk för betydande miljö-

påverkan ska därför utredas för varje enskild detaljplan. Länsstyrelsen har därefter 

yttrat sig den 24 april 2017 vid samrådet över planprogrammet samt bland annat 

behovsbedömningen. Länsstyrelsen har därvid anfört att vissa efterföljande 

detaljplaner kan komma att innebära betydande miljöpåverkan. Inför varje 

efterföljande detaljplan ska ställning tas till om betydande miljöpåverkan föreligger 

eller inte. 

 

Ifrågavarande mål i domstolen omfattar inte ett överklagande av kommunens beslut 

att godkänna planprogrammet. Om ett program upprättas läggs det numera till 
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handlingarna i detaljplaneärendet, utan att bli en del av själva detaljplanen. 

Kommunens behovsbedömning i det nu överklagade planärendet är fullt tillräckligt 

för den prövning som aktualiserats med anledning av planförslaget. 

 

Brister i naturvärdesinventeringarna 

Hur naturvärdesinventeringarna är genomförda 

Naturvärdena inom planområdet undersöktes en första gång inför framtagandet av 

behovsbedömningen för detaljplanen. Undersökningen resulterade i den första 

naturvärdesinventeringen för detaljplanen. Bedömningen bygger dels på inven-

teringar och värderingar på fältnivå, två olika fältbesök genomfördes vid två olika 

tidpunkter på året, och dels på sökning i Artportalen. Detta är det vanliga 

arbetssättet vid framtagandet av naturvärdesinventeringar. 

 

I samband med framtagandet av planprogrammet för Eriksberg och Ekebydalen 

gjordes en förnyad naturinventering och naturvärdering enligt Svensk standard 

(SIS) för hela planprogramområdet. Utredningen genomfördes år 2015. I samband 

med den naturinventeringen gjordes även en särskild fladdermusinventering för hela 

planprogramområdet. År 2016 utfördes sedan en fördjupad fladdermusinventering. 

 

Naturvärdesinventeringar som följer SIS följer också principer för hur enhetliga 

naturvärdesbedömningar ska gå till, vilka kunskapskrav som ska ställas och hur 

resultatet ska redovisas. Att följa SIS är alltså ett sätt att kvalitetssäkra både 

arbetsmetoden och innehållet i en naturvärdesinventering. Kommunen bestrider 

därför klagandens synpunkter om att artinventeringen från år 2015 är felaktigt 

utförd. 

 

Ett av syftena med en enhetlig standard för inventeringar är att hitta områden där 

särskild hänsyn ska tas. Av miljöbalkens hushållningsbestämmelser framgår att 

mark- och vattenområden som är särskilt känsliga från ekologisk synpunkt ska så 

långt möjligt skyddas mot åtgärder som kan skada naturmiljön. Som exempel på 

särskilt känsliga områden anges i förarbetena delar av de fjällnära skogarna, 

urskogar, samt vissa våtmarker, sjöar och vattendrag. I kommunala planerings-

underlag är det vanligt att vattendrag, sjöar, kust, stora sammanhängande myr- och 

hällmarksområden liknande områden där ingrepp blir irreparabla anges som 
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ekologiskt särskilt känsliga. Planområdet har höga värden enligt Naturvärdes-

bedömning SIS men inte värden som står i paritet med det som avses i miljöbalkens 

hushållningsbestämmelser. 

 

Den svenska standarden för naturvärdesinventering, SS 199000, publicerades år 

2014, det vill säga tre år efter att den första naturvärdesinventeringen genomfördes. 

Kommunen vill däremot framhålla att eftersom arbetsmetodiken, som har beskrivits 

ovan, med inventering och värdering på fältnivå samt sökning i artportalen, följer 

samma principer för hur naturvärdesbedömningar ska genomföras som de principer 

som gäller enligt SIS, kan även den första naturvärdesinventeringen bedömas ha 

genomförts på ett korrekt sätt. Kommunen bestrider därför klagandenas synpunkter 

om att artinventeringen från år 2011 är felaktigt utförd. 

 

Resultatet av naturvärdesinventeringarna 

Sammantaget visar resultaten från båda utredningarna att området har ett högt 

naturvärde. Det ekologiska värdet för planområdet finns framförallt i de äldre 

tallarna, som hyser rödlistade, signal- eller sällsynta arter som har hittats, i övrigt är 

floran trivial. Inventeringarna visar dock att de rödlistade arterna som finns inom 

området inte är ovanliga att hitta i stadsnära miljöer och att det i Uppsala kommun 

finns flera liknande områden som har högre värden än detta. Ett genomförande av 

detaljplanen bedöms inte heller innebära en förändring av arternas bevarandestatus 

på lokal eller nationell nivå. 

 

Kommunen vill även framhålla att innebörden av att en art är rödlistad inte innebär 

något formellt skydd utan att rödlistan endast beskriver artens bevarandestatus, det 

vill säga risken för att arten ska försvinna ur den svenska faunan. Eftersom det, 

inom planområdets närhet, finns flera områden med högre naturvärden än det 

aktuella planområdet, bedöms inte ett genomförande av detaljplanen, som ovan 

beskrivits, innebära en förändring av arternas bevarandestatus på nationell nivå. Av 

naturvärdesinventeringarna framgår också att det aktuella området inte är avgörande 

för att bibehålla konnektivitet i habitatnätverk mellan Stadsskogen och Hågadalen.  
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Kommunen bestrider att artinventeringarna är otillräckliga, kommunen vidhåller 

snarare att planområdet är väldokumenterat, att naturvärdesunderlagen är till-

räckliga och aktuella, samt att konsekvenserna är tillräckligt utredda under plan-

processen. Eftersom planområdet är väldokumenterat i Artportalen har kommunen 

inte ansett det nödvändigt att ta fram ytterligare naturvärdesinventeringar. En 

utökad naturinventering skulle utgå från Artportalen och kvalitetssäkra observa-

tionerna, och med största sannolikhet konstatera de arter som rapporterats. 

 

Hanteringen av cinnoberbagge 

Angående naturvärdesinventeringarna 

Under planarbetet har två naturvärdesinventeringar tagits fram. En övergripande 

inventering för programområdet för Eriksberg och en mer detaljerad/riktad 

inventering för det aktuella planområdet. 

 

Vid framtagandet av naturvärdesinventeringen för det aktuella har de äldre tallarna 

inom planområdet inventerats på plats, vilket framgår av resultatet i rapporten. Av 

resultatet framgår bland annat att man vid fältundersökningar har gjort fynd av 

tallticka på tio träd. I naturvärdesinventeringen från år 2011 framgår det även att hål 

av reliktbock hittades på ett ställe, vilket betyder att riktade eftersökningar av 

vedlevande insekter har genomförts. Kommunen bestrider därför att kommunen inte 

har följt rekommendationerna i den övergripande naturvärdesinventeringen från år 

2015. 

 

Den övergripande inventeringen av hela programområdet togs fram år 2015, det vill 

säga efter att naturvärdesinventeringen för planområdet togs fram år 2011. 

Resultaten från de olika inventeringarna skiljer sig dock inte, utan man har i båda 

fallen bedömt att planområdet har högt naturvärde, naturvärdesklass 4. Att natur-

värdesinventeringen för planområdet togs fram före den övergripande naturvärdes-

inventeringen för programområdet ser kommunen inte som något hinder, just efter-

som resultaten från inventeringarna inte skiljer sig åt, och eftersom riktade under-

sökningar, som enligt den övergripande inventeringen ska genomföras vid fortsatt 

detaljplaneläggning, har genomförts. 
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Kommunen framhåller att en naturvärdesklassning är långsiktig, men att den bio-

logiska mångfalden kan vara en färskvara. En nydöd asp, en bortstädad trädlåga 

eller en faunadepå kan till exempel förändra artsammansättning på bara ett år. 

Cinnoberbaggen är en sådan art som kan dyka upp tillfälligt på en plats, där det 

finns ett lämpligt träd för baggen att, efter att den är fullbildad, flyga vidare. 

Kommunen vill även framhålla att en naturvärdesinventering inte kan hitta alla arter 

inom ett område och att de inte kan täcka de arter som tillfälligt använder en natur-

typ, som till exempel cinnoberbaggen gör. Ett enstaka fynd av en sällsynt art höjer 

sällan en högt värderad naturtyp/habitat, till en ännu högre klassificering. 

Kommunen anser därför inte att fyndet av cinnoberbagge ändrar kommunens be-

dömning om att detaljplanen inte kan antas medföra betydande miljöpåverkan. 

Kommunen vidhåller snarare, som tidigare beskrivits, att det finns en mycket god 

kunskap om områdets naturvärde och de rödlistade arterna inom området, med de 

inventeringar som genomförts på planområdet. 

 

Kommunen vill även framhålla att cinnoberbaggen främst lever i grova nydöda eller 

döende aspar men att den också kan förekomma på andra trädslag. Larven utvecklas 

hela vägen från ägg till fullvuxen under barken på dessa nydöda träd. Den fullvuxna 

baggen kläcks fram och kryper under vår och försommar på lämpliga stammar för 

att lägga ägg. De fullvuxna baggarna flyger omkring för att hitta nya träd att lägga 

ägg på. Det träd där larven utvecklats har oftast blivit för gammalt för att de vuxna 

skalbaggarna ska kunna lägga ägg på det igen. Detta medför att i stort sett varje 

generation av baggar är tvungna att söka upp ett nytt lämpligt träd åt sina larver. 

 

Cinnoberbaggens bevarandestatus i Uppsala 

Cinnoberbaggen har länge varit känd från områden nära Uppsala stad. I dagsläget 

verkar baggen dock vara vanligare i Uppsalas södra delar än vad den någonsin har 

varit tidigare. Antalet observationer har på senare år påtagligt ökat, och antalet 

observationer i Artportalen ökar för varje år. 

 

Några faktorer som kan förklara varför arten har blivit vanligare i Uppsala på senare 

år är almsjukan som inneburit stora mängder nydöda grova lövträd. En ytterligare 

orsak är att kommunen och andra markägare har skogsbruksplaner eller skötsel-

planer som anger att träden står eller ligger kvar efter att de har dött. Kommunen 
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sköter sin tätortsnära skogsmark med fokus på att öka andelen asp, men även på att 

skapa nydöd ved genom ringbarkning eller högstubbar, och särskilda faunadepåer 

som består av upplag med grövre aspstammar. Om det behöver fällas grov asp eller 

andra lövträd inom staden transporteras stammar till depåer, bland annat Nåsten och 

Stadsskogen. Depåer av ved och högstubbar, eller liggande ved, har gett mycket 

goda resultat för cinnoberbaggen. De högstubbar som finns inom planområdet, där 

det har konstaterats att cinnoberbagge finns, är en sådan naturvårdsåtgärd. 

 

Den stora ökningen av cinnoberbagge i södra Uppsala visar att biotopvård och 

andra åtgärder kan gynna arten. Bevarandestatusen för cinnoberbaggen i Uppsala 

kan anses vara god då andelen lövträd ökar, och genom att två tätortsnära natur-

reservat, Kronparken och Årike Fyris, nyligen är avsatta med syftet att få en ökad 

konnektivitet mellan naturreservaten. 

  

Angående Naturvårdsverkets mål för cinnoberbagge 

Naturvårdsverkets Åtgärdsprogram för skalbaggar på gammal asp 2013–2017 är ett 

vägledande, inte formellt bindande dokument som gällde mellan åren 2013–2017. 

Åtgärdsprogrammet var ett led i att förbättra bevarandearbetet och utöka kunskapen 

för bland annat cinnoberbagge. Kommunen anser att den, med ovan beskrivna åt-

gärder, aktivt har arbetat med frågan. Om mark- och miljödomstolen trots detta gör 

bedömningen att kommunen inte har följt Naturvårdsverkets mål är det ändå inte ett 

tillräckligt skäl för att upphäva detaljplanen. 

 

Angående länsstyrelsens tidigare yttrande 

Kommunens bedömning är att biologiska spridningsvägar och spridningssamband 

har säkrats genom skyddet av naturreservaten Hågadal/Nåsten, Stadsskogen, Kron-

parken och Årike Fyris. Genom att avsätta de nya naturreservaten Kronparken och 

Årike Fyris har kommunen också säkrat förbindelser för nätverket av äldre tallskog 

till Stadsskogen och Hågadalen, vilket även inbegriper delar av bland- och lövskog. 

 

Bevarandestatus i Uppsala 

Cinnoberbaggen är en så kallad habitatart som skyddas genom 4 § artskydds-

förordningen. Det är förbjudet att avsiktligt döda eller störa cinnoberbaggar i alla 
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levnadsstadier. Det är också förbjudet att skada eller förstöra cinnoberbaggens fort-

plantningsområden. Det betyder att så länge cinnoberbaggen som hittats inom plan-

området finns kvar måste asphögstubbarna stå kvar. Med tanke på att den vistas en 

kort tid i nydöd ved så är det inte troligt att den finns kvar inom något eller några år. 

En noggrann kontroll av högstubbarna bör då utföras. Finns det kvar larver i 

stubbarna kan tillstånd sökas för att flytta substratet till en lämpligare naturtyp som 

exempelvis Nåsten eller Kronparken. En lämplig och förebyggande åtgärd är att 

lägga ut död ved och skapa faunadepåer i den reservatslänk som finns mellan stads-

skogen och Hågadalen, och som har mer lämpliga naturtyper för cinnoberbaggen 

med mer lövinslag. 

 

Hanteringen av fladdermöss 

Resultatet från utredningarna visar sammantaget att ett genomförande av detalj-

planen inte bedöms ge konflikt med artskyddsförordningens bestämmelser vad 

avser fladdermöss. Länsstyrelsen har därefter i ett yttrande under granskning den 

9 maj 2018 anfört att länsstyrelsen, utifrån handlingarna i ärendet och känd kun-

skap, gör bedömningen att genomförandet av den rubricerade detaljplanen inte 

påverkar livsmiljöer för fladdermöss på ett sådant sätt att det strider mot bestäm-

melserna i artskyddsförordningen. Länsstyrelsen har därefter vidare i yttrande vid 

granskning den 23 november 2018 samt i beslut den 18 januari 2019 om att inte 

överpröva ifrågavarande antagen detaljplan inte funnit anledning att ändra 

ståndpunkt i detta avseende. 

 

Ekosystemtjänstanalys i enlighet med kommunens riktlinjer har inte utförts 

Detaljplanen har, i motsats till vad klagandena har anfört, bedömts vara förenlig 

med kommunens översiktsplan. Detaljplanen följer översiktsplanens generella 

riktlinjer för ekosystemtjänster, som innebär att planen ska säkerställa förutsätt-

ningar för att viktiga ekosystemtjänster tas tillvara, förstärks och integreras där så är 

möjligt i all mark- och bebyggelseutveckling. Genom detaljplanens utformning, 

planbestämmelser för sparad natur och park med möjligheter till hantering av dag-

vatten, bibehålls ekosystemtjänster som motverkar negativa förändringar av bland 

annat effekter av klimatförändringar, minskad biodiversitet, vattenrening samt 

negativ påverkan av föroreningar. Detaljplanen innebär en rumslig förutsättning för 

väl fungerande ekosystemtjänster. Byggnation av bostäder sker där trädmiljöer 
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sparas nära husen och där träd inte får fällas utan tillstånd. Den naturmark som 

sparas ger möjligheter till att kyla luft och till beskuggning av hus och gårdar, 

vattenrening och biologisk mångfald. 

 

Planområdet ligger nära Hågadalen och Stadsskogen som i översiktsplanen pekas ut 

som just "grönområden". Grönområdena reserveras i översiktsplanen som befintliga 

eller framtida naturområden, som ska kunna utvecklas och nyttjas långsiktigt för att 

kunna upprätthålla ekosystemtjänster och i många fall även kunna fungera som vik-

tiga livsmiljöer och spridningssamband för växter och djur. Den ifrågavarande 

detaljplanen utgör således inte en ändrad planeringsinriktning av kommunens 

översiktsplan, varför det inte föreligger någon formell brist av det anförda slaget. 

 

Dagvatten och miljökvalitetsnormer 

Kommunen bestrider att det saknas tillräckliga underlag för att visa att dag-

vattenfrågan går att lösa. Kommunen bestrider även att det föreligger risk att 

miljökvalitetsnormerna för recipienten överskrids. Kommunen vidhåller att 

detaljplanens redogörelse är tillräcklig, och att det inom planområdet finns väl 

tilltagna ytor för en tillräcklig dagvattenhantering. Kommunen anser att det, genom 

detaljplanens utformning, finns mycket goda möjligheter att bygga en fullgod 

dagvattenlösning, och att detaljplanens genomförande därmed inte riskerar att 

försämra miljökvalitetsnormerna för recipienten. 

 

Kommunen vill först och främst framhålla att länsstyrelsen i yttrande den 18 juni 

2012 anförde att omhändertagandet av dagvattnet behövde beskrivas tydligare och 

att det behöver framgå till vilken recipient som dagvattnet kommer att avledas. 

Efter samrådet gjorde kommunen revideringar av planhandlingarna, i enlighet med 

länsstyrelsens yttrande. Länsstyrelsen har därefter i ett yttrande under granskning 

den 27 maj 2014 anfört att länsstyrelsens tidigare synpunkter har beaktats och att 

länsstyrelsen inte har ytterligare synpunkter enligt de frågor som bevakas enligt 11 

kap. 10 § PBL. Länsstyrelsen har därefter vidare i yttranden under granskning den 9 

maj 2018 och 23 november 2018 samt i beslut den 18 januari 2019 om att inte 

överpröva ifrågavarande antagen detaljplan inte funnit anledning att ändra 

ståndpunkt i detta avseende. 
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Uppsala Vatten och Avfall AB (UVAB) har i ett antal yttranden under samråd och 

granskning haft synpunkter på dagvattenhanteringen men, UVAB har inte anfört 

något som tyder på att de anser att dagvattenutredningarna, eller beräkningarna i 

dagvattenutredningarna, är bristfälliga. 

 

Vad gäller kapaciteten i det befintliga ledningsnätet vill kommunen framhålla att 

UVAB i sitt senaste granskningsyttrande har anfört att tillräcklig kapacitet finns i 

det befintliga ledningsnätet, och att planområdet kan anslutas västerifrån med 

anslutning i Blodstensvägen.  

 

För Uppsala kommun gäller särskilda riktlinjer för hantering av dagvatten på 

fastighetsmark. Dagvatten som uppkommer inom kvartersmark ska kvarhållas och 

renas innan anslutning till den allmänna dagvattenanläggningen.  

  

Kommunen vill framhålla att det finns mycket goda förutsättningar att uppnå 

kommunens riktlinjer för hantering av dagvatten på fastighetsmark. I plankartan 

finns bestämmelser för mark som inte får hårdgöras, mark som inte får bebyggas, 

samt bestämmelser om största byggnadsarea. Sammantaget ger dessa bestämmelser 

mycket goda förutsättningar att utföra dagvattenhantering på kvartersmark. 

 

Kommunen redovisar i en tabell beräkningar av ytor som enligt detaljplanen inte får 

hårdgöras, mark som inte får bebyggas samt beräkning över totalt obebyggd yta 

inom respektive kvarter. Resultaten visar att det finns goda förutsättningar att utföra 

dagvattenhantering inom samtliga kvarter. I planbeskrivningen anges att gator och 

parkeringsplatser ska förses med oljefilter, vilket eliminerar en av de begränsande 

förutsättningarna för Hågaån. Med den föreslagna hanteringen av dagvatten ökar 

inte mängden näringsämnen till recipienten. Eftersom kommunen, genom plan-

bestämmelser i en detaljplan, inte kan reglera vattenflöden, eller vilken teknik som 

ska användas för att reglera dagvatten, anser kommunen att man i ifrågavarande 

antagen detaljplan har tagit hänsyn till dagvattenfrågan i den mån det finns lag-

utrymme för det. 

 

Kommunen anser att det, genom detaljplanens utformning, planbestämmelser samt 

riktlinjer för dagvattenhantering, finns mycket goda förutsättningar att bygga en 
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dagvattenlösning, och att detaljplanens genomförande därmed inte riskerar att 

försämra miljökvalitetsnormerna för recipienten och vattenförekomsten Hågaån. 

 

Barn- och äldreperspektivet samt hälsoperspektivet 

Planområdet ligger i omedelbar anslutning till två naturreservat, och tillgången på 

orörd natur är mycket god i området. Kommunen bestrider med anledning av detta 

synpunkter på att kommunen inte har beaktat barn- och äldreperspektivet samt 

hälsoperspektivet. Kommunen vidhåller att det finns gott om skyddad rekreations-

skog i omgivningarna, och att ett genomförande av detaljplanen inte medför risk för 

människors hälsa och säkerhet. Ett genomförande av detaljplanen innebär i viss mån 

en försämrad utemiljö för barnen på Silikatets förskola, men inte på ett sådant 

påtagligt sätt att det skulle vara skäl att upphäva detaljplanen. 

 

Brister i bullerutredning 

Detaljplanen följer uppsatta nationella buller- och luftkvalitetsriktlinjer och för-

väntas ge goda boendemiljöer. Kommunen vill framhålla att skogsområdet inte har 

en betydande bullerdämpande funktion, och kommunen anser därför inte att det är 

nödvändigt att ta fram en särskild bullerutredning för den omkringliggande 

befintliga bebyggelsen. 

 

Under planarbetet har två bullerutredningar tagits fram. Bullerutredningar görs 

genom att trafikmängden mäts för att sedan räknas upp enligt standard, i detta fall 

fram till år 2030. Uppräkningen av trafikflödena tar höjd för utbyggnaden av Eriks-

berg. Inför den tredje granskningen har en ny bullerutredning tagits fram. Den nya 

utredningen är baserad på de senaste trafikmätningarna som har gjorts i Eriksberg, 

från år 2015. Det finns inga riktlinjer eller någon lagstiftning som anger hur ofta 

trafikmätningar ska göras. En mätning från år 2015 ses fortfarande som en aktuell 

mätning. Kommunen bestrider därför att bullerutredningarna är bristfälliga och eller 

daterade.  

 

Sammantaget visar den nya bullerutredningen att den föreslagna bebyggelsen, med 

föreslagen byggnadsutformning och lämplig lägenhetsplanlösning, kan uppnå 

riktvärdena för trafikbuller och att bostäder med god ljudkvalitet kan skapas. 
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Av planbeskrivningen framgår det att det är den östra fasaden på det föreslagna 

lamellhuset utmed Norbyvägen som kommer att utsättas för högst bullernivåer. 

Detaljplanen säkerställer att kraven för avsteg från riksdagens värden kan uppnås. 

Kommunen vill även framhålla att lamellhusets placering är en följd av att Norby-

vägen är ett utpekat stadsstråk i översiktsplanen, vilket innebär att gaturummet ska 

ha en stadsmässighet. 

 

Övriga frågor 

Kulturmiljörelaterade frågor 

Kommunen bedömer inte att detaljplanen kommer att påverka de kulturhistoriska 

värden som finns i områdets närhet. Kommunen framhåller även att det inte finns 

några kända fornlämningar inom planområdet.  

 

Markåtgång 

Kommunen motsätter sig synsättet att det i plankartan inte skulle ha tydliggjorts i 

vilken mån tomterna får bebyggas, vilken markåtgång som kommer att behövas. I 

plankartan finns bestämmelser för största exploatering angivet i kvadratmeter 

byggnadsarea, bestämmelser finns för såväl huvudbyggnader som för uthus och 

garage. 

 

Fråga om fördjupad översiktsplan 

Kommunen anser att detaljplanen har tydligt stöd i översiktsplanen och i ett detalj-

planeprogram. Kommunen har därför inte ansett det nödvändigt att ta fram en för-

djupad översiktsplan. 

 

Fråga om naturreservat 

Det ekologiska värdet för planområdet finns framförallt i de äldre tallarna, som 

hyser rödlistade-, signal eller sällsynta arter som har hittats. I övrigt är floran trivial. 

De rödlistade arterna som finns inom området är inte ovanliga att hitta i stadsnära 

miljöer, och i Uppsala kommun finns det flera liknande områden som har högre 

värden än detta. Ett genomförande av detaljplanen bedöms inte innebära en 

förändring av arternas bevarandestatus på lokal eller nationell nivå. 
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Besqab Projektutveckling AB (Besqab) har utvecklat sin talan i sak enligt 

följande. 

 

Besqab ansluter sig till innehållet i kommunens yttrande. Härutöver konstaterar 

Besqab att detaljplanen har stöd i kommunens översiktsplan. Under detaljplane-

arbetet har man tagit fram en rad olika relevanta utredningar som legat till grund för 

kommunens beslut att anta detaljplanen, bland annat en naturvärdesinventering, 

utredning gällande fladdermöss, dagvatten och buller. Man får därför anta att 

myndigheter och kommunen gjort noggranna analyser och avvägningar med hänsyn 

till dessa frågor som sedan legat till grund för kommunens beslut att anta 

detaljplanen. Under detaljplanearbetet har dessutom ianspråktagandet av markyta 

och exploateringsgraden minskat samt påverkan på omgivningen reducerats. 

 
DOMSKÄL 

Tillämplig lag 

Byggnadsnämnden i Uppsala kommun beslutade den 16 december 2010 att ge 

stadsbyggnadskontoret i uppdrag att påbörja detaljplaneläggning för området 

Södra Kalkstenen del av Norby 31:74 i Uppsala kommun. Arbetet med detaljplanen 

inleddes således före den 2 maj 2011, varför den äldre plan- och bygglagen 

(1987:10), ÄPBL, ska tillämpas i detta mål.  

 

Även i fråga om miljöbalken ska de bestämmelser tillämpas som gällde då ärendet 

påbörjats. Innehållet i dessa bestämmelser redovisas nedan. 

 

Klagorätt 

Ett beslut om antagande av detaljplan får enligt 13 kap. 5 § ÄPBL endast över-

klagas av den som senast under utställningen skriftligen har framfört synpunkter 

som inte blivit tillgodosedda. Av 42 § förvaltningslagen (2017:900) följer att beslut 

får överklagas av den som beslutet angår, om det har gått honom eller henne emot. 

Rätt att överklaga enligt 42 § förvaltningslagen anses förutsätta att beslutet antingen 

påverkar klagandens rättsliga ställning eller rör ett intresse som han eller hon har 

och som erkänts av rättsordningen. Avgörande för rätten att överklaga är således 

den effekt som beslutet får för klaganden (jfr NJA 2015 s. 976 och NJA 2017 

s. 421).  
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Enligt praxis anses beslut om detaljplaner angå ägare till de fastigheter som ligger 

inom planområdet eller som gränsar direkt till detta eller endast skiljs åt av en väg. 

Även bostadsrättsinnehavare och hyresgäster som i motsvarande mån berörs av en 

detaljplan brukar innefattas i den grupp som har rätt att överklaga. Om klaganden 

inte hör till denna krets av intressenter ska överklagandet avvisas utan prövning i 

sak.  

 

Beslut om antagande av detaljplan anses även angå ägare till fastigheter i nära 

grannskap, om de är särskilt berörda med hänsyn till arten och omfattningen av åt-

gärden, natur- eller trafikförhållanden mm (se t.ex. Mark- och miljööverdomstolens 

dom den 5 november 2015 i mål nr P 3455-15). Den omständigheten att en person 

som bor i kommunen eller närområdet har synpunkter på kommunens planläggning 

medför inte i sig att denne har rätt att klaga på beslutet. 

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar att de klagande som framgår av bilaga 3 inte 

är fastighetsägare eller boende inom planområdet. De är dock boende i området 

kring planområdet, på olika avstånd från detta. Mark- och miljödomstolen finner att 

de klagande som framgår av bilaga 3 inte bor så att deras bostäder kan anses gränsa 

mot planområdet eller bara åtskiljas av en väg. Mark- och miljödomstolen anser 

även att det inte har framkommit sådana uppgifter som ger tillräckligt stöd för att de 

klagande som framgår av bilaga 3 ska anses klagoberättigade på någon annan 

grund. Domstolen bedömer därför att de inte är berörda av beslutet på det sätt som 

krävs för att de ska ha klagorätt. Deras överklaganden ska därför avvisas. 

 

Vad avser Blodstenens hyresgästförening konstaterar mark- och miljödomstolen att 

det av praxis framgår att hyresgästorganisationer under vissa förutsättningar är 

klagoberättigade i mål om antagande av detaljplan. En förutsättning härför är 

emellertid att hyresgästföreningen i fråga bedriver verksamhet inom planområdet 

(se Regeringens beslut den 6 februari 1997 med dnr ln 97/52/PL). Det har inte fram-

kommit något stöd för att Blodstenens hyresgästförening bedriver verksamhet inom 

planområdet. Domstolen bedömer därför att Blodstenens hyresgästförening inte är 

berörda av beslutet på det sätt som krävs för att den ska ha klagorätt. Föreningens 

överklagande ska därför avvisas. 
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Täljstenens plangrupp har till stöd för sin klagorätt bland annat framfört att de 

representerar det bostadsområde som ligger direkt angränsande till detaljplane-

området i öster och att endast en väg skiljer dem åt. De anser vidare att kriterierna 

”gränsar direkt mot prövningsfastigheten” och ”på annat sätt särskild berörd” är 

relevanta för deras klagorätt.  

 

Uppsala Pensionärers Samarbetsråd har genom ombud förelagts att klargöra varför 

föreningen ska anses ha rätt att överklaga beslutet men något svar i den delen har 

inte inkommit.  

 

Mark- och miljödomstolen konstaterar att rätten för organisationer att överklaga be-

slut om antagande av detaljplan är starkt begränsad. Det har inte framkommit att 

Täljstenens plangrupp eller Uppsala Pensionärers Samarbetsråd är hyresgästorgani-

sationer med verksamhet inom planområdet eller sådana miljöorganisationer som 

under vissa förutsättningar kan ha har klagorätt. Mot denna bakgrund bedömer 

mark- och miljödomstolen att Täljstenens plangrupp och Uppsala Pensionärers 

Samarbetsråd inte har klagorätt. Vad Täljstenens plangrupp framfört om klagorätt 

medför ingen annan bedömning. Dessa organisationers överklaganden ska därför 

avvisas. 

 
Frågan om detaljplanen ska upphävas 

Tillämpliga bestämmelser 

Vid planläggning ska både enskilda och allmänna intressen beaktas, varvid bland 

annat bestämmelserna i 3 och 4 kap. miljöbalken (MB) ska tillämpas (1 kap. 5 § och 

2 kap. 1 § andra stycket ÄPBL). Det är en kommunal angelägenhet att planlägga 

användningen av mark och vatten (se 1 kap. 2 § ÄPBL). Detta innebär att kom-

munen, inom vida ramar, avgör hur marken ska disponeras och utformas. Vid en 

överprövning av kommunens beslut att anta en detaljplan bör beslutet upphävas 

endast om kommunen i sin bedömning har gjort en felaktig avvägning mellan 

motstående enskilda intressen eller motstående enskilda och allmänna intressen 

eller om kommunen har förfarit felaktigt vid handläggningen av planärendet.  

 



-  

-  
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Av 5 kap 18 § andra stycket ÄPBL framgår att vid detaljplanering ska bestämmel-

serna i 6 kap. 11–18 och 22 §§ miljöbalken tillämpas om planen kan antas medföra 

en sådan miljöpåverkan som avses i 6 kap. 11 § MB.  

 

I 6 kap. 11 § första stycket miljöbalken anges bl.a. att en kommun, när den upprättar 

eller ändrar en plan, som krävs i lag eller annan författning, ska göra en miljöbe-

dömning av planen, om dess genomförande kan antas medföra en betydande miljö-

påverkan. Enligt 5 § förordningen om miljökonsekvensbeskrivningar (1998:905) 

ska bedömningen ske med beaktande av de kriterier som anges i bilaga 4 till för-

ordningen. De kriterier i denna bilaga som i förevarande fall främst är av intresse är 

om planen 

 har betydelse för genomförandet av gemenskapens miljölagstiftning (1 e), 

 kan få påverkan på områden eller natur som har erkänd nationell, gemenskaps- 

eller internationell skyddsstatus (2 g) 

 

Inom ramen för miljöbedömningen ska myndigheten eller kommunen upprätta en 

miljökonsekvensbeskrivning där den betydande miljöpåverkan som planens eller 

programmets genomförande kan antas medföra identifieras, beskrivs och bedöms 

(6 kap. 12 § MB, i sin tidigare lydelse).  

 

Miljökonsekvensbeskrivning är en del av underlaget för beslut om antagande av 

detaljplan. Vid prövningen av ett sådant beslut kan brister i underlaget leda till att 

beslutet upphävs. En utebliven eller alltför bristfällig miljökonsekvensbeskrivning 

kan då vara skäl för att anse att beslutet att anta detaljplanen inte kan godtas (prop. 

1994/95:230 s. 78).  

 

Av 4 § artskyddsförordningen (2007:845) framgår att det ifråga om sådana vilt 

levande djurarter som i bilaga 1 till förordningen markerats med ett N eller n bland 

annat är förbjudet att avsiktligt störa djuren och skada eller förstöra djurens fort-

plantningsområden eller viloplatser. Enligt 14 § samma förordning får länsstyrelsen 

under vissa särskilt angivna omständigheter ge dispens från förbudet i enskilda fall. 
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Planområdet 

Det aktuella planområdet är beläget mellan två bostadsområden i området Eriksberg 

i den västra delen av Uppsala tätort. Planområdet ligger ca 100 meter från Stads-

skogens naturreservat i söder och ca 140 meter från Hågadalen-Nåstens naturreser-

vat i väster. Hågahöjdens riksintresseområde för naturvård ligger ca 870 meter från 

planområdet. 

 

Utredningen i målet och parternas synpunkter 

Mot bakgrund av den behovsbedömning som har gjorts i ärendet har kommunen be-

dömt att detaljplanen inte medför en sådan betydande miljöpåverkan att en miljö-

konsekvensbeskrivning har varit nödvändig. Kommunen har låtit utföra naturvärde-

sinventeringar, men har inte utfört någon miljökonsekvensbeskrivning. I plan-

beskrivningen anges bland annat att det ekologiska värdet i området främst består 

av äldre tallar och att minst ett femtontal av dessa tallar hyser rödlistade arter, 

signalarter eller sällsynta arter, men att någon konflikt med artskyddsförordningens 

bestämmelser inte har identifierats.  

 

Sandra Hellstrand m.fl. och Vårda Uppsala har gjort gällande att detaljplanen 

kommer att medföra en sådan betydande miljöpåverkan att en miljökonsekvens-

beskrivning borde ha gjorts. Sandra Hellstrand m.fl. har bland annat lyft fram att det 

aktuella området utgör en viktig spridningslänk för flera arter mellan de två när-

belägna naturreservaten och har i komplettering till domstolen även inkommit med 

information om att det har påträffats fynd av den fridlysta cinnoberbaggen inom 

detaljplaneområdet efter att beslutet om att anta detaljplanen fattades. 

Sandra Hellstrand m.fl. menar att de fynd av cinnoberbagge som har gjorts 

ytterligare visar att kommunens konsekvensutredningar i planärendet är 

otillräckliga.  

 

Kommunen har i fråga om behovet av miljökonsekvensbeskrivning och fynden av 

cinnoberbagge bland annat anfört följande. Naturinventering och naturvärdering är 

utförda enligt svensk standard (SIS). Dessa visar att de rödlistade arterna som finns 

inom området inte är ovanliga att hitta i stadsnära miljöer och att det i Uppsala 

kommun finns flera liknande områden som har högre värden än det nu aktuella 

planområdet. Området är inte heller enligt kommunen avgörande för att bibehålla 
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kopplingen i habitatnätverk mellan Stadsskogen och Hågadalen. Cinnoberbaggen är 

en sådan art som kan dyka upp tillfälligt på en plats. Inom en naturvärdes-

inventering är det inte möjligt att hitta alla arter inom ett område. Inventeringen kan 

inte täcka alla de arter som tillfälligt använder en naturtyp. Ett enstaka fynd av en 

sällsynt art höjer sällan en högt värderad naturtyp till en ännu högre klassificering. 

Fyndet av cinnoberbagge ändrar därför inte kommunens bedömning att detaljplanen 

inte kan antas medföra betydande miljöpåverkan. Fynden av cinnoberbagge inom 

planområdet innebär att de asphögstubbar som har fynd av cinnoberbagge måste stå 

kvar. Med tanke på att cinnoberbaggen vistas en kort tid i nydöd ved så är det inte 

troligt att arten finns kvar inom något eller några år. En noggrann kontroll av 

högstubbarna bör då utföras. 

 

Mark- och miljödomstolens bedömning 

Det kan inledningsvis konstateras att cinnoberbaggen är upptagen i artskyddsför-

ordningen med beteckningen N, vilket enligt 4 § artskyddsförordningen innebär att 

det är förbjudet att avsiktligt döda eller störa cinnoberbaggar i alla levnadsstadier. 

Det är också förbjudet att skada eller förstöra cinnoberbaggens fortplantnings-

områden. Genom dessa bestämmelser genomförs det skydd som cinnoberbaggen 

tillerkänns i rådets direktiv 92/43/EEG av den 21 maj 1992 om bevarande av 

livsmiljöer samt vilda djur och växter (art- och habitatdirektivet). Det innebär att 

påverkan på cinnoberbaggen ska beaktas vid avgörande om detaljplanen har 

betydande miljöpåverkan (jämför punkterna 1 e och 2 g i bilaga 4 till förordningen 

om miljökonsekvensbeskrivningar).  

 

Cinnoberbaggen är enligt Artdatabankens Artfakta rödlistad och klassad som starkt 

hotad. I Artfakta anges bland annat följande om artens ekologi. Larvutvecklingen 

sker i innerbarken av nyligen döda, stående eller liggande grova stammar av främst 

lövträd. Huvudsakligen utnyttjas asp, mer sällan ek, alm, björk, ask, poppel eller 

tall. Larvutvecklingen sker gärna i brandskadade träd, även i döda aspar som läm-

nats kvar på hyggen. Larvutvecklingen sträcker sig över minst två år. Som mest kan 

2–3 generationer utvecklas i ett träd innan det blir olämpligt som substrat. Den full-

bildade skalbaggen övervintrar i barken till nästa vår, då fortplantningen sker. 
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Det bör enligt mark- och miljödomstolen framhållas att ett ensamt fynd av en 

fridlyst art inom ett detaljplaneområde inte i sig kan anses innebära att planen 

medför en sådan betydande miljöpåverkan att en miljökonsekvensbeskrivning 

därför varit påkallad. Avgörande blir enligt domstolen hur väl underbyggd kom-

munens bedömning att planen inte kan anses innebära en betydande miljöpåverkan 

är, vilka miljöhänsyn som kommunen har tagit i sitt detaljplanearbete samt om det 

finns en beaktansvärd risk att skyddade arter kan påverkas negativt av planens 

genomförande (jfr MÖD 2014:4). 

 

I Artdatabanken finns fram till år 2014 ett flertal inrapporterade fynd av cinno-

berbagge i Hågadalen-Nåstens naturreservat, drygt en kilometer från planområdet. 

Sandra Hellstrand m.fl. har till mark och miljödomstolen framfört att den bilden nu 

väsentligen har förändrats och att det i Artdatabanken fram till juli 2019 finns flera 

inrapporterade fynd av cinnoberbagge betydligt närmare planområdet. Ett av de 

inrapporterat fynden av cinnoberbagge finns även inom planområdet.  

 

Som framgår ovan är cinnoberbaggen en vedlevande insekt som är knuten till skog 

med gammal asp och död aspved. I naturvärdesinventeringen som gjordes år 2015 

angavs bland annat att aspmiljöerna inom planområdet då inte riktigt hade kvaliteter 

för att utgöra större livsmiljöer för insekter, som exempelvis cinnoberbagge. En-

staka fynd kunde enligt inventeringen finnas men inga fynd hade påträffats. Det 

angavs vidare att asparna hade potential att inom en snar framtid stärka asp-

nätverket, om de fick åldras och bilda ved. Enligt naturvärdesinventeringen borde 

vid detaljplaneläggning hänsyn tas även till medelålders och yngre asp.  

 

Det fynd av cinnoberbagge som har rapporterats inom planområdet gjordes enligt 

Sandra Hellstrand m.fl. på en asphögstubbe. Kommunen har under handläggningen 

hos mark- och miljödomstolen bekräftat att det inom planområdet förekommer 

sådana stubbar. Såvitt framgår av naturinventeringarna och övriga planhandlingar 

fanns inga sådana högstubbar inom planområdet då inventeringarna gjordes. Det får 

därför antas att dessa asphögstubbarna tillkommit efter det att inventeringarna 

genomfördes. Detta kan ses som en bekräftelse av bedömningen i naturvärdes-

inventeringen år 2015 att särskild hänsyn behöver tas till asparna i området. 
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Med stöd av den samlade utredningen i målet bedömer mark- och miljödomstolen 

att det inom området finns aspstubbar som kan fungera som livsmiljöer för cinno-

berbagge samt att insekten sannolikt förekommer inom eller i anslutning till 

planområdet. Om planen genomförs finns det enligt mark- och miljödomstolen en 

beaktansvärd risk för att cinnoberbaggen kan komma att störas eller skadas och att 

dess fortplantningsområden eller viloplatser kan komma att förstöras. Då cinnober-

baggen och dess livsmiljö är skyddade enligt art- och habitatdirektivet är det fråga 

om en sådan påverkan som avses i bilagan till förordningen om miljökonsekvens-

beskrivningar.  

 

Utifrån den utredning som finns tillgänglig i planärendet är det domstolens bedöm-

ning att detaljplanen kan medföra en betydande miljöpåverkan, i vart fall 

beträffande cinnoberbaggen och dess livsmiljöer. Det innebär att kommunen borde 

ha tagit fram en miljökonsekvensbeskrivning. I en miljökonsekvensbeskrivning 

skulle denna miljöpåverkan kunnat belysas ytterligare, liksom möjliga åtgärder för 

att förebygga, hindra eller motverka den negativa miljöpåverkan. 

 

Avsaknaden av en miljökonsekvensbeskrivning utgör en sådan brist i besluts-

underlaget att det har funnits skäl att upphäva kommunens beslut att anta 

detaljplanen. Överklagandena ska således bifallas. Vid denna utgång saknas skäl att 

pröva de övriga invändningar mot detaljplanen som har anförts i målet. 

 

HUR MAN ÖVERKLAGAR, se bilaga 4 (MMD-02) 

Överklagande senast den 4 augusti 2020.  

 

 

Björn Räftegård   Jonas T Sandelius 

_____________ 

I domstolens avgörande har deltagit rådmannen Björn Räftegård, ordförande, och 

tekniska rådet Jonas T Sandelius. Föredragande har varit beredningsjuristen Stefan 

Ulfswärd.  
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Klagande
1. Eva Adler 
Marmorvägen 12 A 
752 44 Uppsala 

2. Eva af Geijerstam 
Tuvängsvägen 42 
756 45 Uppsala 

3. Nils af Geijerstam 
Kantarellvägen 20 
756 45 Uppsala 

4. Else-Marie Andersson 
Blodstensvägen 34 
752 58 Uppsala 

5. Michael Andersson 
Blodstensvägen 21 
752 58 Uppsala 

6. Jennifer Ast 
Blodstensvägen 18 
752 58 Uppsala 

7. Ethel Bengtsson 
Marmorvägen 8 B 
752 44 Uppsala 

8. Bengt Ove Bergström 
Nordengatan 14 
752 64 Uppsala 

9. Charlotte Björnström 
Marmorvägen 11 B 
752 44 Uppsala 

10. Blodstenens hyresgästförening 
Blodstensvägen 1 
752 58 Uppsala 

11. Göran Blomberg 
Blodstensvägen 22 
752 58 Uppsala 
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12. Anna Blomqvist 
Marmorvägen 11 C 
752 44 Uppsala 

13. Birgitte Bång 
Blodstensvägen 21 
752 58 Uppsala 

14. Maria Duczko 
Marmorvägen 12 C 
752 44 Uppsala 

15. Emma Dufbäck 
Blodstensvägen 15 
752 58 Uppsala 

16. Kamran Eghtedari 
Täljstensvägen 1 A 
752 40 Uppsala 

17. Marja Eriksson 
Granitvägen 10 B 
752 43 Uppsala 

18. Michael Freeman 
Norbyvägen 73 B 
752 39 Uppsala 

19. Sara Fälting 
Blodstensvägen 31 
752 58 Uppsala 

20. Föreningen Vårda Uppsala 
c/o Sten Åke Bylund 
Sävja Vråkväg 8 
757 56 Uppsala 

21. Ulla Hallberg 
Marmorvägen 12 A 
752 44 Uppsala 

22. Inger Hallqvist Lindvall 
Rödbergsvägen 10 
752 41 Uppsala 
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23. Sandra Hellstrand 
Marmorvägen 14E 
752 44 Uppsala 

24. Luvia Herrera 
Marmorvägen 11 C 
752 44 Uppsala 

25. Linda Hickson 
Portalgatan 53 
754 23 Uppsala 

26. Marie Holm 
Marmorvägen 8 A 
752 44 Uppsala 

27. Johannes Holmberg 
Granitvägen 10 B 
752 43 Uppsala 

28. Jonas Holmberg Skäremo 
Marmorvägen 14 E 
752 44 Uppsala 

29. Josefin Husell 
Marmorvägen 11B 
752 44 Uppsala 

30. Magdalena Hydman 
Karlsrogatan 83 B 
752 39 Uppsala 

31. Elin Janestam 
Blodstensvägen 41 
752 58 Uppsala 

32. Eva Jonsson 
Gnejsvägen 8B 
752 42 Uppsala 

33. Jan Jutila 
Marmorvägen 14 B 
752 44 Uppsala 
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 34. Eric Knutson 
Norbyvägen 46F 
752 39 Uppsala 

35. Anna Källgren 
Blodstensvägen 28 
752 58 Uppsala 

36. Eric Källgren 
Marmorvägen 5B 
752 44 Uppsala 

37. Joanna Källgren 
Blodstensvägen 28 
752 58 Uppsala 

38. Beatrice Larsson 
Blodstensvägen 41 
752 58 Uppsala 

39. Anders Lindholm 
Karlsrogatan 83 B 
752 39 Uppsala 

40. Anders Lindvall 
Rödbergsvägen 10 
752 41 Uppsala 

41. Måna Lundberg 
Blodstensvägen 16 
752 58 Uppsala 

42. Tuuli Lundbäck-Larva 
Blodstensvägen 11 
752 58 Uppsala 

43. Kjell Lundgren 
Gnejsvägen 14B 
752 42 Uppsala 

44. Daniel Lundin 
Rödbergsvägen 9 
752 41 Uppsala 
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45. Monika Lundin 
Rödbergsvägen 9 
752 41 Uppsala 

46. Berit Löfgren 
Marmorvägen 14 E 
752 44 Uppsala 

47. Birgitta Markene 
Gnejsvägen 2 C 
752 42 Uppsala 

48. Shefali Molander 
Blodstensvägen 10 
752 58 Uppsala 

49. Ann-Sofie Morén 
Norbyvägen 73 B 
752 39 Uppsala 

50. Annika Nolin 
Marmorvägen 6A 
752 44 Uppsala 

51. Morten Norholm 
Gnejsvägen 2 A 
752 42 Uppsala 

52. Sofia Näslund 
Täljstensvägen 11 B 
752 40 Uppsala 

53. Ulla Näslund-Knutson 
Norbyvägen 46 F 
752 39 Uppsala 

54. Kristina Ochaya 
Marmorvägen 1 A 
752 44 Uppsala 

55. Eva Odeheim 
Marmorvägen 11 A 
752 44 Uppsala 
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56. Martin Olsson 

57. Helén Palm 
Granitvägen 22 B 
752 43 Uppsala 

58. Jenni Pekkanen 
Blodstensvägen 6 
752 42 Uppsala 

59. Malin Pennlöv 
Gnejsvägen 6 B 
752 42 Uppsala 

60. Johan Pettersson 
Marmorvägen 8 A 
752 44 Uppsala 

61. Michel Rowinski 
Täljstensvägen 11 B 
752 40 Uppsala 

62. Eva Sandelin 
Marmorvägen 16 A 
752 44 Uppsala 

63. Joseph D Scott 
Blodstensvägen 18 
752 58 Uppsala 

64. Maria Sjögren 
Granitvägen 4B 
752 43 Uppsala 

65. Mario Sousa 
Sågargatan 8C 
753 17 Uppsala 

66. Annika Strondl 
Rödbergsvägen 4 
752 41 Uppsala 
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67. Christian Strondl 
Rödbergsvägen 4 
752 41 Uppsala 

68. Sara Suleman 
Täljstensvägen 1 A 
752 40 Uppsala 

69. Gunilla Sundlöf 
Blodstensvägen 37 
752 58 Uppsala 

70. Maria Svenaeus 
Gnejsvägen 14 B 
752 42 Uppsala 

71. Adam Söderberg 
Blodstensvägen 40 
752 58 Uppsala 

72. Täljstenens Plangrupp 
c/o Marianne Staaf 
Täljstensvägen 3B 
752 40 Uppsala 

73. Uppsala Fältbiologer 
c/o Lovisa Helmius 
Blodstensvägen 5 
752 58 Uppsala 

74. Uppsala Naturskyddsförening 
c/o Ordförande Per Hedberg 
Sågargatan 2A 
754 17 Uppsala 

75. Uppsala Pensionärers Samarbetsråd 
c/o Inger Sjöberg 
Morkullevägen 49 B 
756 52 Uppsala 

76. Martin Westerberg 
Blodstensvägen 9 
752 58 Uppsala 
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77. Margareta Westerstrand 
Blodstensvägen 6 
752 58 Uppsala 

78. Agneta Viksell 
Marmorvägen 8B 
752 44 Uppsala 

79. Sarolta Winkler 
Gnejsvägen 10 A 
752 42 Uppsala 

80. Solomon Wollel 
Marmorvägen 11 B 
752 44 Uppsala 

81. Henrik Wretling 

Granitvägen 8 B 

752 43 Uppsala 

82. Andreas Zeitler 

Lugnvägen 2 

756 46 Uppsala 
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Plats och lid: 

Beslutande: 

Ersättare: 

Övriga 
deltagare: 

Utses att justera: 

Bergius, Stationsgatan 12,13.0046.00 

Erik Yelling .(S), ordfärande 
Trond Svendsen(MP), vice ordförande 
Therez Almerfors (M), 2:e vice ordförande 
Helena Olsson (S) 
Lars Tufvesson (M), § 299 
Susanne Engström (MP) 
Sture Blomgren (L) 
Karin.  Ericsson .(0) 
Simon Westberg (KD) 
Andrea ICarnekvist ('V) 
Peter Burman (5), ersätter Kia Solid (S) 
RolfKroon (M), ersätter Lars Tufvesson (M), §.§ 309 

RölfKroon (M) 
Sten Sundeman (M) 
Kerstin Lundberg (MP) 

Mats Norrbom stadsbyggnadssdirektör,.ElisabetJonsson plan- och byggchef, Maija 
Taminela Arvidsson, Torsten Livion, Jenny Björnström chef bostadsanpassning, 
Yvonne Fredriksson chef bygglovshandläggning, Claes Larsson, stadsarkitekt. 
Deltar vid föredragning: Peter T3edenström, bygglovshandläggare. och 
Kajsa Reslegård, planarkitekt 

Övriga närvarande: Lisa Sjöberg, praktikant, Peter Jernberg, nämndsekreterare: 
Therez Almerfors (M) 	Paragrafer: 299, 30.9 

Justeringens 
plats och tid: 	Stationsgatan 12, fredag den 19 december 2018 

Underskrifter: 

 

 
 

Erik Pelling, ordförande 
	 Therez Almerförs, justerare 

Peter ler 4g, sekreterare'' 

ANSLAG/BEVIS 

Organ: 
Datum: 
Anslag sätts upp: 
Protokollet finns 
tillgängligt på: 

lJnder.skrift: 

Protokollet är justerat. Justeringen har meddelats genin anslag på kommunens 
anslagstavla. 
Plan- och.bygg,nadsnämnden 
20104249 	 Sista dag att äverklaga 	2019-01-10 

201842-20 	 Anslaget tas ner: 

www,upp, åla.se oc a an- och byggnadsnämnden, Stationsgatan 12 

Peter Jerube I sekreterarn_._..---- 

Bilaga 2
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SAMMANTRÅ,DESPROTOKOLL 

Sammanträdesdatum: 2018-12-19 

§309 

Detaljplan för Södra Kalkstenen def NORBY 31:74 
2012-020122 

Beslut 
Plan- och byggnadsnämnden beslutar 

att anta detaljplanen Detaljplan för kvarteret Södra Kalkstenen, del av Norby 31:74 inom Eriksberg, 
på delegation enligt kommunfullmäktiges beslut den 26 mars 2012 § 84, mcd justering att 
bestämmelse läggs till som reglerar att markparkering inte tillåts inom korsprickad mark. 

/se' 4  /e-1 
Ett genomförande av detaljplanen antas inte medföra risk för betydande miljöpåverkan enligt  
miljöbalken 6:11, 

Reservationer 	 ,r 
Trond. Svendsen (MP) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yrkande, ( il »F/ii /kif44.4/ X:-., yf///14q 
Sture Blomgren (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yrkande. 	C? 54' %'"v '-(!eq-s / C .)' ff ~t g -2) 
Karin Ericsson (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yrkande. 	 ,r: 
Simon Westberg (KD) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yrkande. 

Särskilt yttrande 
Terez Almerfors (M) anmäler särskilt yttrande (bilaga § 309). 

Planförslaget uppskattas inrymma: 
Flerbostadshus 	 la 
Antal lägenheter 	Cirka .110 
Typ av verksamhet 	Handel och centrumverksamhet 
Verksamhetsyta netto o kvm Cirka 500 kvm 

Sammanfattning 
Detaljplanen syftar till att möjliggöra tre punkthus i max 8 våningar samt ett latnellhus i inax.5 
våningar med uppskattningsvis cirka 110 lägenheter. Området ska angöras från Norbyvägen med en 
ny allmän angöringsgata. Hänsyn ska tas till den befintliga naturmiljön och det innebär att utpekade 
träd och berghällar ska bevaras. I byggnaden mot Norbyvägen möjliggörs lokaler i bottenvåningen. 
Även i punkthusen får det finnas någon enstaka centrumverksamhet i bottenvåningarna. 

Den förslagna detaljplanen överensstämmer med intentionerna i översiktsplanen, där planområdet är 
utpekat som Stadsstråk (Eriksbergsstråket) och Stadsbygd. Stadsstråken och stadsbygden förutsätts ha. 
en hög koncentration av bostäder och en kontinuitet av stadslivskvaliteter med återkommande inslag 
av lokaler, verksamheter och vardagsservice. 

Detaljplanen .har varit utställd far samråd under våren 2012 och på granskning itre omgångar, våren 
2014 samt våren och hösten 2018. Yttrandena från samrådet finns sammanställda och bemötta i 
samrådsredogörelsen. Samtliga yttranden från de tre granskningarna finns sammanställda och betriötta 
i granskningsutlåtandet. 

Litdragsbestyrkancle Justerandes sign 

l ` 
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PLAN- OCH BYGGNADSNÄMNDEN 

SAIVII.VIANTRÅDESPRflTOKOLL 

Sammanträdesdatum: 2018-12-19 

§ 309, forts. 

Sammanlagt har omkring 250 enskilda personer motsatt sig planförslaget. Utöver enskilda yttranden 
har det även inkommit 5 namninsamlingar med omkring 6 000 underskrifter. 

Yrkanden 
Therez Almerfors (M)  yrkar for moderaterna att ärendet återremitteras för att omarbetas för en bättre 
parkeringslösning och en helhetsverkan för området. 
TrondSvendsen (Me) yrkar 'avslag av detaljplanen i sin helhet. 
Sture Blomgren (L yrkar avslag av detaljplanen i sin helhet. 
Karin Ericsson (C) yrkar avslag av detaljplanen i sin helhet. 
Simon Westberg- (1(D) yrkar avslag av detaljplanen i sin. helhet. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställer först yrkandet om återremiss.mot att avgöra ärendet idag. och finner att nämnden 
beslutar att avgöra:ärendet idag. 

Ordföranden ställer därefter yrkandena om avslag av detaljplanen i sin helhet mot antagande av 
detaljplanen och finner att nämnden beslutar att anta detaljplanen. 

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse 201.8-12-03 
Utlåtande 
Plan- och genomförandebeskrivning 
Plankarta 
Samrådsredogörelse 
Behovsbedömning 
Arbetsutskottet har utan eget yttrande överlämnat ärendet till nämnden för beslut. 

Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Länsstyrelsen 
Besgab Projektutveckling AB 
Akten 

Utdragsbestyrknnde 

fC( 
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2. Eva af Geijerstam 

3. Nils af Geijerstam 

4. Else-Marie Andersson 

5. Michael Andersson 

6. Jennifer Ast 

7. Bengt Ove Bergström 

8. Göran Blomberg 

9. Birgitte Bång 

10. Kamran Eghtedari 

11. Marja Eriksson 

12. Michael Freeman 

13. Inger Hallqvist Lindvall 

14. Luvia Herrera 

15. Linda Hickson 

16. Marie Holm 

17. Johannes Holmberg 

18. Jonas Holmberg Skäremo 

19. Josefin Husell 

20. Magdalena Hydman 

21. Eva Jonsson 

22. Jan Jutila 

23. Eric Knutson 
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24. Anna Källgren 

25. Eric Källgren 

26. Joanna Källgren 

27. Anders Lindholm 

28. Anders Lindvall 

29. Måna Lundberg 

30. Kjell Lundgren 

31. Daniel Lundin 

32. Monika Lundin 

33. Birgitta Markene 

34. Shefali Molander 

35. Ann-Sofie Morén 

36. Morten Norholm 

37. Sofia Näslund 

38. Ulla Näslund-Knutson 

39. Kristina Ochaya 

40. Eva Odeheim 

41. Helén Palm 

42. Jenni Pekkanen 

43. Malin Pennlöv 

44. Johan Pettersson 

45. Michel Rowinski 

46. Eva Sandelin 
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47. Joseph D Scott 

48. Maria Sjögren 

49. Mario Sousa 

50. Annika Strondl 

51. Christian Strondl 

52. Sara Suleman 

53. Maria Svenaeus 

54. Adam Söderberg 

55. Margareta Westerstrand 

56. Sarolta Winkler 

57. Solomon Wollel 

58. Henrik Wretling 

59. Andreas Zeitler 
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Hur man överklagar MMD-02 
 

Vill du att domen ska ändras i någon del kan du 
överklaga. Här får du veta hur det går till. 

Överklaga skriftligt inom 3 veckor 

Ditt överklagande ska ha kommit in till domstolen 
inom 3 veckor från domens datum. Sista datum 
för överklagande finns på sista sidan i domen. 

Så här gör du 

1. Skriv mark- och miljödomstolens namn och 
målnummer. 

2. Förklara varför du tycker att domen ska ändras. 
Tala om vilken ändring du vill ha och varför  
du tycker att Mark- och miljööverdomstolen 
ska ta upp ditt överklagande (läs mer om 
prövningstillstånd längre ner). 

3. Tala om vilka bevis du vill hänvisa till. Förklara 
vad du vill visa med varje bevis. Skicka med 
skriftliga bevis som inte redan finns i målet. 

4. Lämna namn samt aktuella och fullständiga 
uppgifter om var domstolen kan nå dig: 
postadresser, e-postadresser och telefon-
nummer. 

Om du har ett ombud, lämna också ombudets 
kontaktuppgifter. 

5. Skriv under överklagandet själv eller låt ditt 
ombud göra det. 

6. Skicka eller lämna in överklagandet till mark- 
och miljödomstolen. Du hittar adressen i 
domen. 

Vad händer sedan? 

Mark- och miljödomstolen kontrollerar att 
överklagandet kommit in i rätt tid. Har det 
kommit in för sent avvisar domstolen över-
klagandet. Det innebär att domen gäller. 

Om överklagandet kommit in i tid, skickar mark- 
och miljödomstolen överklagandet och alla hand-
lingar i målet vidare till Mark- och miljööver-
domstolen. 

Har du tidigare fått brev genom förenklad 
delgivning, kan även Mark- och miljö-
överdomstolen skicka brev på detta sätt. 

Prövningstillstånd i Mark- och miljö- 
överdomstolen 

När överklagandet kommer in till Mark- och 
miljööverdomstolen tar domstolen först ställning 
till om målet ska tas upp till prövning. 

Mark- och miljööverdomstolen ger prövnings-
tillstånd i fyra olika fall. 

 Domstolen bedömer att det finns anledning att 
tvivla på att mark- och miljödomstolen dömt 
rätt. 

 Domstolen anser att det inte går att bedöma 
om mark- och miljödomstolen har dömt rätt 
utan att ta upp målet. 

 Domstolen behöver ta upp målet för att ge 
andra domstolar vägledning i rätts-
tillämpningen. 

 Domstolen bedömer att det finns synnerliga 
skäl att ta upp målet av någon annan anledning. 

Om du inte får prövningstillstånd gäller den 
överklagade domen. Därför är det viktigt att i 
överklagandet ta med allt du vill föra fram. 

Vill du veta mer? 

Ta kontakt med mark- och miljödomstolen om du 
har frågor. Adress och telefonnummer finns på 
första sidan i domen. 

Mer information finns på www.domstol.se. 
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